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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

In aanloop naar de jaarwisseling denken 
velen van ons na over wat het nieuwe 
jaar zal brengen. Mij gaat het niet an-
ders. Ik ben van nature nogal “opge-
ruimd” en val zeker niet onder de ca-
tegorie doemdenkers. Toch moet ik u 
bekennen dat mijn gevoelens over het 
komende nieuwe jaar niet overwegend 
positief waren. De standpunten binnen 
onze samenleving zijn verhard en extre-
mer geworden. De nuance lijkt, vooral 
op het internet, nog maar weinig een rol 
te spelen in het debat. Het lijkt erop dat 
wie het hardst schreeuwt het eerst gelijk 
krijgt. In ons land van polderen waren we 
er aan gewend dat wij allemaal samen de 
dijken sterk hielden. Nu lijkt het er soms 
op alsof we alleen maar oog hebben voor 
het stukje dijk dat ons eigen weiland be-
schermt. Sommige schreeuwers hebben 
er zelfs geen moeite mee om stukken dijk 
van een ander maar rustig lek te steken.

Nee, ik doe niet aan verheerlijking van de 
vijftiger en zestiger jaren. Nee, ik roman-
tiseer het verleden niet. Nee, in mijn huis 
hangt geen spruitjeslucht en kijken we 

niet in zwart wit naar de televisie. Ja, ik 
maak mij wel zorgen over de verharding 
en de verscherpte tegenstellingen in onze 
maatschappij. 

En zo dacht ik niet al te vrolijk over de 
komst van het nieuwe jaar. Totdat er, 
vlak voor Kerstmis, iets gebeurde dat mij 
weer meer vertrouwen gaf. De zesjarige 
Tijn meldt zich op de derde dag van 3FM 
Serious Request bij het Glazen Huis. Om-
dat Tijn “lak heeft” aan zijn ongeneeslij-
ke ziekte gaat hij geld ophalen voor het 
Rode Kruis door het lakken van nagels. 
Zijn verhaal verspreidt zich razendsnel 
door heel ons land. Politici van alle partij-
en doen mee. Ook onze eigen Mark Rut-
te laat tijdens zijn nachtelijk verblijf in het 
glazen huis zijn nagels lakken. Artiesten, 
journalisten en heel veel anderen, onge-
acht hun politieke, religieuze, of welke 
andere overtuiging dan ook, scharen zich 
achter het idee van dit dappere jongetje 
dat het bestrijden van longontsteking bij 
andere kinderen belangrijker vindt dan 
zijn eigen bittere lot.       

Nederland toonde zich één. We kunnen 
het nog wanneer het erop aankomt.

Van harte wens ik u een jaar met veel 
saamhorigheid !

Henry Keizer, 

Partijvoorzitter Denk mee over Nederland                                  3
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Normaal. Doen.

Aan alle Nederlanders,
Er is iets aan de hand met ons land. Hoe komt het toch dat we als land zo welvarend zijn, 

maar sommige mensen zich zo armzalig gedragen? Mensen die in toenemende mate de 

stemming in ons land aan het bepalen zijn. Die bereid zijn om alles waar we als Nederland 

zo hard voor hebben gewerkt, omver te gooien. Dat laten we toch niet gebeuren?

 

Verreweg de meesten van ons zijn van goede wil. De stille meerderheid. We hebben 

het beste met ons land voor. We werken hard, helpen elkaar en vinden Nederland best 

een gaaf land. Maar we maken ons wel grote zorgen over hoe we met elkaar omgaan. 

Soms lijkt het wel alsof niemand meer normaal doet.

 

U herkent het vast wel. Mensen die zich steeds asocialer lijken te gedragen. In het 

verkeer, in het openbaar vervoer en op straat. Die van mening zijn dat ze altijd 

maar voorrang hebben. Die afval op straat dumpen. Die conducteurs bespugen.  

Of die in groepjes rondhangen en mensen treiteren, bedreigen of zelfs mishande-

len. Niet normaal.

 

We voelen een groeiend ongemak wanneer mensen onze vrijheid misbruiken om 

hier de boel te verstieren, terwijl ze juist naar ons land zijn gekomen voor die 

vrijheid. Mensen die zich niet willen aanpassen, afgeven op onze gewoontes en 

onze waarden afwijzen. Die homo’s lastigvallen, vrouwen in korte rokjes uitjouwen 

of gewone Nederlanders uitmaken voor racisten. Ik begrijp heel goed dat men-

sen denken: als je ons land zo fundamenteel afwijst, heb ik liever dat je weggaat.  

Dat gevoel heb ik namelijk ook. Doe normaal of ga weg.

 

Dit gedrag mogen we nooit normaal vinden in ons land. De oplossing is niet om dan 

maar groepen mensen over één kam te scheren, uit te schelden of hele groepen 

simpelweg het land uit te zetten. Zo bouwen we toch geen samenleving met elkaar?  

De oplossing is vooral een mentaliteitskwestie. We zullen glashelder moeten blijven  

maken wat normaal is en wat niet normaal is in dit land. We zullen onze waarden 

actief moeten verdedigen.

 

In Nederland is het namelijk normaal dat je elkaar de hand schudt en gelijk behandelt. Het is 

normaal dat je van hulpverleners afblijft. Dat je leraren respecteert en mensen niet sart met vlog-

jes. Het is normaal dat je werkt voor je geld en het beste uit je leven probeert te halen. Elkaar helpt 

als het even moeilijk gaat en een arm om iemand heen slaat in zware tijden. Het is normaal dat je je 

inzet en niet wegloopt voor problemen. Dat je fatsoenlijk naar elkaar luistert. In plaats van elkaar te 

overschreeuwen als je het ergens niet mee eens bent.

 

De komende tijd is bepalend voor de koers van ons land. Er ligt slechts één vraag voor: wat voor 

land willen we zijn?

 

Laten we ervoor strijden dat we ons thuis blijven voelen in ons mooie land. Laten we duide-

lijk blijven maken wat hier normaal is en wat niet. Ik weet zeker dat we dit voor elkaar gaan 

krijgen. Dat we alles wat we met elkaar bereikt hebben samen overeind houden. U, ik, wij 

allemaal. Laten we samenwerken om dit land nóg beter te maken. Want echt, we zijn een 

ontzettend gaaf land. Ik zou nergens anders willen wonen. U wel?

Waarom deze brief aan Nederland?
Mark Rutte: “Het gaat economisch weer beter met 

ons land. Steeds meer mensen vinden een baan, 

huizen worden weer gekocht en verkocht. Korte

om onze economie is weer in beweging. Dat voelt 

nog niet iedereen persoonlijk, dus daar moeten 

we hard aan werken de komende jaren. Maar ik 

zie ook iets anders en dat ervaar ik zelf ook zo, 

namelijk dat mensen zich zorgen maken over 

onze samenleving. Over hoe we omgaan met ele

kaar. Sluipenderwijs gebeuren er dingen in onze 

samenleving die we niet normaal vinden. Die we 

nooit normaal mogen gaan vinden. Het gaat maar 

om een klein groepje mensen, maar luidruchtig 

zijn ze wel. U herinnert zich vast nog de vergadee

ringen over de komst van AZC's die overschreeuwd 

werden door mensen achter in de zaal. Door dat 

geschreeuw durfden terecht bezorgde burgers 

hun zorgen niet meer te uiten. De grote stroom 

vluchtelingen vorig jaar heeft de zorg over hoe we 

met elkaar omgaan verder versterkt. Maken wij 

mensen van buiten voldoende duidelijk waar wij 

voor staan? Wat onze normen en waarden zijn?

Kijk, normoverschrijdend gedrag is van alle tije

den. Maar wat ik nu zie gebeuren is een sluipend 

proces. We moeten blijven uitdragen wat we nore

maal vinden. Dat hoort een politicus ook te doen. 

De komende periode is bepalend voor de koers 

van ons land. Er ligt maar een vraag voor: wat 

voor land willen we zijn? Die vraag moeten we 

stellen en beantwoorden.“

Wat gebeurt er als we niks doen?
“Dan laten we stap voor stap de hufterigheid 

winnen. We lopen de kans dat we steeds een bee

tje inleveren op onze fundamentele waarden en 

onze vrijheden. Ik wil dat Nederland het gave 

land blijft dat het is. Waar we ons thuis en veilig 

voelen.”

Is dit een brief tegen Wilders?
“Dit is een brief die zegt wat ik vind. Deze brief 

gaat over een hele belangrijke vraag: wat voor 

land willen we zijn? Ik zie dat er dingen niet goed 

gaan, dat we keihard moeten blijven werken om 

alles wat we met elkaar hebben opgebouwd overe

eind te houden. Maar dan moeten we niet achter 

degene aanlopen die het hardste schreeuwt. Dee

gene die een probleem alleen maar oppompt. Dan 

geloof je er zelf ook niet meer in. De zorgen van 

mensen zijn terecht, maar de oplossing is niet om 

iedereen over een kam te scheren. Om mensen tee

gen elkaar op te zetten of hele bevolkingsgroepen 

het land uit te zetten. Zo’n land willen we toch 

niet zijn?”

Is dit wel een VVD-onderwerp?
“Het is bij uitstek een VVDeonderwerp! Wij staan 

als VVD voor een overheid die niet in de weg moet 

lopen. Geen onnodige regels en vooral ruimte lae

ten voor maatschappelijke initiatieven en gekke 

dingen. Dat betekent wel dat we volstrekt helder 

moeten zijn op welke fundamenten die samenlee

ving gebouwd is. Wat wij hier normaal vinden. 

Daar heeft de VVD een uitgesproken opvatting 

over. Dat is de normerende tak van de politiek. 

Niet door met het vingertje te wijzen. Niet door 

te betuttelen. Maar door duidelijk te maken wat 

wij hier normaal vinden. Door ons daarover uit 

te spreken. Door elkaar erop aan te spreken.

Mijn brief is een oproep aan al die mene

sen in Nederland die optimistisch zijn, 

die echt wel zien dat er dingen nog 

niet goed gaan, maar er samen iets 

van willen maken in dit land. 

Dit betekent wel dat we aan 

de slag moeten. U, ik, wij 

allemaal. Asociaal gedrag 

is van alle tijden, maar 

wij moeten laten zien 

wat wij normaal vinden. Dat het 

normaal is dat je je aanpast als 

nieuwkomer en dat je onze 

vrijheden omarmt. Dat het 

normaal is dat je respect hebt 

voor hulpverleners, 

politieagenten en voor mensen 

in het openbaarvervoer. Of je 

hier nu geboren bent of niet. 

Of je hier al tig jaar woont of pas 

net. Tegen dit gedrag moeten 

wij in het verweer komen 

voor ons gave 

Nederland.”
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De crisis is voorbij. 
De economie groeit, 
de werkloosheid daalt en 
de woningmarkt bloeit op. 
Maar nog lang niet iedere 
Nederlander voelt dat in 
zijn eigen leven. 
Daarom moeten we 
doorbouwen. Zodat straks 
iedereen de vruchten 
kan gaan plukken van 
het herstel.

Maar er moet nog meer gebeuren. 
De basis moet nog steviger gemaakt 
worden. Ouderenzorg moet liefdevoller. 
Meer duidelijkheid over de pensioenen. 
En we moeten alles blijven doen wat nodig 
is om Nederland veilig te houden. Op die sterke basis maken we Nederland 

klaar voor de toekomst. Een land waarin 
iedereen in vrijheid kan leven. Binnen de 
waarden van onze Nederlandse cultuur.
Man en vrouw, homo en hetero, blank en 
zwart: iedereen die zijn best doet, of dat al 
gedaan heeft, kan in ons land gewoon een 
fijn leven leiden.

WWW.VVD.NL
VOLG ONS OP

@VVD

DE BASIS OP ORDE

STAP VOOR STAP 
BETER

PRAAT OOK MEE OP TWITTER!
#BAKKIEDOEN #VVD 
#DENKMEE

Heb jij al gehoord van de Bakkie Doen bus? 
Hij rijdt door heel Nederland!
Kijk op Facebook waar hij binnenkort staat. 
www.facebook.com/bakkiedoen.vvd

KOM MEEPRATEN 
OVER NEDERLAND

NEDERLAND
VEILIG HOUDEN

Veiligheid kun je nooit 100%  
garanderen. Maar wij doen er 

wel alles aan om ons land te 
blijven beschermen. 
Tegen terroristen, criminelen 

en vijandige landen. 
Daarom investeren we in onze 

politie en ons leger. Willen we 
een nieuwe stroom migranten 

voorkomen. En vertellen we 
nieuwkomers heel duidelijk wat 

we van ze verwachten en wat 
we hier belangrijk vinden.

VERTROUWEN OP 
OP GOEDE ZORG

Op zorg moet je kunnen 
vertrouwen. Gelukkig hebben 

we in Nederland geweldige 
zorg. Dankzij al die artsen, 
verpleegkundigen en 

mantelzorgers. 
De ouderenzorg moet overal 

even goed zijn. Het beste 
verpleeghuis moet de norm 

worden voor allemaal. 
Zodat onze ouderen de zorg 

krijgen die ze verdienen.

IEDEREEN AAN 
HET WERK

Het is ontzettend belangrijk 
om werk te hebben. Omdat je 

daarmee voor jezelf en je gezin 
kunt zorgen. Wij willen dat 
iedereen een baan kan vinden. 

Dat de hoogte van je pensioen 
duidelijk is. En dat de 

belastingen omlaag gaan. 
Zodat we allemaal voelen dat 

het beter gaat.

STEL JE VRAAG AAN ONS VIA

WWW.VVD.NL/STELJEVRAAG

DE STRAAT OP!
Onze vrijwilligers gaan letterlijk door weer en wind de straat op om met Nederland 
in gesprek te gaan. Dit doen zij niet alleen als de ‘Bakkie Doen?-’koffietruck in 
buurt is, maar ook tijdens campagneacties zoals het ‘canvassen’. Gewapend met 
onderstaande kaartjes, goede moed en enthousiasme gingen zij op pad.  
 
Heeft u een leuk gesprek gevoerd of een bijzondere campagneactie georganiseerd? 
Laat het ons weten. Stuur een e-mail naar: 
liber@vvd.nl
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“Feit is dat over een aantal weken 
Trump wordt ingezworen als president.”

Door: Ivo van Breukelen

Donald Trump heeft de presidentsverkiezingen 

gewonnen, ondanks de overweldigende meere

derheid van invloedrijke Democraten en Repue

blikeinen die eensgezind van mening waren dat 

Trump ongeschikt was voor een van de meest 

invloedrijke machtsposities ter wereld. Ook one

danks de voorspellingen van de verkiezingspolls 

en Trump’s ongefilterde minachting van (religie

euze) minderheden en vrouwen.

Make America great again?
Trump noemde bijvoorbeeld Mexicaanse immie

granten “verkrachters”, stelde een verbod op 

immigratie van moslims in het vooruitzicht en 

heeft de primeur om als eerste Amerikaanse pree

sidentskandidaat niet zijn “tax returns” aan de 

kiezers te openbaren. Zelfs de Ku Klux Klan steune

de Trump met volle overtuiging en omarde zijn 

slogan “ Make America Great Again”. Wat moet er 

precies “great” gemaakt worden? Als je kijkt naar 

de groeicijfers van de Amerikaanse economie na 

de grootste recessie sinds de dertiger jaren van 

de vorige eeuw dan is er weinig reden tot pessie

misme lijkt mij. Natuurlijk heeft Obama ook een 

aantal beloften niet kunnen waarmaken, zoals 

het sluiten van Guantano Bay en het inperken van 

de “vrijheid” om wapens te kunnen kopen. Wist 

je bijvoorbeeld dat Wall Mart (Amerika’s grootste 

supermarktketen), de grootste leverancier van 

wapens in de VS is? Ondanks Obama’s gebroken 

beloftes en de verkiezingscampange van Clinton 

was vrijwel iedereen ervan overtuigd dat Clinton 

de presidentsverkiezingen gemakkelijk zou gaan 

winnen. Feit is dat over een aantal weken Trump 

ingezworen zal worden als de 45ste president van 

de VS.

Een echte showman
Donald Trump’s overwinning was reden voor 

een feestje voor de antieestablishment partijen 

in Europa. Net als Trump hopen zij de heersende 

politieke “elite” en gevestigde media te verslaan. 

Voor een groot deel lijkt Trump’s overwinning 

en “Brexit” te wijten aan een in rap tempo toee

nemende globalisering. Het verlies van banen 

voor de ondere en middenklasseen en de massae

le migratiestromen zorgen voor een bedreiging 

van de nationale identiteit en veiligheid en het 

persoonlijk welbevinden. Veel kiezers voelen zich 

niet gesteund door de gevestigde politiek die de 

problemen niet adresseert en, in de ogen van de 

teleurgestelde kiezer, geen harde (noodzakelijke) 

maatregelen durft te nemen. 

Daarnaast heeft het fenomeen social media  een 

cruciale rol gespeeld in deze verkiezingsstrijd. 

Trump is allereerst een TVepersonality en een ster 

in het vergroten van zijn naamsbekendheid. Een 

echte showman! Hij kan als geen ander de “gee

wone” man overtuigen van zijn gelijk met harde 

oneeliners via Twitter of Facebook.

Let’s wait and see
Ik heb het allemaal dagelijks kunnen volgen vane

uit de VS. Ikzelf woon sinds een aantal maanden 

in downtown Chicago. Op 10 januari was ik aane

wezig bij de afscheidsspeech van Obama in Chie

cago en op 19 januari verbleef ik in Washington 

tijdens de inauguratie van Trump. Ik kijk ontzete

tend uit naar beide evenementen en verwacht dat 

deze een onuitwisbare indruk achter zullen laten. 

Grotere tegenpolen zijn haast ondenkbaar en niee

mand binnen mijn kennissenkring had rekening 

gehouden met een presidentschap van Trump. 

Naarmate de eerste uitslagen binnenkwamen op 

9 november werd snel duidelijk dat de underdoge

positie van Trump onuist geprojecteerd was. Cline

ton werd de underdog en het zou uitlopen op een 

nekeaanenek race. Clinton won de meerderheid 

van de stemmen, maar Trump won de benodige

de 270 kiesmannen. De daaropvolgende dag was 

de verslagenheid op straat groot. Normaliter is de 

“gemiddelde” Amerikaan niet spraakzaam over 

zijn politieke ideeën, maar deze dag waren de vere

kiezingen het gespreksonderwerp op straat. Chie

cago is de democratische thuisbasis van Obama 

en een van de meest liberale steden van de VS. Om 

die reden woon ik dan ook met zeer veel plezier 

in deze prachtige stad.

Ik ben erg benieuwd naar de beleidsmaatregelen 

van de nieuwe president. Een aantal beleidsplane

nen zijn glashelder maar veel is onbekend. Trump 

moet een eerlijke kans krijgen en afgerekend wore

den op zijn resultaten. Ondanks de forse kritiek 

hoop ik dat Trump slaagt als president en dat de 

wereld er over een paar jaar weer een stuk beter 

op geworden is. Let’s wait and see....

De totaal onverwachte overwinning van Trump
Wakker worden in een nieuwe wereldorde
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Door: Daniël Turk

‘Defence is more important than opulence [weele

de]’, zo schreef de op dit punt niet altijd juist geïne

terpreteerde Adam Smith al in zijn monumentale 

werk The Wealth of Nations. Smith erkende dat 

het handhaven van een krijgsmacht een kostbare 

taak was, maar veronachtzaming ervan kan ten 

koste gaan van de stabiliteit en uiteindelijk het 

voortbestaan van de staat zelf. Liberalen staan 

dan wel voor een compacte staat, maar op terreie

nen waar de overheid een taak dient te vervullen, 

moet de staat sterk zijn. Defensie is een van die 

staatstaken, zo niet samen met binnenlandse veie

ligheid, de staatstaak bij uitstek.

In westerse landen was er echter na de Koude 

Oorlog lange tijd een groeiende desinteresse in 

de krijgsmacht. Dit is niet alleen iets van de laate

ste jaren; de befaamde Amerikaanse maritiem 

strateeg Alfred Mahan schreef al over de zevene

tiendeeeeuwse Nederlanders dat ‘it was not until 

danger stared them in the face that the burgoe

masters were willing to pay for their defences’. In 

de periode na de Koude Oorlog werd er zonder al 

teveel discussie door opeenvolgende kabinetten 

op defensie bezuinigd, en raakte het besef van het 

belang van de krijgsmacht als basisverzekering op 

de achtergrond, ook toen de veiligheidssituatie al 

aan het verslechteren was.

De samenleving dient namelijk over een dergee

lijk instrument te beschikken omwille van een 

overkoepelend doel: veiligheid. Dit doel is permae

nent – dat wil zeggen dat de verzorging van de 

krijgsmacht in zowel tijden van vrede als in tijden 

van oorlog de aandacht van de staat vereist. Er zal 

nooit dusdanig in de krijgsmacht gesneden moe

gen worden dat daardoor de verdediging van de 

vrije samenleving onuitvoerbaar wordt. 

Het huidige niveau van de krijgsmacht is echter 

dusdanig afgedaald dat de NAVO begin 2016 waare

schuwde dat Nederland veel te weinig geld uite

geeft om zichzelf te kunnen verdedigen. Minister 

van Defensie Jeanine HennisePlasschaert bevestige

de in het voorjaar van 2016 deze waarschuwing 

door te stellen dat de krijgsmacht ‘niet volledig 

voldoet’ aan de meest fundamentele inzetbaare

heidsdoelstelling, namelijk de verdediging van 

het eigen en bondgenootschappelijke grondgee

bied. 

Verantwoording afschuiven is niet de juiste weg, 

temeer ook omdat president Donald Trump reeds 

nadrukkelijk heeft aangegeven free riding van 

NAVOebondgenoten niet langer te accepteren. Het 

Nederlandse defensiebudget als percentage van 

het BNP is inmiddels op een niveau dat grenst 

aan free riding en niet in lijn met de internatie

onale economische positie van ons land. Niet ale

leen vanwege de afspraken die regeringsleiders 

tijdens de NAVOetop in Wales in 2014 hebben gee

maakt is het belangrijk om de defensiebegroting 

te verhogen, maar bovenal vanwege het belang 

dat de staat dient te hechten aan de bescherming 

van de vrije samenleving. Wanneer, zoals de mie

nister van Defensie zelf heeft aangegeven, deze 

grondwettelijke taak in het geding komt, is het 

noodzakelijk het eigen veiligheidse en defensiebee

leid te herzien.

Daar komt bij dat er sinds 2014 aanzienlijke verane

deringen zijn geweest in het militaire denken. De 

conflicten in het MiddeneOosten en de Russische 

annexatie van de Krim en assertiviteit in Oekraïe

ne hebben geleid tot een veranderde veiligheidssie

tuatie waardoor de Europese krijgsmachten niet 

alleen een antwoord moeten vinden op de uitdae

gingen van het concept hybride oorlogsvoering, 

maar de kunst van conventionele en nucleaire 

afschrikking moeten herontdekken en gezien het 

toenemend belang van cybersecurity zich meer 

moeten begeven op het digitale domein. Deze gee

opolitieke en militaire ontwikkelingen vertalen 

zich in een bezinning op het palet aan militaire 

capaciteiten waarover de krijgsmacht moet kune

nen beschikken en een bredere kijk op de Nedere

landse veiligheidspolitieke instrumenten. 

In de binnenkort te verschijnen publicatie van 

de TeldersStichting: Geopolitiek en Defensie. Pal 

staan voor vrijheid en veiligheid, zal een vanuit 

liberaal perspectief geschreven visie op het Nee

derlandse veiligheidse en defensiebeleid worden 

gegeven. Een bijdrage aan het actuele en bovenal 

noodzakelijke debat over veiligheid en defensie. 

Niet alleen binnen liberale kring, maar ook daare

buiten.

Daniël Turk is wetenschappelijk medewerker 

bij de TeldersStichting. In februari publiceert 

de TeldersStichting het door een onafhankelijke 

werkgroep geschreven geschrift: Geopolitiek en 

Defensie. Pal staan voor vrijheid en veiligheid.

DEFENSIE IS BELANGRIJKER 
DAN WEELDE
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“Hoe ‘verleiden’ we vrouwen om volgend jaar op 

de VVD te stemmen?” Dat was de centrale vraag 

tijdens het netwerkdiner van het Liberaal Vroue

wen Netwerk op 30 november van dit jaar.

Tamara van Ark, campagneleider voor deze vere

kiezingen, hield een bevlogen betoog over stratee

gie en aanpak. Het advies van Tamara: “Luisteren 

en vooral aangeven dat de VVD hun 

zorgen niet alleen deelt maar vooral ook met ope

lossingen zal komen”.

Een goede aftrap om daarna aan de verschillende 

tafels met elkaar in gesprek te gaan en ideeën te 

opperen hoe wij onze kiezers het beste kunnen 

bereiken.

Onder de aanwezigen waren een aantal kandie

daateKamerleden, oudgedienden maar ook 

nieuwkomers. In de loop van de avond kregen zij 

de gelegenheid iets over zichzelf te vertellen: hun 

achtergrond, hun drijfveren en hun ambities als 

toekomstig Kamerlid.

Ruim 60 actieve VVDevrouwen waren op deze 

doordeweekse avond naar het Carlton President 

Hotel gekomen. Allen vertrokken na afloop 

vol met ideeën, inspiratie en drive om de came

pagne voor de verkiezingen stevig in te gaan. 

Nog zeven weken en dan is het zo ver! Dan 

maakt de kiezer een enorm belangrijke keuze. 

Een keuze voor de koers van Nederland. Een 

keuze voor het land dat wij willen zijn. Wor-

den wij een land dat wordt geregeerd door 

politici die hun ogen sluiten voor de zorgen 

van mensen? Door een leider die mensen 

tegenover elkaar zet en angst aanjaagt? Of 

door een leider die de afgelopen jaren keihard 

heeft gewerkt om ons mooie land weer stevig 

op de rails te krijgen? Ik kies voor het laatste! 

 

We hebben tenslotte de afgelopen jaren niet 

zo hard gewerkt, om alles wat wij hebben op-

gebouwd nu omver te laten werpen. Wij wil-

len verder knokken voor een land waarin we 

met zijn allen weer een beetje normaal gaan 

doen. En waarin we elkaar daar ook op aan-

spreken. Waarin we als politici niet alleen maar 

reageren op politieke plannen, maar ook op 

ontwikkelingen in de maatschappij. Natuur-

lijk, we zitten in de politiek om problemen op 

te lossen, maar daarnaast vínden we ook iets 

van de wereld om ons heen. Dat het normaal 

is om de zieke buurvrouw een handje te hel-

pen, of de buschauffeur te groeten in plaats 

van te negeren. Dat het níet normaal is om te 

frauderen met je uitkering, of een ambulance-

medewerker in elkaar te slaan. We komen er 

niet met alleen maar regels, we moeten elkaar 

aanspreken op onze mentaliteit. Wij zijn er 

klaar voor om ook de komende jaren weer te 

gaan strijden voor dit mooie land. Om te zor-

gen dat we ons hier thuis blijven voelen. Maar 

daarvoor moeten we eerst de verkiezingen 

winnen! En daar hebben wij iedere VVD’er, 

iedereen met een liberaal hart, bij nodig. 

 

De afgelopen maanden heb ik met trots ge-

keken naar alle vrijwilligers die bij iedere ge-

legenheid de straat op geweest.  Om te can-

vassen, of met kiezers in gesprek te gaan bij 

de ‘Bakkie Doen?’-koffietruck. Zullen we dat 

blijven doen? Niet alleen tot 15 maart, maar 

ook daarna? 

 

Het is immers de ideale manier om niet alleen 

te vertellen waarom wij de afgelopen jaren 

hebben gedaan wat we hebben gedaan, maar 

ook te luisteren naar wat er nog veel beter 

kan. Te horen waar mensen zich zorgen over 

maken, zodat wij er de komende jaren voor 

kunnen strijden om ook díe zorgen van oplos-

singen te voorzien. 

 

Ook de mensen op onze lijst zijn er klaar 

voor! Eind januari heb ik alle kandidaten in 

de Tweede Kamer mogen ontvangen en met 

eigen ogen gezien hoe gemotiveerd zij zijn.

Het kan toch niet anders dan dat wij al die 

motivatie tussen nu en 15 maart op onze kie-

zers gaan overbrengen… Want ook zij zullen 

het land in gaan en zich aansluiten bij al die 

honderden vrijwilligers. Of het nu vriest of 

niet, of we een woonwijk in gaan of op de 

markt staan, of we over kleine of grote zorgen 

spreken, wij zijn er. 

 

En het maakt

mij enorm trots 

dat u er ook 

allemaal bent. 

Dank daarvoor!

Tamara van Ark

Campagneleider

Vice-fractievoor-

zitter Tweede 

Kamerfractie

STRIJDEN VOOR DIT MOOIE LAND

HET LIBERAAL VROUWEN NETWERK ZET ZICH 
IN VOOR DE TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN! 

In 2016 (en in de jaren daarvoor) heeft de VVD 

veel bereikt. Helaas, niet alles wat wij wilden 

hebben we ook kunnen realiseren. Maar er is 

verdraaid veel om tevreden over te zijn!

 

Het meest belangrijke is dat wij dankzij hard 

werken van onze politie, onze diensten en de 

KMAR, een aanslag in ons land hebben kun-

nen voorkomen. Hoewel onze veiligheid nooit 

100� kan worden gegarandeerd, ben ik on-

gelooflijk blij dat de vreselijke gebeurtenissen 

die wij in landen om ons heen hebben gezien, 

ons bespaard zijn gebleven. Als wij niet in 

vrijheid kunnen leven, is de rest immers on-

belangrijk..

 

Enorm trots ben ik op de uitvoering van ons 

asielplan, de basis voor de afspraken met 

Turkije. Met dit plan hebben we de asielin-

stroom aanzienlijk kunnen terugdringen. Wij 

hebben daadwerkelijk iets kunnen doen aan 

de mensonterende taferelen op zee en men-

senhandelaren het werk nagenoeg onmogelijk 

gemaakt. Maar ik ben er zeker ook trots op 

dat wij geluisterd hebben naar de zorgen die 

mensen in ons land hierover hebben gehad. 

En we hebben die zorgen van een oplossing 

voorzien.

 

We hebben onze economie verder versterkt. 

We zijn er nog niet, want niet iedereen voelt 

dat nog, maar er zijn grote stappen gezet. Het 

is goed nieuws dat de werkloosheid de sterk-

ste daling in tien jaar laat zien. Nog niet ie-

dereen heeft een baan, maar vergeleken met 

een paar jaar geleden staan we er een stuk 

beter voor. We hebben zelfs dit jaar de lasten 

kunnen verlichten.

 

Er zijn ook stappen gezet op andere, belang-

rijke terreinen. Denk aan de zorgvuldige dis-

cussie over voltooid leven die door dit kabinet 

is gestart. Heel belangrijk voor mensen die de 

regie willen houden over hun eigen leven en 

sterven. Een ontwikkeling waar de VVD trots 

op mag zijn.

 

Maar ik zei het al, niet alles is gelukt. We had-

den graag gezien dat de zorg in álle verpleeg-

huizen van hoge kwaliteit was geweest. Dat 

moet zeker veranderen in 2017.

De arbeidsmarkt ziet er nog niet zo uit als wij 

zouden willen. Ook daar moet een volgend 

kabinet verder mee aan de slag. En we heb-

ben natuurlijk een paar uitslagen om onze 

oren gekregen die wij liever anders hadden 

gezien. Het Oekraïne referendum. De Brexit. 

 

Voor ons ligt een enorm belangrijk jaar. De 

komende maanden moeten wij VVD’ers de 

handen ineen slaan. De straat op. In gesprek 

met de kiezer. Het moet nú gebeuren! We 

moeten de kiezer er nú van overtuigen dat 

een stem op de VVD betekent dat wij ook de 

komende jaren voor ze aan de bak gaan. Dat 

geldt niet alleen voor actieve VVD’ers, maar 

voor iedereen die dit leest. Over-

tuig uw buurman, uw collega 

en uw vriendenkring! Ik ben 

tot op het bot gemotiveerd. 

U ook?

 Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

In deze rubriek nodigt de redactie u uit om  

uw mening te geven over (partij)politieke  

zaken. Wilt u een bijdrage leveren, mailt u 

dan naar liber@vvd.nl

Ik ben blij dat de Ministers in de Kabinetsbrief 

over de komende Voltooid Levenewet spreken 

van barmhartigheid. Er wordt immers ingee

bouwd dat er goed geluisterd gaat worden door 

stervenshulpverleners. Die met empathie, inlee

vingsvermogen, en tolerantie, respect en accepe

tatie, de hulpvrager voor een mild en waardig 

sterven bijstaan. En hen daarmee van hun lije

den aan het leven verlossen. Dat zijn waarden 

die behoren bij naastenliefde.  

Dat is onze liberale en humane vorm van barme

hartigheid. Zonder die waarden is er eerder 

sprake van armhartigheid. De grote winst voor 

de samenleving is verder dat er liefdevol afe

scheid genomen heeft kunnen worden van en 

door de naasten, er geen illegale wegen meer 

bewandeld hoeven te worden, en het aantal 

gruwelijke zelfdodingen zal verminderen. Mij 

dunkt, redenen te over om dit Kabinetsinitiae

tief van harte te steunen. 

SAVE THE DATE 
Noteer alvast in uw agenda: 

Zaterdagmiddag 25 maart 2016, 

SPEEDDATEWORKSHOPS: 
Is de gemeenteraad iets voor mij?

Willem van Katwijk,

Filosofische praktijk voor levensvragen, levenskunst en levenseinde In aanvulling op dit artikel vermelden wij 

dat tijdens de 141e Algemene Vergadering 

op 21 mei 2016 een motie is aangenomen 

over het vrijwillig levenseinde. De politieke 

vertegenwoordigers van de VVD zijn opge-

roepen om initiatieven te ontplooien voor 

een groeiende bevolkingsgroep welke hun 

leven voltooid acht en de voorkeur geeft 

aan een vrijwillig levenseinde. Voor meer 

informatie over dit besluit kunt u de beslui-

tenlijst raadplegen op www.vvd.nl.
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‘BAKKIE DOEN’ MET BOSSCHE KOEK
IN ’S-HERTOGENBOSCH

De Bossche VVD heeft in 2016, net zoals in de jae

ren daarvoor, weer actief de burger opgezocht. 

Niet alleen bij verkiezingen in gesprek gaan 

met de kiezer maar ook tussentijds. Wat leeft 

er? Wat zijn de ideeën? En wat zijn de verbetere

punten?  Dit  zijn de vragen die in de gespreke

ken aan de orde zijn gesteld.

Op zaterdag 26 november 2016 heeft de Bose

sche VVD hiervoor het VVDeconcept ‘Bakkie 

Doen?’ingezet. Als extraatje konden wij iedere

een de lekkernij Bossche Koek aanbieden. Met 

behulp van een groot aantal Bossche VVDeers, 

de Tweede Kamerleden Sjoerd Potters en Helma 

Nepperus en een fantastische locatie (vlakbij de 

kathedraal de St. Jan) is deze dag een groot suce

ces geworden. Wij hebben met veel kiezers het 

gesprek aan kunnen gaan. Het concept “Bakkie 

Doen?” is hiervoor dan ook een fantastisch ine

strument gebleken.

Van diverse kanten hebben wij reacties gekree

gen “Wat krijgen jullie toch veel mensen op de 

been!”

Ons geheim: maak campagne voeren leuk en  

gezellig. De rest komt dan vanzelf!

Hanneke Welten 
(Vice-voorzitter VVD ‘s-Hertogenbosch) & 
André Rotman 
(Gemeenteraadslid en Campagneleider 
’s-Hertogenbosch)
 

1. Zoek een fantastische 
plek uit van 10x10m, waar 
veel mensen voorbij 
komen en bereid zijn om 
met jou in gesprek te 
gaan.

2. Check of je een vergun-
ning nodig hebt, zo ja? 
Vraag een vergunning aan 
bij de gemeente.

3. Geef aan bij de gemeen-
te dat je krachtstroom 
nodig hebt (32A).

4. Stuur het Algemeen 
Secretariaat van de VVD 
een kopie van de onthef-
fing/vergunning.

5. Als er op de plek geen 
stroom is, regel een aggre-
gaat (32A)

6. Informeer je netwerk 
dat de truck komt en 
verzamel zo veel mogelijk 
vrijwilligers.

7. Ga in gesprek met
Bakkie Doen mediateam 
en licht de omgeving in.

8. Stap met je beste been 
uit bed, laat de VVD-jas 
thuis en dan maken we er 
samen wat moois van! 

MEDIA

HET LAND IN MET DE 
’BAKKIE DOEN’-KOFFIETRUCK

HEEFT U AL EEN BAKKIE GEDRONKEN BIJ DE KOFFIETRUCK? DE KOFFIETRUCK GAAT WERKELIJK HEEL NEDERLAND DOOR 

EN WIJ ZIJN NOG LANG NIET KLAAR! MAAR HOE IS HET NU OM DE KOFFIETRUCK TE ONTVANGEN? LIBER VROEG HET AAN 

VERSCHILLENDE VVD-NETWERKEN. KOMT DE KOFFIETRUCK NOG NAAR U TOE? KIJK DAN OP DEZE PAGINA WAAR U REKENING 

MEE MOET HOUDEN VOOR EEN SUCCESVOLLE ‘BAKKIE DOEN’-ACTIE. 

MARK KOMT EEN BAKKIE DOEN IN 
NISSEWAARD

Sommige dingen zijn moeilijk geheim te houe

den. Een bezoek van onze lijsttrekker en mie

nisterepresident bijvoorbeeld. Een kleine week 

daarvoor gaat bij Christel Mourik, wethouder in 

Nissewaard, de telefoon. ‘Of we Mark willen onte

vangen met de koffiebus. In Spijkenisse?’ Maar 

natuurlijk, graag! Nissewaard laat een forse stije

ging in het ledenaantal zien, is een actieve club 

die iedere twee weken ergens in de gemeente 

de inwoners opzoekt met onze knaloranje Piae

ggio om het gesprek aan te gaan, elke maand 

een werkbezoek brengt en actief de communie

catie opzoekt via social media en de krant. En, 

natuurlijk ook, zo zegt de campagneleider: ‘In 

Nissewaard zit potentieel.’ 

En dan echt, de bus en Mark arriveren op een 

gewone maandagmiddag. Een plek dichtbij het 

metrostation wordt uitgekozen. Volop aanloop 

en leuke gesprekken. De verrassing is groot. 

‘Kan ik dan echt gewoon alles aan hem vragen?’ 

Leuke gesprekken, moeilijke gesprekken, Mark 

draait zijn hand er niet voor om. De koffie is 

goed, de rij wordt langer, wat een mooie maane

dagmiddag!

Christel Mourik, Wethouder Nissewaard

YES! DE KOFFIETRUCK KOMT NAAR JE NAAR TOE. 
MAAR WAAR MOET JE REKENING MEE HOUDEN?

AANRADER IN DE CAMPAGNESTRIJD!

Oerhollands een Bakkie Doen! Onlangs kwam 

de VVDekoffietruck tijdens de Vers & Brocante 

markt naar Beverwijk. Een maandelijkse markt 

met wisselend thema’s. 

Het initiatief sloeg goed aan. Mensen kwamen 

graag langs om een bakkie te doen. De imponee

rende koffietruck zorgde voor goede aandacht 

met als gevolg laagdrempelig en inhoudelijk 

goede gesprekken. Mensen gaven aan hoe ze tee

gen bepaalde zaken aankeken of spraken hun 

zorgen uit. Bezoekers konden hun boodschap 

zenden in plaats van alleen maar ontvangen. 

Zo vonden beide partijen elkaar. VVD Beverwijk 

nam een regionale insteek en zodoende kwam 

Tweede Kamerlid Barbara Visser ook langs. 

Vooraf hadden we via sociale media de komst 

aangekondigd en kwamen we uitgebreid aan 

bod bij de regionale radio en TV. 

De voorbereidingen op ‘Bakkie Doen?’ waren 

dankzij de goede ondersteuning vanuit Den 

Haag niet al te moeilijk. Wij regelden de vere

gunningen, Den Haag nam de andere verante

woordelijkheden op zich. Absolute aanrader in 

de campagnetijd en –strijd!

Serge Ferraro
Fractievoorzitter VVD Beverwijk
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Eerlijkheid is een belangrijke deugd, zule

len we maar zeggen. Uit alle chare

mante en sympathieke voore

werpen ter wereld koos Jeanine 

Hennis toch haar smartphone als fae

voriet. “Ik kan wel doen alsof het niet 

zo is, maar ja…”

 

Duidelijke taal van de minister van Dee

fensie. En, toegegeven, het is een fraai 

exemplaar. Waar de premier niet verder 

komt dan een stokoude Nokia, heeft Jeanie

ne Hennis een heuse iPhone 6S Plus. Met 

WhatsApp, Teletekst (“ja echt, Teletekst”) 

en Twitter. Ze kijkt streng: “Al mijn tweets 

zijn van mijzelf. Ik laat niemand in de 

buurt van mijn account komen.”

 

Op het ministerie van Defensie zijn ze de 

titelmuziek van Intouchables inmiddels 

meer dan zat. “Ik wissel regelmatig van 

ringtone”, zegt de minister verontschuldie

gend, “maar ik háát de trilstand.” En uite

zetten is al helemaal geen optie. Tenzij ze 

in het vliegtuig zit. Of staatsgeheimen bee

spreekt. Of in een onderzeeboot zit. Maar 

dan zetten we hem allemaal uit, toch?

Onze politici werken iedere dag aan een nog beter, veiliger en vrijer Nederland. Dit alles met maar één 

doel voor ogen: Een nóg liberaler Nederland. Maar onze politici zijn ook maar gewoon mensen. Wilden 

zij altijd al de politiek in? Hebben zij bijzondere hobby’s? Of wat eten zij het liefst als zij na een lange dag 

thuiskomen? Aan de hand van bijzondere voorwerpen vertellen politici in Liber over hun voorkeuren.   

              

              Met dank aan Roelof Smit en Annemarie Litjens

Naar eigen zeggen heeft hij hondere

den, misschien wel duizenden, kilomee

ters op deze schoenen gelopen. Mark 

Rutte heeft het paar (in de imposante 

maat 46) dan ook al zeven jaar en weie

gert halsstarrig nieuwe te kopen. “Ze loe

pen nog heerlijk, ik loop ze gewoon op.”  

Omdat de dag van een premier vaak ane

ders loopt dan gepland, belandt hij soms 

met zijn sneakers in een chique omgeving. 

Dat moet niet te vaak gebeuren, want hij 

vindt nette kleding bij zijn functie horen. 

“Maar zodra ik thuis ben, trek ik mijn gyme

pen weer aan. Dat loopt toch net iets leke

kerder dan leren schoenen.” Net iets.

 

De premier maakt geen geheim van zijn 

vurige voorliefde voor de kleur blauw. “Die 

kleur past goed bij een spijkerbroek en 

bij mijn blauwe jas.” Aantoonbaar waar, 

natuurlijk. En hoewel de mode op sommie

ge momenten anders voorschrijft, strikt 

Mark Rutte consequent zijn veters. “Als je 

ze wegstopt, zitten je schoenen te los.” Ook 

waar.

Wij strijden ervoor dat we ons thuis blijven voelen in 

ons mooie land. Wij willen in de toekomst dat ons land 

nog beter en mooier wordt en daar hebben wij de hulp 

voor nodig van zoveel mogelijk mensen. Dit worden 

speciale verkiezingen, niet in de laatste plaats door 

de gave én gevreesde sociale media. Wilt u onderdeel 

uitmaken van de VVD-campagne en zo helpen om 

Nederland liberaal te houden? Dan vragen wij u het 

volgende:

Op sociale media berichten van de VVD delen, liken, 

favoriten, retweeten en ook door er op een leuke 

manier op te reageren; zo bereiken we online veel, 

veel meer mensen met onze boodschap. Klinkt simpel? 

Dat is het ook!

 

Nog meer betekenen?

Wow, super! Dat zien we graag. Misschien wilt u wel op 

de hoogte gehouden worden van onze laatste berichten 

om die te steunen? Op tijd weten welke speciale online 

acties er komen zodat u mee kan doen? Stuur dan 

een mailtje naar online@vvd.nl . Hiermee helpt u ons 

enorm!

 

Wij gaan niet aan de zijlijn staan schreeuwen. Wij doen. 

Help ons mee en wordt onderdeel van dé campagne van 

2017! 

    Dank u wel. 

DE SNEAKERS VAN MINISTER-PRESIDENT 

MARK RUTTE

DE SMARTPHONE VAN MINISTER VAN DEFENSIE 

JEANINE HENNIS-PLASSCHAERT

LIKE, FAVORITE, RETWEET, 
REAGEER EN – VOORAL – DEEL!
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www.facebook.nl/vvd

www.twitter.nl/vvd

www.instagram.com/vvd/

www.snapchat.com/add/vvdonline





ledenmagazine 
van de VVD

Jaargang 13

Nummer 2

9 maart 2017

Ik vind je gaaf

8
Plannen om 
voor te knokken

12
De hobby van 
Tamara van Ark

VVD Online

136

Het komt er 
nu op aan!



Pagina 2 VVD Liber • 2017 • Nr. 2 VVD Liber • 2017 • Nr. 2 Pagina 3

Colofon

Liber is een uitgave van de VVD 

en verschijnt in principe acht keer per jaar. 

Kopij volgende editie vóór 27 maart 2017.

Realisatie: 

VVD Algemeen Secretariaat in 

samenwerking met Meere Reclamestudio 

en een netwerk van VVD-correspondenten.

Bladmanagement:

Debbie van de Wijngaard

Met dank aan stuurgroep Liber:

Jelle Hengeveld & Matthijs Pars

 
Grafische vormgeving en pre-press:

Meere Reclamestudio - OK2Press, Den Haag

Fotografie: 

Shutterstock, McKlin Fotografie

Druk: 

Pro Image Group

Verspreiding: 

PostNL

Advertenties: 

liber@vvd.nl

ISSN: 1872-0862

Correspondentieadres:

Algemeen Secretariaat VVD

Postbus 30836, 2500 GV Den Haag

Telefoon: (070) 361 30 61

E-mail: liber@vvd.nl

Bezoekadres:

Mauritskade 21-23, Den Haag

Website: www.vvd.nl

COPYRIGHTS 

HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Wanneer u deze Liber ontvangt zitten 
we heel kort voor de verkiezingsdag.  
Er hebben dan, in ons hele land met hon-
derden actieve leden, al heel veel bijeen-
komsten en activiteiten plaatsgevonden. 
We blijven ons VVD-verhaal vertellen en 
we blijven in gesprek met de kiezer. Res-
pectvol vragen wij om het vertrouwen 
van iedereen in Nederland.

Er is in ons land en in de wereld nogal 
wat aan de hand. Wat voor land willen 
we zijn? Gaan we ons land overlaten aan 
mensen die in rap tempo willen afbreken 
wat wij met elkaar generaties lang heb-
ben opgebouwd? Of krijgen wij de kans 
om, als realistische optimisten, met èchte 
oplossingen te komen? 

We mogen ons waardevolle Nederland 
niet uitleveren aan luid schreeuwen-
de roeptoeteraars zonder oplossingen. 
Daarom moeten wij ons als liberalen tij-
dens deze campagne extra nadrukkelijk 
inzetten. In wijken, op straten en pleinen 
duidelijk maken waar wij voor staan en in 
gesprek gaan. Wij moeten kiezers over-
tuigen dat het schreeuwend benoemen 
van problemen niet hetzelfde is als de 
problemen daadwerkelijk oplossen.

U bent als VVD-lid onze belangrijkste 
ambassadeur. Ook wanneer u geen tijd of 
gelegenheid hebt om in de campagne de 
straat op te gaan en actief mee te doen 
kunt u een belangrijke bijdrage leveren. 
In ieder geval door te gaan stemmen! 
Spreek met mensen in uw omgeving en 
vertel hoe de VVD kijkt naar de toekomst 
van ons mooie land. Gebruik de verkie-
zingsposters die u bij deze Liber aantreft 
om te laten zien hoe de VVD denkt over 
onze samenleving.

Wanneer het spannend wordt duiken 
VVD’ers niet weg. Juist onder moeilijke 
omstandigheden durven wij verantwoor-
delijkheid te nemen. Zoals tijdens de 
zware economische crisis, die we inmid-
dels gelukkig achter ons hebben gelaten. 

Dat doen we omdat wij geloven in het 
belang en de kracht van onze samenle-
ving in Nederland. 

Meer dan ooit komt het er nu op aan dat 
wij als liberalen opnieuw verantwoorde-
lijkheid kunnen nemen. De VVD is daar 
niet alleen toe bereid, maar is er ook 
klaar voor. Onze Mark Rutte is meer dan 
wie dan ook in staat om de moeilijke (in-
ternationale) vraagstukken die voor ons 
liggen te lijf te gaan.

Ik wens u heel veel succes bij dit laatste 
belangrijke deel van de campagne. De 
campagne is van het allergrootste be-
lang, maar is ook een tijd om veel ple-
zier samen te hebben. Dat hoort zonder 
twijfel bij dat realistische, optimistische, 
liberalisme! Normaal. Doen. 

Henry Keizer, 

Partijvoorzitter
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Flinke kans dat er in de weken voor 15 maart 

weer vragen komen over het associatieverdrag 

EU-Oekraïne. Ook al is dit door hernieuwd we-

derzijds geweld in het oosten van dat enorme 

land. En wie in de campagne, al dan niet bij 

‘Bakkie Doen’ kritische vragenstellers tegen-

komt, heeft niet altijd Mark Rutte in de buurt 

om de broodnodige uitleg te geven.

Zoals Rutte tijdens de openbare bijeenkomst 

van 17 december in Zevenhuizen met verve 

en veel geduld antwoord gaf aan een hele rits 

tegenstanders van binnen en buiten de VVD.  

Hij benadrukte ook om juist nu ‘het Rusland 

van Poetin geen cadeautjes te geven’. De punten 

die ik vooraf noteerde, maar in Zevenhuizen 

niet kwijt kon, zet ik hier nog eens op een rijtje. 

Ze ondersteunen Rutte’s duidelijke verhaal, in 

én na verkiezingstijd.

 

Het associatieverdrag zelf was al met ruime 

meerderheden goedgekeurd. De Tweede Kamer 

in april 2015 en Eerste Kamer in juli 2015; het 

raadgevend referendum april 2016 ging over te-

rugdraaien van deze goedkeuringswet. 

Een week na het raadgevend referendum kreeg 

het kabinet mandaat van de Tweede Kamer om 

in Europa te gaan praten over een toevoeging 

aan het verdrag. In lijn met het kabinetsstand-

punt, het verdrag ‘niet zonder meer’ te kunnen 

ratificeren. Ja inderdaad, daarna ging niet alles 

even vlot.

Uit de mediawolk van anti-EU sentiment in 

de referendum campagne heeft Rutte een stel 

meer inhoudelijke redenen voor de tegenstem 

genoteerd. Over zijn lijstje met noodzakelijke 

verduidelijkingen heeft Rutte op de top van 15 

december met de staatshoofden en regeringslei-

ders onderhandeld. Resultaat is het EU besluit 

tot een alle 28 landen bindende verklaring als 

aanhangsel van het associatieverdrag.

Concreet is hierin bepaald:

• Oekraïne is geen kandidaat-lidstaat van de  

 Europese Unie

• Er is geen collectieve veiligheidsgarantie   

 voor Oekraïne

• Oekraïense werknemers hebben geen recht  

 op toegang tot de Europese arbeidsmarkt

• Lidstaten zijn niet verplicht extra financië  

 le steun aan Oekraïne te geven

• De rechtsstaat en de corruptiebestrijding   

 in Oekraïne moeten versterkt worden.

Rutte benadrukt dat de verklaring een juridisch 

bindende interpretatie van de associatieover-

eenkomst is. De tekst van de overeenkomst is 

onveranderd, maar de lidstaten hebben met de 

verklaring bepaald ‘wat er wel en wat er niet 

in staat’. (Citaten overgenomen uit het Tweede 

Kamer webverslag 20 december).

Ik zou zeggen: de simpele opvatting ‘Nee is Nee’ 

van 61% van de net 32% opkomst bij het raadge-

vend referendum, staat sinds dit EU-besluit te-

genover een ‘Ja, want’. Kijk hierboven naar vier 

keer ‘niet’ en één keer ‘moeten’, én ‘juridisch 

bindend’. 

En nu, op 31 januari kreeg de Tweede Kamer 

het Wetsvoorstel voor inwerkingtreding van de 

in juli 2015 aangenomen goedkeuringswet ‘As-

sociatieovereenkomst EU-Oekraïne’. De Toelich-

ting berust op alle vijf punten, zie boven, uit de 

bindende EU verklaring. 

Een leerzaam precedent voor de verdere gang 

van zaken zien we bij het Verdrag voor een nieu-

we EU Grondwet. Vóór stemden CDA, VVD en 

D66 (Balkenende II) plus PvdA en Groen Links 

van de oppositie. Nadat dit verdrag werd afge-

stemd in referenda, eerst in Frankrijk, daarna 

in Nederland, juni 2005 (kiezers-opkomst 63% 

!) bedachten de regeringen zich, en anderhalf 

jaar later in Lissabon ondertekenden ze een 

nieuw verdrag. Zonder referendum, constate-

rend dat dit een Wijzigingsverdrag van bestaan-

de EU-verdragen was, ratificeerden toen alle 

landen. Zo kwam ook ‘Lissabon’ onder Balke-

nende IV met ruime meerderheden door beide 

Kamers. 

Afwijzing van een voorstel staat dus niet in de 

weg van de drie A's: Aanpassing, Aanhangsel, 

Aanvaarding.

Mijn laatste A is van Applaus: voor Mark Rutte

Hans Furnée 

Lid VVD Alphen aan den Rijn

Kabinet-Rutte en het 
Associatieverdrag EU-Oekraïne
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EEN POSTER, EEN BAKKIE 
EN EEN GOED GESPREK

NOG ÉÉN WEEK EN DAN GAAT NEDERLAND OP WOENSDAG 15 MAART NAAR DE STEMBUS OM TE BESLISSEN OVER DE TOEKOMST 
VAN ONS LAND. DE AFGELOPEN MAANDEN STONDEN VOOR VEEL VAN DE VVD-VRIJWILLIGERS IN HET TEKEN VAN CAMPAGNE 
VOEREN.  VERKIEZINGSPOSTERS PLAKKEN, FLYERS UITDELEN OF EEN BAKKIE DOEN BIJ DE ‘BAKKIE DOEN?’-KOFFIETRUCK. 
MAAR OOK LANGS DE DEUREN MET HET HELE LOKALE CAMPAGNETEAM OM TE CANVASSEN. OP EEN ENKELE PLAATS WORDT ER 
ZELFS CAMPAGNE GEVOERD VIA DE DATING-APP TINDER.  

DE CAMPAGNE BEREIKT ZIJN HOOGTEPUNT, EN ZOALS ONZE PARTIJVOORZITTER SCHREEF IN ZIJN COLUMN: HET KOMT ER NU 
OP AAN! OP DEZE PAGINA’S VINDT U EEN GREEP UIT DE ACTIVITEITEN GEORGANISEERD DOOR VVD’ERS IN HET HELE LAND. DE 
KOMENDE DAGEN ZULLEN WE ONS SAMEN KNOKKEN NAAR DE EINDSTREEP. OP NAAR EEN FANTASTISCH RESULTAAT!

 DE VVD LEIDEN OP CAMPAGNE MET KANDIDAAT-
KAMERLID FREDERIK VAN ZEVENBERGEN

IN WORMERVEER BIEDT 
MARK RUTTE EEN HELPENDE HAND

ONZE POSTERS HANGEN IN MEPPEL!

OOK IN APELDOORN GAAT DE 
VVD LANGS DE DEUREN

Ruim 45.000 bakkies hebben onze chauffeurs 

en barista’s al gezet. Dat zijn niet alleen veel 

kopjes koffie, maar ook veel gesprekken die zijn 

gevoerd bij de koffietruck.  Naast vrijwilligers 

sluiten de laatste weken ook kandidaat-Kamer-

leden aan bij de koffietruck. Halen wij voor 15 

maart de 50.000 bakkies? 

OP DE VALREEP NOG EEN BAKKIE DOEN?
De komende week doet de ‘Bakkie Doen?’-kof-

fietruck nog enkele plaatsen aan door ons land. 

Kijk op: www.vvd.nl/activiteiten of de koffie-

truck ook nog naar uw woonplaats komt.

VRAGEN?
Heeft u vragen over de koffietruck of de cam-

pagne ‘Bakkie Doen?’ dan kunt u een e-mail stu-

ren naar bakkiedoen@vvd.nl. 

 CANVASSEN MET KANDIDATEN 
IN WIERINGERWERF

DE STRAAT OP IN AMSTERDAMKANDIDAAT-KAMERLID DENNIS WIERSMA 
IN GESPREK MET STUDENTENDE VVD OP TINDER

VVD GRONINGEN GAAT LANGS 
BIJ HULPVERLENERS

SJAKIE OP CAMPAGNE

IN GOES EN MIDDELBURG HOUDT 
SNEEUW VVD’ERS NIET TEGEN

WE WETEN ALLEMAAL DAT DE KIEZER 
EEN VOORKEUR HEEFT VOOR 
BRABANTS WORSTENBROOD

NOORDWIJKERHOUT GAAT DE STRAAT 
OP MET KANDIDAAT-KAMERLID 

LEENDERT DE LANGE

MET GEVAAR VOOR EIGEN LEVEN, VANWEGE 
DE SNEEUW EN IJZEL, GINGEN OP 7 JANUARI DE 

FRACTIELEDEN VAN DE VVD WESTERVOORT OP PAD 
OM WEDEROM OP "SNERTTOUR" TE GAAN. INMIDDELS 
IN DE WOON- EN ZORGCOMPLEXEN EEN BEKENDE EN 
WELKOME VERSCHIJNING. DIT JAAR WAS DE DERDE 

KEER DAT ER SNERT WERD UITGEDEELD.

OOK IN HOOFDDORP 
WORDT ER GECANVAST

DE VVD GILZE EN RIJEN LAAT BIJ DE 
MENSEN DIE NIET THUIS ZIJN TIJDENS HET 

CANVASSEN EEN KAARTJE ACHTER  
   MET HUN E-MAILADRES. WE LATEN ZO ZIEN 
DAT WIJ LANGS ZIJN GEWEEST EN KRIJGEN 
OP DIE MANIER VEEL NUTTIGE INFORMATIE.
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CAMPAGNE VOOR DE TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN
IN FEITEN EN CIJFERS

     
Er zijn 395 gratis 
  posterpakketten verzonden 
     aan de lokale netwerken.

Dat betekent dat er door heel Nederland 59.250 campagneposters hangen. 

     Op dit moment zijn er 328         
          VVD-campagneleiders aan de 
     slag om met hun team een geweldige       
   campagne neer te zetten. 

Zij hebben samen op zaterdag 28 januari 2017 op 18 locaties 
door heel Nederland de campagne afgetrapt.

De ‘Bakkie Doen?’-koffietruck is deze       
        campagne al 47 keer op pad gegaan. 

Tot nu toe zijn er 45.000 bakkies geschonken.
Voor 15 maart gaan we nog 6 keer het land in. 

Kijk op vvd.nl/activiteiten waar de koffietruck staat. 

  Onze lijsttrekker Mark Rutte gaat in de laatste      
drie weken voor de verkiezingen 6 keer in debat     
 met lijsttrekkers van andere partijen. 

Ook zien we Mark Rutte in de onze campagnespotjes op televisie die 20 seconden duren.     
Om af  te sluiten. Nog 6 dagen en dan mogen we naar de stembus! 

Verkiezingscampagnes gaan altijd over wat er nog niet goed gaat. Die van ons ook: meer mensen moeten profiteren 
van de economische groei, de ouderenzorg moet beter, we moeten onze normen en waarden beschermen. 

Juist als de nadruk daarop ligt, is het ontzettend belangrijk om ons te blijven realiseren wat een ongelofelijk mooi land we hier 
met elkaar hebben. Zoals premier Rutte het altijd zegt: dit is een van de gaafste landen ter wereld. Onze gezondheidszorg is top. 

Onze economie groeit als een tierelier. Het is ontzettend veilig. Onze kinderen zijn gelukkig. Nergens anders zijn mannen en vrouwen, 
homo’s en hetero’s zo gelijkwaardig. En nergens hebben mensen zoveel vrijheid om te leven zoals ze zelf willen.

En die vrijheid gebruiken we ook. Want wat dit land uiteindelijk vooral zo gaaf maakt, zijn wij. Wij, de Nederlanders. 
Met al onze eigenaardigheden. Wìj zijn gaaf. Geef deze kaart aan iemand die jij in het bijzonder gaaf vindt.

 

Ik vind
je gaaf.

Lodewijk Asscher, Emile Roemer en Jesse 

Klaver lopen een café binnen. Ze drinken ge-

zellig een drankje samen en proosten op een 

succesvolle linkse overwinning. Dan komt de 

rekening. “Wie gaat dat betalen?”, vraagt Lo-

dewijk. Emile lacht, slaat Lodewijk een arm om 

de schouder en kijkt Jesse aan. “Als we daar 

op televisie mee weg kunnen komen, moet 

dat hier ook wel lukken”.

De doorberekeningen die het CBS presen-

teerde sloeg elke linkse droom aan diggelen. 

Het CBS wijst geen winnaar aan, dat deden ze 

zogenaamd om objectiviteit uit te stralen. Ik 

weet wel beter, het CBS hoefde geen winnaar 

aan te wijzen want dat was wel duidelijk. De 

VVD is kampioen op alle fronten, niet zo gek 

natuurlijk, rechts beleid is nu eenmaal beter 

dan links beleid.

En weet je waarom? Links Nederland verdeelt! 

50Plus tussen jong en oud, Wilders en Denk 

tussen allochtoon en autochtoon, Marianne 

Thieme tussen wat blaft en wat miauwt en 

Jesse, Lodewijk en Emile tussen arm en rijk. 

Maar wij niet!
Ik stel voor dat de VVD vanaf nu dus ook de 

straat opgaat met de boodschap dat wij als 

enige niet verdelen. Niet tussen jong en oud, 

arm en rijk of autochtoon en allochtoon. De 

VVD is er voor het heden die het kan en een 

toekomst die het aan kan! Een wereld waar 

alles wat goed is beter wordt, en alles wat be-

ter is het beste wordt. Een wereld waar we 

kunnen genieten van de vruchten die onze 

ouders hebben gezaaid, maar tegelijk zaaien 

voor onze kinderen. Een land waarin je zorgt 

voor jezelf, geeft om een ander en krijgt wat 

je verdient!

De VVD is dus wat 

mij betreft nu al 

de winnaar, wat 

de uitslag op 

15 maart ook 

mag zijn!

Jelle Hengeveld

VVD Amersfoort

VERDEEL EN HEERS NIET
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Door de afgelopen jaren hard te werken en 

de schouders er onder te zetten hebben we er 

samen voor gezorgd dat het met Nederland 

weer beter gaat. De economie groeit weer. 

Ons huishoudboekje is op orde. De werkloos-

heid daalt. Mensen durven weer een bedrijf 

te beginnen. De maatregelen die we hiervoor 

hebben moeten nemen waren niet makkelijk 

en zeker niet leuk. Maar ze waren wel nodig. 

Wij zijn trots op al die Nederlanders die daar 

hun schouders onder hebben gezet.

 

Maar: nog lang niet iedereen merkt dat het 

beter gaat. Er zijn nog steeds mensen die 

moeite hebben om een baan te vinden. Er zijn 

nog steeds ondernemers die hun bedrijf met 

moeite overeind houden. Er moet nog veel 

gebeuren.

 

Wij willen dat iedereen gaat voelen dat het 

weer beter gaat met Nederland. We willen dat 

iedereen meer ruimte krijgt in zijn portemon-

nee. We willen goede zorg voor onze oude-

ren. En we willen de veiligheid van Nederland 

vergroten door verder te investeren in veilig-

heid en defensie.

 

De plannen die wij hebben voor ons land, 

hebben wij door laten rekenen bij het Cen-

traal Planbureau (CPB). Dat hebben we ge-

daan omdat we het belangrijk vinden dat wat 

we willen, ook echt haalbaar is. En dat is het.

 

Als wij ons verkiezingsprogramma uit mo-

gen voeren, leidt dat tot hogere economi-

sche groei, lagere werkloosheid en structureel 

245.000 nieuwe banen. Als het aan de VVD 

ligt gaan middeninkomens en gezinnen de ko-

mende tijd fors profiteren van bijna 15 miljard 

aan lastenverlichting. Omdat we als liberalen 

vinden dat je zelf de vruchten van je werk 

moet plukken.

Veiligheid en Defensie
Veiligheid is de belangrijkste taak van de over-

heid. We kunnen Nederland nooit honderd 

procent veilig maken. We kunnen er wel  alles 

aan doen om daar zo dicht mogelijk bij in de 

buurt te komen. Daarom willen we extra in-

vesteren in onze eigen veiligheid.

 

Daarmee beginnen we dicht bij huis met meer 

wijkagenten en rechercheurs. Omdat je jezelf 

veilig moet kunnen voelen in je eigen straat, 

je eigen wijk en je eigen stad. Daarom hebben 

we in ons verkiezingsprogramma 700 miljoen 

euro extra gereserveerd voor Veiligheid & Jus-

titie. We investeren ook in de strijd tegen ter-

reur, door uitbreiding van de antiterreureen-

heden. Ook gaat er extra geld naar de KMAR, 

voor de bewaking van onze grenzen.

 

Om de belangen van Nederland ook over onze 

grenzen heen te kunnen verdedigen trekken 

we in ons verkiezingsprogramma opnieuw ex-

tra geld uit voor defensie. We hebben een be-

drag van 1 miljard euro gereserveerd zodat de 

basisgereedheid verder op orde kan worden 

gebracht en Defensie verder kan investeren in 

vernieuwing van de krijgsmacht.

Zorg
Als je vader of moeder naar het verpleeghuis 

moet, wil je zeker weten dat de zorg goed is. 

Daarom moeten alle verpleeghuizen zo goed 

worden als de beste nu zijn. We weten dat het 

kan. Er zijn veel goede verpleeghuizen in Ne-

derland. Maar er zijn ook slechte verpleeghui-

zen. We hebben in ons verkiezingsprogramma 

2 miljard gereserveerd om waar nodig te kun-

nen zorgen voor meer en beter personeel in 

verpleeghuizen.

 

Als je een leven lang zuinig hebt geleefd en 

gespaard is het niet rechtvaardig dat je dan 

voor het verpleeghuis of ondersteuning thuis 

een hogere eigen bijdrage moet betalen. 

Daarom willen we dat de vermogensinko-

mensbijtelling wordt afgeschaft.

 

Onze ziekenhuiszorg is heel erg goed. Daar 

zijn we trots op. Er zijn niet zoveel landen 

waar je ongeacht je inkomen toegang hebt 

tot dezelfde goede zorg. Dat willen we zo 

houden. Daarom moet het beleid van minister 

Schippers worden doorgezet. Door afspraken 

te maken met alle partijen in de zorg kunnen 

we er voor zorgen dat de zorgkosten niet zo 

hard stijgen dat de zorg onbetaalbaar wordt.

Sociale zekerheid
Als je hard werkt moet je daar ook zelf de 

vruchten van kunnen plukken. Daarom heb-

ben we in ons verkiezingsprogramma ingezet 

op een forse lastenverlichting voor iedereen 

die werkt, op het verlagen van de 2e en 3e 

schijf van de inkomstenbelasting, het verho-

gen van de belastingkorting voor werkende 

ouders  (combinatiekorting) en de kinderop-

vangtoeslag en het verlagen van de belasting 

op spaargeld. Voor ouderen willen we 1,1 mil-

jard euro investeren in de ouderenkorting.

 

Dat willen we omdat we vinden dat al die 

Nederlanders die de afgelopen jaren hebben 

geknokt om Nederland er bovenop te krijgen, 

nu moeten gaan voelen dat het beter gaat. 

Lagere belastingen zijn goed voor de econo-

mie. En hoe beter het met de economie gaat, 

hoe meer banen dat zal opleveren. Dat is be-

langrijk voor mensen die nog steeds op zoek 

zijn naar werk.

 

Omdat we het niet eerlijk vinden dat mensen 

met een bijstandsuitkering even veel of meer 

overhouden dan  mensen die iedere dag naar 

hun werk gaan, vergroten we het verschil tus-

sen een uitkering en een baan. De bijstand 

dient als vangnet om zo snel mogelijk weer op 

je eigen benen te staan. Ook wordt wat ons 

betreft in de bijstand geen vakantiegeld meer 

uitgekeerd. Tegelijkertijd verhogen we de eer-

ste drie maanden de WW-uitkering, zodat als 

het even tegenzit, je er niet meteen fors in 

inkomen op achteruit gaat.

Samenvattend
Als we onze plannen kunnen uitvoeren gaan 

de belastingen omlaag, komen er meer ba-

nen en maken we Nederland een veiliger land 

waarin we goed voor onze ouderen zorgen. 

Beloftes doen we niet. Want we krijgen het 

niet 100 procent voor het zeggen. Maar dit is 

wel waar wij iedere dag voor willen knokken.

Plannen om voor te knokken

Elk jaar dat Internationale Vrouwendag nadert 

sta ik stil bij de beweging die ooit op 8 maart 1908 

in New York begon door vrouwelijke textielarbei-

ders. Wegens de slechte werkomstandigheden en 

veel te lage lonen gingen deze vrouwen massaal 

in staking. Na de strijd over vrouwenkiesrecht 

en beter werk volgde in de jaren 60 een tweede 

feministische golf. Ditmaal lag de nadruk op eco-

nomische zelfstandigheid. In het verlengde van 

deze strijd volgde midden jaren 90 de derde fe-

ministische golf. Deze golf heb ik als studente be-

wust meegemaakt. Daarom verbaast het mij zeer 

dat nog steeds meer dan de helft van de vrouwen 

in Nederland niet in staat is zichzelf financieel te 

onderhouden. 

Weinig vrouwen economisch zelfstandig
Als studente ging ik op 8 maart steevast naar le-

zingen. De discussie ging over de ongelijke positie 

van vrouwen die vooral de schuld van anderen, 

lees mannen, was. De jaren erna kwamen de dis-

cussies tot mijn verdriet niet verder dan elkaar 

de maat nemen inzake werken met kinderen. 

Voor mij betekende emancipatie destijds dat ik 

mijn eigen keuzes kon maken, mijn eigen geld 

kon verdienen en mijn ambities kon waarmaken. 

Op jonge leeftijd heb ik te vaak de keerzijde ge-

zien van vrouwen die letterlijk en figuurlijk een 

armoedig leven leidden omdat ze geen eigen in-

komsten hadden. Ik vind het schokkend dat we 

als welvarend land nog zoveel financieel kwetsba-

re vrouwen hebben. Hoe kan dit? Als land voeren 

we immers de goede internationale lijsten aan. 

In ons Verkiezingsprogramma 2017-2021 staat 

duidelijk beschreven dat het kostwinnersmodel 

achterhaald is en toch staat de Nederlandse deel-

tijdcultuur nog sterk overeind. 

Volwaardige vrouwenbanen
Als ik me onder de dames bevind die de tweede 

feministische golf hebben meegemaakt, krijg ik 

regelmatig de opmerking dat mijn generatie niet 

hoeft te strijden. Kijk ik naar de economische 

zelfstandigheid van vrouwen vandaag, dan lijkt 

mij deze conclusie voorbarig. Ik zou wel willen 

schreeuwen “Dames, wakker worden”. We heb-

ben een terugtredende overheid waarbij zelfred-

zaamheid steeds belangrijker wordt. De prins op 

het witte paard kan opeens geen prins blijken. Je 

pensioen is wellicht geen pot, maar een lege put. 

Gelukkig zitten we nu in een tijdperk van innova-

tie, nieuwe kansen en de mogelijkheid om jezelf 

als werkende opnieuw uit te vinden. De grootste 

naoorlogse crisis is aangepakt en onze economie 

zit in de lift. Je hoeft dus niet te blijven hangen in 

een slecht betaalde functie of halve baan. Pak de 

kans op ontplooiing en daarmee je kans op keuze-

vrijheid. Dan pas beleef je dat het een voorrecht is 

om in een geweldig land als Nederland te leven. 

Ik vind het een strijd waard om voor volwaardi-

ge vrouwenbanen te vechten. Alleen dan kunnen 

vrouwen zichzelf financieel redden en nemen ze 

afscheid van een armoedig leven. Dat is een 4e 

golf zeker waard. 

Vrouwen die fluiten 
verdienen hun eigen duiten

Pagina 9

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 

Karima Bouchtaoui is geboren in Utrecht 

(18 juli 1975), getogen in De Bilt en woont 

en werkt in Rotterdam. Moeder van twee 

kinderen. Vrijheid en democratie zijn niet 

vanzelfsprekend voor haar. Naast lid zijn 

van het Algemeen Bestuur van Hoogheem-

raadschap Schieland en de Krimpenerwaard 

zet Karima zich op diverse manieren in voor 

een liberaal Nederland. 

“Je hoeft dus niet te blijven hangen 

in een slecht betaalde functie of 

halve baan”
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Nog maar een paar dagen voordat we het 

stemhokje weer induiken! Nadat het kabi-

net Rutte II voor het eerst sinds bijna twintig 

jaar de rit heeft uitgezeten, mogen wij op 15 

maart het rode potlood weer ter hand nemen. 

En we streven er natuurlijk naar dat zoveel 

mogelijk vakjes in de VVD-kolom van het 

kiesbiljet worden ingekleurd!

 

Wat ben ik ongelooflijk trots op iedereen die 

zich in zijn vrije tijd inzet voor een onverslaan-

bare VVD op 15 maart aanstaande. Iedereen 

is al maanden bezig om zoveel mogelijk met 

kiezers in gesprek te gaan. Om hun verhalen 

te horen en onze plannen uit te leggen. En 

ook deze laatste dagen staat er nog veel te 

gebeuren. Overal in het land zijn enthousi-

aste vrijwilligers op de been om met mensen 

in gesprek te gaan. Of dat nu is tijdens een 

flyeractie in het centrum van de stad, langs 

de deuren in de eigen woonwijk of met een 

kopje koffie in de hand bij de ‘Bakkie Doen’-

bus. Ons online team is dag én nacht in ge-

sprek met mensen die een vraag hebben, een 

kritisch geluid laten horen of hun steun willen 

uiten. Waar ik ook kom, zie ik VVD-posters 

achter de ramen hangen. En hoe leuk is het 

om te zien dat iemand met een glimlach op 

het gezicht het interview van Mark Rutte in de 

Linda leest. En laten we eerlijk zijn, wat was 

dat ook een leuk interview!

 

Op het moment dat ik dit schrijf hebben we 

de grote debatten op radio en tv nog voor de 

boeg. Ik heb er alle vertrouwen in dat Mark 

erin gaat slagen om ook daar te laten horen 

dat onze plannen voor Nederland de beste 

zijn.

 

Al met al is de VVD hard op weg om wéér de 

grootste partij van Nederland te worden. En 

dat dankzij jullie tomeloze inzet. Daarvoor wil 

ik alvast mijn dank uitspreken! De komende 

dagen gaan we er nog met elkaar tegenaan. 

Met als doel om vervolgens weer met onze 

eigen Mark in het torentje van Nederland een 

nog mooier land te maken. Waar je jezelf kunt 

zijn. Waar werken loont. Waar we elkaar hel-

pen als dat nodig is. Maar vooral, waar we 

allemaal gaan voelen dat het beter gaat met 

Nederland.

 

Tamara van Ark

Campagneleider

Vice-fractievoorzitter 

Tweede Kamerfractie

Op 23 februari hebben wij als 20e VVD Twee-

de Kamerfractie voor het laatst met elkaar 

vergaderd. Een bijzonder moment! Met deze 

mensen hebben we de afgelopen jaren hard 

gewerkt om de plannen van de VVD om te 

zetten in concrete maatregelen. We hebben 

vele debatten gevoerd, akkoorden gesloten, 

goede voorstellen nog beter gemaakt en min-

der goede voorstellen bijgebogen. Alles met 

tot doel om de crisis achter ons te laten en 

Nederland sterker te maken. Ik ben trots op 

wat we bereikt hebben! En ik ben trots dat 

Mark Rutte er voor het eerst sinds de jaren 

’90 (om precies te zijn 1998) in is geslaagd 

om zijn kabinet de hele periode door te lood-

sen en de rit uit te zitten. Dat was sinds het 

eerste kabinet van Wim Kok niet meer gelukt.

 

Toen Mark in 2010 aan zijn klus begon, wis-

ten we dat het een grote opgave was. We 

hadden te maken met de grootste crisis sinds 

de Tweede Wereldoorlog. Het was dan ook 

een enorme tegenvaller dat de PVV in 2012 

de stekker uit de samenwerking trok. Dat was 

het laatste waar Nederland op zat te wach-

ten, want we waren nog lang niet klaar. De 

uitgaven van de staat moesten onder contro-

le worden gebracht, want er werd meer geld 

uitgegeven dan er binnenkwam. Er moesten 

grote hervormingen worden doorgevoerd op 

de arbeidsmarkt, de woningmarkt, in de zorg 

en de sociale zekerheid. Met al die zaken is 

het tweede kabinet van Mark Rutte aan de 

slag gegaan. En met succes! Vandaag de dag 

gaat het een stuk beter met Nederland dan 

enkele jaren geleden. Die grote hervormingen 

zijn doorgevoerd, het huishoudboekje van de 

staat is weer op orde en economisch gezien 

hebben we de wind weer in de rug.

 

Maar we zijn er nog niet! Er zijn nog teveel 

mensen die de gunstige economische staatjes 

weliswaar zien, maar zelf nog onvoldoende 

voelen dat het beter gaat. Die zich nog steeds 

zorgen maken over hun huis, hun baan, of de 

toekomst van hun kinderen.

 

Mark heeft aangegeven niets liever te willen 

dan weer leiding geven aan een nieuw kabi-

net. Zodat hij door kan gaan met het sterker 

maken van Nederland. Ik weet zeker dat ook 

de 21e fractie van de VVD in de Tweede Ka-

mer graag en hard met hem mee zal werken 

om dat voor elkaar te krijgen.

 

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

Zet de datum alvast in uw agenda, op vrijdag 19 en 
zaterdag 20 mei vindt het Voorjaarscongres plaats!  
De agenda voor de Algemene Vergadering wordt op  
25 maart gepubliceerd op VVD.nl.
 

SAVE THE DATE: 
VVD-VOORJAARSCONGRES

Op zaterdag 20 mei direct na het Voorjaarscongres organiseert de Haya van Somerenstichting 

voor iedereen het programma: Het Winnende Raadslid.

Wij geven tijdens deze sportieve, interactieve middag een kijkje in het raadslidmaatschap. 

Ook zullen deze middag vele VVD-prominenten aanwezig zijn.

“Wij willen in zoveel mogelijk gemeenten een winnend raadsteam hebben klaarstaan, 

met vele enthousiaste en goed getrainde liberalen die het VVD-geluid lokaal een stem geven,” 

aldus Christianne van der Wal (Hoofdbestuurslid Opleiding en Talentmanagement)

 

Wanneer: Zaterdag 20 mei 2017 (tijdens het Voorjaarscongres)

Tijd: Vanaf 13:30 uur tot 16:00 uur

Locatie: Nationaal Sportcentrum Papendal Arnhem

Aanmelden: Vanaf 24 maart mijnvvd.nl

SAVE THE DATE
COLLEGETOUR: HET WINNENDE RAADSLID
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We hebben uw hulp nodig om onze berichten op 

sociale media aan zoveel mogelijk mensen te laten 

zien! U kunt ons hier op een simpele manier bij 

helpen door een Whatsappbericht te sturen (dus via 

Whatsapp) naar het nummer: +31 6 23 93 74 75 

met als tekst: ONLINE AAN. 

Dan houden we U op de hoogte van de belangrijkste 

online acties van de VVD-campagne. Met het 

verzoek deze te liken of te delen met uw vrienden 

en volgers. Iedere extra persoon die we bereiken is 

een nieuwe kans op een stem voor de VVD. Uw inzet 

hierbij zou de campagne enorm helpen!

www.facebook.nl/vvd

www.twitter.nl/vvd

www.instagram.com/vvd/

www.snapchat.com/add/vvdonline

HELP ONS ONLINE ONS 
VERHAAL TE VERTELLEN!
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Een gezond 
pannetje soep
Tamara: “Eigenlijk ben ik 

niet zo culinair ingesteld. 

Maar deze campagnetijd 

heb ik mij voorgenomen 

om goed te letten op mijn 

voeding. Het is een hecti-

sche tijd van hard werken 

en slaaptekort. Dat moet 

je ergens compenseren. Ik 

hang vaak uren aan de tele-

foon en dan is het prettig om 

ondertussen iets te doen waar 

je gedachteloos mee bezig kunt 

zijn. Toevallig had ik een keer zo’n 

verspakket om soep te maken uit 

de winkel meegenomen. Dat bleek 

een schot in de roos. Ik bel met mijn 

oortjes in, dus heb ik mijn handen vrij. 

Als je dan aan het einde van een telefoon-

gesprek alle campagnezaken weer op de rails 

Bent u campagneleider of vrijwilliger? Dan heeft 

u haar vast al gesproken. De afgelopen maan-

den heeft de VVD campagne gevoerd onder 

leiding van campagneleider Tamara van 

Ark.  Vergaderen met het campagne-

team, landelijke bijeenkomsten over 

de campagne en op bezoek bij 

de lokale netwerken, het zijn 

lange dagen. Het is belangrijk 

om goed op jezelf te blijven 

letten tijdens de hectische 

campagnetijd. Tamara 

grijpt graag de momen-

ten waarop zij lange te-

lefoongesprekken voert 

over de campagne aan 

om een zelfgemaak-

te soep op tafel te 

zetten.

hebt, maar tegelijkertijd ook nog een gezond pan-

netje soep op het vuur hebt pruttelen ben ik dik 

tevreden.”

Even lekker hakken
Een favoriet heeft Tamara nog niet. “Ik heb nu 

een aantal soorten soep gemaakt. Pompoensoep, 

groentesoep, erwtensoep en zoete aardappelsoep. 

Vooral de groentesoep vind ik door de variëteit aan 

ingrediënten leuk om te maken. Aan de pompoen-

soep heb ik minder goede herinneringen. Bij het 

bereiden van deze soep heb ik een paar keer in mijn 

handen gesneden.” De beste soepgroenten zijn 

volgens Tamara wortel of ui. “Eerlijk gezegd 

vind ik het in campagnetijd vooral leuk om 

die soepgroenten zelf te snijden. Even lek-

ker hakken, dat kan enorm opluchten.”

Toch is het oppassen. Tamara: “Als je 

soep maakt kun je beter niet teveel 

handgebaren maken en heen en 

weer lopen. Daar heb ik wel een 

handje van tijdens het bellen. 

Ui snijden is ook niet ideaal, 

want dan denken ze aan de 

andere kant van de lijn dat 

er iets heel ergs is gebeurd.”

Elke dag 
campagnedag
In huize Van Ark is er geen 

speciale soepdag. “Het is 

volop campagnetijd en 

elke dag is dus campag-

nedag. Op vrijdag ne-

men mijn kinderen vaak 

vriendjes mee, dan heb 

ik liever dat zij een kop 

soep nemen in plaats van 

een zak chips. Wonderlijk 

genoeg vinden ze dat zelf 

ook. ” Toch maakt Tamara 

vaak de soep alleen. “Op 

één of andere manier be-

vinden de kinderen zich altijd 

strategisch ergens anders als er 

een klus te doen is. Maar ze vin-

den het wel lekker om te eten.”

Tot slot vragen wij Tamara naar de 

soep in de Tweede Kamer, hoe is de 

soep aldaar? “Soms hebben ze in de 

kantine soto ajam, die is erg lekker!
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Carnaval zit mij in het bloed’, vertelt de 36-jarige 

Brabander in zijn werkkamer op het ministerie in 

Den Haag, waar hij de dagen tot het carnavalsfeest 

al lange tijd aftelt. ‘Dit jaar verkleden we ons als 

een van de karakters uit de kinderserie Bassie en 

Adriaan.’

Klaas laat in het midden welk personage hij is. De 

vertolking van clown Bassie is uitgesloten. In het 

televisieprogramma De Slimste Mens liet hij weten 

er een enorme angst voor clowns op na te houden. 

Acrobaat Adriaan is eveneens onwaarschijnlijk aan-

gezien het verleden de Bredanaar heeft geleerd dat 

het onverstandig is om als kindervriend verkleed te 

In de drie dagen voorafgaand aan Aswoensdag bestaat er een Nederland van boven de 

grote rivieren en een Nederland van onder de grote rivieren. Wel of géén verkiezingen: als 

het carnavalsgeweld in het zuiden losbarst, dan is hij er altijd bij. Staatssecretaris van Veilig-

heid en Justitie Klaas Dijkhoff is er dol op, wat hij noemt, het gezelligste feest van het land.

Door Sander Troost

De Prins, de sleuteloverdracht 
en de dweilorkesten: carnaval 
is de mooiste tijd van het jaar!

gaan. Wederom in De Slimste Mens maakte hij de 

opmerking dat hij enkele edities eerder als Ernie uit 

het beroemde poppenduo Bert en Ernie is gegaan, 

maar dat dit géén goede zet was, aangezien je drie 

dagen lang op de foto mag met kinderen.

‘Net zoals voorgaande jaren vier ik carnaval in het 

Kielegat’, zegt Klaas. ‘Samen met een vaste vrien-

dengroep zijn we erbij wanneer het feest op de 

Grote Markt van start gaat en de polonaise wordt 

ingezet. Carnaval is een feest van én voor iedereen 

dat gevierd moet worden in de buitenlucht. De po-

lonaise loop je dan ook met z’n allen. Je komt dan 

wel als vriendengroep naar de stad toe, eenmaal in 

de stad is iedereen je beste vriend. Alles gaat er dan 

heerlijk spontaan aan toe.’

Twee belangrijke eigenschappen waarover je, vol-

gens Klaas, moet beschikken tijdens carnaval zijn: 

een goede portie zelfspot en voldoende relative-

ringsvermogen. ‘Met mensen die van dit knotsgek-

ke feest niets begrijpen, heb ik stiekem een klein 

beetje medelijden. Ik denk dan: je hebt geen idee 

wat je allemaal mist. Een paar jaar geleden viel een 

verkiezingscampagne ook samen tijdens carnaval 

en ook toen liet ik het carnaval niet schieten. Op de 

eerste dag van het carnaval hadden we als VVD in 

de ochtend nog een groot campagne-evenement. 

Na afloop ben ik snel met de trein terug naar Breda 

gegaan. Toen de trein het station van Breda bin-

nenreed zag ik enkel nog maar mensen in carna-

valskostuum. Snel ben ik toen de trein uitgestapt en 

haastte mij in mijn VVD-jack naar huis. Maar ergens 

halverwege het perron riep een carnavalsvierder mij 

toe: “hey! Jij bent verkleed als loze belofte!” Een 

beetje pijnlijke, maar wel prachtige humor. Die iro-

nie en zelfrelativering maakt carnaval voor mij tot 

de mooiste tijd van het jaar!’

‘Carnaval is een feest 
van én voor iedereen dat 

gevierd moet worden in de 
buitenlucht’

Patrick van Schie

Liberalen houden van diversiteit. Ieder individu 

moet namelijk zelf (kunnen) bepalen hoe zijn of 

haar leven eruit ziet. De overheid gaat niet over 

de waarden van waaruit iemand leeft. Met als 

grens natuurlijk dat je een ander niet hindert. 

Jouw vrijheid mag immers niet de onvrijheid van 

een mede-burger zijn. Iedereen heeft eenzelfde 

recht op vrijheid. Al die burgers die verschillend 

zijn doen met hun vrijheid iets anders. Gelukkig 

maar. Liberalen houden niet van een eenheids-

worst. En als mensen verschillend zijn en verschil-

lend kunnen handelen, zal de samenleving ook 

een enorme verscheidenheid te zien geven.

En toch… Hoe ver kunnen die verschillen gaan? 

Moet er niet althans enige samenhang in de sa-

menleving zitten, opdat zij niet uit elkaar valt? 

Onze Nederlandse samenleving wordt bijeenge-

houden door een gemeenschappelijke cultuur. 

Geboren Nederlanders merken dat vaak niet, om-

dat deze cultuur voor hen zo vanzelf spreekt. De 

gedeelde cultuur maakt dat wij elkaar begrijpen. 

Door om te beginnen dezelfde taal, het Neder-

lands, te spreken. Maar daarnaast door allerlei 

ongeschreven gebruiken. Die maken dat integra-

tie inspanningen vergt. Van kinderen die opgroei-

en en zich spelenderwijs onze omgangsvormen 

eigen maken. En van vreemdelingen die zich in 

Nederland vestigen. Zij zullen vaak meer moeite 

moeten doen om deze – voor hen soms vreemde 

– gebruiken te snappen. En daarnaar te handelen.

Om goed te kunnen functioneren, zal iedereen 

bepaalde ongeschreven regels moeten eerbiedi-

gen. Wie dat in het geheel niet doet, is onaange-

past. En zal zijn draai niet kunnen vinden. Dat 

is misschien nog niet zo’n probleem als hij zich 

afzondert, en zelf de middelen heeft om in zijn 

bestaan te voorzien. Maar volledige afzondering 

is bijna ondoenlijk. Los dat bijna niemand een 

zonderling wil zijn. Veruit de meeste mensen wil-

len deel uitmaken van een samenleving. Daarin 

kun je in hoge mate jezelf blijven. Eten wat je 

wil, jouw eigen feesten vieren (mits je niet voor 

overlast zorgt), je eigen godsdienst belijden. Of 

ongodsdienstig zijn. Dat kan gelukkig allemaal in 

Nederland.

Maar iedereen zal zich ook sommige gewoonten 

eigen moeten maken. Zoals dat mannen en vrou-

wen elkaar ten minste een hand geven. Gewoon 

uit respect voor elkaar. Er zijn meer dingen die 

we uit respect voor elkaar moeten doen of laten. 

Rekening houden met elkaar. Een ander letterlijk 

eens voor laten gaan. Op de weg of bij het instap-

pen in de trein. Dingen die autochtone Nederlan-

ders wel eens lijken te zijn verleerd. Als ze het ooit 

al aangeleerd hebben gekregen.

Normaal doen als Nederlander, en als nieuwko-

mer. Dat is overigens niet hetzelfde als alles goed-

keuren wat een ander doet of zegt. In Nederland 

mogen we zeggen wat we vinden. Of iemand zich 

daar aan stoort of niet. De vrijheid van menings-

uiting is een van onze allergrootste verworven-

heden. Maar dit houdt niet in dat we anderen 

bewust moeten schofferen. Nederlanders lopen 

graag met het hart op de tong. Dat is op zich goed. 

Wij hebben geen onderdanigheidscultuur. Maar 

je hoeft niet op elk moment te zeggen wat je van 

een ander vindt. Spreken is zilver, maar af en toe 

is zwijgen echt goud. Of we zwijgen, is aan onszelf 

om te bepalen. Nederland is een land waar nie-

mand een ander het zwijgen op mag leggen, op 

wat voor manier ook. Dat is in dit land namelijk 

abnormaal.

Bij alle diversiteit die er is en die wij als liberalen 

willen behouden, zijn er waarden die iedereen 

zal moeten onderschrijven. Voorop de waarden 

die van Nederland een vrije samenleving maken. 

Daarnaast omgangsvormen die ons land prettig 

maken om te vertoeven, tot een ‘gaaf land’ maken 

zoals Mark Rutte dat zou zeggen. Liberalen willen 

dat ons land gaaf blijft. Dat is niet vrijblijvend. 

Het vergt iets van ons allemaal. Maar het mooie 

is dat die vereiste inspanning ervoor zorgt dat wij 

een vrij land blijven. Een land ook dat zich kan 

blijven kenmerken door die typerende Nederland-

se gezelligheid.

Patrick van Schie is directeur van de Telders-

Stichting, de liberale denktank van Nederland 

gelieerd aan de VVD.

NORMAAL DOEN 
IN NEDERLAND

Bijzonder veel dank
Ruim twee jaar verzorgde Sander Troost 

de reportages over de hobby’s van onze 

VVD-politici. Van fietsen, het verzamelen 

van treinen tot aan carnaval, niets was te 

gek. Sander gaat een prachtige nieuwe uit-

daging aan en neemt daarom afscheid van 

de redactie. Liber wenst hem veel succes! 
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Wat mogen we terugkijken op een fan-

tastische campagne. En wat was het 

spannend. En wat hebben onze vrijwilli-

gers hard gewerkt. Het behaalde resul-

taat geeft zeker reden tot vreugde, maar 

is geen reden om achterover te leunen. 

Op lokaal niveau valt er nu heel veel 

werk te doen. Allerlei interne voorberei-

dingen vragen nu onze volle aandacht. 

Het opstellen van kandidatenlijsten, ver-

kiezingsprogramma’s en het houden van 

lokale ledenvergaderingen is intensief en 

precies werk waar lokale besturen (en 

vooral de lokale secretarissen) veel tijd en 

aandacht aan moeten besteden. Vanuit 

het Algemeen Secretariaat en de Regio’s 

gaan we daarbij alle mogelijke onder-

steuning geven.

De kiezer heeft ons bij de landelijke ver-

kiezingen opnieuw heel veel vertrouwen 

gegeven. Als grootste partij van ons land 

schept dat een grote verplichting. Terwijl 

ik dit schrijf is het proces van verkenning 

en informatie in volle gang. Ook daarbij 

ligt een grote verantwoordelijkheid op de 

schouders van onze onderhandelaars. 

Nu moeten we ervoor zorgen dat dit ver-

trouwen van de kiezer ook doorklinkt bij 

de gemeenteraadsverkiezingen. In een 

overweldigend aantal gemeentes is de 

VVD bij de landelijke verkiezingen groot-

ste partij geworden. Een belangrijk start-

punt voor de komende gemeenteraads-

verkiezingen, dat we willen vasthouden. 

Maar dat gebeurt niet vanzelf.

En om die reden gaat onze campagne 

gewoon door. Dicht bij de kiezer met 

een duidelijke boodschap. Bij de ont-

moeting met de kiezer, bij onze Bakkie 

Doen?’-koffietruck en talloze andere bij-

eenkomsten, blijkt ook dat mensen mee 

willen doen met de VVD. Soms heel actief 

en soms passief om steun te geven aan 

onze activiteiten. Lid worden van de VVD 

blijkt in de afgelopen tijd populairder te 

zijn dan landelijke gegevens over het lid-

maatschap van een politieke partij doen 

vermoeden. Leden vormen, om allerlei 

redenen, nu en in de toekomst onze rug-

gengraat. Om die reden treft u bij deze 

Liber kaartjes aan die u kunt gebruiken in 

uw eigen omgeving wanneer u aanvoelt 

dat er interesse is in het lidmaatschap. 

Ik vraag om uw hulp om actief leden te 

werven en daarmee een bijdrage te leve-

ren aan een verdere verankering van de 

VVD in onze maatschappij.

Tijdens de campagne voor de gemeen-

teraadsverkiezingen gaan we elkaar nog 

vaak tegenkomen. Ik kijk ernaar uit!

Henry Keizer, 

Partijvoorzitter
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SEPTEMBER NAJAAR OKTOBER NOVEMBER DECEMBER JANUARI FEBRUARI MAART

4 SEPTEMBER 2016: 
Mark Rutte schuift aan in het 
tv-programma Zomergasten. 
Met presentator Thomas Erdbrink spreekt 
hij onder andere over de coup in Turkije en 
de gebeurtenissen die in Nederland daarop 
volgden. Daar was Rutte heel helder over: 
“Onze waarden en vrijheden zijn geen 
cafetariamodel.”

1 OKTOBER 2016: 
Het is officieel! Mark Rutte 
is onze lijsttrekker voor de 
Tweede Kamerverkiezingen.

FEBRUARI: 
Onze campagneposters zijn er! 

17 DECEMBER 2016: 
Tijdens een town hall meeting in 
Zevenhuizen gaat Mark Rutte in gesprek 
met belangstellenden over het Oekraïne-
verdrag.
 

NAJAAR: 
40 VVD-Kamerleden gaan zes weken lang 
door het hele land in gesprek met VVD-
leden over de campagne.

19 NOVEMBER 2016: 
Het verkiezingsprogramma wordt definitief 
vastgesteld op het Najaarscongres door 
de leden. 

13 JANUARI 2017: 
De Mark Rutte Podcast wordt gelanceerd. 
De komende weken gaat Mark Rutte in 
gesprek met inspirerende jonge gasten 
over de toekomst van ons land. In de 
vier podcast gaat Rutte in gesprek met 
YouTube-ster Youssef Koukouh, ondernemer 
Alex Hes, E-sporter Koen Weijland en 
presentatrice Marieke Elsinga.  

15 MAART 2017: 
Een geweldig resultaat! Het harde werk van de afgelopen 
maanden is beloond. Met 33 zetels is de VVD opnieuw de 
grootste partij! van Nederland. 

20 SEPTEMBER 2016:
Prinsjesdag brengt ons goed nieuws! 
Ons land is uit de crisis. Nu moeten wij 
ervoor zorgen dat iedereen in Nederland 
gaat voelen dat het beter gaat. 

1 OKTOBER 2016: 
Ook komen deze dag ruim 150 enthousiaste 
VVD-campagneleiders samen om de cam-
pagne voor de Tweede Kamerverkiezingen 
af te trappen.

23 DECEMBER 2016: 
Dit jaar worden de radio-dj’s in het Glazen 
Huis verrast door een bijzondere gast: Mark 
Rutte! Samen met Frank en Domien haalt hij 
geld op voor 3FM Serious Request.

15 JANUARI 2017: 
Mark Rutte in het tv-programma Buitenhof: 
“De kans dat de VVD gaat regeren met de 
PVV is nul.”

17 FEBRUARI 2017:
Het Centraal Plan Bureau rekent de 

verkiezingsprogramma’s door. Het gevolg 
van de VVD-plannen? Minder belasting, meer 

banen en een beter en veiliger Nederland!

7 OKTOBER 2016: 
Mark Rutte presenteert zijn plan voor de 

toekomst van Nederland. Ook wordt op deze 
dag het concept-verkiezingsprogramma: 

Zeker Nederland gepresenteerd. 

KERST: 
Ruim 450 vrijwilligers gaan in de dagen voor 

kerst de straat op om campagne te voeren 
voor de VVD.

22 JANUARI 2017: 
In alle dagbladen 
staat de brief van 

Mark Rutte aan 
alle Nederlanders.
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Opnieuw is het ons gelukt. Na een intensieve campagne heeft de VVD een geweldig resultaat behaald. In de maanden 

voorafgaand aan de Tweede Kamerverkiezingen zijn wij het gesprek met Nederland aangegaan om het vertrouwen van 

de kiezer te winnen. Aan iedereen die bijgedragen  heeft aan deze campagne - de partij, de fractie, het partijbureau en 

alle vrijwilligers - heel veel dank! En natuurlijk ook veel dank aan de kiezers die hun stem hebben gegeven aan onze 

partij en ons opnieuw hun vertrouwen hebben gegeven!  

De jaren waarin ons land in een diepe crisis verkeerde, liggen achter ons. Samen met al die hardwerkende optimistische 

Nederlanders hebben we daar keihard voor geknokt. Maar hoewel het gelukkig een stuk beter gaat met ons land, zijn 

we er nog niet. De komende jaren moeten we zorgen dat iedereen gaat voelen dat het beter gaat. Nu is dan ook niet 

de tijd om tevreden achterover te leunen, maar om weer aan de slag te gaan. 

Momenteel praten wij over de formatie van een nieuw kabinet. Voor ons is het belangrijk om Nederland ook de komende 

jaren veilig, stabiel en welvarend te houden. Daar gaan wij de komende periode weer voor strijden! 

MARK RUTTE
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DE NIEUWE VVD-FRACTIE
Op donderdag 23 maart zijn de 33 kersverse Kamerleden in de Tweede Kamer beëdigd. 

Wij wensen hen de komende jaren heel veel succes! 

Mark Rutte Jeanine Hennis-Plasschaert Halbe Zijlstra

Tamara van Ark Klaas Dijkhoff Sander Dekker

Barbara Visser Mark Harbers Han ten Broeke

Malik Azmani Dennis Wiersma Helma Lodders

Bas van ’t Wout Bente Becker Pieter Duisenberg   

Sophie Hermans  Anne Mulder Aukje de Vries

Dilan Yesilgöz-Zegerius Arno Rutte Ockje Tellegen

Daniel Koerhuis Erik Ziengs André Bosman

Albert van den Bosch Zohair el Yassini Remco Dijkstra

Martin Wörsdörfer Arne Weverling Chantal Nijkerken-de Haan 

Foort van Oosten Sven Koopmans Jan Middendorp
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OP NAAR DE GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN!
DE CAMPAGNE IN FEITEN & CIJFERS

Van de 12.893.466 kiesgerechtigden 
    hebben 10.563.456 personen hun 
  stem uitgebracht voor de verkiezing 
    van de Tweede Kamer.

Dit betekent een opkomstpercentage van 81,9%!
Dit is het hoogste opkomstpercentage sinds 1986. 

Toen kenden de Tweede Kamerverkiezingen een opkomstpercentage van 85,82%.
Dertien partijen hebben genoeg stemmen behaald om een zetel 

te bemachtigen in de Tweede Kamer. 
De grootste partij deze Tweede Kamerverkiezingen met 33 zetels: de VVD! 

Er is flink campagne gevoerd door onze        
331 campagneleiders in heel Nederland. 

Samen organiseerden zij 1.657 campagneactiviteiten. 
41% van die activiteiten was een deur-aan-deur gesprek met de kiezer. 

In de dagen na 15 maart zijn er door de campagneteams nog 3590 stickers 
geplakt over de VVD-campagneposters om de kiezer te bedanken. 

De volgende verkiezingen naderen al snel.
            Op 21 maart 2018 vinden de 
        gemeenteraadsverkiezingen plaats.
 Dat betekent dat we over 336 dagen weer naar de stembus mogen!  

Maar in Groningen, Gelderland en Friesland mogen inwoners van gemeenten en dorpen al 
naar de stembus op 22 november 2017 voor de herindelingsverkiezingen. 
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We zagen tijdens de campagne dat de optimis-

tische boodschap van de VVD werd weggezet 

als naïef, maar dat beeld bestrijd ik ten zeerste. 

Het is geen naïeve boodschap, maar een bood-

schap van kansen, hoop en lef. En als optimist 

ben ik, net als de meeste van mijn opgetogen 

lotgenoten, dan ook fan van andere optimis-

ten.

Er is één specifieke optimist die ik op dit mo-

ment graag onder de aandacht wil brengen. 

Namelijk Chuck Berry.

Net als onze eigen ras-optimist Mark Rutte 

groeide ook hij op in de traditionele midden-

klasse in een familie van zes kinderen. Echter 

koost hij er – anders dan Mark Rutte – uitein-

delijk wél voor om zijn muzikale interesses en 

ambities te achtervolgen.

Na een moeilijke jeugd met criminaliteit en 

geweld, reisde hij af naar Chicago om zijn 

muzikale helden te ontmoeten en op een suc-

cesvolle manier zijn doel en aspiraties waar te 

maken. In 1958 kwam hij met de single ‘Sweet 

Little Sixteen’ waarin hij het jonge publiek de 

boodschap wilde meegeven om te durven dro-

men en je niet te laten beperken door je om-

geving. Zijn (deels autobiografische) hit Johnny 

B. Goode is een boodschap van een arme jon-

geman die zijn dromen volgt en het weet waar 

te maken in de grote wereld. Enkel een kleine 

greep uit vele van zijn hits die een boodschap 

onderschrijven van snoeihard optimisme.

Op 18 maart 2017, drie dagen na de verkiezin-

gen, overleed “The Prime Minister of Rock ‘n’ 

Roll” Chuck Berry op negentig jarige leeftijd. 

Ik vraag aan het nieuw te vormen kabinet om 

ervoor te zorgen dat zijn optimistische bood-

schap niet met hem overlijdt. Maak van Neder-

land een land met kansen, hoop en lef. Maak 

van Nederland een land van optimisten.

Jelle Hengeveld

VVD Eemland

Na het succes van de eerste Collegetour in 2013 organiseert de VVD in samenwerking met 

de Haya van Somerenstichting dit jaar: Collegetour: Het Winnende Raadslid. De Collegetour 

start na het Voorjaarscongres op zaterdag 20 mei om 13:30 uur (Congrescentrum Papendal, 

Papendallaan 3, Arnhem) en staat geheel in het teken van het raadslidmaatschap.  

Het ‘startschot’ zal deze middag gegeven worden door partijvoorzitter Henry Keizer. Tijdens de 

verschillende interactieve programmaonderdelen verdiepen wij ons in de verschillende aspecten 

van het raadslidmaatschap. Maar er is ook aandacht voor uw persoonlijke actieplan en drijfveren. 

Aan deze middag verlenen inspirerende sprekers, zoals Olympisch zwemkampioen 

Maarten van der Weijden en andere VVD-prominenten hun medewerking. 

AANMELDEN
U kunt zich vanaf nu aanmelden via MijnVVD.

De maanden van intensief campagne voeren lig-
gen achter ons. Onze inzet en het harde werk is 
beloond. Deze Tweede Kamerverkiezingen heb-
ben wij samen een fantastisch resultaat behaald. 
Opnieuw mag de VVD zich de grootste partij van 
Nederland noemen. De kiezer heeft ons het ver-
trouwen gegeven om ons land de komende jaren 
veilig, stabiel en welvarend te houden. Dat gaan 
wij doen. Nu is het tijd om samen aan de slag te 
gaan voor Nederland! 

Wij nodigen u van harte uit op vrijdag 19 mei en 
zaterdag 20 mei in Congrescentrum Papendal 
(Papendallaan 3, Arnhem) voor het Voorjaarscon-

gres. Tijdens deze dagen kijken wij terug op de 
Tweede Kamerverkiezingen. Op vrijdagavond zal 
partijleider Mark Rutte de aanwezigen toespre-
ken. Ook staan wij dit congres stil bij het vertrek 
van Kamerleden die na de verkiezingen afscheid 
hebben genomen van de politiek. We vieren een 
prachtig resultaat maar kijken ook vooruit, de 
gemeenteraadsverkiezingen van 2018 naderen 
al snel.  

AANMELDEN
Aanmelden voor het Voorjaarscongres kan via 
MijnVVD tot en met vrijdag 12 mei 2017 12:00 uur. 
(www.MijnVVD.nl, ‘Evenementen’). 

Hebben wij uw aanmelding voor het congres vóór 
8 mei 12:00 uur ontvangen, dan ontvangt u in de 
week van de Algemene Vergadering uw stempas 
(indien stemgerechtigd) thuis. De stempas wordt 
eenmalig verstrekt, dus vergeet deze niet mee te 
nemen naar het congres. 

CONGRESSTUKKEN EN LEESWIJZER
Het programma, de agenda en de bijlagen voor 
het Voorjaarscongres vindt u op www.vvd.nl/av. 
Op vrijdag 12 mei wordt de leeswijzer gepubli-
ceerd.

VOORJAARSCONGRES ››
AAN DE SLAG VOOR NEDERLAND! 
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PROGRAMMA  |  VRIJDAGAVOND 19 MEI 2016

Avondvoorzitter:  Maarten van der Weijden

17:00 UUR  Registratiebalies open

18:00 UUR – 19:30 UUR Diner 

19:30 UUR – 21:00 UUR Avondprogramma met onder andere de speech van Mark Rutte 

21:00 UUR  Feest

PROGRAMMA  |  ZATERDAG 20 MEI 2016

09:00 UUR  Registratiebalies open

10:00 UUR  - 12:00 UUR Algemene Vergadering  

12:00 UUR – 13:30 UUR Lunch

13:30 UUR – 17:00 UUR Collegetour: Het Winnende Raadslid

17:00 UUR  Borrel

De besluitenlijsten van de 
Algemene Vergaderingen vindt u op: 

WWW.VVD.NL/ORGANISATIE/BESLUITENLIJSTEN
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De uitlatingen van de Turkse president Erdogan 

aan het adres van premier Rutte en bondskan-

selier Merkel, waarin hij beide regeringsleiders 

van nazipraktijken beticht, zijn onaanvaardbaar. 

Deze uitspraken passen echter in een patroon, 

waarin de Turkse regering de relatie met Europa 

bewust op de spits drijft en Europese Turken, die 

hier vaak al generaties wonen en werken, dwingt 

een loyaliteitsverklaring aan Erdogan af te geven. 

Dit gebeurde na de mislukte couppoging in juli 

2016, toen de Turkse regering de heksenjacht op 

al dan niet vermeende Gülen-aanhangers naar Eu-

ropa exporteerde. In aanloop naar het grondwet-

telijk referendum op 16 april, waarmee Erdogan 

zijn macht aanzienlijk wil uitbreiden, gebeurt dit 

wederom. Turkije tartte alle regels van de diplo-

matie en het internationale fatsoen door minister 

Kaya van gezinszaken coûte que coûte naar een 

campagneactiviteit van het Erdogan-kamp in Rot-

terdam te sturen, terwijl de Turkse regering wist 

dat zij en haar collega-minister van Buitenlandse 

Zaken Çavusoglu niet welkom waren. Het besluit 

van de Nederlandse regering om de landingsrech-

ten van het vliegtuig van minister Çavusoglu in 

te trekken en om minister Kaya tot ongewenste 

vreemdeling te verklaren en het land uit te zet-

ten, was onder deze omstandigheden het enige 

juiste besluit. De openbare orde kon in beide ge-

vallen niet worden gegarandeerd.

Premier Rutte heeft een duidelijke streep in het 

zand getrokken en wordt hierin gesteund door 

bondskanselier Merkel, andere Europese rege-

ringsleiders, de Europese Commissie en het Eu-

ropees Parlement. De boodschap van Europa is 

helder: de meeste Europese Turken mogen dan 

wel over een Turks paspoort beschikken, maar zij 

zijn vooreerst staatsburgers van de Europese lid-

staat waar zij wonen en werken. Zij zijn daarmee 

ook EU-burgers en dienen zich te houden aan de 

wetten, die voor eenieder gelijk gelden. Actieve 

deelname aan het maatschappelijk verkeer bevor-

dert de integratie. Eenzijdige oriëntatie op Tur-

kije niet. De Turkse staat en Turkse organisaties 

dienen zich te onthouden van inmenging in de 

interne aangelegenheden van de EU en van de lid-

staten. Met de ontmanteling van de Turkse rechts-

staat en met de hysterische inmenging in onze 

interne aangelegenheden, heeft Turkije bewezen 

dat zij niet in de Europese Unie past. Een Unie, die 

alleen kan functioneren op basis van wederzijds 

respect tussen de lidstaten en de instellingen en 

het zoeken naar oplossingen om belangentegen-

stellingen te overbruggen.

Turkije is en blijft weliswaar een belangrijke 

NAVO-bondsgenoot en partner van de EU om de 

migratiestroom in te dammen, maar het land 

dient zijn toon jegens de EU te matigen en mag 

geen olie op het vuur gooien. Turkije zal moeten 

beseffen dat een goede band met de EU en het 

vasthouden aan de Turkije-deal in haar directe ei-

genbelang is. Turkije heeft veel meer te verliezen 

dan zij zich realiseert.

Hans van Baalen

Europees Parlement, Buitenlandse Zaken, 

Veiligheids- en Defensiebeleid, 

Internationale Handel

Digitalisering biedt ontzettend veel kansen. Data 

analyse, kunstmatige intelligentie, het inter-

net of things en robotisering bieden bedrijven 

kansen om sneller en goedkoper te werken. Aan 

consumenten kan meer gemak en meer keuze 

worden geboden. Zo worden we met zijn allen 

steeds afhankelijker van connectiviteit en data. 

We zijn voortdurend online en kunnen niet meer 

zonder goede internetverbindingen en software. 

Webwinkels, betalingsverkeer, social media, navi-

gatie, maar ook allerlei productieprocessen in de 

industrie zijn ervan afhankelijk. 80% van de data 

die er nu zijn, zijn geproduceerd in de laatste 2 

jaar! En die explosieve groei zet door.

De keerzijde van die afhankelijkheid is de kwets-

baarheid voor cyberaanvallen. De overvaller die 

met een pistool in de hand en een bivakmuts 

over zijn hoofd een bank ging overvallen is iets 

voor actiefilms uit de vorige eeuw geworden. Te-

genwoordig gaat het om hackers die op een zol-

derkamertje met een biertje in de hand relaxed 

vanachter de computer inbreken. Vanuit de hele 

wereld en soms in opdracht van regeringen. Zo 

wordt de hack vorig jaar van de Bangladesh Bank 

waarbij 101 miljoen dollar werd gestolen in ver-

band gebracht met Noord-Korea. En de grap dat 

er maar één overheidsinstantie is die ècht naar de 

mensen luistert, namelijk de NSA, staat symbool 

voor allerlei afluister-en spionageschandalen van 

de afgelopen jaren.

Het gaat immers niet meer alleen om geld. Ook 

met de verkoop van gestolen data van bedrijven 

en personen is veel geld te verdienen. Bedrijven, 

overheden en medische instellingen zijn de be-

langrijkste doelwitten. Vooral op het dark web 

worden anoniem allerlei data verhandeld. Na-

men, adressen, geboortedata, wachtwoorden, 

maar ook medische gegevens en bedrijfsgehei-

men.

Bedrijven worden door criminelen platgelegd om 

ze te kunnen chanteren. Het aantal cyberaanval-

len, waaronder ook op kwetsbare financiële func-

ties, neemt hand over hand toe. Daarom pleit ik 

in Brussel voor meer aandacht en inzet voor cy-

bersecurity in stresstesten van banken en andere 

financiële instellingen. En voor meer uitwisseling 

van kennis en ervaring tussen bedrijven en over-

heden. Er staat veel op het spel, voor bedrijven, 

overheden en niet minder voor particulieren.  

Cybersecurity moet daarom topprioriteit zijn!

Cora van Nieuwenhuizen

Europees Parlement, Economische en 

Monetaire Zaken Industrie, Research en Energie

Als politicus met beiden benen in de praktijk, ga 

ik veel en graag het land in. Het is ongelofelijk be-

langrijk om een goede connectie te houden met 

de achterban. Hier blijf ik van leren en het zorgt 

voor input in het politieke werk. Ook voor de Ne-

derlandse land- en tuinbouw sector is de connec-

tie met ‘de achterban’, burgers en consumenten, 

essentieel. Zo houden we in Nederland een licen-

se to produce. Belangrijk om kennis en kunde in 

Nederland te houden. 

Nieuwe media zoals Facebook of Twitter en het 

internet kunnen hierbij helpen. Zo kunnen we 

makkelijker een kijkje in de keuken geven en pro-

ducten zoals melk, kaas en eieren van de boerde-

rij tot op het bord volgen. Er zijn leuke initiatie-

ven zoals @boerburgertweet waarin boeren hun 

dagelijkse bezigheden met de rest van Nederland 

delen. Een mooi initiatief vanuit de sector om op 

een eenvoudige manier duidelijk te maken hoe 

Nederlandse boeren dag in, dag uit een prestatie 

van wereldformaat leveren.

Omdat ik naast Europarlementariër, ook actief 

ben op het boerenbedrijf, heb ik een week lang 

getwitterd voor dit account. Geweldig om te laten 

zien hoe het melken van koeien tegenwoordig 

een technisch hoogstandje is waarbij het welzijn 

van de dieren voorop staat en de efficiëntie hoog 

is. Veel mensen weten dit niet en het is leuk de 

vele enthousiaste reacties te zien. Die communi-

catie tussen boer en burger vind ik cruciaal. Wat 

mij opviel in al het verkiezingsgedruis, is de uit-

gesproken negativiteit en de vele misvattingen 

van vaak linkse politici over de land- en tuin-

bouw. Zonde, want boeren en tuinders zijn tot 

hele mooie innovatieve oplossingen in staat. 

Boeren en tuinders horen bij de VVD. De land- en 

tuinbouw is een belangrijke economische pijler 

en onze sector is enorm competitief. In vergelij-

king met andere landen is Nederland koploper als 

het gaat om kwaliteit. Nieuwe technieken zoals 

precisielandbouw (Big Data) in combinatie met 

biologische innovaties zorgen ervoor dat de land- 

en tuinbouw in staat is om zijn milieu impact 

te verminderen en zijn voedselproductie verder 

te verbeteren. Daarvoor is vertrouwen nodig. Ik 

zie het als mijn taak slechte regels uit de weg te 

ruimen en ruim baan te geven voor onze manier 

van produceren. Door de gouden combinatie, Big 

Data en biologische innovaties, kan het Neder-

landse agro-food complex het Sillicon Valley van 

Europa blijven. 

Jan Huitema

Europees Parlement, Commissie Landbouw, Milieucommissie

HET TURKIJE VAN ERDOGAN PAST NIET IN DE EUROPESE UNIE

LINKSE MISVATTINGEN

CYBERSECURITY TOPPRIORITEIT
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DE ‘BAKKIE DOEN?’-BOOT 
HOUDT KOERS!

In verkiezingstijd gaat de aandacht meestal naar wat er in ons land verkeerd gaat 

en beter moet. Daar waren de afgelopen campagnes bepaald geen uitzondering 

op – behalve onze eigen, optimistische campagne natuurlijk. Zoals Mark Rutte 

het altijd zegt: “Wat is Nederland toch een gaaf land.” 

TWEE FRIESEN
Begeestigd door datzelfde vrolijke optimisme, 

besloten wij onze persoonlijke campagnes over 

een andere boeg te gooien. We wilden een tocht 

door Nederland maken en op zo veel mogelijk 

plekken met mensen in gesprek – over wat er 

beter moet maar dus juíst ook over de gave din-

gen waar ze al mee bezig zijn. En de beste ma-

nier om dat te doen was natuurlijk niet over de 

weg, maar –zoals het twee Friesen betaamt- over 

het water. Velen van u zullen dat ook uit eigen 

ervaring weten: Nederland is vanaf het water 

echt het allergaafst. En niet voor niets is het in 

dorpen waar een rivier of vaart doorheen loopt 

altijd het gezelligst in de buurt van de haven. 

Het water maakt bij Nederlanders vanzelf een 

glimlach los en onze boot heette de ‘Bofkont’. 

Dat leken ons perfecte uitgangspunten voor de 

vele gesprekken die we wilden voeren. 

WE VAREN GEWOON IETS HARDER
Onze tocht begon in Friesland. In Leeuwarden 

om precies te zijn. We hoorden daar hoe de 

mensen van het Dairy Training Centre elke dag 

bezig zijn met één van die dingen waar we in 

Nederland niet eens meer van opkijken, maar 

in de rest van de wereld des te meer: het draai-

en van een geweldig melkveebedrijf. In Sneek 

bezochten we met ons vrolijke erelid Hans Wie-

gel een plek die symbool staat voor de traditie, 

gezelligheid en het vakmanschap die Friesland 

kenmerkt: Weduwe Joustra, waar Beerenburg 

wordt gestookt, geschonken en gedronken. 

Maar ook in Heerenveen, Muiden, Weesp, Breu-

kelen, Utrecht, Nieuwegein, Delft, Leidschen-

dam-Voorburg (met onze toppers Erica Terpstra 

en Annemarie Jorritsma!) en Den Haag ont-

moetten we veel gedreven, optimistische Neder-

landers die gewoon bezig zijn met mooie din-

gen. Dan hebben we het niet in de laatste plaats 

ook over de mensen van de lokale netwerken, 

die die acties overal mogelijk hebben gemaakt. 

Wat is onze partij een mooie, bijzondere, bon-

te verzameling mensen. Aan al die mensen ook 

vanaf deze plek: be-dànkt.

Onze tocht was overigens niet alleen maar ro-

zengeur en maneschijn. Na een geweldige och-

tend op campagne in Utrecht, met die andere 

levende legende Ivo Opstelten, bleek het water 

hoger te staan dan op de vaarkaart was aange-

geven. Met een harde knal brak een van onze 

voorruiten en lag de boot muurvast onder de 

Oranjebrug. Tot overmaat van ramp dreigden 

we zo ons volgende gesprek met ondernemers 

in Nieuwegein te missen. Vervolgens was via de 

vrienden van WNL op Zaterdag twee uur lang 

live onze race tegen te klok te volgen om het 

allemaal toch te halen. Want zoals Rutte het 

weleens zei: bij tegenslag geven we niet op, nee 

dan trappen –of in dit geval varen- we gewoon 

iets harder.    

Het was al met al een geweldig avontuur en een 

onvergetelijke campagne. En ook de perfecte 

voorbereiding op ons werk, de komende jaren, 

in de Tweede Kamer. We gaan veranderen wat 

anders moet, maar vooral heel veel bouwen 

op alles wat er al goed gaat in ons mooie land. 

Want wat is dat ontzettend veel. 

Tweede Kamerleden

Dennis Wiersma & Pieter Duisenberg

Op dinsdag 28 maart streek de jaarlijkse Free 

Market Road Show neer in het Tassenmuseum 

Hendrikje in Amsterdam. De Free Market Road 

Show toert langs 45 Europese hoofdsteden en 

wordt georganiseerd door het Austrian Econo-

mics Center in samenwerking met een lokale 

partner. In Nederland is die partner de Telders-

Stichting.

Moraliteit van de vrije markt
De Free Market Road Show biedt een platform aan 

liberale en libertarische sprekers uit binnen- en 

buitenland. De editie van dit jaar draagt de titel 

‘The World after Brexit and Trump’. Als eerste 

sprak Professor Dwight Lee van het O’Neill Cen-

tre for Global Markets and Freedom uit Dallas, 

Texas, over de vrije markt. Met Donald Trump als 

president van de Verenigde Staten, die een protec-

tionistische koers wil varen en zich bedient van 

anti-vrije markt retoriek, is het goed stil te staan 

bij de voordelen van vrije marktwerking. Een 

heersende gedachte is dat de vrije markt amoreel 

of immoreel is; die draait alleen om het eigenbe-

lang. Professor Lee betoogde echter dat het na-

streven van het eigenbelang op de vrije markt wel 

degelijk met moraliteit gepaard gaat. Handels-

mogelijkheden zorgen ervoor dat mensen zuinig 

omgaan met dat wat handelswaarde heeft, zoals 

grondstoffen en andere (schaarse) goederen. De 

moraliteit van de vrije markt is volgens Lee ook 

zichtbaar voor de armen in de samenleving. Op 

de lange termijn is de minderbedeelde meer ge-

holpen met een gezonde economie dan met een 

uitkering.

Deeleconomie
De waarde van de vrije markt en het gevaar dat de 

overheid te veel reguleert werden ook besproken 

door Frederico Fernandez van het Austrian Eco-

nomics Center. Hij stelde de bezoekers voor en-

kele liberale dilemma’s rondom de zogenaamde 

‘deeleconomie’. Neem AirBnB. Als de particuliere 

verhuur van woningen via AirBnB voor overlast 

zorgt, zijn we het al gauw eens dat enige regule-

ring op zijn plaats is. Maar hoe ver mag die over-

heidsbemoeienis gaan? Is het principieel aan de 

eigenaar zelf om te bepalen wat hij met zijn wo-

ning doet? Of mag de overheid ook ingrijpen als 

de sociale cohesie en het karakter van een wijk 

verdwijnen als gevolg van massale tijdelijke ver-

huur van woningen? 

Brexit
Pieter Cleppe van de Britse denktank Open Eu-

rope en Adriaan Schout, onderzoeker bij Instituut 

Clingendael, bespraken de ‘Brexit’, het vertrek 

van het Verenigd Koninkrijk uit de Europese Unie. 

Cleppe verwachtte dat de onderhandelingen tus-

sen de Britten en de EU zich op een drietal pun-

ten toespitsen. Als eerste zijn dat de rechten van 

EU-burgers in het VK en van Britse burgers in de 

EU. Ten tweede zullen de Europese lidstaten on-

derhandelen over een mogelijke geldsom die de 

Britten voor hun vertrek aan de EU betalen. Het 

heikele onderhandelingspunt is de status van het 

VK ten opzichte van de EU na vertrek. In hoeverre 

krijgt het VK toegang tot de Europese markt en is 

het land bereid daarvoor alsnog Brusselse regelge-

ving te implementeren?

Uitdagingen voor de Europese Unie
Adriaan Schout stipte de grote problemen aan 

waarmee de EU te maken heeft. De Eurozone ver-

keert nog steeds in gevaar. De staatsschulden van 

veel Europese lidstaten, ook niet-eurolanden, zijn 

meer dan zorgwekkend. Daarnaast staat de EU 

voor belangrijke geopolitieke uitdagingen, zoals 

een gemeenschappelijk standpunt ten aanzien 

van Rusland. Schout betoogde dat de EU niet al-

leen draait om de vrije markt, maar ook om soli-

dariteit. Wat ‘solidariteit’ in de EU betekent, is dé 

politieke vraag van het moment.

In de wereld na Brexit en Trump nemen politici 

en commentatoren één woord keer op keer in de 

mond: populisme. Maar wat is populisme eigen-

lijk? In het publieke debat ontbreekt een helde-

re definitie. Moet niet iedere politicus een beet-

je populist zijn, in de zin dat hij steun voor zijn 

ideeën zoekt bij een zo groot mogelijk deel van 

de bevolking? En zal niet iedere politicus zichzelf 

presenteren als het beste alternatief voor al die 

anderen, al dan niet als ‘elite’ bestempeld? Gloria 

Álvarez van de National Civic Movement uit Gua-

temala legde in haar bevlogen toespraak uit wat 

zij verstaat onder populisme in de socialistische 

regimes van Latijns Amerika.

Charlotte Lockefeer-Maas is wetenschappelijk 

medewerker bij de TeldersStichting.

FREE MARKET 
ROAD SHOW

DE ‘BAKKIE DOEN?’-BOOT 
HOUDT KOERS!
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Bente: “Vroeger wilde ik kinderarts worden. Ik 

wilde iets doen met kinderen en mijn hersenen. 

Maar toen ik 15 à 16 jaar oud was raakte ik ge-

interesseerd in de politiek. De opkomst van For-

tuyn, het was op politiek gebied een spannende 

tijd. Daarnaast nam ik deel aan ‘Op weg naar 

het Lagerhuis’, de grootste debatcompetitie voor 

scholieren van Nederland. Ik vond het belangrijk 

om een mening te vormen over maatschappelijke 

vraagstukken. Maar wat nog belangrijker was, ik 

leerde op zoek te gaan naar effectieve oplossin-

gen voor problemen die ons allemaal aangaan. 

DE EERSTE STAP OP HET BINNENHOF
Na de middelbare school startte Bente met de 

opleiding Bestuurskunde aan Tilburg University. 

In haar tweede jaar schreef zij een brief aan de 

VVD-fractie. Die brief resulteerde in een stage bij 

toenmalig VVD-Tweede Kamerlid Ineke Dezentjé 

Hamming. Na zes weken stage en haar eerste 

stappen op het Binnenhof keerde Bente terug 

naar de universiteit. Na het afronden van haar 

bachelor ging zij als persoonlijk medewerker nog 

een jaar voor Ineke Dezentjé Hamming aan de 

slag. Ook tijdens haar masteropleiding bleef zij 

één dag in de week verbonden aan de fractie.

“In 2008, na mijn studie, ging ik aan de slag als 

beleidsmedewerker voor de VVD. Een hele ande-

re tijd, we hadden een kleinere fractie en de VVD 

zat in de oppositie. Naast onderwijs was ik als be-

leidsmedewerker ook verantwoordelijk voor soci-

ale zaken en immigratie.” Bente maakt in die tijd 

ook deel uit van het team medewerkers rondom 

fractievoorzitter Mark Rutte. “Als VVD hadden 

wij een goed verhaal, wij konden Nederland door 

de crisis heen loodsen. Niemand had tot dan toe 

gedacht dat we de grootste partij van het land 

zouden kunnen worden. Het was een fantastisch 

moment toen wij in 2010 op de uitslagenavond in 

Scheveningen te horen kregen dat wij de groot-

ste partij waren! Wij mochten de premier leveren, 

we konden onze plannen gaan realiseren, dankzij 

het vertrouwen van de kiezer.” Onder het nieu-

we kabinet gaat Bente in 2010 aan de slag als 

politiek assistent van Henk Kamp, eerst op het 

ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid 

en daarna op het ministerie van Economische Za-

ken. “Gedurende mijn tijd op beide ministeries 

ben ik samen met minister Kamp veel het land in 

geweest. Langs bijvoorbeeld bedrijven en kenni-

sinstellingen, maar ook veel naar bijeenkomsten 

met bewoners. Ook waren we geregeld in  het 

buitenland voor handelsmissies. Dat ik heb kun-

nen zien  hoe het daar aan toegaat zorgt voor een 

breed perspectief.”

SPITSUUR
De Tweede Kamerverkiezingen liggen achter 

ons. Met een fantastisch resultaat van 33 zetels, 

is Bente verzekerd van een plek in de nieuwe 

VVD-fractie. “En dan ben je 31. Ik zit nu in het 

spitsuur van mijn leven. Dat geldt niet alleen voor 

mij, ik zie het ook bij vrienden. Mijn generatie 

houdt zich bezig met het al dan niet kopen van 

een huis, een gezin stichten, carrière maken, wat 

van de wereld willen zien; en dat vaak allemaal 

tegelijk. Ook ik. Dat is de keuzestress van onze 

tijd. Maar ik weet ook dat het een luxe is. Dat 

we die keuzes niet zouden hebben zonder goed 

onderwijs, ruimte voor ondernemerschap, veilig-

heid, een gezonde economie. Zonder de vrijheid 

en welvaart zoals we die in Nederland kennen. 

Juist in de politiek kun je daar voor opkomen. 

Ik had kunnen solliciteren in het bedrijfsleven of 

bij de overheid maar ik kon ook proberen zelf 

volksvertegenwoordiger te worden. Gelukkig heb 

ik het laatste gedaan. Ik kan mijn generatie een 

stem geven in de Kamer. Ik vind het mooi dat 

je als Kamerlid iets goeds kunt doen in het alge-

meen belang.” 

Toch is deze stap naar de voorgrond ook voor 

Bente spannend. “Je gaat het nu zelf doen. Je 

hebt geen ondersteunde functie, je gaat zelf 

de arena in. Jij bent nu degene die de adviezen 

krijgt. Het is ook ontzettend eervol werk. Jij bent 

het gezicht voor mensen die bij jouw komen met 

hun problemen, je hebt een grote verantwoor-

delijkheid.” 

“In de laatste drie weken voor de Tweede Ka-

merverkiezingen heb ik mij vol op de campag-

ne gestort. In ben door het hele land in gesprek 

gegaan op studentenverenigingen, bij onderne-

mersverenigingen en ik ben zelfs langs geweest 

bij de plattelandsvrouwen. Maar ook vulde ik 

mijn dagen met canvassen, koffie uitdelen en 

het aanmoedigen van hardlopers tijdens de CPC 

Loop in Den Haag.” Alhoewel Bente nu ruim elf 

jaar in Den Haag woont en van de stad houdt, 

liggen haar roots in Flevoland. Haar grootouders 

waren ware pioniers en vestigden zich vanuit 

Gelderland en Groningen in de Noordoostpolder. 

Zelf groeide ze op in Dronten. De provincie  gaat 

Bente aan het hart, tijdens de campagne was zij 

daar dan ook veelvuldig te vinden. 

“Deze campagne ging over de vrije waarden 

waar wij als land voor staan en moeten bescher-

men de komende jaren. Waar ik ook te gast was 

deze campagne, overal heb ik duidelijk gemaakt 

dat deze waarden niet vanzelfsprekend zijn. We 

hebben het zo ontzettend goed in Nederland, 

we zijn één van de gelukkigste volkeren ter we-

reld. Dat moeten we koesteren en er voor blijven 

vechten!  Bijvoorbeeld door elkaar aan te spreken 

op hoe we met elkaar omgaan. Wat normaal is en 

wat niet. De VVD heeft dat thema tijdens deze 

verkiezingen echt op de kaart gezet. Dat vond ik 

ontzettend positief aan deze campagne.”

Tijdens de kabinetsformatie heeft Bente voor-

lopig de portefeuilles primair en voortgezet on-

derwijs en buitenlandse handel. “Ik ben erg blij 

met deze portefeuilles. Hoe zorgen wij er in de 

toekomst voor dat Nederland voorop blijft lopen 

in de wereld? Daar ligt een sleutelrol voor on-

derwijs, innovatie en handel. Dat is waar ik de 

komende tijd graag mijn tanden in zet. ” 

DE TWEEDE KAMERLEDEN VAN DE NIEUWE VVD-FRACTIE ZIJN BEËDIGD.  

NAAST OUDE BEKENDEN ZIEN WIJ OOK NIEUWE GEZICHTEN OP HET BINNENHOF. 

LIBER MAAKT KENNIS MET DEZE KERSVERSE KAMERLEDEN. IN DEZE EDITIE: 

 

Op zaterdagmiddag 25 maart organiseerde het VVD Liberaal Vrouwen 

Netwerk (LVN) een bijeenkomst om vrouwen te inspireren zich te kandi-

deren voor de gemeenteraadsverkiezingen in 2018. 

Vrouwen in de gemeenteraad zijn broodnodig 
Deze middag hebben zo’n 35 dames en een heer, VVD-leden en niet-leden, kennis ge-

maakt met VVD-politici. De gemeenteraadsverkiezingen volgend jaar maart lijken mis-

schien nog ver weg maar al in de tweede helft van dit jaar worden de kandidatenlijsten 

opgesteld. “Het LVN ziet dat het aantal vrouwen in de gemeenteraden helaas nog steeds 

te wensen overlaat,” aldus Karima Bouchtaoui, lid van de stuurgroep LVN. “In 2014 was 

slechts 28,3% van de raadsleden vrouw en 20% van de wethouders. Het aantal vrouwelij-

ke burgemeesters stijgt, maar dan vooral in de kleinere gemeentes. In de grote gemeen-

tes zijn het er nog maar bar weinig. Tijd voor actie!”

Do’s en don’ts
De bijeenkomst ging van start met een lunch, een mooie gelegenheid om te netwerken. 

De aanwezigen konden in gesprek met Chantal Nijkerken, Hayke Veldman, Eric Ziengs, 

Paulien Geerdink en Sabine Koebrugge. “Wat zijn de do’s en don’ts als je de gemeente-

raad in wil?” ”Hoe vind je de juiste balans tussen raadswerk en privé?” “Hoe verloopt de 

procedure om je kandidaat te stellen voor de gemeenteraadsverkiezingen?” Een greep 

uit de vele vragen die deze middag werden gesteld. De aanwezige politici deelden hun 

persoonlijke verhalen en ervaringen, wat door de deelnemers als zeer motiverend en ver-

helderend werd ervaren. Voor het LVN was het een uiterst succesvolle middag. Een aantal 

dames heeft na de bijeenkomst besloten zich te kandideren voor de gemeenteraadsver-

kiezingen. “En dat was nu precies het doel van deze bijeenkomst,” aldus LVN-voorzitter 

Marijke Vos-Maan in haar slotwoord. Op naar 21 maart 2018 met vele talentvolle vrouwen 

op de lijst! 

Door: Karima Bouchtaoui

SPEEDDATEN VOOR DE 
GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN 2018
»HET LIBERAAL VROUWEN NETWERK



De grootste partij van Nederland word je niet 
zomaar. Dat vraagt om een ijzersterke en inten-
sieve campagne. Die campagne heeft de VVD 
gevoerd in aanloop naar de Tweede Kamerver-
kiezingen. 

Dankzij de inzet van al die VVD’ers die de afgelo-
pen maanden ons verhaal hebben gedeeld door 
langs de deuren te gaan, op het schoolplein, 
langs de voetbalvelden of online hebben wij het 
vertrouwen van de kiezer kunnen winnen. Daar-
door hebben wij samen een prachtig resultaat 

behaald deze verkiezingen, 33 zetels! Op dat re-
sultaat mogen wij trots zijn en het geeft ook aan 
hoe belangrijk de leden zijn voor de VVD. Zij zijn 
de ruggengraat van de partij.

De gemeenteraadsverkiezingen naderen snel. 
Door heel Nederland zijn de lokale VVD-net-
werken daarom al druk bezig met de voorbe-
reidingen. Zo worden er ledenbijeenkomsten 
georganiseerd, kandidatenlijsten vastgesteld en 
verkiezingsprogramma’s geschreven. Dit wordt 
allemaal gerealiseerd door onze leden. 

Ook deze campagne is de inzet van VVD’ers 
ontzettend belangrijk. En hoe meer vrijwilligers 
zich de aankomende campagne inzetten om het 
vertrouwen van de kiezer te winnen, hoe beter! 
Kent u iemand in uw omgeving, uw buurman, stu-
diegenoot, teamgenoot of collega die wel lid zou 
willen worden van de VVD? Iemand die liever in 
actie komt dan aan de zijlijn staat te schreeu-
wen? Geef hen dan één van de kaarten die u bij 
deze Liber vindt. Dan zorgen wij voor een warm 
welkom! 

Schreeuwen 
langs de zijlijn.

Afwachten.

Meedoen, 
word lid!
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Het is geen geheim. De afgelopen jaren heb-

ben politieke partijen in Nederland te maken 

met dalende ledenaantallen. Ook de VVD. Voor 

Algemeen Secretaris Stephanie ter Borg is het 

glashelder: “Het is tijd voor actie!” Liber gaat 

met haar in gesprek over het werven van nieu-

we leden en het introductielidmaatschap.    

“Vier jaar geleden waren ruim 34.000 men-

sen lid van de VVD. De teller stond op 1 janu-

ari 2017 op 26.497 leden. Dat zijn geen goede 

cijfers. Ons ledenaantal is de afgelopen jaren 

flink teruggelopen. Het is tijd om die trend te 

keren. Daarom doe ik een dringend beroep op 

al onze leden om ons te helpen nieuwe leden 

te werven”, aldus Stephanie.

“De leden zijn het motorblok van de VVD. 

Dankzij de inzet van alle partijgenoten wordt 

de vereniging draaiende gehouden. Een grote 

en actieve achterban is onmisbaar voor een 

gezonde partij. Lokaal zijn nieuwe leden heel 

hard nodig. Bijvoorbeeld om een ijzersterke 

campagne te voeren en ook om een goede en 

kwalitatieve kandidatenlijst samen te stellen 

met de gemeenteraadsverkiezingen in 2018. Al-

leen met genoeg vrijwilligers kan het VVD-ver-

haal door heel Nederland verteld worden.” 

Het introductielidmaatschap
Om zoveel mogelijk nieuwe leden aan de par-

tij te binden is het vanaf 1 juni 2017 mogelijk 

om introductielid te worden van de VVD. Step-

hanie: “Voor slechts 25 euro kun je tot 1 juni 

2018 lid zijn van de VVD. Het is de 

ideale mogelijkheid om op een laag-

drempelige manier kennis te maken 

met onze partij. Je bent als intro-

ductielid van harte welkom op bij-

voorbeeld onze congressen, bijeen-

komsten van lokale netwerken of op 

bijeenkomsten van de thematische 

netwerken. Daarnaast ontvang je net 

als ieder ander lid informatie over 

de politiek en de partij via onze we-

kelijkse digitale nieuwsbrief Thorbe-

ckeweb en het ledenmagazine Liber.  

Het introductielidmaatschap loopt, 

ongeacht wanneer je lid wordt, tot 1 

juni 2018. Daarna zit je nergens aan 

vast.”

Wij hebben uw hulp nodig!
Stephanie: “Het introductielid-

maatschap is sinds de invoering 

een daverend succes! We hebben al 

heel veel nieuwe leden mogen ver-

welkomen. Maar daar kunnen nog 

vele nieuwe leden bij komen, nu 

is het zaak om door te zetten. Daarom doe ik 

een beroep op onze leden. Kent u iemand die 

wel lid wil worden van de VVD? Nodig hem of 

haar dan uit via de lidmaatschapskaarten die 

u vindt bij deze Liber. Laten we samen zoveel 

mogelijk nieuwe leden werven voor een actieve 

en gezonde VVD maar bovenal zodat wij iedere 

dag kunnen blijven werken aan een liberaler 

Nederland.”
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Het is dat u dit stukje leest, want anders 
had het mij niet verbaasd als u niet had 
geweten wie de voorzitter van de partij 
is. De voorzitter van een partij opereert 
meestal vooral op de achtergrond en 
zorgt er samen met de leden van het 
Hoofdbestuur en de professionals van 
het Algemeen Secretariaat voor dat de 
partij functioneert. Als de voorzitter in 
het nieuws komt, is dat meestal geen 
goed teken. Helaas weet de VVD als par-
tij en Henry Keizer als persoon daar nu 
alles van. 

Vrije pers en onderzoeksjournalistiek zijn 
een groot goed en onlosmakelijk ver-
bonden met onze rechtsstaat. En zeker 
de grootste partij mag kritisch worden 
gevolgd. De consequentie is soms ech-
ter dat iemand die van onjuist handelen 
wordt beticht, meteen voor het oog van 
de natie aan de hoogste boom wordt op-
geknoopt zonder dat de betrokkene zich 
adequaat heeft kunnen verdedigen.

Dat is feitelijk wat met Henry Keizer is 
gebeurd. Ongeacht of Henry nu wel of 
niet iets te verwijten valt, was het oor-
deel in de media al geveld. Daarmee 
was de positie van Henry onhoudbaar 
en werd hij gedwongen af te treden. “U 
kunt zich hopelijk voorstellen hoe het is 
om van het ene moment op het andere 
aan de schandpaal te worden genageld.” 
schreef Henry in een brief aan de leden. 
Ik denk overigens dat wij ons dat niet 
kunnen voorstellen. Met het aftreden 
van Henry verliest de VVD een enorm 
gedreven voorzitter die met veel passie 
en humor leiding gaf aan de organisa-
tie en die vorm heeft gegeven aan de 
grootste reorganisatie die de partij heeft 
gekend. Daarvoor zijn we hem bijzonder 
dankbaar. Henry bedankt!

De partij gaat op zoek naar een nieuwe 
voorzitter en tot die tijd neem ik de hon-
neurs waar, want de organisatie moet 
door. Een van de belangrijkste taken van 
een politieke partij is het winnen van 
verkiezingen en de gemeenteraadsver-

kiezingen komen er aan in maart 2018. 
Op alle niveaus wordt er al aan de cam-
pagne gewerkt.  Vrijwel alle netwerken 
hebben hun eerste ledenvergadering ge-
had en procedures vastgesteld; sommige 
lijsttrekkers zijn al gekozen en er wordt 
druk gewerkt aan de lokale verkiezings-
programma’s. We merken dan ook hoe 
belangrijk het is om leden te hebben.  
Ons ledenaantal zit weer in de lift, maar 
we kunnen veel meer leden gebruiken. 
Maak uw vrienden en kennissen attent 
op ons aantrekkelijk introductielidmaat-
schap. De VVD heeft zoveel te bieden. 
We hebben interessante themadagen, 
een breed scala aan opleidingen waar 
je ook wat aan hebt  als je niet politiek 
actief wilt worden en gezellige netwerk-
bijeenkomsten. Er is eigenlijk geen reden 
om niet lid te worden. En samen zorgen 
we ervoor dat de VVD de grootste partij 
blijft.

  Ik wens u een 
     hele mooi zomer!
Eric Wetzels

Waarnemend partijvoorzitter
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Ik vind
je gaaf.

VVD-lid worden 

iets voor jou? 

Probeer nu voor 

slechts € 25,-

Direct lid worden? 
Dat kan natuurlijk ook! 
Ga naar: www.vvd.nl/wordlid

Meer informatie over het introductielid-
maatschap en de voorwaarden vindt u op: 
www.vvd.nl/voorwaarden
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Het is geen geheim. De afgelopen jaren heb-

ben politieke partijen in Nederland te maken 

met dalende ledenaantallen. Ook de VVD. Voor 

Algemeen Secretaris Stephanie ter Borg is het 

glashelder: “Het is tijd voor actie!” Liber gaat 

met haar in gesprek over het werven van nieu-

we leden en het introductielidmaatschap.    

“Vier jaar geleden waren ruim 34.000 men-

sen lid van de VVD. De teller stond op 1 janu-

ari 2017 op 26.497 leden. Dat zijn geen goede 

cijfers. Ons ledenaantal is de afgelopen jaren 

flink teruggelopen. Het is tijd om die trend te 

keren. Daarom doe ik een dringend beroep op 

al onze leden om ons te helpen nieuwe leden 

te werven”, aldus Stephanie.

“De leden zijn het motorblok van de VVD. 

Dankzij de inzet van alle partijgenoten wordt 

de vereniging draaiende gehouden. Een grote 

en actieve achterban is onmisbaar voor een 

gezonde partij. Lokaal zijn nieuwe leden heel 

hard nodig. Bijvoorbeeld om een ijzersterke 

campagne te voeren en ook om een goede en 

kwalitatieve kandidatenlijst samen te stellen 

met de gemeenteraadsverkiezingen in 2018. Al-

leen met genoeg vrijwilligers kan het VVD-ver-

haal door heel Nederland verteld worden.” 

Het introductielidmaatschap
Om zoveel mogelijk nieuwe leden aan de par-

tij te binden is het vanaf 1 juni 2017 mogelijk 

om introductielid te worden van de VVD. Step-

hanie: “Voor slechts 25 euro kun je tot 1 juni 

2018 lid zijn van de VVD. Het is de 

ideale mogelijkheid om op een laag-

drempelige manier kennis te maken 

met onze partij. Je bent als intro-

ductielid van harte welkom op bij-

voorbeeld onze congressen, bijeen-

komsten van lokale netwerken of op 

bijeenkomsten van de thematische 

netwerken. Daarnaast ontvang je net 

als ieder ander lid informatie over 

de politiek en de partij via onze we-

kelijkse digitale nieuwsbrief Thorbe-

ckeweb en het ledenmagazine Liber.  

Het introductielidmaatschap loopt, 

ongeacht wanneer je lid wordt, tot 1 

juni 2018. Daarna zit je nergens aan 

vast.”

Wij hebben uw hulp nodig!
Stephanie: “Het introductielid-

maatschap is sinds de invoering 

een daverend succes! We hebben al 

heel veel nieuwe leden mogen ver-

welkomen. Maar daar kunnen nog 

vele nieuwe leden bij komen, nu 

is het zaak om door te zetten. Daarom doe ik 

een beroep op onze leden. Kent u iemand die 

wel lid wil worden van de VVD? Nodig hem of 

haar dan uit via de lidmaatschapskaarten die 

u vindt bij deze Liber. Laten we samen zoveel 

mogelijk nieuwe leden werven voor een actieve 

en gezonde VVD maar bovenal zodat wij iedere 

dag kunnen blijven werken aan een liberaler 

Nederland.”
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OP 15 MAART 2017 HEEFT DE VVD EEN PRACHTIG RESULTAAT BEHAALD. MET 33 ZETELS ZIJN WIJ OPNIEUW DE GROOTSTE 

PARTIJ VAN NEDERLAND. HET VOORJAARSCONGRES: AAN DE SLAG VOOR NEDERLAND! BOOD DE PERFECTE GELEGENHEID OM 

TERUG TE KIJKEN OP DE CAMPAGNE TIJDENS DE TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN EN HET SUCCES TE VIEREN!

Olympisch goud 
De aftrap dit congres werd verzorgd door dagvoorzitter, 

olympisch kampioen en lijstduwer tijdens de Tweede Ka-

merverkiezingen Maarten van der Weijden. Samen met 

campagneleider Tamara van Ark keken we terug op de 

campagne en de geweldige prestaties die door de cam-

pagneteams in het hele land zijn geleverd. Helaas bete-

kende de Tweede Kamerverkiezingen ook dat wij afscheid 

namen van enkele Kamerleden, vertrouwde gezichten op 

het Binnenhof. Wij bedanken Anouchka van Miltenburg, 

Anoushka Schut, Betty de Boer, Brigitte van der Burg, Da-

niël van der Ree, Fred Teeven, Hayke Veldman, Helma Nep-

pérus, Ingrid de Caluwé, Jeroen van Wijngaarden, Joost 

Taverne, Karin Straus, Leendert de Lange, Perjan Moors, 

Remco Bosma, Roald van der Linde, Ronald Vuijk, Rudmer 

Heerema, Sjoerd Potters, Ton Elias, Ybeltje Berckmoes en 

Jock Geselschap voor hun geweldige inzet als volksverte-

genwoordigers in de Tweede Kamer.

Het podium werd betreden door Elsemieke Havinga, net 

als Maarten van der Weijden winnaar van het olympisch 

goud. Zij ging in gesprek met Henk Kamp, Jeanine Hen-

nis, Stef Blok, Sander Dekker, Klaas Dijkhoff, Eric Wiebes 

en Ard van der Steur. Over het werk en de collega’s op 

de ministeries, persoonlijke hoogte- en dieptepunten en 

gedenkwaardige momenten. 

De vrijdagavond van het congres werd afgesloten met de 

speech van Mark Rutte. In de week voorafgaand aan het 

congres klapte de formatie en trad partijvoorzitter Henry 

Keizer af. Onderwerpen die de partijleider niet schuwde. 

Maar Rutte keek ook vooruit naar de gemeenteraadsver-

kiezingen van 2018 en de campagne. U kunt de speech 

terugkijken op de website van de VVD. 

Ambassadors Day
Ook mochten we dit congres enkele internationale gasten 

verwelkomen op de Ambassadors Day. Ambassadors Day 

is een jaarlijks terugkerend evenement, waarop ambassa-

deurs van EU-lidstaten en bondgenoten binnen de NAVO 

de kans krijgen om met de VVD in gesprek te gaan en de 

opening van het congres bij te wonen. Op vrijdagavond 

vond er een inhoudelijke paneldiscussie plaats met Twee-

de Kamerleden Han ten Broeke, Anne Mulder, Europarle-

mentariër Cora van Nieuwenhuizen en voormalig secreta-

ris-generaal van de Europese Commissie Carlo Trojan over 

de rol van het liberalisme en de toekomst van Europa. 

Aansluitend werden de ambassadeurs uitgenodigd om in 

gesprek te gaan met Mark Rutte. Ook dit jaar waren de 

aanwezige ambassadeurs vol lof over de gastvrijheid van 

onze partij. 

Algemene Vergadering
Op zaterdag 20 mei om 10:00 uur opende technisch voor-

zitter Jan van Zanen de Algemene Vergadering. Tijdens de 

vergadering werd de procedure voor het selecteren van 

een nieuwe partijvoorzitter en het profiel vastgesteld. 

Binnenkort wordt de besluitenlijst van de Algemene Ver-

gadering gepubliceerd. U vindt de besluitenlijst dan op: 

www.vvd.nl/besluitenlijsten. 

Nieuw in het Hoofdbestuur
Ook namen wij deze dag afscheid van Jeannette Baljeu en 

Ger Jaarsma als leden van het Hoofdbestuur. Wij danken 

hen voor al hun inzet voor de partij. Dit congres werden 

ook de nieuwe vicevoorzitter Eric Wetzels en de nieuwe 

Landelijk Penningmeester Tanja Haseloop benoemd. Wij 

wensen hen de komende jaren heel veel succes! Tot slot 

werd Stephanie ter Borg herbenoemd voor een nieuwe 

termijn als Algemeen Secretaris.

De Algemene Vergadering werd afgesloten met de speech 

van JOVD-voorzitter Rutger de Ridder en met de uitreiking 

van de V-Factor. De V-Factor is een prijs voor een VVD-net-

werk dat een bijzondere prestatie heeft geleverd. Dit keer 

ging de V-Factor naar de Zeeuwse VVD. De prijs werd in 

ontvangst genomen door Wilfried Boonman, raadslid voor 

de VVD in Middelburg. Gefeliciteerd! 

Wederom mogen wij terugkijken op een geslaagd Voor-

jaarscongres. Wij hopen u dan ook te mogen begroeten op 

het Najaarscongres. Tot dan! 
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Spreek eens 
af met iemand 
uit het lokale 
netwerk!

Ken je drijfveer:
Waarom wil jij de 
gemeenteraad 
in?

Zoek uit wat een 
raadslid doet en 
hoeveel tijd je 
moet investeren.

Volg een aantal 
Haya-trainingen, 
bijvoorbeeld via 
jouw lokale netwerk.

Laat anderen ook 
weten dat je 
gemeenteraadslid 
wilt worden.

Zoek een coach en 
loop mee met een 
gemeenteraadslid.

Stuur je
kandidaatstellingsformulieren
met CV, motivatie en pasfoto 
naar het kandidaatstellend 
bestuur in jouw netwerk.

Je wordt
gecontacteerd over 
jouw (eventuele) 
plek op de
kandidatenlijst. 

Bereid je goed voor: 
hoe zou jij het verschil 
kunnen maken?

Vraag altijd om 
feedback: wat gaat er 
goed en wat kan beter?

Doe mee aan 
campagne-acties in 
jouw gemeente.

Overtuig mensen 
waarom ze nu echt op 
jou moeten stemmen!

Daarna volgt het 
gesprek met de 
kandidaatstellings-
commissie.

Je bent raadslid.
Ga in debat en laat zien 
waar je voor staat!

1

CV
XAJ OSKAO PASOKAPSO KLAPO SLK 

PAO LSK PA KS PAO LSK PAOLSK 

POAKS OAKS POKSPOAKSP OKAPOKS
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XAJ OSKAO PASOKAPSO KLAPO SLK 

OAKS POKSPOAKSP OKAPOKS

Je wilt dolgraag op reis. De koffers zijn gepakt, 

je bent er klaar voor. Maar je moet nog over-

leggen met het reisgezelschap. Je wilt tenslot-

te niet zomaar met iedereen op reis naar elke 

willekeurige bestemming. Je moet het met el-

kaar eens zijn over het doel van de reis en de 

manier waarop je die periode in gaat vullen. 

En al die verschillende koffers moeten ook nog 

eens in de auto passen. U voelt hem al aanko-

men, zo voelt deze formatieperiode enigszins.

Niet dat de formatie zelf met een vakantie 

te vergelijken is. Geenszins. De vele gesprek-

ken die ik de afgelopen periode heb gevoerd 

waren behoorlijk intensief. En dat naast het 

normale werk als minister – president. Want 

het land moet wel doordraaien natuurlijk. Nie-

mand in Nederland heeft er immers een bood-

schap aan dat het kabinet demissionair is. 

En zo hoort het ook. Sterker nog, Nederland 

heeft er recht op dat dit land zo snel mogelijk 

weer een regering heeft.

Onze inzet voor de komende regeerperiode is 

duidelijk. We willen Nederland veilig en sta-

biel houden en we willen dat onze welvaart 

toeneemt zodat iedereen gaat voelen dat het 

beter gaat met ons land. Niet alleen in de ‘lijst-

jes’, maar gewoon, in het dagelijks leven.

Halbe Zijlstra en ik onderhandelen samen. Bij 

onderhandelen hoort onvermijdelijk ook het 

sluiten van compromissen. Dat is de manier 

waarop het werkt in dit land en dat is de ma-

nier waarop Nederland steeds verder komt. 

Maar compromissen sluiten we niet ten kos-

te van alles. Natuurlijk zetten wij ons er voor 

in zo veel mogelijk van ons programma voor 

elkaar te krijgen. Hoe lang de formatie ook 

gaat duren, wij zullen onze liberale waarden 

vasthouden in de onderhandelingen.  

Dus hoe graag ik ook in die auto zou sprin-

gen, op weg naar onze bestemming, dat reis-

gezelschap en de bagage die zíj meenemen, is 

te belangrijk om overhaast van start te gaan.  

Ik werk er deze periode hard aan om te zorgen 

dat we met de juiste mensen en de juiste ba-

gage, de juiste weg kiezen.

In de tussentijd 
wens ik u een 
goede zomer toe!

Mark Rutte

De voorbereidingen voor de gemeenteraads-

verkiezingen van 21 maart 2018 zijn in volle 

gang. Campagneplannen worden opgesteld, 

verkiezingsprogramma’s geschreven en kan-

didatenlijsten samengesteld. Ook dit jaar 

nemen vele leden een belangrijke beslissing: 

zij stellen zich verkiesbaar voor de VVD. Voor 

hen en alle andere geïnteresseerden werd ook 

dit jaar de Collegetour georganiseerd met de 

centrale vraag: Hoe haal je als (aankomend) 

raadslid het allerbeste uit jezelf tijdens de ko-

mende kandidaatstellingsprocedure? 

Het startschot werd deze middag gegeven 

door Tamara van Ark en Christianne van der 

Wal. Na de opening was het podium voor 

Marco van Kalleveen en Sander Dekker. Op 

interactieve wijze spraken zij met de zaal over 

persoonlijke drijfveren en motivatie. 

Na de eerste helft volgde de rust. Mark Rutte 

en Maarten van der Weijden namen op het po-

dium plaats om een goed gesprek te hebben 

over pech want een ieder kent zijn persoonlij-

ke tegenslagen, de kunst is deze in iets posi-

tiefs om te zetten. 

Na de rust was het woord aan Tweede Kamer-

leden Barbara Visser en Martin Wörsdörfer. 

Als voormalig raadsleden met een flinke 

dosis ervaring deelden zij onder leiding van 

Kamran Ullah hun wijsheden met de zaal. De 

middag werd afgesloten met een quiz met een 

hele bijzondere prijs. De vragen bleken moei-

lijker dan verwacht. Uiteindelijk gingen drie 

winnaars er met de prijs vandoor. Zij wonnen 

ieder een coach. De coach gaat hen de aan-

komende tijd begeleiden bij het behalen van 

hun persoonlijke doelen en het waar maken 

van ambitie. 

Na de quiz klonk het eindsignaal en kwam er 

een eind aan de Collegetour: Het Winnende 

Raadslid.  Maar natuurlijk niet zonder de ver-

trouwde borrel met een bitterbal.    

COLLEGETOUR: HET WINNENDE RAADSLID

Na het succes van de eerste collegetour in 2013 organiseerde de VVD in samenwerking met de Haya van Somerenstichting 
dit jaar Collegetour: Het Winnende Raadslid. Op zaterdagmiddag 20 mei namen ruim 700 leden deel aan een middag 
die geheel in het teken stond van het raadslidmaatschap.  
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Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Poetin heeft niets 
geleerd van 1989
In maart en juni protesteerden duizenden men-

sen in meer dan 150 Russische steden tegen cor-

ruptie en onderdrukking. Het waren de grootste 

demonstraties in jaren. Dit is een signaal dat de 

Russen, vooral de jonge generaties, klaar zijn met 

de endemische corruptie en de politieke onder-

drukking van president Poetin. Deze protesten 

zijn een oprechte uiting van de brede onvrede 

die leeft onder de Russische bevolking. Daadwer-

kelijke economische en politieke hervormingen 

blijven uit. Voor jonge Russen is er nauwelijks uit-

zicht op werk, laat staan op vrijheid. De Russische 

economie is een sterfhuisconstructie, gebaseerd 

op corruptie en cliëntelisme, waarbij een kleine 

kliek aan Poetin loyale oligarchen parasiteert 

op de gehele Russische bevolking. De Verenigde 

Staten en Europa dienen daarom een tweesporen-

beleid te voeren. Een uitgestoken hand naar de 

Russische bevolking, in het bijzonder jongeren, 

en een harde opstelling jegens Poetin. Deze Wes-

terse opstelling zou, net als in 1989, kunnen lei-

den tot een vreedzame game changer, waarbij de 

Russen en het Westen gezamenlijk profiteren. De 

Nederlandse ratificatie van het van het associatie-

verdrag tussen de Europese Unie en Oekraïne en 

steun aan de buurlanden van Rusland, zal ook de 

democratische krachten in Rusland bevorderen. 

Het systeem van Poetin is onhoudbaar. Het doet 

denken aan de situatie in de DDR, waar de econo-

mie eind jaren tachtig volledig was vastgelopen 

en het maatschappelijk verzet tegen de dictatuur 

groeide. Toen op 7 oktober 1989 het 40-jarige 

bestaan van de DDR groots werd gevierd, waar-

schuwde Sovjetleider Michael Gorbatsjov DDR-lei-

der Honecker dat ’wie te laat komt, door het leven 

wordt gestraft’. Echter, in plaats van politieke en 

economische hervormingen door te voeren, zocht 

Honecker zijn heil in brute repressie. De rest is 

geschiedenis: amper een maand later - op 9 no-

vember 1989 - viel de muur en stortte de DDR-dic-

tatuur ineen. Poetin heeft niets geleerd van 1989. 

De robot: 
vriend of vijand?
Onlangs heb ik een groep Europese collega’s mee-

genomen naar Robo Valley bij de TU Delft. Aan-

leiding was een soort Frankensteinrapport van de 

commissie Werkgelegenheid. Een horrorverhaal 

over robots die de wereld in grote ellende storten. 

Alsof ze niets goeds brengen! Hoog tijd voor wat 

Hollandse nuchterheid. Want robots kunnen ons 

veel voordelen brengen. Bij werk met de 3 D’s: 

Dull, Dangerous en Difficult, zetten we liever in-

telligente machines in dan mensen. Robots kun-

nen sneller en goedkoper repetitief werk doen, 

waardoor we als Europa concurrentiekracht kun-

nen terugwinnen op “lage lonen landen”. Zo kun-

nen we productie weer terughalen: ‘reshoren’. In 

de Minifabriek in Born bijvoorbeeld, staat de nieu-

we fabriek vol met robots en werken er juist hon-

derden mensen méér dan daarvoor. Op het gebied 

van onderhoud kunnen vliegende, kruipende en 

zwemmende robots makkelijker constateren of er 

onderhoud nodig is of vervanging. Bijvoorbeeld 

in pijpleidingen en grote installaties in de zwa-

re industrie. Dit levert een langere levensduur op 

van installaties en minder belasting van milieu 

en grondstoffengebruik. Of ze worden ingezet 

bij extreem gevaarlijk werk, zoals het onschade-

lijk maken van bommen. Dichterbij huis kunnen 

robots ervoor zorgen, dat ouderen langer thuis 

kunnen blijven wonen, langer mobiel blijven etc. 

En tot schrik van de verpleging bleek onlangs uit 

onderzoek, dat Alzheimerpatiënten de voorkeur 

gaven aan care-robots. Wat bleek: de robot gaf, 

nadat tig keer dezelfde vraag werd gesteld, steeds 

even enthousiast antwoord. De menselijke verzor-

gers raakten geïrriteerd. Robo-advies is ook popu-

lair. Mensen durven tegenover een robo-adviseur 

eerder te bekennen dat ze het ingewikkelde ver-

haal over bijvoorbeeld hun hypotheek niet begrij-

pen. Ze vragen beter door dan bij een adviseur van 

vlees en bloed. Zo kan ik nog wel even doorgaan. 

De technologie op zichzelf is neutraal: je kunt er 

goede of slechte dingen mee doen. Laten we de 

voordelen pakken en ons niet blindstaren op mo-

gelijk banenverlies, maar zorgen dat we erbij zijn 

waar de nieuwe banen ontstaan! Mijn Europese 

collega’s waren enthousiast en onder de indruk 

van hoe we dit in Nederland doen.

De agrarische sector 
voor beter milieu!
 Terwijl het Europees Parlement stemt over de im-

plementatie van het Klimaatakkoord van Parijs, 

maakt Donald Trump bekend dat de VS zich zul-

len terugtrekken uit ditzelfde akkoord. Europa 

zal er alles aan moeten doen om de doelstellin-

gen alsnog te behalen. Één van de doelstellingen 

is dat de uitstoot van broeikasgassen verminderd 

moet worden. 

In het Parijsakkoord wordt het belang van de 

agrarische sector voor onze voedselvoorziening 

erkend. Tegelijkertijd heeft de land- en tuinbouw-

sector nog vaak een slechte naam als het om 

het milieu gaat. Onterecht. De agrarische sector 

heeft de unieke mogelijkheid om, als een van de 

weinige sectoren, broeikasgassen uit de lucht te 

binden, om die vervolgens om te zetten naar orga-

nische stoffen in de bodem. Een win-win situatie, 

want naast het verminderen van broeikasgassen, 

wordt ook de bodemkwaliteit van onze land-

bouwgronden verbeterd.

Ik streef al langere tijd naar een goed model, 

waarbij boer en tuinder ook daadwerkelijk be-

loond worden voor deze bijdrage. Dit zou bijvoor-

beeld kunnen door afgevangen broeikasgassen te 

mogen verkopen aan collega’s binnen en buiten 

de sector. Hiermee vergoten we de ondernemers-

vrijheid van de boer en tuinder. 

De sector investeert en innoveert continu. Maar 

ook door samen te werken als keten, wordt er 

steeds duurzamer geproduceerd. Nederlandse 

boeren en tuinders verdienen ondernemersruim-

te, maar bovenal het vertrouwen van de consu-

ment. Anders lopen we het gevaar dat voedsel 

ergens anders wordt geproduceerd. Maar dan wél 

met een grotere impact voor milieu en klimaat.

Op het Voorjaarscongres hebben wij helaas afscheid genomen van Jeannette Baljeu en Ger Jaarsma als leden 

van het VVD-Hoofdbestuur. Maar dat betekent ook dat wij nieuwe Hoofdbestuursleden mogen verwelkomen! 

Graag stellen wij aan u voor: vicevoorzitter Eric Wetzels en penningmeester Tanja Haseloop.

Eric Wetzels
Eric Wetzels (57) woont in Oosterhout, is ge-

trouwd met Monique en samen hebben zij drie 

dochters. Politiek is zijn hobby, hij gaat het liefst 

op de fiets naar de zaak, wandelt graag en hij 

leest, naar eigen zeggen, alles wat los en vast zit. 

Sinds kort zit hij in een kookclubje maar dat gaat 

meer om het lekker eten dan het daadwerkelijk 

koken. Hij studeerde Bestuurskunde aan de Uni-

versiteit Twente. Samen met zijn compagnon is 

Eric eigenaar van een groothandel in fluorkunst-

stoffen in Breda. 

Eric was op zeer jonge leeftijd al geïnteresseerd 

in politiek. Op zijn veertiende was hij actief in 

de Wereldwinkel in zijn geboortestad Maastricht 

waar soms druk werd gediscussieerd en spullen 

uit ontwikkelingslanden werden verkocht. Het 

lidmaatschap van een politieke partij volgde snel. 

In 1976 werd hij lid van de VVD. “Toen ik het ver-

haal van de VVD las herkende ik mij daar direct 

in. Je talenten benutten, anderen daarin stimule-

ren en opkomen voor degenen die dat niet kun-

nen”, aldus Eric. Ook bij de JOVD was hij actief. 

In 1977 richtte hij samen met andere JOVD-leden 

de JOVD Zuid-Limburg op. Tijdens zijn studie was 

hij voorzitter van de JOVD Twente. Ook voor de 

VVD was hij actief. Zo stond hij op zijn achttiende 

op de lijst voor de Provinciale Staten in Limburg 

als jongerenkandidaat en was hij campagneleider 

voor de VVD Enschede, liep stage bij de Tweede 

Kamerfractie en werd weer jaren later voorzitter 

van de VVD Oosterhout en van de Kamercentrale 

Brabant.

Nu maakt Eric de stap naar het Hoofdbestuur. “Als 

vicevoorzitter zal ik mij vooral bezighouden met 

de thematische netwerken. Ik vind dat we als VVD 

nog meer moeten werken aan ons verhaal: de in-

houd. Waar staan we voor en wat willen we berei-

ken? Hoe ziet de liberale samenleving er over tien 

of twintig jaar uit? Genoeg werk te doen dus!”

Tanja Haseloop
“Het gaat niet om je afkomst maar om je toe-

komst.” Tanja Haseloop (50) woont in Leek, is 

getrouwd met Rolf en heeft twee zonen Taco en 

Paul. Tanja is ondernemer, in haar vrije tijd leest 

en kookt zij graag. Voor een klus in huis draait 

zij haar hand niet om en houdt zij ook van (stijl)

dansen en reizen. 

Sinds 2002 is Tanja lid van de VVD. “Ik was altijd 

al geïnteresseerd in politiek en stemde altijd VVD. 

Maar pas in 2002, toen tijdens de Tweede Kamer-

verkiezingen een hele grote groep mensen stem-

den op iemand die er niet meer was, besefte ik 

dat ook ik een verantwoordelijkheid had. Dat je, 

wanneer je wilt dat er iets verandert, ook bereid 

moet zijn je daarvoor in te zetten. Dat was voor 

mij de reden om lid te worden van de VVD en ac-

tief te worden. Ik ben nog steeds onder de indruk 

van al die mensen die zich inzetten voor het libe-

ralisme en natuurlijk ben ik trots dat wij al jaren 

de grootste partij van Nederland zijn.”

Actief is Tanja de afgelopen jaren zeker geweest 

voor de VVD. Zo was zij bestuurslid van de Kamer-

centrale Groningen, vicevoorzitter en uiteindelijk 

voorzitter. Ook was zij raadslid en wethouder voor 

de VVD in de gemeente Leek. Naast bestuurlijke 

functies is zij ook actief als trainer voor de Haya 

van Somerenstichting en heeft zij plaatsgenomen 

in tal van commissies.

Nu maakt zij de stap naar het Hoofdbestuur. Tan-

ja: “De VVD is mijn partij. Ik vind het een eer dat 

ik vanuit het Hoofdbestuur mee mag werken aan 

de toekomst van onze partij. Onze partij bestaat 

uit mensen die zich allemaal inzetten om Neder-

land liberaler te maken. Het is geweldig dat ik 

daar vanuit het Hoofdbestuur een bijdrage aan 

mag en kan leveren. In de eerste plaats is het als 

penningmeester natuurlijk van belang om op 

het geld te passen. Om ervoor te zorgen dat onze 

middelen zo goed mogelijk ingezet worden om 

de doelen die we met elkaar hebben te bereiken. 

Maar ook om ervoor te zorgen dat we een vereni-

ging blijven waar we trots op kunnen zijn. Waar 

mensen graag bij willen horen.”

Wij stellen aan u voor:
Onze nieuwe Hoofdbestuursleden
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Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Poetin heeft niets 
geleerd van 1989
In maart en juni protesteerden duizenden men-

sen in meer dan 150 Russische steden tegen cor-

ruptie en onderdrukking. Het waren de grootste 

demonstraties in jaren. Dit is een signaal dat de 

Russen, vooral de jonge generaties, klaar zijn met 

de endemische corruptie en de politieke onder-

drukking van president Poetin. Deze protesten 

zijn een oprechte uiting van de brede onvrede 

die leeft onder de Russische bevolking. Daadwer-

kelijke economische en politieke hervormingen 

blijven uit. Voor jonge Russen is er nauwelijks uit-

zicht op werk, laat staan op vrijheid. De Russische 

economie is een sterfhuisconstructie, gebaseerd 

op corruptie en cliëntelisme, waarbij een kleine 

kliek aan Poetin loyale oligarchen parasiteert 

op de gehele Russische bevolking. De Verenigde 

Staten en Europa dienen daarom een tweesporen-

beleid te voeren. Een uitgestoken hand naar de 

Russische bevolking, in het bijzonder jongeren, 

en een harde opstelling jegens Poetin. Deze Wes-

terse opstelling zou, net als in 1989, kunnen lei-

den tot een vreedzame game changer, waarbij de 

Russen en het Westen gezamenlijk profiteren. De 

Nederlandse ratificatie van het van het associatie-

verdrag tussen de Europese Unie en Oekraïne en 

steun aan de buurlanden van Rusland, zal ook de 

democratische krachten in Rusland bevorderen. 

Het systeem van Poetin is onhoudbaar. Het doet 

denken aan de situatie in de DDR, waar de econo-

mie eind jaren tachtig volledig was vastgelopen 

en het maatschappelijk verzet tegen de dictatuur 

groeide. Toen op 7 oktober 1989 het 40-jarige 

bestaan van de DDR groots werd gevierd, waar-

schuwde Sovjetleider Michael Gorbatsjov DDR-lei-

der Honecker dat ’wie te laat komt, door het leven 

wordt gestraft’. Echter, in plaats van politieke en 

economische hervormingen door te voeren, zocht 

Honecker zijn heil in brute repressie. De rest is 

geschiedenis: amper een maand later - op 9 no-

vember 1989 - viel de muur en stortte de DDR-dic-

tatuur ineen. Poetin heeft niets geleerd van 1989. 

De robot: 
vriend of vijand?
Onlangs heb ik een groep Europese collega’s mee-

genomen naar Robo Valley bij de TU Delft. Aan-

leiding was een soort Frankensteinrapport van de 

commissie Werkgelegenheid. Een horrorverhaal 

over robots die de wereld in grote ellende storten. 

Alsof ze niets goeds brengen! Hoog tijd voor wat 

Hollandse nuchterheid. Want robots kunnen ons 

veel voordelen brengen. Bij werk met de 3 D’s: 

Dull, Dangerous en Difficult, zetten we liever in-

telligente machines in dan mensen. Robots kun-

nen sneller en goedkoper repetitief werk doen, 

waardoor we als Europa concurrentiekracht kun-

nen terugwinnen op “lage lonen landen”. Zo kun-

nen we productie weer terughalen: ‘reshoren’. In 

de Minifabriek in Born bijvoorbeeld, staat de nieu-

we fabriek vol met robots en werken er juist hon-

derden mensen méér dan daarvoor. Op het gebied 

van onderhoud kunnen vliegende, kruipende en 

zwemmende robots makkelijker constateren of er 

onderhoud nodig is of vervanging. Bijvoorbeeld 

in pijpleidingen en grote installaties in de zwa-

re industrie. Dit levert een langere levensduur op 

van installaties en minder belasting van milieu 

en grondstoffengebruik. Of ze worden ingezet 

bij extreem gevaarlijk werk, zoals het onschade-

lijk maken van bommen. Dichterbij huis kunnen 

robots ervoor zorgen, dat ouderen langer thuis 

kunnen blijven wonen, langer mobiel blijven etc. 

En tot schrik van de verpleging bleek onlangs uit 

onderzoek, dat Alzheimerpatiënten de voorkeur 

gaven aan care-robots. Wat bleek: de robot gaf, 

nadat tig keer dezelfde vraag werd gesteld, steeds 

even enthousiast antwoord. De menselijke verzor-

gers raakten geïrriteerd. Robo-advies is ook popu-

lair. Mensen durven tegenover een robo-adviseur 

eerder te bekennen dat ze het ingewikkelde ver-

haal over bijvoorbeeld hun hypotheek niet begrij-

pen. Ze vragen beter door dan bij een adviseur van 

vlees en bloed. Zo kan ik nog wel even doorgaan. 

De technologie op zichzelf is neutraal: je kunt er 

goede of slechte dingen mee doen. Laten we de 

voordelen pakken en ons niet blindstaren op mo-

gelijk banenverlies, maar zorgen dat we erbij zijn 

waar de nieuwe banen ontstaan! Mijn Europese 

collega’s waren enthousiast en onder de indruk 

van hoe we dit in Nederland doen.

De agrarische sector 
voor beter milieu!
 Terwijl het Europees Parlement stemt over de im-

plementatie van het Klimaatakkoord van Parijs, 

maakt Donald Trump bekend dat de VS zich zul-

len terugtrekken uit ditzelfde akkoord. Europa 

zal er alles aan moeten doen om de doelstellin-

gen alsnog te behalen. Één van de doelstellingen 

is dat de uitstoot van broeikasgassen verminderd 

moet worden. 

In het Parijsakkoord wordt het belang van de 

agrarische sector voor onze voedselvoorziening 

erkend. Tegelijkertijd heeft de land- en tuinbouw-

sector nog vaak een slechte naam als het om 

het milieu gaat. Onterecht. De agrarische sector 

heeft de unieke mogelijkheid om, als een van de 

weinige sectoren, broeikasgassen uit de lucht te 

binden, om die vervolgens om te zetten naar orga-

nische stoffen in de bodem. Een win-win situatie, 

want naast het verminderen van broeikasgassen, 

wordt ook de bodemkwaliteit van onze land-

bouwgronden verbeterd.

Ik streef al langere tijd naar een goed model, 

waarbij boer en tuinder ook daadwerkelijk be-

loond worden voor deze bijdrage. Dit zou bijvoor-

beeld kunnen door afgevangen broeikasgassen te 

mogen verkopen aan collega’s binnen en buiten 

de sector. Hiermee vergoten we de ondernemers-

vrijheid van de boer en tuinder. 

De sector investeert en innoveert continu. Maar 

ook door samen te werken als keten, wordt er 

steeds duurzamer geproduceerd. Nederlandse 

boeren en tuinders verdienen ondernemersruim-

te, maar bovenal het vertrouwen van de consu-

ment. Anders lopen we het gevaar dat voedsel 

ergens anders wordt geproduceerd. Maar dan wél 

met een grotere impact voor milieu en klimaat.

Op het Voorjaarscongres hebben wij helaas afscheid genomen van Jeannette Baljeu en Ger Jaarsma als leden 

van het VVD-Hoofdbestuur. Maar dat betekent ook dat wij nieuwe Hoofdbestuursleden mogen verwelkomen! 

Graag stellen wij aan u voor: vicevoorzitter Eric Wetzels en penningmeester Tanja Haseloop.

Eric Wetzels
Eric Wetzels (57) woont in Oosterhout, is ge-

trouwd met Monique en samen hebben zij drie 

dochters. Politiek is zijn hobby, hij gaat het liefst 

op de fiets naar de zaak, wandelt graag en hij 

leest, naar eigen zeggen, alles wat los en vast zit. 

Sinds kort zit hij in een kookclubje maar dat gaat 

meer om het lekker eten dan het daadwerkelijk 

koken. Hij studeerde Bestuurskunde aan de Uni-

versiteit Twente. Samen met zijn compagnon is 

Eric eigenaar van een groothandel in fluorkunst-

stoffen in Breda. 

Eric was op zeer jonge leeftijd al geïnteresseerd 

in politiek. Op zijn veertiende was hij actief in 

de Wereldwinkel in zijn geboortestad Maastricht 

waar soms druk werd gediscussieerd en spullen 

uit ontwikkelingslanden werden verkocht. Het 

lidmaatschap van een politieke partij volgde snel. 

In 1976 werd hij lid van de VVD. “Toen ik het ver-

haal van de VVD las herkende ik mij daar direct 

in. Je talenten benutten, anderen daarin stimule-

ren en opkomen voor degenen die dat niet kun-

nen”, aldus Eric. Ook bij de JOVD was hij actief. 

In 1977 richtte hij samen met andere JOVD-leden 

de JOVD Zuid-Limburg op. Tijdens zijn studie was 

hij voorzitter van de JOVD Twente. Ook voor de 

VVD was hij actief. Zo stond hij op zijn achttiende 

op de lijst voor de Provinciale Staten in Limburg 

als jongerenkandidaat en was hij campagneleider 

voor de VVD Enschede, liep stage bij de Tweede 

Kamerfractie en werd weer jaren later voorzitter 

van de VVD Oosterhout en van de Kamercentrale 

Brabant.

Nu maakt Eric de stap naar het Hoofdbestuur. “Als 

vicevoorzitter zal ik mij vooral bezighouden met 

de thematische netwerken. Ik vind dat we als VVD 

nog meer moeten werken aan ons verhaal: de in-

houd. Waar staan we voor en wat willen we berei-

ken? Hoe ziet de liberale samenleving er over tien 

of twintig jaar uit? Genoeg werk te doen dus!”

Tanja Haseloop
“Het gaat niet om je afkomst maar om je toe-

komst.” Tanja Haseloop (50) woont in Leek, is 

getrouwd met Rolf en heeft twee zonen Taco en 

Paul. Tanja is ondernemer, in haar vrije tijd leest 

en kookt zij graag. Voor een klus in huis draait 

zij haar hand niet om en houdt zij ook van (stijl)

dansen en reizen. 

Sinds 2002 is Tanja lid van de VVD. “Ik was altijd 

al geïnteresseerd in politiek en stemde altijd VVD. 

Maar pas in 2002, toen tijdens de Tweede Kamer-

verkiezingen een hele grote groep mensen stem-

den op iemand die er niet meer was, besefte ik 

dat ook ik een verantwoordelijkheid had. Dat je, 

wanneer je wilt dat er iets verandert, ook bereid 

moet zijn je daarvoor in te zetten. Dat was voor 

mij de reden om lid te worden van de VVD en ac-

tief te worden. Ik ben nog steeds onder de indruk 

van al die mensen die zich inzetten voor het libe-

ralisme en natuurlijk ben ik trots dat wij al jaren 

de grootste partij van Nederland zijn.”

Actief is Tanja de afgelopen jaren zeker geweest 

voor de VVD. Zo was zij bestuurslid van de Kamer-

centrale Groningen, vicevoorzitter en uiteindelijk 

voorzitter. Ook was zij raadslid en wethouder voor 

de VVD in de gemeente Leek. Naast bestuurlijke 

functies is zij ook actief als trainer voor de Haya 

van Somerenstichting en heeft zij plaatsgenomen 

in tal van commissies.

Nu maakt zij de stap naar het Hoofdbestuur. Tan-

ja: “De VVD is mijn partij. Ik vind het een eer dat 

ik vanuit het Hoofdbestuur mee mag werken aan 

de toekomst van onze partij. Onze partij bestaat 

uit mensen die zich allemaal inzetten om Neder-

land liberaler te maken. Het is geweldig dat ik 

daar vanuit het Hoofdbestuur een bijdrage aan 

mag en kan leveren. In de eerste plaats is het als 

penningmeester natuurlijk van belang om op 

het geld te passen. Om ervoor te zorgen dat onze 

middelen zo goed mogelijk ingezet worden om 

de doelen die we met elkaar hebben te bereiken. 

Maar ook om ervoor te zorgen dat we een vereni-

ging blijven waar we trots op kunnen zijn. Waar 

mensen graag bij willen horen.”

Wij stellen aan u voor:
Onze nieuwe Hoofdbestuursleden
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Toen Max Verstappen aan de Grand Prix van 

Canada begon leek het erop dat het al snel 

goed zou komen. Hij nam direct een prachtige 

tweede plek in en er kon niks meer misgaan. 

Maar toen gebeurde er iets onverwachts. Na 

elf rondes stopte de auto van Max er ineens 

mee. Zijn flitsende wagen kon het vermogen 

van de race niet meer aan. Wat een pech voor 

de Sportman van het Jaar van 2016. 

Maar Verstappen zag het eigenlijk al aanko-

men. Op het circuit in Canada is topsnelheid 

cruciaal, en dat is nu juist de achilleshiel van 

zijn team. Het gaat bij de ploeg van Red Bull 

veel meer om de wendbaarheid en de finesse 

van het rijden. De les is al snel getrokken, via 

een andere weg was het zeker gelukt, letterlijk 

en figuurlijk.

Wat kunnen onze formatietijgers leren van de 

lijdensweg van Max? Ze sprinten uit de start-

blokken en het ging mis. Als je mét die kennis 

vervolgens wéér uit de startblokken sprint, zal 

je gegarandeerd vastlopen. Iets met een ezel en 

een steen zal ik maar zeggen. De keuze is dus 

ook eenvoudig, zet in op jullie wendbaarheid, 

de wegen van Nederland Polderland zijn daar 

perfect voor.

GroenLinks wilde alles en kreeg uiteindelijk 

niets. Het motorblok deed het wel, maar het 

vierde wiel wilde niet bewegen. Het is jammer 

dat het na twee keer formeren niet gelukt is. 

En nu zal het motorblok van VVD, CDA en D66 

het dus via een andere weg moeten proberen. 

Waar ze uiteindelijk finishen weten we niet, 

maar ik stel voor om positief te blijven en toch 

de tijd te nemen. Ook dit motorblok kan name-

lijk geen topsnelheden verduren. 

Jelle Hengeveld

VVD Amersfoort

De Europese Commissie heeft de afgelopen we-

ken een uitgebreide toekomstverkenning over de 

EU gepresenteerd.  In een reeks reflectiepapers 

heeft de Commissie scenario’s geschetst voor bij-

voorbeeld verdere verdieping van de Eurozone en 

meer samenwerking op het gebied van defensie.  

Wat een paar jaar geleden nog had kunnen wor-

den afgedaan als eurofiele dagdromerij, is nu met 

de heroplevende Frans-Duitse as plotseling heel 

realistisch. 

Nederland bevond zich altijd comfortabel in de 

driehoek  Verenigd Koninkrijk, Frankrijk en Duits-

land. Die landen hielden elkaar in evenwicht en 

wat daar uit kwam, kwam vaak overeen met 

ons belang.  Voor Nederland waren de Britten 

op een aantal onderwerpen een natuurlijke co-

alitiepartner. Bijvoorbeeld op het gebied van de 

vervolmaking van de interne markt, vrijhandel en 

defensie en het tegengaan van ongewenste Eu-

ropese integratie.  Nu de Britten vertrekken blijft 

de Frans-Duitse as over en verschuift het zwaar-

tepunt van de EU naar het Zuiden. Binnen  de 

EU moet er een nieuwe balans worden gevonden. 

Wij zullen voor onszelf scherper moeten bepalen 

voor welke problemen we een Europese oplos-

sing verwachten of willen initiëren, tegen welke 

voorstellen we geen bezwaar hebben en wat we 

perse niet willen dat de EU doet. Wat de VVD 

betreft moet de Europese Unie vooral de  grote, 

grensoverschrijdende problemen oplossen waar 

mensen zorgen over hebben. Zoals de migratie-

crisis, veiligheid en klimaat. Daarnaast moeten 

we de interne markt, waar Nederland enorm van 

profiteert, vervolmaken.

Vervolgens moet Nederland , nadrukkelijker dan 

voorheen, op zoek naar nieuwe  bondgenoten, 

om samen voorstellen te initiëren of juist zogehe-

ten blokkerende minderheden te vormen op on-

derwerpen waar Nederland Europese initiatieven 

echt ongewenst vindt. Afhankelijk van het on-

derwerp, moeten actief nieuwe coalities gesmeed 

worden. 

Onze uitgangspositie is gunstig. We moeten ons-

zelf niet onderschatten. Nederland is een relatief 

groot land in de Europese Unie.  Na het vertrek 

van het VK is Nederland de vijfde economie van 

de EU . Recent onderzoek met als titel ”The 

Netherlands: the EU’s hidden coalition Champi-

on” laat zien dat Nederland al een relatief effec-

tieve coalitiebouwer is in de EU. De zogeheten 

Turkije-deallaat zien dat Nederland inderdaad in 

staat is wat te bereiken in  de Europese besluit-

vorming. Die zorgde voor een drastische daling 

van het aantal drenkelingen op de Egeïsche zee 

en de instroom van asielzoekers op die route.  

Ander onderzoek zegt dat Duits-Nederlandse sa-

menwerking een cruciale rol kan spelen bij coali-

tievorming in de EU.    

Rutte is gelukkig al  begonnen de banden aan te 

halen met de Benelux, Ierland, Scandinavië, de 

Baltische staten en de zogeheten Visegrad-lan-

den, te weten Polen, Tsjechië, Slowakije en Hon-

garije. Maar we moeten ons blijven richten op de 

Frans-Duitse as. In een hoekje kniezen of daarover 

klagen heeft geen zin. Het devies is meedoen en 

proberen invloed uit te oefenen. Nederland moet 

dus inzetten op het aanhalen van de bestaande 

coalities met de Noordwest- Europese landen en 

de Benelux en daarnaast actief op zoek naar ad 

hoc-coalities over specifieke  onderwerpen.  Met 

grote landen als Spanje en Frankrijk, maar ook 

met de Centraal en Oost-Europese landen. 

Het is meer dan in lange tijd noodzakelijk dat Ne-

derland investeert in de betrekkingen met andere 

lidstaten,hun belangen kent  en daarop inspeelt. 

Maar met onze eeuwenlange traditie van (onder)

handelen, zelfs met de duvel en z’n ouwe moer, 

is ons die rol ons eigenlijk op het lijf geschreven. 

Anne Mulder is in de Tweede Kamer woord-

voerder Europese Zaken van de VVD-fractie 

Het Verenigd Koninkrijk vertrekt, er is een nieuwe pro-Europese Franse president gekozen en de Amerikaanse  

president Trump drijft de rest van de EU in elkaars armen. De Europese Unie heeft daardoor sindskort een compleet 

nieuwe dynamiek. Waar het een paar maanden geleden onder de eurocraten nog somberheid troef was, heerst er in 

Brussel nu de stemming  dat, de EU op volle kracht vooruit kan. 

Terwijl de grauwe flatgebouwen door de vallende 

sneeuw aan het zicht werden onttrokken, verza-

melden zich in het hart van Warschau honderden 

liberalen uit heel Europa voor het ALDE-congres. 

Deze bijeenkomst onder leiding van onze partij-

genoot en ALDE-president Hans vormde enerzijds 

een steuntje in de rug voor onze Poolse zusterpar-

tij Nowoczesna bij hun strijd tegen de inperking 

van de rechten en vrijheden door de huidige Pool-

se regering en anderzijds gezamenlijk te werken 

aan liberale oplossingen voor Europabrede pro-

blemen en vraagstukken.

Hierbij liet de VVD een duidelijk geluid horen, 

niet alleen door de inbreng van de veertig man 

sterke delegatie, maar ook door verschillende 

sprekers, waaronder onze minister-president. Zijn 

boodschap aan het congres was kraakhelder: Stop 

met dromen over een Europese republiek, luister 

naar de zorgen van de burger en los de problemen 

met de economie en migratie op. Andere sprekers 

vielen de premier bij met opmerkingen dat niet 

meer Europa, maar een beter Europa nodig is en 

dat de Europese Unie niet de capaciteit heeft om 

elke vluchteling op te vangen.

Cora van Nieuwenhuizen en Jan Huitema toon-

den even strijdvaardig tijdens de debatten over 

respectievelijk de toekomst van het internet der 

dingen en de Europese landbouw. Terwijl Cora be-

reid was om zich hard op te stellen voor een bete-

re digitale toekomst, pleitte Jan voor hervorming 

van de CAP, zodat deze innovatie stimuleert in 

plaats van landbouw- en veeteelt onbetaalbaar te 

maken. Kortom, ook in Europa biedt de VVD dui-

delijke en daadkrachtige oplossingen voor pran-

gende problemen.

Door: Christiaan Duinmaijer
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De ALDE partij, de alliantie van Europese libe-

rale partijen in het Europees Parlement, con-

gresseert onder leiding van voorzitter Hans 

van Baalen voor het eerst sinds 2003 in Ne-

derland. Dit congres brengt liberale premiers, 

partijleiders, commissarissen en parlementa-

riërs bij elkaar. Nu de Brexit-onderhandelin-

gen begonnen zijn en met de Europese verkie-

zingen in mei 2019 voor de boeg belooft het 

een interessant congres te worden. Deelname 

is gratis. Meer informatie over het congres 

volgt binnenkort.

SAVE THE DATE: 
ALDE PARTY CONGRESS 

De ALDE Individuele Leden kozen mij als gede-

legeerde voor het Europese congres van 1-3 de-

cember in Warschau. Het bracht me in een inte-

ressante positie omdat ik tegelijk VVD-lid en zelfs 

gemeenteraadslid ben. Qua speerpunt sprak ik 

over Europese defensie ten opzichte van de NAVO.

De NAVO is oorspronkelijk opgericht als gemeen-

schap van waarden: een Westers-georiënteerd 

bongenootschap tegen het communisme. Van-

daag is het zo dat de VS voor 75 procent de NAVO 

bekostigt en daarna is de grootste speler Turkije. 

Dit schept problemen: Trump wil dat ieder land 

minstens 2 procent van de begroting aan defensie 

besteedt en daarnaast voert Turkije onder de AKP 

van Erdogan een subversieve koers ten aanzien 

van Europa. De kwestie Cyprus, olie afnemen van 

Islamitische Staat, het chanteren met de vluchte-

lingenstroom en het aanwakkeren van nationalis-

tische demonstraties. 

Op het congres is dit besproken en de ALDE Indivi-

duele Leden concluderen dat als je de autoritaire 

zetten van Rusland niet accepteert, dat je dit dan 

ook niet van Turkije kunt aanvaarden zonder je 

eigen streven naar humaniteit ongeloofwaardig 

te maken. En als we dit autoritarisme wél accep-

teren, kan men ook niet meer volhouden dat de 

NAVO een coalitie van waarden is. Dan moet je of-

tewel concluderen dat de NAVO een gereedschap 

is om een Westerse Leitkultur te verdedigen, of 

moet je zelfs dat loslaten en gaan voor een com-

pleet realistisch-pragmatische geopolitiek. 

Het grote probleem is dat leiders doen alsof Euro-

pa geen consequente geopolitieke strategie hoeft 

te voeren – we praten wat over vrijhandel en uni-

verseel geachte mensenrechten waarbij men dan 

aanneemt dat het op den duur wel goed komt. 

Terwijl er wereldwijd juist autoritaire coalities 

ontstaan: zij hebben de bevolkingsgroei aan hun 

zijde en zijn bereid zich op religie te beroepen om 

de Westerse Leitkultur en de seculiere politieke 

orde te verzwakken. Hierom moet realisme boven 

utopieën worden gesteld.

Door: Sid Lukkassen

ALDE PARTY CONGRESS 2016

Liberaal licht in de Poolse duisternis
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Toen Max Verstappen aan de Grand Prix van 

Canada begon leek het erop dat het al snel 

goed zou komen. Hij nam direct een prachtige 

tweede plek in en er kon niks meer misgaan. 

Maar toen gebeurde er iets onverwachts. Na 

elf rondes stopte de auto van Max er ineens 

mee. Zijn flitsende wagen kon het vermogen 

van de race niet meer aan. Wat een pech voor 

de Sportman van het Jaar van 2016. 

Maar Verstappen zag het eigenlijk al aanko-

men. Op het circuit in Canada is topsnelheid 

cruciaal, en dat is nu juist de achilleshiel van 

zijn team. Het gaat bij de ploeg van Red Bull 

veel meer om de wendbaarheid en de finesse 

van het rijden. De les is al snel getrokken, via 

een andere weg was het zeker gelukt, letterlijk 

en figuurlijk.

Wat kunnen onze formatietijgers leren van de 

lijdensweg van Max? Ze sprinten uit de start-

blokken en het ging mis. Als je mét die kennis 

vervolgens wéér uit de startblokken sprint, zal 

je gegarandeerd vastlopen. Iets met een ezel en 

een steen zal ik maar zeggen. De keuze is dus 

ook eenvoudig, zet in op jullie wendbaarheid, 

de wegen van Nederland Polderland zijn daar 

perfect voor.

GroenLinks wilde alles en kreeg uiteindelijk 

niets. Het motorblok deed het wel, maar het 

vierde wiel wilde niet bewegen. Het is jammer 

dat het na twee keer formeren niet gelukt is. 

En nu zal het motorblok van VVD, CDA en D66 

het dus via een andere weg moeten proberen. 

Waar ze uiteindelijk finishen weten we niet, 

maar ik stel voor om positief te blijven en toch 

de tijd te nemen. Ook dit motorblok kan name-

lijk geen topsnelheden verduren. 

Jelle Hengeveld

VVD Amersfoort

De Europese Commissie heeft de afgelopen we-

ken een uitgebreide toekomstverkenning over de 

EU gepresenteerd.  In een reeks reflectiepapers 

heeft de Commissie scenario’s geschetst voor bij-

voorbeeld verdere verdieping van de Eurozone en 

meer samenwerking op het gebied van defensie.  

Wat een paar jaar geleden nog had kunnen wor-

den afgedaan als eurofiele dagdromerij, is nu met 

de heroplevende Frans-Duitse as plotseling heel 

realistisch. 

Nederland bevond zich altijd comfortabel in de 

driehoek  Verenigd Koninkrijk, Frankrijk en Duits-

land. Die landen hielden elkaar in evenwicht en 

wat daar uit kwam, kwam vaak overeen met 

ons belang.  Voor Nederland waren de Britten 

op een aantal onderwerpen een natuurlijke co-

alitiepartner. Bijvoorbeeld op het gebied van de 

vervolmaking van de interne markt, vrijhandel en 

defensie en het tegengaan van ongewenste Eu-

ropese integratie.  Nu de Britten vertrekken blijft 

de Frans-Duitse as over en verschuift het zwaar-

tepunt van de EU naar het Zuiden. Binnen  de 

EU moet er een nieuwe balans worden gevonden. 

Wij zullen voor onszelf scherper moeten bepalen 

voor welke problemen we een Europese oplos-

sing verwachten of willen initiëren, tegen welke 

voorstellen we geen bezwaar hebben en wat we 

perse niet willen dat de EU doet. Wat de VVD 

betreft moet de Europese Unie vooral de  grote, 

grensoverschrijdende problemen oplossen waar 

mensen zorgen over hebben. Zoals de migratie-

crisis, veiligheid en klimaat. Daarnaast moeten 

we de interne markt, waar Nederland enorm van 

profiteert, vervolmaken.

Vervolgens moet Nederland , nadrukkelijker dan 

voorheen, op zoek naar nieuwe  bondgenoten, 

om samen voorstellen te initiëren of juist zogehe-

ten blokkerende minderheden te vormen op on-

derwerpen waar Nederland Europese initiatieven 

echt ongewenst vindt. Afhankelijk van het on-

derwerp, moeten actief nieuwe coalities gesmeed 

worden. 

Onze uitgangspositie is gunstig. We moeten ons-

zelf niet onderschatten. Nederland is een relatief 

groot land in de Europese Unie.  Na het vertrek 

van het VK is Nederland de vijfde economie van 

de EU . Recent onderzoek met als titel ”The 

Netherlands: the EU’s hidden coalition Champi-

on” laat zien dat Nederland al een relatief effec-

tieve coalitiebouwer is in de EU. De zogeheten 

Turkije-deallaat zien dat Nederland inderdaad in 

staat is wat te bereiken in  de Europese besluit-

vorming. Die zorgde voor een drastische daling 

van het aantal drenkelingen op de Egeïsche zee 

en de instroom van asielzoekers op die route.  

Ander onderzoek zegt dat Duits-Nederlandse sa-

menwerking een cruciale rol kan spelen bij coali-

tievorming in de EU.    

Rutte is gelukkig al  begonnen de banden aan te 

halen met de Benelux, Ierland, Scandinavië, de 

Baltische staten en de zogeheten Visegrad-lan-

den, te weten Polen, Tsjechië, Slowakije en Hon-

garije. Maar we moeten ons blijven richten op de 

Frans-Duitse as. In een hoekje kniezen of daarover 

klagen heeft geen zin. Het devies is meedoen en 

proberen invloed uit te oefenen. Nederland moet 

dus inzetten op het aanhalen van de bestaande 

coalities met de Noordwest- Europese landen en 

de Benelux en daarnaast actief op zoek naar ad 

hoc-coalities over specifieke  onderwerpen.  Met 

grote landen als Spanje en Frankrijk, maar ook 

met de Centraal en Oost-Europese landen. 

Het is meer dan in lange tijd noodzakelijk dat Ne-

derland investeert in de betrekkingen met andere 

lidstaten,hun belangen kent  en daarop inspeelt. 

Maar met onze eeuwenlange traditie van (onder)

handelen, zelfs met de duvel en z’n ouwe moer, 

is ons die rol ons eigenlijk op het lijf geschreven. 

Anne Mulder is in de Tweede Kamer woord-

voerder Europese Zaken van de VVD-fractie 

Het Verenigd Koninkrijk vertrekt, er is een nieuwe pro-Europese Franse president gekozen en de Amerikaanse  

president Trump drijft de rest van de EU in elkaars armen. De Europese Unie heeft daardoor sindskort een compleet 

nieuwe dynamiek. Waar het een paar maanden geleden onder de eurocraten nog somberheid troef was, heerst er in 

Brussel nu de stemming  dat, de EU op volle kracht vooruit kan. 

Terwijl de grauwe flatgebouwen door de vallende 

sneeuw aan het zicht werden onttrokken, verza-

melden zich in het hart van Warschau honderden 

liberalen uit heel Europa voor het ALDE-congres. 

Deze bijeenkomst onder leiding van onze partij-

genoot en ALDE-president Hans vormde enerzijds 

een steuntje in de rug voor onze Poolse zusterpar-

tij Nowoczesna bij hun strijd tegen de inperking 

van de rechten en vrijheden door de huidige Pool-

se regering en anderzijds gezamenlijk te werken 

aan liberale oplossingen voor Europabrede pro-

blemen en vraagstukken.

Hierbij liet de VVD een duidelijk geluid horen, 

niet alleen door de inbreng van de veertig man 

sterke delegatie, maar ook door verschillende 

sprekers, waaronder onze minister-president. Zijn 

boodschap aan het congres was kraakhelder: Stop 

met dromen over een Europese republiek, luister 

naar de zorgen van de burger en los de problemen 

met de economie en migratie op. Andere sprekers 

vielen de premier bij met opmerkingen dat niet 

meer Europa, maar een beter Europa nodig is en 

dat de Europese Unie niet de capaciteit heeft om 

elke vluchteling op te vangen.

Cora van Nieuwenhuizen en Jan Huitema toon-

den even strijdvaardig tijdens de debatten over 

respectievelijk de toekomst van het internet der 

dingen en de Europese landbouw. Terwijl Cora be-

reid was om zich hard op te stellen voor een bete-

re digitale toekomst, pleitte Jan voor hervorming 

van de CAP, zodat deze innovatie stimuleert in 

plaats van landbouw- en veeteelt onbetaalbaar te 

maken. Kortom, ook in Europa biedt de VVD dui-

delijke en daadkrachtige oplossingen voor pran-

gende problemen.

Door: Christiaan Duinmaijer
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De ALDE partij, de alliantie van Europese libe-

rale partijen in het Europees Parlement, con-

gresseert onder leiding van voorzitter Hans 

van Baalen voor het eerst sinds 2003 in Ne-

derland. Dit congres brengt liberale premiers, 

partijleiders, commissarissen en parlementa-

riërs bij elkaar. Nu de Brexit-onderhandelin-

gen begonnen zijn en met de Europese verkie-

zingen in mei 2019 voor de boeg belooft het 

een interessant congres te worden. Deelname 

is gratis. Meer informatie over het congres 

volgt binnenkort.

SAVE THE DATE: 
ALDE PARTY CONGRESS 

De ALDE Individuele Leden kozen mij als gede-

legeerde voor het Europese congres van 1-3 de-

cember in Warschau. Het bracht me in een inte-

ressante positie omdat ik tegelijk VVD-lid en zelfs 

gemeenteraadslid ben. Qua speerpunt sprak ik 

over Europese defensie ten opzichte van de NAVO.

De NAVO is oorspronkelijk opgericht als gemeen-

schap van waarden: een Westers-georiënteerd 

bongenootschap tegen het communisme. Van-

daag is het zo dat de VS voor 75 procent de NAVO 

bekostigt en daarna is de grootste speler Turkije. 

Dit schept problemen: Trump wil dat ieder land 

minstens 2 procent van de begroting aan defensie 

besteedt en daarnaast voert Turkije onder de AKP 

van Erdogan een subversieve koers ten aanzien 

van Europa. De kwestie Cyprus, olie afnemen van 

Islamitische Staat, het chanteren met de vluchte-

lingenstroom en het aanwakkeren van nationalis-

tische demonstraties. 

Op het congres is dit besproken en de ALDE Indivi-

duele Leden concluderen dat als je de autoritaire 

zetten van Rusland niet accepteert, dat je dit dan 

ook niet van Turkije kunt aanvaarden zonder je 

eigen streven naar humaniteit ongeloofwaardig 

te maken. En als we dit autoritarisme wél accep-

teren, kan men ook niet meer volhouden dat de 

NAVO een coalitie van waarden is. Dan moet je of-

tewel concluderen dat de NAVO een gereedschap 

is om een Westerse Leitkultur te verdedigen, of 

moet je zelfs dat loslaten en gaan voor een com-

pleet realistisch-pragmatische geopolitiek. 

Het grote probleem is dat leiders doen alsof Euro-

pa geen consequente geopolitieke strategie hoeft 

te voeren – we praten wat over vrijhandel en uni-

verseel geachte mensenrechten waarbij men dan 

aanneemt dat het op den duur wel goed komt. 

Terwijl er wereldwijd juist autoritaire coalities 

ontstaan: zij hebben de bevolkingsgroei aan hun 

zijde en zijn bereid zich op religie te beroepen om 

de Westerse Leitkultur en de seculiere politieke 

orde te verzwakken. Hierom moet realisme boven 

utopieën worden gesteld.

Door: Sid Lukkassen

ALDE PARTY CONGRESS 2016

Liberaal licht in de Poolse duisternis
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Het postpakket viel dit voorjaar door de brieven-

bus. Tweehonderd pagina’s overdenkingen na 

een leven waar naar Chris van Seventer's eigen 

zeggen "het onderwijsbestel als een blauwe draad 

doorheen loopt’’. ‘’Blauw, want ik ben een krui-

sing van klassiek-liberale en op ontplooiingslibe-

ralisme stoelende overtuiging."

Chris zijn onderwijsloopbaan startte als voorzit-

ter van de Nationale Studenten Raad (NSR) begin 

jaren '60, werd vervolgd als beleidsambtenaar op 

het ministerie van Onderwijs en Wetenschappen 

(1966 - 1976), directeur van Stichting voor het 

Onderzoek van het Onderwijs (SVO 1976 - 1985) 

tot vice-voorzitter van de Open Universiteit (1985 

- 1995).

Binnen de VVD was hij actief als een van de op-

richters van de afdeling Leiden en veel later als 

voorzitter van de afdeling Heerlen. Hij coachte 

menig wethouder en fractielid en moedigde jon-

ge talenten aan om zich verder te ontwikkelen in 

de richting van een politieke loopbaan. Chris was 

57 jaar lid van de VVD en ontving in 2009 de Thor-

beckepenning. 

Fascinatie voor onderwijs
De kiem van zijn fascinatie voor onderwijs lag in 

het advies van zijn leraar geschiedenis (en VVD 

Eerste Kamerlid) Y.P.W. van der Werff, om het 

boek "1848" van Raymond Portgate te lezen. "Ik 

ging steeds meer beseffen dat uit de Verlichting 

van weleer de toenemende hang naar kennis en 

wetenschap in steeds bredere kringen, een steeds 

meer gevarieerde maatschappelijke elite voort-

kwam die de traditionele machten op grond van 

overerving, monopoliebezit en geweld kon gaan 

vervangen als nieuwe sleutelmacht in de samen-

leving. Die behelsde ongekende mogelijkheden 

voor de groei van welvaart en welzijn van allen 

in plaats van enkelen. De bodem was ermee ge-

legd voor gelijkwaardigheid van alle burgers en 

voor ieders gelijke startkansen op optimale ont-

plooiing. Volksonderwijs moest dat organiseren. 

Via onderwijs kon wie voor een dubbeltje geboren 

was, wel degelijk een kwartje worden."

Stijgende studentenaantallen
Centraal thema de afgelopen halve eeuw onder-

wijsbeleid was de omgang met de almaar stijgen-

de studentenaantallen en massaliteit. De oplos-

sing zit volgens Chris "liberaal-instinctief" niet in 

een numerus-beleid, omdat dit een aantasting is 

van de vrijheid van studiekeuze en daarmee van 

de optimale kans op individuele ontplooiing.

De ‘’multiversiteit’’
Door de jaren heen werd de oplossing voor de 

studentenaantallen gezocht door een combina-

tie van beperking van de studieduur en fasering 

en differentiatie van afstudeermogelijkheden. 

De commissie Schlösser (1966) vond dat het Ho-

ger Onderwijs in eerste aanleg één geheel moest 

zijn, met een eerste gemeenschappelijke prope-

deutische fase van HBO en WO en daarna een 

doorverwijzing naar de meest passende tak van 

onderwijs. Chris spreekt met passie over de ‘’mul-

tiversiteit’’. 

De commissie de Moor (1970) stelde bovendien 

dat aan studenten de mogelijkheid moest worden 

geboden om binnen grenzen een eigen studieme-

nu samen te stellen, met de inzet van ‘’leerrech-

ten’’. "Only variety can absorb variety."

De toekomst: wederkerend  
onderwijs en leerrechten
Van Seventer was betrokken bij al deze voorstel-

len, maar dit zou volgens hem nog steeds nooit 

voldoende zijn om in de behoefte van individu en 

arbeidsmarkt te voorzien. Kennis is dynamisch: 

intellectueel kapitaal daalt met 7% per jaar in 

waarde. Dat gaat sneller dan de werving van vers 

afgestudeerden, dus her- en bijscholing zijn nood-

zaak. Van Seventer ontwikkelt een grote liefde 

voor "wederkerend onderwijs", zoals het volwasse-

nen onderwijs en "work oriented training".

Na de leerplicht moet het leerrecht het leidend 

beginsel worden, dat "een ieder het reële recht 

verschaft op een nader te bepalen aanbod onder-

wijsjaren, dat al dan niet in aansluiting op de 

leerplichtige periode kan worden verbruikt. Een 

persoonsgebonden onderwijskredietsysteem, dat 

dit recht in tijd of in geld eenheden uitdrukt." De 

open universiteit (waar hij in 1985 vicevoorzitter 

werd) moest hierin een leidende rol gaan spelen, 

maar dit is, tot zijn spijt, vooralsnog niet gelukt.

Verwachtingsvol was hij ook over de mogelijk-

heden van ICT en internationalisering. Als voor-

zitter van de European Association of Distance 

Teaching Universities (EADTU) bundelde hij de 

krachten op het gebied van onderwijsontwikke-

ling voor afstandsonderwijs. Zijn ideaal: een Euro-

pese “staalkaart van alternerende keuzemogelijk-

heden voor studenten, bedrijven en instellingen”. 

Maximaliseren van vrijheden
Chris vond tot voor kort de VVD onderwijsagenda 

weinig onderscheidend. Totdat eind 2015 "Maxi-

maal, het nieuwe normaal" uitkwam. Deze VVD 

agenda was naar zijn zeggen ambitieus en zette 

in op het maximaliseren van vrijheden. Chris in-

spireert ons om deze agenda met kracht voort te 

zetten. Voor de maximale ontplooiing van iedere 

scholier en student.

Pieter Duisenberg

VVD Tweede Kamerlid 

Martin de Beer

Wethouder gemeente Heerlen

Het lijkt al weer een eeuwigheid geleden dat 

Mark Rutte na de verkiezingen van 2012 verder 

kon met het sterker maken van ons land en de 

hervormingen die daarbij hoorden. En dat was 

hard nodig, want de klus was verre van geklaard. 

Rutte, fractie en kabinet zijn dan ook met volle 

kracht vooruit blijven gaan om de plannen uit het 

Regeerakkoord ten uitvoer te brengen. Nog geen 

twee jaar later, wellicht herinnert u het zich nog, 

zeiden de ‘deskundologen’ het voor het eerst: 

het kabinet is wel uitgeregeerd. Ze zeiden het in 

2014, herhaalden het in 2015 en echoden het in 

2016. 

Gelukkig heeft het kabinet-Rutte II zich niets van 

die optimistische geluiden aangetrokken. Er was 

immers nog genoeg te doen. Dit (nu demissionai-

re) kabinet heeft tot de laatste missionaire dag op 

belangrijke terreinen niet stil gezeten. 

Dit afgelopen jaar hebben we na jaren van on-

zekerheid, krimp en hervormingen een streep 

kunnen zetten onder de economische crisis. De 

begroting is op orde en er is zelfs een klein over-

schot. Elke maand vinden vele duizenden werk-

lozen eindelijk weer een baan. Onze economie 

groeit sneller dat enig ander land in de eurozone. 

Voor de toekomst staan alle seinen op groen. Dat 

is in de eerste plaats te danken aan alle Nederlan-

ders ondernemers en werknemers die in de crisis-

jaren stug hebben doorgezet, maar ook zeker niet 

in de laatste plaats aan het beleid van Rutte II. 

Ondernemers zorgen voor banen. En met het 

aantrekken van de economie komen er ook weer 

banen bij. Tijdens de campagne heeft de VVD een 

Ondernemersmarathon georganiseerd, waar we 

met meer dan duizend ondernemers in gesprek 

zijn gegaan. Daaruit bleek dat ondernemers grote 

behoefte hadden aan maatregelen om onderne-

men weer aantrekkelijk te maken. Bijvoorbeeld 

op het gebied van seizoenswerk. MKB-onderne-

mers in de toeristische sector kampten met acute 

problemen rondom de zomer en het wel of niet 

in dienst kunnen nemen van personeel. Met inzet 

van de VVD konden de ondernemers afgelopen 

zomer weer doordraaien doordat seizoenswerk 

weer mogelijk werd. 

Het is fijn dat de economie groeit. Maar als meer 

mensen een baan vinden gaan er ook meer men-

sen de weg op. Het is het afgelopen jaar dan ook 

een stuk drukker geworden op de Nederlandse 

wegen. Daarom hebben we ons het afgelopen 

jaar hard gemaakt voor het oplossen van de be-

langrijkste knelpunten en blijven we ook de ko-

mende jaren investeren. 

We hebben ervoor gezorgd dat het steeds beter 

gaat op de huizenmarkt. Minder mensen hebben 

last van een hypotheek die onder water staat, er 

worden meer huizen gebouwd en jonge gezinnen 

maken weer vaker de stap van een huurwoning 

naar een koopwoning. Daar zijn we trots op. 

We zijn doorgegaan met het verbeteren van de 

ouderenzorg. Omdat we weten hoe belangrijk 

het is dat onze ouders goed worden verzorgd, als 

thuis wonen op enig moment niet meer gaat. Er 

is veel werk verzet om ervoor te zorgen dat de 

kwaliteit van de verpleeghuizen omhoog gaat. En 

voor de komende jaren hebben we voorgesteld 

om waar nodig extra geld beschikbaar te maken.

Als landelijk beleid gedecentraliseerd is, is het be-

langrijk dat de lijnen tussen de landelijke en loka-

le politiek kort zijn. Zeker omdat in de uitvoering 

nog wel wat hobbels te nemen waren – en zijn. 

De afgelopen periode hebben we vinger aan de 

pols gehouden bij de overdracht en uitvoering 

van bijvoorbeeld de zorg, de participatiewet en 

de armoede- en schuldhulpverlening. 

Op het gebied van onderwijs kwam het afgelo-

pen jaar één grote hervorming tot wasdom. De 

introductie van het studievoorschot, ook bekend 

als het sociaal leenstelsel, was de grootste hervor-

ming in de financiering van het hoger onderwijs 

in lange tijd. Om veel geld, tot wel een miljard 

euro, vrij te spelen voor het verhogen van de on-

derwijskwaliteit, werd de basisbeurs vervangen 

door de vriendelijkste leenmogelijkheid die er in 

ons land bestaat. Zo blijft studeren voor iedereen 

betaalbaar. 

Op Defensie werd de trendbreuk, van bezui-

nigen naar investeren, doorgezet. Er moet nog 

veel meer gebeuren, maar de nieuwe trend heeft 

stand gehouden. Daarnaast hebben onze militai-

ren in een aantal brandhaarden ontzettend goed 

werk gedaan. De strijd tegen het grote kwaad 

van onze tijd, IS, werd door de lucht en over land 

verder ondersteund ook in Mali hebben com-

mando’s en mariniers belangrijk werk gedaan bij 

het stabiliseren van die regio. Mali, Irak en Syrië 

klinken ver weg, maar de conflicten daar hebben 

via vluchtelingenstromen directe consequenties 

voor Europa. 

We hebben belangrijke stappen gezet op het 

gebied van pensioenen. Met de Wet verbeterde 

premieregeling hebben we geregeld dat pensi-

oenuitvoerders bij een premie- of kapitaalover-

eenkomst kapitaal na de pensioenleeftijd kunnen 

doorbeleggen. Deze initiatiefwet van de VVD 

biedt ongeveer één miljoen Nederlands kans op 

een hoger pensioen en geeft hen meer keuze en 

daarmee meer vrijheid. 

Kortom, de VVD heeft het afgelopen jaar verre 

van stil gezeten. En zoals we in onze campagne 

hebben laten zien zitten we ook vol met ideeën 

én energie voor de komende periode, voor een 

kabinet-Rutte III. De formatie kan ons niet snel 

genoeg gaan, wij willen graag weer aan de slag. 

Omdat het land geregeerd moet worden, omdat 

wij de beste plannen voor ons land hebben en de 

beste mensen om ze uit te voeren! 

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 
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richters van de afdeling Leiden en veel later als 

voorzitter van de afdeling Heerlen. Hij coachte 

menig wethouder en fractielid en moedigde jon-

ge talenten aan om zich verder te ontwikkelen in 

de richting van een politieke loopbaan. Chris was 

57 jaar lid van de VVD en ontving in 2009 de Thor-

beckepenning. 

Fascinatie voor onderwijs
De kiem van zijn fascinatie voor onderwijs lag in 

het advies van zijn leraar geschiedenis (en VVD 

Eerste Kamerlid) Y.P.W. van der Werff, om het 

boek "1848" van Raymond Portgate te lezen. "Ik 

ging steeds meer beseffen dat uit de Verlichting 

van weleer de toenemende hang naar kennis en 

wetenschap in steeds bredere kringen, een steeds 

meer gevarieerde maatschappelijke elite voort-

kwam die de traditionele machten op grond van 

overerving, monopoliebezit en geweld kon gaan 

vervangen als nieuwe sleutelmacht in de samen-

leving. Die behelsde ongekende mogelijkheden 

voor de groei van welvaart en welzijn van allen 

in plaats van enkelen. De bodem was ermee ge-

legd voor gelijkwaardigheid van alle burgers en 

voor ieders gelijke startkansen op optimale ont-

plooiing. Volksonderwijs moest dat organiseren. 

Via onderwijs kon wie voor een dubbeltje geboren 

was, wel degelijk een kwartje worden."

Stijgende studentenaantallen
Centraal thema de afgelopen halve eeuw onder-

wijsbeleid was de omgang met de almaar stijgen-

de studentenaantallen en massaliteit. De oplos-

sing zit volgens Chris "liberaal-instinctief" niet in 

een numerus-beleid, omdat dit een aantasting is 

van de vrijheid van studiekeuze en daarmee van 

de optimale kans op individuele ontplooiing.

De ‘’multiversiteit’’
Door de jaren heen werd de oplossing voor de 

studentenaantallen gezocht door een combina-

tie van beperking van de studieduur en fasering 

en differentiatie van afstudeermogelijkheden. 

De commissie Schlösser (1966) vond dat het Ho-

ger Onderwijs in eerste aanleg één geheel moest 

zijn, met een eerste gemeenschappelijke prope-

deutische fase van HBO en WO en daarna een 

doorverwijzing naar de meest passende tak van 

onderwijs. Chris spreekt met passie over de ‘’mul-

tiversiteit’’. 

De commissie de Moor (1970) stelde bovendien 

dat aan studenten de mogelijkheid moest worden 

geboden om binnen grenzen een eigen studieme-

nu samen te stellen, met de inzet van ‘’leerrech-

ten’’. "Only variety can absorb variety."

De toekomst: wederkerend  
onderwijs en leerrechten
Van Seventer was betrokken bij al deze voorstel-

len, maar dit zou volgens hem nog steeds nooit 

voldoende zijn om in de behoefte van individu en 

arbeidsmarkt te voorzien. Kennis is dynamisch: 

intellectueel kapitaal daalt met 7% per jaar in 

waarde. Dat gaat sneller dan de werving van vers 

afgestudeerden, dus her- en bijscholing zijn nood-

zaak. Van Seventer ontwikkelt een grote liefde 

voor "wederkerend onderwijs", zoals het volwasse-

nen onderwijs en "work oriented training".

Na de leerplicht moet het leerrecht het leidend 

beginsel worden, dat "een ieder het reële recht 

verschaft op een nader te bepalen aanbod onder-

wijsjaren, dat al dan niet in aansluiting op de 

leerplichtige periode kan worden verbruikt. Een 

persoonsgebonden onderwijskredietsysteem, dat 

dit recht in tijd of in geld eenheden uitdrukt." De 

open universiteit (waar hij in 1985 vicevoorzitter 

werd) moest hierin een leidende rol gaan spelen, 

maar dit is, tot zijn spijt, vooralsnog niet gelukt.

Verwachtingsvol was hij ook over de mogelijk-

heden van ICT en internationalisering. Als voor-

zitter van de European Association of Distance 

Teaching Universities (EADTU) bundelde hij de 

krachten op het gebied van onderwijsontwikke-

ling voor afstandsonderwijs. Zijn ideaal: een Euro-

pese “staalkaart van alternerende keuzemogelijk-

heden voor studenten, bedrijven en instellingen”. 

Maximaliseren van vrijheden
Chris vond tot voor kort de VVD onderwijsagenda 

weinig onderscheidend. Totdat eind 2015 "Maxi-

maal, het nieuwe normaal" uitkwam. Deze VVD 

agenda was naar zijn zeggen ambitieus en zette 

in op het maximaliseren van vrijheden. Chris in-

spireert ons om deze agenda met kracht voort te 

zetten. Voor de maximale ontplooiing van iedere 

scholier en student.

Pieter Duisenberg

VVD Tweede Kamerlid 

Martin de Beer

Wethouder gemeente Heerlen

Het lijkt al weer een eeuwigheid geleden dat 

Mark Rutte na de verkiezingen van 2012 verder 

kon met het sterker maken van ons land en de 

hervormingen die daarbij hoorden. En dat was 

hard nodig, want de klus was verre van geklaard. 

Rutte, fractie en kabinet zijn dan ook met volle 

kracht vooruit blijven gaan om de plannen uit het 

Regeerakkoord ten uitvoer te brengen. Nog geen 

twee jaar later, wellicht herinnert u het zich nog, 

zeiden de ‘deskundologen’ het voor het eerst: 

het kabinet is wel uitgeregeerd. Ze zeiden het in 

2014, herhaalden het in 2015 en echoden het in 

2016. 

Gelukkig heeft het kabinet-Rutte II zich niets van 

die optimistische geluiden aangetrokken. Er was 

immers nog genoeg te doen. Dit (nu demissionai-

re) kabinet heeft tot de laatste missionaire dag op 

belangrijke terreinen niet stil gezeten. 

Dit afgelopen jaar hebben we na jaren van on-

zekerheid, krimp en hervormingen een streep 

kunnen zetten onder de economische crisis. De 

begroting is op orde en er is zelfs een klein over-

schot. Elke maand vinden vele duizenden werk-

lozen eindelijk weer een baan. Onze economie 

groeit sneller dat enig ander land in de eurozone. 

Voor de toekomst staan alle seinen op groen. Dat 

is in de eerste plaats te danken aan alle Nederlan-

ders ondernemers en werknemers die in de crisis-

jaren stug hebben doorgezet, maar ook zeker niet 

in de laatste plaats aan het beleid van Rutte II. 

Ondernemers zorgen voor banen. En met het 

aantrekken van de economie komen er ook weer 

banen bij. Tijdens de campagne heeft de VVD een 

Ondernemersmarathon georganiseerd, waar we 

met meer dan duizend ondernemers in gesprek 

zijn gegaan. Daaruit bleek dat ondernemers grote 

behoefte hadden aan maatregelen om onderne-

men weer aantrekkelijk te maken. Bijvoorbeeld 

op het gebied van seizoenswerk. MKB-onderne-

mers in de toeristische sector kampten met acute 

problemen rondom de zomer en het wel of niet 

in dienst kunnen nemen van personeel. Met inzet 

van de VVD konden de ondernemers afgelopen 

zomer weer doordraaien doordat seizoenswerk 

weer mogelijk werd. 

Het is fijn dat de economie groeit. Maar als meer 

mensen een baan vinden gaan er ook meer men-

sen de weg op. Het is het afgelopen jaar dan ook 

een stuk drukker geworden op de Nederlandse 

wegen. Daarom hebben we ons het afgelopen 

jaar hard gemaakt voor het oplossen van de be-

langrijkste knelpunten en blijven we ook de ko-

mende jaren investeren. 

We hebben ervoor gezorgd dat het steeds beter 

gaat op de huizenmarkt. Minder mensen hebben 

last van een hypotheek die onder water staat, er 

worden meer huizen gebouwd en jonge gezinnen 

maken weer vaker de stap van een huurwoning 

naar een koopwoning. Daar zijn we trots op. 

We zijn doorgegaan met het verbeteren van de 

ouderenzorg. Omdat we weten hoe belangrijk 

het is dat onze ouders goed worden verzorgd, als 

thuis wonen op enig moment niet meer gaat. Er 

is veel werk verzet om ervoor te zorgen dat de 

kwaliteit van de verpleeghuizen omhoog gaat. En 

voor de komende jaren hebben we voorgesteld 

om waar nodig extra geld beschikbaar te maken.

Als landelijk beleid gedecentraliseerd is, is het be-

langrijk dat de lijnen tussen de landelijke en loka-

le politiek kort zijn. Zeker omdat in de uitvoering 

nog wel wat hobbels te nemen waren – en zijn. 

De afgelopen periode hebben we vinger aan de 

pols gehouden bij de overdracht en uitvoering 

van bijvoorbeeld de zorg, de participatiewet en 

de armoede- en schuldhulpverlening. 

Op het gebied van onderwijs kwam het afgelo-

pen jaar één grote hervorming tot wasdom. De 

introductie van het studievoorschot, ook bekend 

als het sociaal leenstelsel, was de grootste hervor-

ming in de financiering van het hoger onderwijs 

in lange tijd. Om veel geld, tot wel een miljard 

euro, vrij te spelen voor het verhogen van de on-

derwijskwaliteit, werd de basisbeurs vervangen 

door de vriendelijkste leenmogelijkheid die er in 

ons land bestaat. Zo blijft studeren voor iedereen 

betaalbaar. 

Op Defensie werd de trendbreuk, van bezui-

nigen naar investeren, doorgezet. Er moet nog 

veel meer gebeuren, maar de nieuwe trend heeft 

stand gehouden. Daarnaast hebben onze militai-

ren in een aantal brandhaarden ontzettend goed 

werk gedaan. De strijd tegen het grote kwaad 

van onze tijd, IS, werd door de lucht en over land 

verder ondersteund ook in Mali hebben com-

mando’s en mariniers belangrijk werk gedaan bij 

het stabiliseren van die regio. Mali, Irak en Syrië 

klinken ver weg, maar de conflicten daar hebben 

via vluchtelingenstromen directe consequenties 

voor Europa. 

We hebben belangrijke stappen gezet op het 

gebied van pensioenen. Met de Wet verbeterde 

premieregeling hebben we geregeld dat pensi-

oenuitvoerders bij een premie- of kapitaalover-

eenkomst kapitaal na de pensioenleeftijd kunnen 

doorbeleggen. Deze initiatiefwet van de VVD 

biedt ongeveer één miljoen Nederlands kans op 

een hoger pensioen en geeft hen meer keuze en 

daarmee meer vrijheid. 

Kortom, de VVD heeft het afgelopen jaar verre 

van stil gezeten. En zoals we in onze campagne 

hebben laten zien zitten we ook vol met ideeën 

én energie voor de komende periode, voor een 

kabinet-Rutte III. De formatie kan ons niet snel 

genoeg gaan, wij willen graag weer aan de slag. 

Omdat het land geregeerd moet worden, omdat 

wij de beste plannen voor ons land hebben en de 

beste mensen om ze uit te voeren! 

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 
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Op vrijdag 21 maart 2017 vond in Leiden een bij-

zonder symposium plaats. Op die dag droeg Karin 

Telders, een nicht van Benjamin Telders, het ver-

zetskruis dat koningin Wilhelmina op 9 mei 1946 

aan de ouders van Benjamin Telders heeft uitge-

reikt, over aan de TeldersStichting. Ter gelegen-

heid hiervan vertelden Fleur de Beaufort en Frans 

Becker over de levens van Benjamin Telders en 

Stuuf Wiardi Beckman. Remieg Aerts gaf later op 

de middag een inleiding over moed in de politiek.

Stuuf Wiardi Beckman en Benjamin Telders wa-

ren wetenschappers en actief in de politiek. Bei-

den studeerden in Leiden en waren lid van stu-

dentenverenging Minerva. Beiden verzetten zich 

openlijk tegen de Duitse bezetter en stierven kort 

voor de bevrijding in gevangenschap aan vlekty-

fus. Telders was toen 42 jaar oud, Wiardi Beck-

man 41 jaar. Ze golden allebei op dat moment als 

toekomstige leiders van hun politieke partijen, de 

SDAP – voorloper van de PvdA – voor Wiardi Be-

ckman en de Liberale Staatspartij – voorloper van 

de VVD – voor Telders. Na de oorlog werden zij 

de naamgevers van de wetenschappelijke bureaus 

gelieerd aan deze politieke partijen.

Verzet
Frans Becker, voormalig adjunct-directeur van 

de Wiardi Beckman Stichting, bracht het leven 

van Wiardi Beckman in herinnering. Hij kwam 

uit een welgesteld gezin, kreeg in zijn schooltijd 

interesse in het socialisme en ging in Leiden ge-

schiedenis studeren. Wiardi Beckman speelde een 

centrale rol bij de hervorming van de SDAP in het 

Interbellum. Drie punten waren daarbij voor hem 

belangrijk. Hij streefde ten eerste naar verbreding 

van het socialisme, waarbij de partij zich ook 

moest richten op middengroepen in de samenle-

ving. Democratie moest, ten tweede, een centrale 

plaats innemen binnen het partijprogramma. Het 

derde speerpunt in de hervorming was de natio-

nale gedachte, de opvatting van de samenleving 

als nationale lotsgemeenschap waarbij ook de er-

kenning van het Koningshuis hoorde.

In 1940 voegde Wiardi Beckman zich bij het ver-

zet, waar hij zich wilde inzetten voor de geestelij-

ke weerbaarheid van het Nederlandse volk en de 

eenheid binnen het verzet. Hij zat in de redactie 

van verzetskrant Het Parool. Bij een poging om 

vanaf het Scheveningse strand de overtocht naar 

Engeland te maken werd hij in de nacht van 17 op 

18 januari 1942 door de Duitse Sicherheitspolizei 

gearresteerd. Stuuf Wiardi Beckman stierf op 15 

maart 1945 in Dachau.

Fleur de Beaufort, wetenschappelijk medewerker 

bij de TeldersStichting, vertelde over het leven 

van Benjamin Telders. Telders werd geboren in 

Den Haag. Boeken waren voor hem als kind al 

een levensbehoefte. Hij kreeg tijdens zijn studie 

rechten interesse in de volkenrechtleer van Hegel, 

waarop hij promoveerde. Zijn interesse in politiek 

draaide volledig om de beginselen van het libera-

lisme. Van Telders werd nieuw elan voor het libe-

ralisme verwacht. Hij beschouwde de menselijke 

persoonlijkheid als de motor voor alles wat in het 

leven tot stand komt. 

Prof.mr. B.M. Telders was, samen met Rudolph 

Cleveringa, één van de Leidse hoogleraren die 

verzet aantekenden tegen de Ariërverklaring. De 

Duitse bezetter dwong hoogleraren daarmee te 

verklaren dat zij geen Joodse wortels hadden. Van 

de 75 hoogleraren tekenden 60 de verklaring met 

daarbij een door Telders opgestelde aantekening 

van protest. Op 18 december 1940 werd Telders 

gearresteerd en in de Scheveningse gevangenis, 

het ‘Oranjehotel’, geplaatst. Na een omzwerving 

langs diverse gevangenkampen stierf Benjamin 

Telders op 6 april 1945 in Bergen-Belsen.

Rechtvaardigheid
Karin Telders, de dochter van Carel Telders, een 

jongere broer van Benjamin, portretteerde haar 

‘Oom Ben’ als een stugge man met een grote lief-

de voor de medemens, een warm karakter en een 

goede gastheer voor wie eten belangrijk was. Ben-

jamin Telders had een sterk gevoel voor rechtvaar-

digheid, vereenzelvigde zich met zijn zaak en kon 

slecht tegen zijn verlies. Karin Telders vertelde dat 

haar grootouders, de ouders van Benjamin dus, 

als reden voor Telders’ arrestatie te horen hadden 

gekregen: ‘Ihr Sohn ist politisch unerwünscht.’ 

Op 9 mei 1946 werd het verzet van Benjamin Tel-

ders door koningin Wilhelmina erkend met het 

Verzetskruis, dat destijds aan zijn ouders werd 

overhandigd. Karin Telders gaf het Verzetskruis 

namens de familie Telders op vrijdagmiddag 21 

april 2017 in Leiden aan de TeldersStichting, die, 

zoals directeur Patrick van Schie in zijn dank-

woord vermeldde, in 1954 is opgericht als monu-

ment ter nagedachtenis aan prof.mr. B.M. Telders.

Moed
Het symposium werd afgesloten met een inlei-

ding van Remieg Aerts, hoogleraar Nederlandse 

geschiedenis aan de Universiteit van Amsterdam. 

Aerts sprak over moed in de politiek. Hij liet zien 

dat moed en politiek bijna per definitie met el-

kaar op gespannen voet staan. Moed tonen duidt 

op vasthoudendheid. Het resultaat doet er min-

der toe; des te meer de principes waaruit het 

handelen voortkomt. Politiek bedrijven is hieraan 

bijna tegenovergesteld. In de politiek draait het 

om resultaat, waarvoor vaak compromissen no-

dig zijn. Politici wordt gevraagd zich boven hun 

eigen principes te verheffen en hebben jegens de 

bevolking als het ware een plicht om te preste-

ren. Politiek vraagt ook om collegialiteit, terwijl 

moed juist bij het individu tot uitdrukking komt. 

Remieg Aerts haalde John F. Kennedy aan, die 

moed in de politiek beschreef als ‘een tijd lang 

impopulair durven zijn’, ‘gericht zijn op de lange 

termijn in plaats van de korte termijn’ en rechts-

statelijkheid durven laten prevaleren boven een 

meerderheidsopvatting.

Deze beschrijving van moed in de politiek gaat 

over gewone omstandigheden in een democra-

tie. Benjamin Telders en Stuuf Wiardi Beckman 

moesten hun moed met hun leven bekopen. Zij 

toonden moed in de moeilijkste politieke omstan-

digheden. 

Charlotte Lockefeer is wetenschappelijk 

medewerker bij de TeldersStichting

Op 9 mei 2017 organiseerde de werkgroep Ethiek 

van het Liberaal Thematisch Netwerk Volks-

gezondheid de goedbezochte workshop “Van 

liberale visie naar politieke praktijk”. Deze bij-

eenkomst had als doel de leden te trainen in het 

aanscherpen van hun denkwerk, het verbeteren 

van discussies en hen uit te dagen hun mening 

met liberale uitgangspunten en waarden te on-

derbouwen. Patrick van Schie, directeur van de 

TeldersStichting, gaf een inleiding over liberaal 

denken verrijkt met diverse voorbeelden. Han 

Mulder, huisarts en lid van de werkgroep Ethiek 

van het Netwerk, gaf een instructie hoe de ethi-

sche discussie methodisch zinvol te voeren. Eerst 

de meningen te ontdoen van drogredeneringen, 

dan te herleiden tot hun oorspronkelijke waarden 

om deze vervolgens liberaal te wegen. Hierna 

gingen de aanwezigen, verdeeld in drie groepen, 

aan de slag met een stelling, waarop een libe-

raal beredeneerde mening moest worden gege-

ven. Er volgden gepassioneerde discussies vanuit 

verschillende standpunten. Hierna volgde een 

plenaire discussie, waarbij de beide heren vanuit 

eigen perspectief commentaar leverden. Menno 

Loos, voorzitter van de werkgroep en mede- 

initiatiefnemer van de workshop, beschreef afslui-

tend wat nodig is om steun en algemene accep-

tatie voor een mening of stelling te verwerven. 

De geleerde grondige, liberale onderbouwing is 

hiervoor van groot belang. Na afloop was het en-

thousiasme zo groot dat dit jaar nog een vervolg-

bijeenkomst zal worden georganiseerd om verder 

te gaan met het proces "hoe kom je tot een ge-

wogen liberaal advies/mening”.

 

Menno Loos – voorzitter werkgroep ethiek – 

onderdeel van het Liberaal Thematisch Netwerk 

Volksgezondheid

Het Liberaal Thematisch Netwerk 
Volksgezondheid maakt kwaliteitsslag

Wilt u ook lid worden van het Thematisch 

Netwerk Volksgezondheid? Dat kan! 

Schrijf u nu in via MijnVVD (kies ‘mijn 

gegevens’vervolgens ‘mijn netwerken’).

Zodra uw inschrijving voltooid is neemt de 

secretaris van het netwerk contact met u op.

De stuurgroep van het Seniorennetwerk van de 

VVD nodigt u graag uit voor het jaarlijkse Se-

nioren Netwerk Congres op 8 september 2017. 

Dit congres is een uitstekend platform om met 

VVD’ers, VVD-sympathisanten en Kamerleden 

ideeën uit te wisselen over onderwerpen die voor 

senioren belangrijk zijn. Het congres heeft dit 

jaar het thema: ‘Healthy Ageing’.

In de ochtenduren vindt een drietal pitches 

plaats. De aftrap wordt verricht door Ate Dijkstra 

(lector NHL) over Healthy Ageing, ICT en big data. 

Daarna wordt er ingezoomd op care en ICT door 

Hélène Zwaneveld van Lable Care en tenslotte zal 

Esther de Vrij, directeur Zorgbelang Fryslân, hel-

derheid geven over smaaksturing bij senioren en 

patiënten door gerichte voeding. 

In de middag is er keuze uit vijf workshops over 

zorg (loketten), financiën en pensioenen, cultuur 

en maatschappij (dementie en muziek), de Wet 

langdurige zorg en duurzame inzetbaarheid op 

de arbeidsmarkt. De (nieuwe) Kamerleden die 

deze onderwerpen in portefeuille hebben zullen 

deze workshops inleiden. Het volledige program-

ma vindt u op de website van de VVD: www.vvd.

nl/activiteiten

Dankzij de gastvrije medewerking van de VVD Sta-

tenfractie Fryslân, vindt het congres plaats in het 

Hampshire Hotel-Oranje in Leeuwarden (tegen-

over het station).

Aanmelden
U kunt u inschrijven en betalen voor het Senioren 

Netwerk Congres via www.vvd.nl/mijnvvd. 

Mocht u nog geen lid zijn, dan kunt u zonder 

verdere verplichtingen een gratis account aanma-

ken.

Ook kunt u zich ook aanmelden via secretaris@se-

niorennetwerk.vvd.nl. U betaalt dan bij aankomst 

bij het pinapparaat. De kosten voor het congres 

bedragen 20,- . De inschrijving sluit op 3 septem-

ber 2017.

Omdat het dit jaar twaalfenhalf jaar geleden is 

dat we het eerste Senioren Netwerk Congres hiel-

den kunt u optioneel de dag nog feestelijk afslui-

ten bij een fundraising diner dat de VVD Leeuwar-

den in samenwerking met het Seniorennetwerk 

Fryslân organiseert. Voor 75,-  is dit ‘all inclusive 

dinner’ verkrijgbaar. Opgave via www.vvdleeu-

warden.nl/dinner.

Introducés zijn welkom! Hun bijdrage voor het 

congres kan bij binnenkomst worden voldaan.

We hopen velen
van u te zien!

Uitnodiging  |  Senioren Netwerk Congres 8 September 2017
Senioren Netwerk Congres 2016
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schiedenis studeren. Wiardi Beckman speelde een 

centrale rol bij de hervorming van de SDAP in het 

Interbellum. Drie punten waren daarbij voor hem 

belangrijk. Hij streefde ten eerste naar verbreding 

van het socialisme, waarbij de partij zich ook 

moest richten op middengroepen in de samenle-

ving. Democratie moest, ten tweede, een centrale 

plaats innemen binnen het partijprogramma. Het 

derde speerpunt in de hervorming was de natio-

nale gedachte, de opvatting van de samenleving 

als nationale lotsgemeenschap waarbij ook de er-

kenning van het Koningshuis hoorde.

In 1940 voegde Wiardi Beckman zich bij het ver-

zet, waar hij zich wilde inzetten voor de geestelij-

ke weerbaarheid van het Nederlandse volk en de 

eenheid binnen het verzet. Hij zat in de redactie 

van verzetskrant Het Parool. Bij een poging om 

vanaf het Scheveningse strand de overtocht naar 

Engeland te maken werd hij in de nacht van 17 op 

18 januari 1942 door de Duitse Sicherheitspolizei 

gearresteerd. Stuuf Wiardi Beckman stierf op 15 

maart 1945 in Dachau.

Fleur de Beaufort, wetenschappelijk medewerker 

bij de TeldersStichting, vertelde over het leven 

van Benjamin Telders. Telders werd geboren in 

Den Haag. Boeken waren voor hem als kind al 

een levensbehoefte. Hij kreeg tijdens zijn studie 

rechten interesse in de volkenrechtleer van Hegel, 

waarop hij promoveerde. Zijn interesse in politiek 

draaide volledig om de beginselen van het libera-

lisme. Van Telders werd nieuw elan voor het libe-

ralisme verwacht. Hij beschouwde de menselijke 

persoonlijkheid als de motor voor alles wat in het 

leven tot stand komt. 

Prof.mr. B.M. Telders was, samen met Rudolph 

Cleveringa, één van de Leidse hoogleraren die 

verzet aantekenden tegen de Ariërverklaring. De 

Duitse bezetter dwong hoogleraren daarmee te 

verklaren dat zij geen Joodse wortels hadden. Van 

de 75 hoogleraren tekenden 60 de verklaring met 

daarbij een door Telders opgestelde aantekening 

van protest. Op 18 december 1940 werd Telders 

gearresteerd en in de Scheveningse gevangenis, 

het ‘Oranjehotel’, geplaatst. Na een omzwerving 

langs diverse gevangenkampen stierf Benjamin 

Telders op 6 april 1945 in Bergen-Belsen.

Rechtvaardigheid
Karin Telders, de dochter van Carel Telders, een 

jongere broer van Benjamin, portretteerde haar 

‘Oom Ben’ als een stugge man met een grote lief-

de voor de medemens, een warm karakter en een 

goede gastheer voor wie eten belangrijk was. Ben-

jamin Telders had een sterk gevoel voor rechtvaar-

digheid, vereenzelvigde zich met zijn zaak en kon 

slecht tegen zijn verlies. Karin Telders vertelde dat 

haar grootouders, de ouders van Benjamin dus, 

als reden voor Telders’ arrestatie te horen hadden 

gekregen: ‘Ihr Sohn ist politisch unerwünscht.’ 

Op 9 mei 1946 werd het verzet van Benjamin Tel-

ders door koningin Wilhelmina erkend met het 

Verzetskruis, dat destijds aan zijn ouders werd 

overhandigd. Karin Telders gaf het Verzetskruis 

namens de familie Telders op vrijdagmiddag 21 

april 2017 in Leiden aan de TeldersStichting, die, 

zoals directeur Patrick van Schie in zijn dank-

woord vermeldde, in 1954 is opgericht als monu-

ment ter nagedachtenis aan prof.mr. B.M. Telders.

Moed
Het symposium werd afgesloten met een inlei-

ding van Remieg Aerts, hoogleraar Nederlandse 

geschiedenis aan de Universiteit van Amsterdam. 

Aerts sprak over moed in de politiek. Hij liet zien 

dat moed en politiek bijna per definitie met el-

kaar op gespannen voet staan. Moed tonen duidt 

op vasthoudendheid. Het resultaat doet er min-

der toe; des te meer de principes waaruit het 

handelen voortkomt. Politiek bedrijven is hieraan 

bijna tegenovergesteld. In de politiek draait het 

om resultaat, waarvoor vaak compromissen no-

dig zijn. Politici wordt gevraagd zich boven hun 

eigen principes te verheffen en hebben jegens de 

bevolking als het ware een plicht om te preste-

ren. Politiek vraagt ook om collegialiteit, terwijl 

moed juist bij het individu tot uitdrukking komt. 

Remieg Aerts haalde John F. Kennedy aan, die 

moed in de politiek beschreef als ‘een tijd lang 

impopulair durven zijn’, ‘gericht zijn op de lange 

termijn in plaats van de korte termijn’ en rechts-

statelijkheid durven laten prevaleren boven een 

meerderheidsopvatting.

Deze beschrijving van moed in de politiek gaat 

over gewone omstandigheden in een democra-

tie. Benjamin Telders en Stuuf Wiardi Beckman 

moesten hun moed met hun leven bekopen. Zij 

toonden moed in de moeilijkste politieke omstan-

digheden. 

Charlotte Lockefeer is wetenschappelijk 

medewerker bij de TeldersStichting

Op 9 mei 2017 organiseerde de werkgroep Ethiek 

van het Liberaal Thematisch Netwerk Volks-

gezondheid de goedbezochte workshop “Van 

liberale visie naar politieke praktijk”. Deze bij-

eenkomst had als doel de leden te trainen in het 

aanscherpen van hun denkwerk, het verbeteren 

van discussies en hen uit te dagen hun mening 

met liberale uitgangspunten en waarden te on-

derbouwen. Patrick van Schie, directeur van de 

TeldersStichting, gaf een inleiding over liberaal 

denken verrijkt met diverse voorbeelden. Han 

Mulder, huisarts en lid van de werkgroep Ethiek 

van het Netwerk, gaf een instructie hoe de ethi-

sche discussie methodisch zinvol te voeren. Eerst 

de meningen te ontdoen van drogredeneringen, 

dan te herleiden tot hun oorspronkelijke waarden 

om deze vervolgens liberaal te wegen. Hierna 

gingen de aanwezigen, verdeeld in drie groepen, 

aan de slag met een stelling, waarop een libe-

raal beredeneerde mening moest worden gege-

ven. Er volgden gepassioneerde discussies vanuit 

verschillende standpunten. Hierna volgde een 

plenaire discussie, waarbij de beide heren vanuit 

eigen perspectief commentaar leverden. Menno 

Loos, voorzitter van de werkgroep en mede- 

initiatiefnemer van de workshop, beschreef afslui-

tend wat nodig is om steun en algemene accep-

tatie voor een mening of stelling te verwerven. 

De geleerde grondige, liberale onderbouwing is 

hiervoor van groot belang. Na afloop was het en-

thousiasme zo groot dat dit jaar nog een vervolg-

bijeenkomst zal worden georganiseerd om verder 

te gaan met het proces "hoe kom je tot een ge-

wogen liberaal advies/mening”.

 

Menno Loos – voorzitter werkgroep ethiek – 

onderdeel van het Liberaal Thematisch Netwerk 

Volksgezondheid

Het Liberaal Thematisch Netwerk 
Volksgezondheid maakt kwaliteitsslag

Wilt u ook lid worden van het Thematisch 

Netwerk Volksgezondheid? Dat kan! 

Schrijf u nu in via MijnVVD (kies ‘mijn 

gegevens’vervolgens ‘mijn netwerken’).

Zodra uw inschrijving voltooid is neemt de 

secretaris van het netwerk contact met u op.

De stuurgroep van het Seniorennetwerk van de 

VVD nodigt u graag uit voor het jaarlijkse Se-

nioren Netwerk Congres op 8 september 2017. 

Dit congres is een uitstekend platform om met 

VVD’ers, VVD-sympathisanten en Kamerleden 

ideeën uit te wisselen over onderwerpen die voor 

senioren belangrijk zijn. Het congres heeft dit 

jaar het thema: ‘Healthy Ageing’.

In de ochtenduren vindt een drietal pitches 

plaats. De aftrap wordt verricht door Ate Dijkstra 

(lector NHL) over Healthy Ageing, ICT en big data. 

Daarna wordt er ingezoomd op care en ICT door 

Hélène Zwaneveld van Lable Care en tenslotte zal 

Esther de Vrij, directeur Zorgbelang Fryslân, hel-

derheid geven over smaaksturing bij senioren en 

patiënten door gerichte voeding. 

In de middag is er keuze uit vijf workshops over 

zorg (loketten), financiën en pensioenen, cultuur 

en maatschappij (dementie en muziek), de Wet 

langdurige zorg en duurzame inzetbaarheid op 

de arbeidsmarkt. De (nieuwe) Kamerleden die 

deze onderwerpen in portefeuille hebben zullen 

deze workshops inleiden. Het volledige program-

ma vindt u op de website van de VVD: www.vvd.

nl/activiteiten

Dankzij de gastvrije medewerking van de VVD Sta-

tenfractie Fryslân, vindt het congres plaats in het 

Hampshire Hotel-Oranje in Leeuwarden (tegen-

over het station).

Aanmelden
U kunt u inschrijven en betalen voor het Senioren 

Netwerk Congres via www.vvd.nl/mijnvvd. 

Mocht u nog geen lid zijn, dan kunt u zonder 

verdere verplichtingen een gratis account aanma-

ken.

Ook kunt u zich ook aanmelden via secretaris@se-

niorennetwerk.vvd.nl. U betaalt dan bij aankomst 

bij het pinapparaat. De kosten voor het congres 

bedragen 20,- . De inschrijving sluit op 3 septem-

ber 2017.

Omdat het dit jaar twaalfenhalf jaar geleden is 

dat we het eerste Senioren Netwerk Congres hiel-

den kunt u optioneel de dag nog feestelijk afslui-

ten bij een fundraising diner dat de VVD Leeuwar-

den in samenwerking met het Seniorennetwerk 

Fryslân organiseert. Voor 75,-  is dit ‘all inclusive 

dinner’ verkrijgbaar. Opgave via www.vvdleeu-

warden.nl/dinner.

Introducés zijn welkom! Hun bijdrage voor het 

congres kan bij binnenkomst worden voldaan.

We hopen velen
van u te zien!

Uitnodiging  |  Senioren Netwerk Congres 8 September 2017
Senioren Netwerk Congres 2016



DONEER EN HOUD DE 
KOFFIETRUCK OP 
DE WEG!

STEUN DE CAMPAGNE
De ‘Bakkie Doen?’-koffietruck speelde een 

belangrijke rol tijdens de campagne voor de 

Tweede Kamerverkiezingen. Zo konden wij op 

een laagdrempelige manier in gesprek met heel 

Nederland! Helpt u ons om de koffietruck op 

de weg te houden tijdens de campagne voor

de gemeenteraadsverkiezingen? Zo kunnen 

wij nog meer plaatsen in Nederland 

bezoeken en de lokale netwerken steunen 

in de campagne.

 

Iedere euro die u doneert houdt de 

koffietruck langer op de weg, 

iedere euro is een extra bakkie, 

iedere euro is een nieuw 

gesprek. En misschien 

een extra stem voor 

de VVD!

 

TOT NU TOE

126 plaatsen in 
Nederland bezocht

38.000 kilometer 
gereden

1 verkiezing
gewonnen

45.000 bakkies
geschonken

HOE KUNT U HELPEN?
Vul de kaart in bij deze Liber en stuur deze kosteloos op.
of
Ga naar vvd.nl/bakkiedoen en doneer direct
of
Maak direct over op IBAN: NL38 ABNA 0630 497 451
t.a.v. de VVD o.v.v. Bakkie Doen
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Om verkiezingen te winnen hebben we 
goede ideeën, uitstekende mensen en 
een effectieve campagne nodig. Veel lo-
kale netwerken zijn al ver gevorderd met 
hun verkiezingsprogramma en dus idee-
en voor de inrichting van stad of dorp. 
Vanuit Den Haag ondersteunt Bas van  
’t Wout met zijn team de lokale netwer-
ken met hun verkiezingscampagne en 
de tijd van kandidaatstelling voor de ge-
meenteraad is ook weer aangebroken. In 
menig lokaal netwerk leidt dat tot span-
ningen. Kandidaten komen wel eens niet 
op de plek terecht die zij verwachtten of 
waar ze meenden recht op te hebben. Als 
je het ergens niet mee eens bent; spreek 
de algemene ledenvergadering van je 
netwerk aan en zeg dus niet meteen je 
lidmaatschap op, maar ga de discussie 
aan. We zijn een ledendemocratie: het 
zijn altijd de leden die het laatste woord 
hebben.

Het komt helaas te vaak voor dat men-
sen hun lidmaatschap opzeggen om-
dat ze het ergens niet mee eens zijn. Is 
het niet de bovengenoemde plek op de 
kandidatenlijst, dan is of was het wel de 
samenwerking met de PvdA, de gedoog-
constructie met de PVV, of het eigen risi-
co in de zorg. Terwijl elke reden juist een 
argument zou moeten zijn om – als je het 
nog niet bent- lid te worden. Want een 
lidmaatschap van een politieke partij – en 
zeker van de VVD- is niet voor watjes. 
Dat is voor weerbare mensen, die willen 
meepraten en meedenken over onze sa-
menleving. Als partij hebben we leden 
nodig. Om mee te denken en om mee te 
doen in netwerken, besturen, parlement. 
We hebben nu een introductielidmaat-
schap: voor € 25,00 ben je tot en met 
mei 2018 lid van de VVD. Als we allemaal 
één iemand lid maken, hebben we bin-
nen enkele maanden twee keer zoveel le-
den. U heeft vast een vriend, buurvrouw, 
collega, broer of zus die geen lid is maar 
wel de VVD is toegenegen. Maak hem of 
haar lid!  Hij of zij krijgt er een interes-
sant netwerk bij, kan vrijwel gratis oplei-
dingen en trainingen volgen, deelnemen 

aan thematische netwerkbijeenkomsten 
en meedenken over de toekomst van ei-
gen dorp, stad en land.

Waar de leden ook veel over te zeggen 
hebben, is wie de voorzitter van de partij 
wordt. Het Hoofdbestuur heeft unaniem 
Christianne van der Wal voorgedragen. 
Christianne is momenteel verantwoorde-
lijk voor Opleidingen & Trainingen bin-
nen de VVD en kent daardoor de partij 
heel goed. Als wethouder in Harderwijk 
is ze vertrouwd met de lokale politiek en 
ze wilt binnen de VVD vooral veel ruim-
te voor discussie en debat. Christianne is 
enorm enthousiast en weet dat ook over 
te brengen op anderen. Voor een partij 
als de VVD die een overgang doormaakt 
naar een open netwerkpartij is zij naar 
onze mening de ideale kandidaat. Als er 
tegenkandidaten worden gesteld, kunt u 
uw voorkeur aangeven via de ledenraad-
pleging. U hoort daar bijtijds meer over. 
En elke stem telt!  Dus maak er gebruik 
van!

Eric Wetzels

Waarnemend partijvoorzitter
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Het Hoofdbestuur van de VVD draagt  
Christianne van der Wal voor aan de 
leden als nieuwe partijvoorzitter. 

Volgens het bestuur is Christianne na een uitvoe-

rige sollicitatieprocedure naar voren gekomen als 

de kandidaat die het allerbeste in staat is om met 

haar enthousiasme en haar ervaring de partij een 

nieuwe fase in te leiden. 

De komende jaren is het voor de partij hoogno-

dig om, nu de structuurwijziging afgerond is, 

een voorzitter te vinden die met nieuwe energie 

de partij in beweging brengt. Ook om te zorgen 

voor nieuwe ideeënvorming, meer debat en veel 

actieve leden. Christianne is hiervoor de ideale 

kandidaat. Afkomstig uit de regio, lokaal actief en 

ze heeft de afgelopen periode bij de Haya van So-

merenstichting bewezen van aanpakken te weten. 

Waarnemend partijvoorzitter Eric Wetzels:"Tij-

dens de gesprekken bleek Christianne de kandi-

daat die met het allerbeste verhaal kwam over 

hoe de ambities van de partij waar te maken. Ze 

kwam niet met plannen voor nieuwe regels maar 

voor meer lucht en ruimte voor de lokale netwer-

ken in de dorpen en steden die het hart van de 

VVD vormen, zodat zij met nieuwe energie en 

plezier weer actief zijn voor de VVD. Ik heb zelf 

de afgelopen maanden gemerkt dat deze onbe-

taalde functie flink wat tijd kost. Christianne is 

de kandidaat die de duidelijkste visie heeft hoe 

ze deze functie kan combineren met haar werk 

als wethouder in Harderwijk. Ik heb het volste 

vertrouwen dat Christianne met haar ervaring en 

enthousiasme de juiste persoon is om deze taak 

nu te gaan vervullen. 

De komende weken kunnen netwerken in de 

partij tegenkandidaten stellen. Daarna zullen 

de leden van de VVD na een korte campagnepe-

riode de nieuwe voorzitter kiezen via een leden-

raadpleging.  Meer informatie over de procedu-

re vindt u op MijnVVD (Mijnvvd.nl).

BLOK 25 NOVEMBER IN UW AGENDA! WIJ NODIGEN U VAN HARTE UIT VOOR HET NAJAARSCONGRES 
IN NBC CONGRESCENTRUM TE NIEUWEGEIN. HET THEMA DIT CONGRES IS: DOEN. 

WE STROPEN DE MOUWEN OP EN GAAN AAN DE SLAG. DEZE DAG GAAN WIJ ACTIEF MET ELKAAR
 IN DEBAT EN BRENGEN WIJ ONZE MOOIE PARTIJ IN BEWEGING.  

MEER INFORMATIE OVER HET PROGRAMMA EN DE CONGRESSTUKKEN VINDT U OP DE WEBSITE 
VAN DE VVD (WWW.VVD.NL). AANMELDEN VOOR HET CONGRES IS VANAF VANDAAG MOGELIJK 

VIA MIJNVVD (MIJNVVD.NL). 
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Met een grote glimlach houden ze al-

lebei een naamkaartje omhoog. Het 

staat er echt. Op de naamkaartjes 

staat dezelfde naam: Sandra Vreugdenhil. Het 

is geen fout van de administratie, ze delen voor- 

en achternaam. “Wat is de kans? Er zijn 28.000 

VVD-leden en ruim 800 van die leden lopen rond 

op het Voorjaarscongres,” aldus Sandra Vreug-

denhil uit De Ronde Venen. “Het was een druk 

congres, maar na de workshops en ledenverga-

dering hebben wij elkaar uiteindelijk op zater-

dag ontmoet,” vult Sandra uit Maasluis aan. Wat 

blijkt? Sandra en Sandra hebben veel gemeen. Zo 

gaan zij allebei voor het raadslidmaatschap deze 

gemeenteraadsverkiezingen. Wel is er één heel 

belangrijk verschil. Sandra uit Maasluis (M) is sup-

porter van Feyenoord, Sandra uit De Ronde Venen 

(DRV) van Ajax.

Sandra (M): “Ik ga voor de tweede ronde. De eer-

ste periode als raadslid beviel mij heel erg goed. 

Tijdens je eerste periode als raadslid ben je vooral 

als een spons informatie aan het opnemen en aan 

het zaaien. Natuurlijk, in het begin heb je wel tijd 

nodig om in je rol als raadslid te komen en alle 

stukken te lezen. Maar het wordt steeds leuker! Je 

bedenkt met elkaar wat je wilt bereiken. Als dat 

uiteindelijk lukt, is dat fantastisch!” 

Handen uit de mouwen
Sandra (DRV) dingt deze verkiezingen voor het 

eerst mee om een plaats in de fractie. “Ik ben in 

2015 lid geworden van de VVD. Het maatschappe-

lijk onbehagen, van alle kanten belicht, leek een 

aanhoudend topic in de media. Ik vroeg me af 

welke invloed al die negativiteit zou hebben op 

de naderende verkiezingen. Natuurlijk, er is altijd 

ruimte voor verbetering maar dat gebeurt niet 

vanzelf, daar moet je zelf aan bijdragen. Ik heb 

altijd VVD gestemd maar besloot toen dat het tijd 

was om kleur te bekennen en werd lid. Ik bezocht 

twee Algemene Ledenvergaderingen en eerlijk, 

die waren niet heel spectaculair. Mijn ogen wer-

den geopend tijdens de eerste Haya-training die ik 

volgde. Het enthousiasme van de trainers werkt 

aanstekelijk. Ik ging steeds meer VVD-bijeenkom-

sten bezoeken maar ook de commissievergade-

ringen en raadsvergaderingen in mijn gemeente. 

Sinds vorig jaar ben ik fractieassistent in De Ron-

de Venen en lid van de recent opgerichte oplei-

dingscommissie van VVD Rijn, Vecht & Venen.

” Sandra (M): “Ik vind dat je lid wordt van de VVD 

om de handen uit de mouwen te steken. Zelf ben 

ik lid geworden door Boudewijn Revis (wethouder 

Den Haag red.) waar je mee omgaat wordt je mee 

besmet zullen we maar zeggen. Ik ging gelijk het 

bestuur in van de toenmalige afdeling, volgde 

trainingen bij de Haya, de masterclass van de Ka-

mercentrale Dordrecht en de Kadertraining. Voor 

mij was het een logische stap om de raad in te 

gaan.”

Geen exclusieve club
Niet alleen staan beiden op de kandidatenlijst, 

ze zijn ook nauw betrokken bij de campagne 

voor de gemeenteraadsverkiezingen. “We hebben 

zojuist ontdekt dat we ook allebei in het perma-

nente campagneteam van ons lokale netwerk 

zitten! In De Ronde Venen hebben wij de eerste 

campagnebijeenkomsten er inmiddels op zitten. 

Er is ook een goede start gemaakt met het schrij-

ven van het verkiezingsprogramma.” Sandra (M): 

“Onlangs mochten wij in Maasluis de koffietruck 

verwelkomen. Dat was geweldig leuk! Je voert op 

zo’n dag zoveel bijzondere gesprekken met inwo-

ners. Het is in ieder geval goed om je op andere 

plekken te laten zien dan alleen op het gemeen-

tehuis, ga de straat op! Zo ging ik laatst naar de 

kermis in Maasluis, je weet niet wat je overkomt. 

Onbekende mensen komen opeens naar je toe om 

te vertellen dat ze op je gestemd hebben.” 

Sandra (DRV): “Initiatieven zoals de koffietruck 

horen echt bij de VVD. Op straat in gesprek; met 

’n lekker bakkie gaat dat gemakkelijker, is er tijd 

om te vragen wat er goed gaat in de buurt en wat 

er beter zou kunnen. Helaas worden we nog te 

vaak gezien als een exclusieve club. Dat moeten 

we niet willen, we horen inclusief te zijn. Een 

open houding naar de ander, kom erbij! We zijn 

immers een liberale politieke volkspartij!

“Ook mooi aan onze club, de VVD: we veranderen 

altijd. Wij raken niet vastgeroest,” stelt Sandra 

(M).  “Dat vind ik echt heel dapper, daar is lef voor 

nodig. Bijvoorbeeld de samenwerking binnen het 

lokale netwerk. Je doet nieuwe kennis op, exper-

tise wordt vergroot. Lokaal moet je je eigen kleur 

behouden. Natuurlijk is het even aftasten maar 

over vijf jaar weet niemand beter.” 

Over vijf jaar?
Ook kijken we met beide al even vooruit. Want 

waar zien zij zichzelf over vijf jaar? “Laten we ons 

eerst focussen op aankomende gemeenteraads-

verkiezingen. Het zou een mooi resultaat zijn als 

na de aankomende gemeenteraadsverkiezingen

 het aandeel vrouwen in gemeenteraden eindelijk 

boven de 30% zou uitkomen want het is in 2018 

bijna 100 jaar geleden dat het actief vrouwenkies-

recht is ingevoerd. Daar is toen hard voor gestre-

den en dat zijn wij nu ook van plan, klinkt het 

vastberaden.

Sandra (M): “Ik kijk echt uit naar mijn tweede  

periode als raadslid. Nu ik de afgelopen jaren heb 

gezaaid wil ik oogsten! Misschien is dat ook wel 

de beste tip die ik heb gekregen: je kunt niet alles 

in je eerste raadperiode regelen. Zorg dat je met 

jouw fractie een team bent, zowel politiek als uit-

voerend. 

Op 21 maart 2018 is het zover: de gemeenteraadsverkiezingen. We gaan samen een spannende tijd tegemoet. Zeker de VVD-leden die op de 
kandidatenlijst voor hun gemeente staan. Veroveren ze een plek binnen de raad? In de aankomende edities gaat Liber in gesprek met duo’s die 
zich niet alleen kandidaat hebben gesteld maar ook een bijzondere band hebben met elkaar. 

Kandidaat voor de gemeenteraad
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De Oost Groninger gemeenten Vlagtwedde en 

Bellingwedde vormen vanaf 1 januari 2018 de 

nieuwe gemeente Westerwolde. De gemeente-

raadsverkiezing staat gepland voor 22 november 

2017. Oost Groningen kleurt van oudsher rood 

en de PVV heeft ook besloten mee te doen. Werk 

aan de winkel dus!

De raadsleden en vrijwilligers van VVD Wester-

wolde zijn begin dit jaar gestart de deuren langs 

te gaan in Ter Apel om te horen wat de bewoners 

bezighoudt. De verkiezingscampagne startte ech-

ter vrijdag 25 augustus tijdens de drukbezochte 

braderie in Vlagtwedde. De braderiebezoekers 

konden een lekker “bakkie doen” en de aan-

wezige vrijwilligers stonden open voor een goed 

gesprek. Behalve een kop koffie was er ook de 

mogelijkheid om een foto te maken op een Lanz 

Buldogg, een oude tractor uit 1957. Een echte 

‘eyecatcher’. Er is bewust gekozen om campagne 

te voeren met een (oude) tractor, omdat de VVD 

op dit moment in Westerwolde dé landbouwpar-

tij is. Dat willen we dus ook uitstralen. 

De PVV heeft aangegeven dat zij mee willen doen 

met de gemeenteraadsverkiezingen in november. 

Bij de laatste Tweede Kamerverkiezingen was zij 

in zowel Vlagtwedde als Beddingwedde de groot-

ste partij. Dit lijkt vooral te komen door het asiel-

complex in Ter Apel en de (veiligheids)problemen 

die daarmee inherent zijn. Thema’s waar ook de 

VVD raad mee weet. Alle reden dus om groot uit 

te pakken en als VVD goed zichtbaar te zijn.

Naast de top van de kandidatenlijst waren er 

daarom diverse leden aanwezig om te helpen. 

Niet alleen leden van het eigen netwerk, maar 

ook uit de rest van de provincie Groningen en 

uit Drenthe. Hoogtepunt van de campagnedag 

was de aanwezigheid van staatssecretaris Sander 

Dekker. Na een kort welkomstwoord door net-

werkvoorzitter Roel van Dijk maakte Sander een 

rondje over het uitgestrekte braderieterrein met 

de Lanz Buldogg. Dit leverde veel, vooral positie-

ve, reacties op. Inwoners waren blij verrast, dat 

een bewindspersoon de moeite had genomen om 

naar hun dorp te komen. 

Bovendien had de staatssecretaris door zijn rit op 

de trekker veel aanspraak van diverse betrokken 

inwoners. De vrijwilligers van de Wensambu-

lance legde Sander graag uit wat voor werk zij 

doen. Prachtig om te zien hoe deze mensen zich 

inzetten om laatste wensen van terminale patiën-

ten in vervulling te doen gaan. De lokale slager 

vertelde vol passie over de authentieke Gronin-

ger metworsten die hij maakt. Het proeven was 

geen straf en Sander trakteerde de aanwezige 

vrijwilligers op een lekker stukje Groninger worst. 

Daarnaast maakte de staatssecretaris met ver-

schillende voorbijgangers een praatje. Het deed 

de bewoners zichtbaar goed dat er naar hen ge-

luisterd werd. 

De komende weken – en na de verkiezingen! – 

blijven wij doorgaan met deze gesprekken. Het 

levert prettige input op van bewoners en geeft 

ons meer inzicht in wat er leeft in de buurt en in 

de dorpen. 

Wij kijken terug op een geslaagde dag en gaan 

vol goede moed richting de herindelingsverkie-

zingen op 22 november. 

 

Op de Stationsstraat 44a in hartje centrum opent 

VVD Deurne een eigen clubhuis. Een leegstaande 

winkel wordt daarvoor speciaal ingericht. De fees-

telijke opening vond plaats op vrijdag 6 oktober. 

Het clubhuis zal tot aan de gemeenteraadsverkie-

zingen in maart 2018 centraal staan in alle activi-

teiten van VVD Deurne.

‘’In Deurne centrum heerst een leegstand van bij-

na 20%. Wij willen op een leuke manier dit onder-

werp extra aankaarten en ook zelf iets daartegen 

doen. Vandaar de locatie in hartje centrum’’, al-

dus Tom Oomen namens het campagneteam van 

de VVD Deurne.

Het clubhuis wordt de thuisbasis voor alle acti-

viteiten de komende 6 maanden, maar het moet 

vooral een zoete inval worden. Lijsttrekker Mar-

nix Schlösser: ‘’We willen vooral met alle Deur-

nese mensen in gesprek. Ons clubhuis zal op 

koopzondagen en andere drukke dagen open 

zijn. Onze inwoners zijn welkom om mee te pra-

ten over Deurne en kunnen bij ons terecht voor 

vragen. Dit onder het genot van een kopje koffie. 

We willen het vooral laagdrempelig houden’’.

Met het clubhuis zet VVD Deurne ook de geslaag-

de ‘Bakkie Doen?’ campagne van de landelijke 

VVD voort. VVD Deurne hoop dan ook veel inwo-

ners te mogen begroeten in het clubhuis voor een 

bakkie en een praatje.

VVD DEURNE OPENT EIGEN CLUBHUIS

Door: Beertje Wijnholds (lijsttrekker VVD Westerwolde) 

en Sabine Koebrugge (campagnecoach Groningen)

Het gaat toch altijd sneller dan je denkt. We zit-

ten op het moment dat deze Liber samengesteld 

wordt nog vol in de formatie. De Tweede Kamer-

verkiezingen en de verkiezingscampagne zitten 

nog vers in ons geheugen. Toch kijken we al reik-

halzend uit naar de gemeenteraadsverkiezingen 

van 2018. Op dit moment worden al verkiezings-

programma’s gepresenteerd en wachten kandida-

ten hun plaats op de lijst af. En nu dat op z’n eind 

loopt kunnen we hard aan de slag om een gewel-

dige campagne neer te zetten! Samen met ruim 

250 campagneleiders en lijsttrekkers trapten wij 

op zondagmiddag 24 september de campagne af 

in Bunnik!

En wat voor een aftrap. Het enthousiasme was 

voelbaar, de campagneleiders staan in de start-

blokken om een campagne als nooit tevoren neer 

te zetten. Sterker nog, veel campagneteams heb-

ben de plannen klaar. 

Nu is het tijd om die plannen opzij te schuiven, 

de mouwen op te stropen en aan de slag te gaan! 

Deze aftrap was dan ook bedoeld om de campag-

neleiders en lijsttrekkers een steuntje in de rug 

te geven. 

Campagneleider Bas van ’t Wout en campagne-

manager Bas Erlings gingen met de aanwezigen 

onder andere in gesprek over het bouwen van een 

strategie, het samenstellen van een team en het 

werven van fondsen. Workshops werden deze dag 

gegeven over effectief campagnevoeren, het lijst-

trekkerschap, de positie van de VVD ten opzichte 

van lokale partijen en social media. 

 

Voor sommige campagneleiders komen verkiezin-

gen wel heel dichtbij. Op 22 november vinden in 

delen van het land al de herindelingsverkiezin-

gen plaats, zo ook in Leeuwarden. Lijsttrekker 

Serge Hollander en campagneleider Martijn van 

der Harst vertelden de zaal over de campagne in 

Leeuwarden. 

Na de workshops werd het sluitstuk verzorgd 

door Mark Rutte. Want wat kun je nu beter wel 

en niet doen tijdens de campagne? Het was een 

aardige lijst die met anekdotes verzorgd door Rut-

te voor de nodige hilariteit zorgde. Uiteraard was 

er aan het einde van de dag nog de gelegenheid 

om, onder het genot van een drankje, na te praten 

met lijsttrekkers en campagneleiders vanuit het 

hele land. 
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1. NIET DOEN:  DANSEN IN CAMPAGNEFILMPJES

2. OOK NIET DOEN:  ZINGEN IN CAMPAGNEFILMPJES

3. WEL DOEN:  NORMAAL KLEDEN

4. WEL DOEN:  WEES CONCREET EN DUIDELIJK

5. WEL DOEN:  WEES EERLIJK

6. WEL DOEN:  LUISTER!

7. WEL DOEN:  CHECK DE CAMPAGNEPOSTER 

  ALTIJD GOED OP FOUTEN

8. WEL DOEN:  PRAAT NORMAAL

9. WEL DOEN:  WEES AUTHENTIEK

10. WEL DOEN:  WEET WAT ER SPEELT

Op 21 maart 2018 gaat Nederland naar de stem-

bus voor de gemeenteraadsverkiezingen. Maar 

een aantal gemeentes is al eerder aan de beurt. 

Op 22 november staan namelijk de herindelings-

verkiezingen op het programma. Kortom: het is 

de hoogste tijd om de campagneleider voor deze 

verkiezingen aan u voor te stellen. Tweede Kamer-

lid Bas van ‘t Wout gaat de komende maanden 

samen met alle VVD’ers in het land de strijd aan 

voor een geweldig resultaat. 

 

Bas werd geboren in Amersfoort en groeide op in 

Scherpenzeel. Hij woonde lange tijd in Amster-

dam maar is inmiddels gesetteld in het Brabantse 

Hoeven. Voor hij Tweede Kamerlid werd, was hij 

gespreksleider en strategisch adviseur bij een ad-

viesbureau en zes jaar lang gemeenteraadslid in 

Amsterdam. In de Tweede Kamer is hij woordvoer-

der sociale zaken en werkgelegenheid.

 

Bas: “Ik heb er enorm veel zin in om samen met 

alle kandidaten en vrijwilligers een geweldige 

campagne op te zetten. We gaan met zijn allen al-

les op alles zetten voor een geweldig resultaat bij 

de verkiezingen, want iedere gemeente verdient 

een sterke VVD!” 



Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
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Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Trans-Atlantische parlementaire 
coalitie als alternatief voor Trump
De koers van president Trump op het gebied van 

buitenlands beleid is onvoorspelbaar, onnavolg-

baar en onverantwoord. Dit werd wederom dui-

delijk tijdens de ‘Transatlantic Week’ in Washing-

ton DC, waar politici en beleidsmakers uit Europa 

en de Verenigde Staten jaarlijks samenkomen om 

de politieke en economische actualiteit te bespre-

ken. Als voorzitter van de ALDE Partij en lid van 

de EP-delegatie voor de betrekkingen met de Ver-

enigde Staten, sprak ik hier met bezorgde Ameri-

kaanse politici. Vrijwel allemaal pleitten zij voor 

nauwe samenwerking tussen de gematigde poli-

tieke krachten uit Europa en de Verenigde Staten. 

Er wachten immers belangrijke dossiers, die niet 

over het presidentschap van Trump heen getild 

kunnen worden: een hernieuwde handelsrelatie 

tussen de EU en de VS, de strijd tegen klimaatver-

andering, de toenemende agressie van Rusland, 

versterking van de NAVO en het bestrijden van 

Islamitische terreurgroepen. Daarom moeten Eu-

ropa en de Verenigde Staten investeren in parle-

mentaire diplomatie: een coalitie van gematigde 

en redelijke krachten uit zowel het Amerikaanse 

Congres als de nationale parlementen en het Eu-

ropees Parlement, die elkaar weten te vinden en 

pragmatische voorstellen uitwerken op cruciale 

Trans-Atlantische dossiers. Dergelijke voorstellen 

kunnen vervolgens in het Congres worden onder-

steund door gematigde Democratische en Repu-

blikeinse senatoren en Leden van het Huis van 

Afgevaardigden. Het Congres is immers soeverein 

en kan op eigen kracht maatregelen nemen - zo-

als recentelijk de aangescherpte sancties tegen 

Rusland - ook als de president hier niets voor 

voelt. Een presidentieel veto heeft maar een be-

perkte werking. Hierbij kunnen ook de gematigde 

krachten in het Witte Huis worden betrokken, zo-

als vicepresident Mike Pence, stafchef John Kelly, 

minister van Buitenlandse Zaken Rex Tillerson 

en minister van Defensie James Mattis, die hun 

invloed kunnen gebruiken om Trump in te kade-

ren. Daarom is een ‘coalition of the reasonables’, 

bestaande uit gematigde krachten aan beide zijde 

van de Oceaan, in het belang van Europa en Ame-

rika en kan de Trans-Atlantische betrekkingen op 

uiteenlopende terreinen verdiepen en versterken. 

Slapend rijk worden?
De kranten staan er vol van. Een paar jaar gele-

den waren bitcoins maar een paar cent waard. 

Nu staat de koers rond de 3000 euro. Een jongen 

kreeg voor een pizza betaald in bitcoins en kan 

daar nu een Ferrari van kopen! Hoe kan dat? In 

2009 presenteerde Satoshi Nakamoto de eerste 

bitcoins. In 2033 wordt waarschijnlijk de laatste 

van 21 miljoen bitcoins gedolven. Een schaars 

goed dus. Net als goud. Het ingewikkelde reken-

werk dat nieuwe bitcoins oplevert wordt daarom 

ook ‘minen’ genoemd. Wat is er nu zo aantrekke-

lijk aan bitcoins? Een groot voordeel is dat je er 

24 uur per dag overal ter wereld mee kunt beta-

len zonder wisselkoers of transactiekosten. Voor 

bedrijven ook interessant. Amazon bijvoorbeeld 

biedt flinke kortingen als je met bitcoins betaalt.

Nadeel is dat de koers flink kan schommelen. 

Ermee speculeren is risicovol. Ook al omdat er 

geen controle op is door de overheid of centrale 

banken. Bij bitcoin wordt gebruik gemaakt van 

open, decentrale databases waar alle deelnemers 

samen de eigenaar van zijn. Je kunt dus niet op 

een bank of instantie terugvallen. Als je bijvoor-

beeld je transactieadres (soort rekeningnummer) 

verliest ben je je geld kwijt. Niemand kan het ooit 

nog achterhalen. Zo is er een Texaan, die met de 

huidige koers tien miljoen euro aan bitcoins zou 

hebben, als hij zijn adres niet was kwijt geraakt. 

Dat wil je niet meemaken. Bitcoins zijn ook ge-

liefd bij de onderwereld, omdat het net als cash 

geld anonimiteit biedt, terwijl er geen gesjouw 

meer nodig is met koffers met geldbiljetten. Eu-

ropol stelt dat 40 % van alle criminele transacties 

al met bitcoins gebeurd. Bepaald geen klein bier. 

Daarom heb ik onlangs in Brussel in de anti-wit-

was wetgeving ingebracht dat ook aanbieders van 

digitale portemonnees (wallets) en handelaren in 

cryptomunten voortaan net als banken verdach-

te transacties moeten melden en zal ik bij alle 

regelgeving in de financiële sector voortaan ook 

cryptovaluta betrekken. Criminelen mogen zeker 

niet slapend rijk worden.

EU budget
Ieder jaar vindt na het zomerreces de discussie 

over de Europese begroting weer plaats. De Euro-

pese Unie wordt grotendeels gefinancierd door 

de lidstaten; zij dragen jaarlijks 1% van hun bru-

to nationale inkomen af aan de Unie. Nu wordt 

vaak het beschikbare budget als uitgangspunt 

genomen, waar vervolgens prioriteiten aan wor-

den gekoppeld. Dit geeft een perverse prikkel 

om het budget ook daadwerkelijk volledig te be-

steden. Ik zou graag zien dat er anders met dat 

Europese budget wordt omgegaan. Eerst moeten 

de prioriteiten gesteld worden, om vervolgens te 

kijken hoe we deze kunnen realiseren. Wat mij 

betreft wordt op Europees niveau de Zalmnorm 

ingevoerd: de inkomsten mogen niet de uitgaven 

bepalen. Allereerst moet er kritisch worden geke-

ken naar wat die prioriteiten zijn. Er zijn dingen 

die de nationale grenzen overschrijden en daar-

om het best op Europees niveau geregeld kunnen 

worden. Ik denk hierbij aan de ontwikkeling van 

een sterke Europese interne markt, het versterken 

van de concurrentiepositie en het gezamenlijk be-

waken van de Europese buitengrenzen. Als de pri-

oriteiten duidelijk zijn, kunnen we kijken hoe we 

deze kunnen financieren. Hierbij moet de Unie 

een maximaal uitgaveplafond hanteren en even-

tuele tegenvallers zelf opvangen. Als er meer geld 

wordt uitgegeven aan de ene kant, zal er ergens 

anders op moeten worden bezuinigd. Nu wordt er 

vaak extra geld van de lidstaten gevraagd bij te-

genvallers. Hierdoor is er geen prikkel om keuzes 

te maken. Evenzo moeten financiële meevallers 

niet aangegrepen worden om nieuwe politieke 

paradepaardjes op te tuigen. Wanneer het Ver-

enigd Koninkrijk de EU verlaat, zal het Europese 

budget met 15% afnemen. Dit biedt een extra aan-

gelegenheid om de prioriteiten scherp te stellen 

en het budget te hervormen. We kunnen het geld 

immers maar één keer uitgeven. 

Ook dit jaar sprak de koning op de traditionele 

derde dinsdag van september in de Ridderzaal de 

leden van de Staten-Generaal toe. Of het kabinet 

nu demissionair is of niet, of de onderhandelin-

gen voor een nieuw kabinet zijn afgerond of niet, 

het parlementaire jaar begint nu eenmaal op die 

dag. Maar een bijzondere Troonrede was het wel. 

De koning keek immers niet alleen terug op het 

afgelopen jaar, maar ook op de afgelopen kabi-

netsperiode. 

We zijn weer aan de slag
Hij constateerde hetzelfde positieve beeld van 

ons land als wij zelf. Het gaat beter met onze 

economie. We zien dat meer mensen aan de slag 

zijn. Dat zij weer een huis durven kopen. Dat on-

dernemers weer mensen aan durven nemen en 

in hun bedrijf durven investeren. Ook onze ex-

port en bedrijfsinvesteringen groeien. En belang-

rijk: het tekort op de rijksbegroting is veranderd 

in een overschot. De koning sprak terecht zijn 

bewondering uit voor de veerkracht van de Ne-

derlandse bevolking en het harde werk waarmee 

zij ons land uit de crisis hebben getrokken. Maar 

nog niet al die Nederlanders merken dat ook in 

hun eigen leven. Er zijn nog steeds mensen die 

zich iedere maand zorgen maken of ze de eindjes 

wel aan elkaar kunnen knopen. Nog niet iedereen 

heeft een baan. En we betalen allemaal nog te 

veel belasting. Dat veranderen, is prioriteit num-

mer één. 

Veiligheid
De koning vroeg ook aandacht voor de wereld 

om ons heen. Die dringt zich steeds heftiger aan 

ons op. We reizen de hele wereld over en weten 

door sociale media binnen seconden precies wat 

er aan de andere kant van de wereld gebeurt. 

We verdienen een derde van ons geld over de 

grens. Maar we zien ook dat die wereld instabie-

ler is geworden. Er gebeurt veel in de wereld, van 

oplopende spanningen tot regelrechte oorlogen. 

Van Noord-Korea tot Syrië. Niet voor niets ma-

ken mensen zich zorgen over hun veiligheid. De 

terroristische aanslagen in landen om ons heen 

maken ons angstig dat zoiets ook in ons land kan 

gebeuren. We doen er alles aan om dat te voor-

komen, maar mensen weten ook dat je veiligheid 

nooit kunt garanderen. Veiligheid is van ouds-

her een belangrijk thema voor de VVD. Wij zijn 

daarom blij dat er in de begroting van 2018 extra 

geld wordt uitgetrokken voor terrorismebestrij-

ding. De veiligheidsdiensten en Marechaussee 

krijgen meer budget. Maar er is ook extra geld 

voor digitale veiligheid, zodat we cyberspionage, 

cybersabotage en cybercriminaliteit beter kunnen 

bestrijden.

We hebben allemaal de gevolgen kunnen zien 

als mensen op de vlucht gaan voor oorlog. Wij 

zullen altijd bereid zijn echte vluchtelingen een 

veilige haven te bieden. Maar van nieuwkomers 

verwachten wij wel dat zij zich verbonden voelen 

met onze samenleving, onze wetten en onze nor-

men en waarden. Wij verwachten van hen dat zij 

een bijdrage leveren aan de maatschappij. En we 

zullen goed in de gaten houden wie onze wetten 

en normen niet onderschrijft of zelfs radicaliseert. 

Is dat het geval, dan grijpen we in.

Een ander onderwerp dat in de Troonrede aan 

de orde kwam is de manier waarop Nederland 

samenwerkt in internationale organisaties als de 

Europese Unie, de NAVO, de Verenigde Naties 

en andere internationale verbanden. De VVD ziet 

heel goed dat wij sommige kwesties alleen het 

hoofd kunnen bieden als we samenwerken met 

andere landen. 

Dat geldt voor onze veiligheid, maar bijvoorbeeld 

ook voor een gemeenschappelijk asielbeleid en 

klimaatbeleid. Europese buitengrenzen kun je im-

mers niet in je eentje bewaken. En ook schone 

lucht houdt zich niet aan landsgrenzen. Dat soort 

zaken moet je Europees aanpakken. 

Een ander onderwerp dat voor veel mensen be-

langrijk is en een plek in de Troonrede verdien-

de, is de zorg. Iedereen krijgt vroeg of laat in het 

leven met zorg te maken. Voor onszelf, of voor 

bijvoorbeeld onze ouders. En vooral de kwaliteit 

van dat laatste, de ouderenzorg, liet te wensen 

over. Het is dan ook goed dat voor de verpleeg-

huiszorg volgend jaar meer geld beschikbaar is, 

zodat kwetsbare ouderen betere zorg krijgen 

waarvoor meer personeel beschikbaar is. 

Tot slot was er in de Troonrede terecht aandacht 

voor de kwaliteit van het onderwijs. Daar wordt 

immers de basis gelegd om onze kinderen goed 

voorbereid de wereld in te sturen. En goed onder-

wijs bestaat niet zonder goede leraren. De VVD 

vindt het dan ook goed dat er al dit jaar wordt 

geïnvesteerd in de arbeidsvoorwaarden in het pri-

mair onderwijs.

Daadwerkelijk oplossingen
De start van dit parlementaire jaar valt bijna sa-

men met de start van de volgende kabinetsperi-

ode. De opdracht is nagenoeg hetzelfde: verder 

werken aan groei en een beter leven voor ieder-

een die in ons land woont. Daar heeft de VVD de 

afgelopen jaren hard aan gewerkt. En dat willen 

we in het nieuwe kabinet voortzetten. Dus terwijl 

het reguliere parlementaire werk weer van start 

is gegaan, wordt tegelijkertijd hard gewerkt aan 

een Regeerakkoord waarmee het volgende kabi-

net aan de slag kan voor Nederland. Zo kent u de 

VVD, als een partij die altijd de samenwerking zal 

blijven zoeken om daadwerkelijk oplossingen te 

bieden voor de uitdagingen waar ons land voor 

staat. Ieder parlementair jaar opnieuw.

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 
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Kan de zorg wat meer 
liberalisme gebruiken?

Door: Matthijs Pars

In de laatste week van augustus organiseerde de 

Prof. mr. B.M. TeldersStichting haar jaarlijkse zo-

merschool. Op maandag stroomden in de loop 

van de ochtend de cursisten het hotel Bergse Bos-

sen, gelegen te Driebergen, binnen. Deze fraaie lo-

catie, midden in het groen van de Utrechtse Heu-

velrug, was de ideale setting voor de deelnemers 

om zich te verzadigen met nieuwe kennis om-

trent het liberalisme. Want dat was immers de in-

steek van de zomerschool: een intensief vierdaags 

programma, waarin de verschillende facetten van 

het liberalisme behandeld zouden worden.

Al snel werd duidelijk dat de groep met deelne-

mers, twintig geïnteresseerde individuen rijk, 

een divers gezelschap vormde. Van rechtenstu-

dent tot fractiemedewerker, van Leidenaar tot 

Groninger, de cursisten beschikten over uiteenlo-

pende achtergronden. Dit maakte het er niet min-

der gezellig op. In tegendeel, dit creëerde juist 

een dynamiek binnen de groep, die interessante 

discussies opleverde, zowel binnen als buiten het 

programma.

Geen uniform gedachtengoed
Na een korte introductie door organisatoren Pa-

trick van Schie en Charlotte Lockefeer-Maas, kon 

het programma beginnen. Op die eerste dag werd 

al snel duidelijk dat het liberalisme niet een uni-

form gedachtengoed is, maar dat deze politieke 

theorie verschillende sub-stromingen omvat. Zo 

probeerde VVD’er in hart en nieren, Reinout Woit-

tiez, de cursisten te prikkelen met de vraag, waar 

ze zich zouden positioneren binnen het spectrum 

van het liberalisme. Dit bleek nog niet zo gemak-

kelijk, en velen kwamen tot de conclusie dat zij 

op deze vraag nog geen definitief antwoord kon-

den geven. De intentie van de zomerschool was 

dan ook de deelnemers hier de komende dagen 

over te doen contempleren, in de hoop hier na 

afloop toch een duidelijk antwoord op te krijgen.

 

Erg verhelderend hierin was de lezing van Patrick 

van Schie en Fleur de Beaufort, beiden werkzaam 

voor de TeldersStichting, die duidelijkheid schiep 

over de verschillende vormen van liberalisme. 

Waar het klassiek-liberalisme, ontplooiingslibe-

ralisme, en in extreme vorm libertarisme, zich 

vooral richten op het belang van individuele en 

‘negatieve’ vrijheid, onderstreept het sociaal-li-

beralisme ook de waarde van de sociale context 

waarin het individu zich bevindt en de ‘positieve’ 

vrijheid die hierbij komt kijken. Waar de rol van 

de overheid in de eerstgenoemde vormen zeer 

beperkt is, bepleit de laatstgenoemde een sterke-

re faciliterende verantwoordelijkheid voor deze 

overheid.

 

Met betrekking tot de internationale politiek, 

bleek het liberalisme met andere spelregels te 

moeten werken dan op nationaal niveau, zo stel-

de Raymond Kubben, onderzoeker aan de Univer-

siteit Tilburg. Hierin staat de anarchie die heerst 

tussen staten centraal. Dit resulteert in compe-

titie tussen staten, waarin eigenbelang voorop 

staat. Hoewel het liberalisme de waarde van de 

internationale vrije markt benadrukt, aangezien 

landen hier wederzijds van kunnen profiteren, is 

het ook realistisch op het gebied van power poli-

tics. Het zogeheten ‘machtsevenwicht’ gebaseerd 

op het ‘spontane orde’-principe, kan daarbij het 

voordoen van internationale conflicten niet uit-

sluiten.

Maatschappelijke rol
Van meer pragmatische aard waren de lezingen 

van de huidig Voorzitter van de Eerste Kamer, 

Ankie Broekers-Knol, en VVD Tweede Kamerlid 

Dilan Yesilgöz-Zegerius. Broekers-Knol zette een 

verhelderend verhaal uiteen over de inrichting 

van de staat en de rol van de Eerste Kamer hierin. 

Duidelijk werd dat de maatschappelijke rol van 

Eerste Kamerleden niet onderschat diende te wor-

den. Yesilgöz-Zegerius bood in haar workshop de 

cursisten de kans het debat omtrent straatintimi-

datie met elkaar aan te gaan en daarbij de liberale 

politieke theorie te koppelen aan huidige maat-

schappelijke discussies. Beide gastsprekers gaven 

tastbare voorbeelden van hoe de Nederlandse 

politiek werkt en hoe beleid in de praktijk vaak 

anders uit kan pakken dan wat de eigenlijke in-

tentie was.

Vrije wil?
Waar veel lezingen zich concentreerden op de po-

litieke fundamenten van het liberalisme, waren 

er regelmatig ook de welkome andere invalshoe-

ken aanwezig. Zo presenteerde neurowetenschap-

per Peter Hagoort een interessant verhaal over 

de vrije wil, of beter gezegd, de neurologische 

beperkingen die wij mensen omtrent dit begrip 

ervaren. Waar wij onszelf al snel beschouwen als 

mensen die weloverwogen, rationele beslissingen 

kunnen nemen, illustreerde Hagoort aan de hand 

van een aantal voorbeelden dat we onbewust 

vaak selectief zijn in wat we wel en niet waarne-

men. Ook Marcel Wissenburg, professor aan de 

Radboud Universiteit Nijmegen, gaf een boeiend 

college, over de relatie tussen mens en natuur.  

Hij benadrukte dat liberalen weldegelijk ‘groen’ 

kunnen zijn en dat ook voor hen de natuur een 

zekere intrinsieke waarde heeft.

 

De zomerschool bracht ook enkele kritische blik-

ken op het liberalisme naar voren. Diederik van 

Dijk (SGP), Jan Jacob van Dijk (CDA) en Naomi 

Woltring (PvdA) betoogden over hun visie op het 

liberalisme, in relatie tot hun eigen ideologische 

achtergronden. Uiteraard hadden deze sprekers 

allen een kritische noot te plaatsen bij het libera-

lisme. Volgens Diederik van Dijk was de vrijheid 

van het individu op bepaalde terreinen doorgesla-

gen waar volgens hem het laatste woord bij God 

lag. De bekendste voorbeelden hiervan zijn de Ne-

derlandse abortus- en euthanasiewetgeving. Jan 

Jacob van Dijk stelde dat het individu vooral zijn 

waarde vindt in sociale verbanden, waarbij het 

gezin traditioneel gezien een erg belangrijke rol 

inneemt. Woltring bekritiseerde het liberalisme 

op het negeren van falende markten, die schade 

aan mens en natuur zouden brengen. Ook stelde 

zij dat de ‘startstreep’ van individuen in de maat-

schappij zoals liberalen het voor zich zien, niet 

voor gelijke kansen zou zorgen, en daarom voor 

sommige personen verlegd diende te worden. 

Desalniettemin wisten die drie sprekers, ondanks 

veel verschillen, in verschillende mate ook over-

eenkomsten met het liberalisme te vinden. Het le-

verde interessante discussies met de cursisten op, 

en creëerde een wederzijdse reflectie op de eigen 

filosofische kernwaarden.

 

In het slot van de zomerschool stelden de cur-

sisten zichzelf nogmaals de vraag waar ze zich 

zouden positioneren binnen het liberale gedach-

tengoed. Waar sommigen juist meer overtuigd 

waren geraakt van hun eerdere antwoord, waren 

anderen toch aan het twijfelen gebracht en soms 

zelfs gewijzigd van positie. Het getuigde in ieder 

geval van een succesvolle week, waarin nieuwe in-

zichten de deelnemers tot denken hadden gezet. 

Naast dat het een leerzame week was, was het bo-

venal ook een erg gezellige week, met goed eten, 

plezierige borrels en een erg behaaglijke sfeer.

 

Nieuwsgierig geworden? Houd de website van de Tel-

dersStichting dan in de aanloop naar de zomer van 2018 

goed in de gaten.

 

Wilbert Jan Derksen is stagiair bij de TeldersStichting 

en student Internationale Betrekkingen vanuit Histo-

risch Perspectief aan de Universiteit Utrecht.

H
et kabinet van VVD en PvdA 

zette de afgelopen periode in op 

het afremmen van de collectieve 

zorglasten. De langdurige zorg 

anders werd anders gestructureerd en er wer-

den kostenplafonds voor de ziekenhuiszorg af-

gesproken met het zorgveld. Zorg was ook een 

hot issue tijdens de afgelopen verkiezingscam-

pagne. Het eigen risico kwam veelvuldig ter 

sprake en de SP maakte zich hard voor een na-

tionaal zorgfonds. De grote vraag is nu wat het 

komende kabinet rond de zorg zal gaan doen. 

Voor liberalen is daarbij relevant wat binnen de 

zorg collectief zou moeten worden geregeld en 

waar mensen eigen keuzes in zouden moeten 

maken. We legden deze vraag voor aan Frank 

de Grave, Eerste Kamerlid voor de VVD en tot 1 

januari voorzitter van de Federatie van Medisch 

Specialisten. Daarvoor was Frank de Grave on-

der meer 5 jaar voorzitter van de Nederlandse 

Zorgautoriteit, minister, staatssecretaris, Ka-

merlid en wethouder in Amsterdam. Frits Bol-

kestein was een van zijn liberale voorbeelden. 

Kan de langdurige zorg wat meer 
liberalisme gebruiken?
“De langdurige zorg is een containerbegrip, 

waar onder meer geestelijke gezondheidszorg, 

gehandicaptenzorg en ouderenzorg bij horen. 

Denk bij ouderenzorg aan hulp in de huishou-

ding en de verpleegzorg. Nederland wijkt in de 

ouderenzorg echt af van de rest van de wereld. 

Er is bijna geen land waar zoveel van de oude-

renzorg collectief is gemaakt, met uitzondering 

misschien van Scandinavië  Mensen moeten in 

de meeste andere landen veel meer veel meer 

zelf regelen: zijzelf of hun kinderen.”

Wat minder collectief dus 
in de ouderenzorg? 
“Ik denk dat we ons wel af moeten vragen of 

we niet teveel verplicht collectief hebben ge-

maakt. Kunnen mensen niet beter eigen afwe-

gingen maken, zoals ze dat ook doen met hun 

pensioen? De overheid zou dit gebied meer als 

vangnet moeten optreden. Op termijn worden 

de collectieve lasten als gevolg van de vergrij-

zing namelijk ondraaglijk voor toekomstige 

generaties. Als we niets doen zal straks een 

steeds kleiner aantal werkenden voor een gro-

ter aantal mensen de collectieve lasten van de 

ouderenzorg moeten opbrengen. Met andere 

woorden: de kinderen gaan voor moeder be-

talen, terwijl moeder er ook voor kan sparen. 

De jongere generatie kan de premies straks ge-

woon niet meer opbrengen.”  

Dat is geen al te vrolijke boodschap. 
“Ik besef dat dit politiek sensitief ligt. Het wordt 

als een kwestie van beschaving gezien dat we 

goed voor onze ouderen zorgen. Daar ben ik 

het hardgrondig mee eens, maar de vraag blijft 

wel: hóe doen we dat?” 

Geldt dit ook voor de ziekenhuiszorg, 
mag die ook wat minder collectief?
“Als liberaal moet je daar niet al te dogmatisch 

in zijn. Buitenlandse partijen kijken vol bewon-

dering naar de Nederlandse ziekenhuiszorg. 

We krijgen hoge cijfers voor hoe we de cura-

tieve zorg hebben geregeld. De kern van het 

huidige systeem, dat we sinds 2006 kennen, is 

dat er niet vanuit Den Haag met wetten za-

ken worden geregeld die over het veld worden 

uitgestrooid, maar dat verzekeraars, artsen en 

ziekenhuizen de ruimte krijgen en medever-

antwoordelijkheid dragen. Door de kostenpla-

fonds die minister Schippers met het veld heeft 

afgesproken zorgen we ervoor dat de stijging 

van de kosten van de gezondheidszorg onder 

de groei van het nationaal inkomen blijven. Dat 

zou liberalen moeten aanspreken, want de pre-

mie houd je zo binnen de perken. Dan zeg ik: 

don’t argue with succes. Ik denk ook dat we 

trots mogen zijn op het brede basispakket dat 

we in Nederland hebben, zonder onderscheid 

des persoons en waarbij ziekenhuiszorg niet 

afhankelijk is van de grootte van de portemon-

nee, zoals in Amerika.” 

In september verschijnt bij uitgeverij Boom een 

boek van de bekende journalist Jan Tromp, 

waarin Frank de Grave zijn inzichten deelt over 

de kunst van het besturen.



Door: Lisa Ubachs 

Dit jaar waren de noordelijk Seniorennetwerken 

Fryslân, Groningen en Drenthe gastheer van het 

Seniorennetwerk jaarcongres 2017. Na een harte-

lijk ontvangst in het Oranje Hotel te Leeuwarden, 

opende  de voorzitter Monique Boskma  de dag 

samen met Avine Fokkens, voorzitter van de Frie-

se VVD Statenfractie. De feestelijke opening werd 

vervolgd door verschillende experts die vertel-

den over thema’s met betrekking gezond ouder 

worden ( healthy ageing). Zo vertelde lector Ate 

Dijkstra van de NHL over de mogelijkheden van 

games en ‘high tech’ toepassingen om mensen te 

laten bewegen (bv. een muzikale roltrap). Hélène 

Zwaneveld van ‘Lable innovators in care’  toonde 

ons de voordelen van een interactief logboek met 

persoonlijke kwaliteitcriteria voor de aangeboden 

zorg. Directeur Zorgbelang Friesland Esther de 

Vrij sprak over voeding en smaaksturing. Al met 

al zeer informatieve sessies, die werden afgeslo-

ten met een uitgebreide lunch.

De dag werd vervolgd door vijf verschillende 

workshops met Tweede Kamerleden over speci-

fieke onderwerpen. Zo gaven Aukje de Vries en 

Helma Lodders een workshop over financiën en 

pensioenen. Het duo, Dennis Wiersma en Eric 

Ziengs debatteerden over duurzame inzetbaar-

heid. Zohair el Yassini en Statenlid Sylvia Hosman 

spraken over de vorm en bereikbaarheid van ken-

nisloketten in de zorg. Bij de workshop van Arno 

Rutte, over cultuur en maatschappij, kwam een 

een inleiding over ‘dementie en muziek’ door 

Margo Hoiting van Cityproms Embrace aan de 

orde. Kortom; een breed programma met grote 

interactiviteit tussen deelnemers en Kamerleden. 

Zohair el Yassini: ‘Ik houd van bijeenkomsten van de 

VVD. Het biedt de kans om in gesprek te gaan met leuke 

mensen over interessante onderwerpen. Deze interactie-

ve sessies geven mij zeker input wat ik mee kan nemen 

in mijn Kamerwerk.’

Na de gezamenlijke terugkoppeling van alle 

workshops werden de deelnemers nog  op de 

hoogte gebracht van de laatste ontwikkelingen 

over Culturele Hoofdstad 2018 door Joost Klaren-

beek.

Nadat alle deelnemers een dvd van de historie van 

de Elfstedentocht hadden ontvangen, kregen de 

congresdeelnemers nog een tasje boordevol toe-

ristische informatie uitgereikt.

Fryslân kon op deze wijze niet snel vergeten  

worden!

 

CONGRES SENIORENNETWERK 2017
HEALTHY AGEING

Op zaterdag 17 juni 2017 organiseerde het VVD 

Thematisch Netwerk Financiën de eerste VVD Fi-

nanciën Dag. Op Koetshuis De Zadelhoff in Breu-

kelen werd er gediscussieerd met politici, acade-

mici en het bedrijfsleven over actuele financiële 

onderwerpen. Rondom het thema “het spel en de 

spelregels” nam het publiek op interactieve wijze 

deel aan de discussies. 

Schuld en boete
De dag werd op aanmoedigende wijze geopend 

door waarnemend partijvoorzitter Eric Wetzels. 

De eerste lezing was voor rekening van Hans 

Hoogervorst, voormalig Minister van Financiën 

en momenteel voorzitter van de IASB. Over het 

onderwerp “Schuld en boete” hield hij een zowel 

informatieve als betogende toespraak. Hooger-

vorst waarschuwde voor de hoge mate van schul-

denlast in de wereld en in Europa, waar wij zijns 

inziens vroeg of laat voor moeten boeten. 

Pensioenen en Fintech
Aansluitend konden de aanwezigen kiezen uit 

twee deelsessies. De eerste deelsessie behandelde 

de haalbaarheid van een toekomstbestendig pen-

sioenstelsel. Arthur van der Wal, directeur bij Na-

tionale-Nederlanden, en pensioenadvocaat Wim 

Thijssen leidden de discussie met het publiek 

aan de hand van stellingen. De tweede deelsessie 

besprak de betekenis van Fintech voor de Neder-

landse economie. Don Ginsel, CEO van Holland 

Fintech, Aukje de vries, VVD- Tweede Kamerlid, 

en Cora van Nieuwenhuizen, VVD-Europarlemen-

tariër en Rapporteur Fintech, lieten hun licht 

hierover schijnen. 

Belastingdeals
Na een goede lunch in de zon hadden de aanwe-

zigen wederom de keuze uit twee gelijktijdige 

deelsessies. In de eerste deelsessie richtten fisca-

list Bartjan Zoetmulder, Tweede Kamerlid Aukje 

de Vries en Europarlementariër Cora van Nieu-

wenhuizen hun aandacht op de toekomst van 

belastingdeals. Bij de tweede sessie ging Tweede 

Kamerlid Mark Harbers in debat met econoom 

Roelof Salomons. Zij bespraken de verschillen-

de en soms uiteenlopende visies van politici en 

economen op financiële onderwerpen onder het 

motto: “Politiek versus Economie: niet met el-

kaar, maar ook niet zonder elkaar?” 

Stand van zaken
De dag werd op belangwekkende wijze afgeslo-

ten door oud-minister van Financiën en oud-ABN 

AMRO bestuursvoorzitter Gerrit Zalm. Met zijn 

brede en langdurige kennis en ervaring in de fi-

nanciële wereld, liet hij zijn gedachten gaan over 

de stand van zaken van de hedendaagse financiële 

sector. Onder het genot van een drankje spraken 

de aanwezigen na over de behandelde onderwer-

pen. Al met al bracht de bijeenkomst de bezoekers 

veel nieuwe inzichten en stof tot nadenken. Wij 

bedanken de sprekers voor hun interessante toe-

spraken en het publiek voor hun actieve bijdrage 

aan deze dag.

Vanwege de succesvolle uitwerking zal er volgend 

jaar opnieuw een VVD Financiën Dag worden ge-

houden. Tot die tijd organiseert het Thematisch 

Netwerk Financiën diverse andere bijeenkomsten 

rondom actuele financiële thema’s.  

Ook eens een bijeenkomst van het VVD Thema-

tisch Netwerk Financiën bijwonen? Dat kan! 

Word ook lid van ons netwerk via MijnVVD.nl 

en kijk op onze activiteitenpagina voor de eerst-

volgende bijeenkomst. Of schrijf je via finan-

cien.vvd.nl in voor onze nieuwsbrief en blijf op 

de hoogte van de openbare evenementen en het 

laatste nieuws. 

VVD FINANCIËN DAG 2017
Over het spel en de spelregels

De VVD is een verzamelplaats voor liberale 

denkers en doeners die zich actief willen 

inzetten. Een belangrijke rol binnen de par-

tij is daarom weggelegd voor de themati-

sche netwerken. De netwerken houden 

zich bezig met een grote verscheidenheid 

aan onderwerp. Iedereen met een goed 

idee om Nederland nog beter en liberaler 

te maken is van harte welkom!

Als lid van de VVD kunt u lid worden 

van één of meer thematische netwerken.  

Gratis! Voor een overzicht van alle thema-

tische netwerk verwijzen wij u graag naar 

de website van de VVD (www.vvd.nl/the-

matische-netwerken). 

Direct meedoen?
De thematische netwerken organiseren 

heel veel activiteiten waar u als lid van 

een thematisch netwerk direct gratis aan 

kunt deelnemen! Meld u aan via MijnVVD 

(www.mijnvvd.nl) en kijk op VVD.nl/acti-

viteiten voor een actuele agenda. 

WORD LID VAN EEN THEMATISCH NETWERK!
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Door: Sven Butter

Ieder jaar doet de VVD mee aan de Pride die een 

week lang Amsterdam in zijn greep houdt. Ook 

dit jaar deed de VVD mee aan het slotstuk van 

deze belangrijke week, namelijk de Amsterdam 

Canal Pride. Ieder jaar hebben wij internationale 

gasten op bezoek tijdens de Pride week om hen 

verder te helpen in hun acceptatiestrijd en te la-

ten zien hoe Nederland dit aanpakt. Dit jaar zijn 

dat Nikola en Desislava uit Bulgarije die daar 

hun strijd voeren voor meer acceptatie van de 

LHBTI-gemeenschap, De Liber sprak met ze. 

Wat denk je dat de grootste verschillen zijn tussen 

de Pride in Bulgarije en de Pride in Nederland? 

Nikola: “Ik denk dat de hulp die je nodig hebt 

om een Pride te organiseren hier veel makkelijker 

tot stand komt dan in Bulgarije.” Desislava: “Dan 

nog maar te zwijgen over de houding van de po-

litie tijdens onze Pride. In de begintijd hielden ze 

de agressieve protestanten niet op afstand. We 

hebben meerdere malen molotovcocktails gezien 

bij de anti-groep” Nikola: “Inmiddels gaat dat 

een stuk beter, maar de politie is nog steeds een 

gevoelig puntje. Zij willen nog steeds niet mee 

lopen in de Pride. Homoseksualiteit wordt snel 

ontkend in Bulgarije. Daarin ben ik best jaloers op 

hoe jullie hier samen diversiteit vieren”

Desislava: “Dat ben ik met je eens, maar we 

moeten accepteren dat we in Bulgarije met heel 

veel kleine stapjes ergens moeten komen, dat 

gaat niet met grote stappen tegelijk”. 

Welke stapjes nemen jullie om dichterbij bij jul-

lie doel te komen? Nikola: “Vanuit de politiek 

en andere maatschappelijke organisaties, behal-

ve LHBTI-community, kunnen we geen steun 

verwachten. Een homoseksuele parlementslid is 

hier ondenkbaar. Alleen de liberalen hebben een 

poging gewaagd, maar daar kwamen helaas te 

weinig stemmen voor.” Desislava: “Daarom zoe-

ken we vooral de internationale organisaties die 

ons verder in de goede richting kunnen brengen. 

We hebben bijvoorbeeld veel steun van Europe-

se ambassades van landen waar men veel verder 

is. De Nederlandse en Britse ambassadeur helpen 

ons gigantisch door  bijvoorbeeld mee te lopen, 

in het verleden hielpen de Verenigde Staten hier 

ook enorm bij”.

Welke verwachting hebben jullie met de Pride 

in Nederland? Desislava: “Het unieke aan jullie 

viering is natuurlijk het element van het water. 

Ik heb een paar Prides in andere landen meege-

maakt, maar dat waren allemaal ‘Pride-walks’. 

Jullie varen in een gigantische parade van boten, 

dat lijkt mij fantastisch! Helemaal als het weer 

morgen mee zit”.

Nikola: “Ik verwacht vooral heel veel positiviteit 

en liefde van de kant. Als ik jullie hoor over wat 

het niveau van acceptatie in Nederland is, kan 

het alleen maar één groot feest zijn. Dan moeten 

jullie niet uit het oog verliezen”. Desislava: “Wij 

zullen ook zeker gaan genieten van alle feestjes 

en liefde van de kant, maar onthoud dat het geen 

vanzelfsprekendheid is. Ik durf alleen maar te 

dromen dat we ooit de helft van jullie samenle-

ving in Bulgarije zullen zijn. Blijf die gedachte in je 

achterhoofd houden als je de vrijheid viert, want 

het is niet vanzelfsprekend” 

AMSTERDAM   PRIDE

Het is inmiddels begin oktober en als alles mee-

zit staat het nieuwe kabinet binnen een paar 

weken op het bordes van Paleis Noordeinde. 

Achter de schermen hebben we de afgelopen 

maanden heel hard gewerkt om er voor te zor-

gen dat Nederland ook de komende jaren kan 

rekenen op een stabiel kabinet. Ik realiseer mij 

dat veel mensen vinden dat het wel erg lang 

duurt voordat de formatie van het kabinet 

rond is. Ik snap dat heel goed. In 2012 ging 

dat anders. Nederland zat op dat moment in 

een diepe economische crisis. Er was geen tijd. 

Het kabinet moest er snel komen zodat we de 

maatregelen konden nemen die nodig waren 

om sterker uit de crisis te komen. Dat is gelukt,  

Nederland staat er goed voor.

Nu is het tijd voor een nieuw kabinet dat op 

die basis moet voortbouwen. Dat ervoor moet 

zorgen dat iederéén straks voelt dat het beter 

gaat met ons land. Dat kunnen we als VVD niet 

alleen. Met 33 zetels komen we er nog steeds 

43 tekort voor een meerderheid in de Tweede 

Kamer. We hebben dus een coalitie van meer-

dere partijen nodig om het land te besturen. 

Direct na de verkiezingen zijn we gaan pra-

ten over een coalitie van VVD, CDA, D66 en 

GroenLinks. Die samenwerking bleek na seri-

euze onderhandelingen niet haalbaar. Dat be-

tekende dat we vlak voor de zomer opnieuw 

moesten beginnen.

Inmiddels zijn we al enige tijd in gesprek met 

het CDA, D66 en de ChristenUnie. Die ge-

sprekken gaan goed. Maar, als je met vier par-

tijen - met ieder hun eigen wensen en idea-

len – aan de onderhandelingstafel zit, gaat het 

niet snel. Toch heb ik er alle vertrouwen in dat 

het ons uiteindelijk gaat lukken. Deze partijen 

hebben net als de VVD de ambitie om er de 

komende jaren voor te zorgen dat het met Ne-

derland de goede kant op gaat. Die gedeelde 

ambitie geeft mij het vertrouwen dat we tot 

een samenwerking kunnen komen. Een plan 

voor Nederland voor de komende jaren, dat 

iedereen de vruchten laat plukken van het eco-

nomisch herstel. Terwijl wij hard werken om de 

onderhandelingen zo snel mogelijk af te ron-

den, wens ik jullie alvast 

veel succes met de 

voorbereiding op 

de gemeenteraads-

verkiezingen!

Mark Rutte

Partijleider

Door: Karima Bouchtaoui

Haagse seminar
Eindelijk! Een bijeenkomst voor liberalen om over 

onze Nederlandse waarden te discussiëren. Twee 

deelnemers van de masterclass van de Haagse 

VVD (Gert Jan Smit en Paul Werker) raakten ge-

inspireerd door het thema ‘Cultuur en Identiteit’ 

en organiseerden hierover een seminar. Bij het 

lezen van de aankondiging aarzelde ik geen mo-

ment en schreef mezelf in voor dit evenement. 

Op een zonnige zaterdag in juni ging ik naar Den 

Haag om met liberalen te discussiëren over onze  

normen en waarden. In een klein vol zaaltje zit-

ten we aandachtig te luisteren naar het heldere 

betoog van gastspreker Afshin Ellian. Scherpe 

woorden vulden de zaal en al gauw concludeer-

den we dat we trotser mogen zijn op onze cultuur 

en identiteit. Meer invulling geven aan ’s lands 

wijs ’s lands eer zou onze samenleving goed doen 

was de conclusie. 

Vrijheid en gelijkwaardigheid
Net als de twee deelnemers van de Haagse mas-

terclass maak ik mij grote zorgen. Ik zie dat onze 

waarden ‘vrijheid’ en ‘gelijkwaardigheid’ steeds 

meer onder druk komen te staan. Belangrijke 

waarden die de Verlichting ons heeft gebracht 

en waar hard voor is gestreden. Vrijheid en gelijk-

waardigheid zijn belangrijk voor onze cultuur en 

identiteit. Deze waarden moeten wij koesteren, 

doorgeven, en zuinig op zijn. Dat doen we in Ne-

derland onvoldoende. Wij liberalen dienen daar-

om dé hoeders van onze vrijheid en gelijkwaar-

digheid te zijn. 

Lange armen, lange tenen
Geïnspireerd door het Haagse evenement denk 

ik dat we aan nieuwkomers duidelijk dienen te 

maken dat het Nederlanderschap verder reikt dan 

louter het felbegeerde Nederlandse paspoort. Ne-

derlander zijn is loyaal zijn aan onze Nederlandse 

waarden, in het bijzonder vrijheid en gelijkwaar-

digheid. Dat begint met respect hebben voor de 

waardigheid van het individu. Een ieder mag 

denken, voelen en leven zoals hij of zij wil, zolang 

deze niet de vrijheid van een ander belemmert. 

Daarnaast moeten we de Nederlanders van diver-

se komaf, de zogeheten tweede en derde genera-

tie, niet vergeten dicht bij ons te houden. Daar 

dreigt het gevaar van lange armen en lange te-

nen. Het medicijn hiervoor is meer aandacht te 

hebben voor onze Nederlandse verworvenheden, 

te beginnen in de klas en bij de opvoeding thuis. 

Waarden als vrijheid en gelijkwaardigheid dienen 

een centrale plek te krijgen in de klas en thuis. 

Een flinke dosis Hollandse nuchterheid is hierbij 

onmisbaar. Dat is nodig om te leren je open te 

stellen voor andermans argumenten, te kunnen 

relativeren en belangen af te wegen. 

Nederlandse verworvenheden
Indien we de Nederlandse verworvenheden blij-

ven verwaarlozen, krijgen we een samenleving 

die niet weet waar het vandaan komt. Als we niet 

weten waar we vandaan komen, waar gaan we 

dan naartoe? Als liberaal koester ik onze Neder-

landse verworvenheden. Nu is het moment dat we 

binnen en buiten onze partij duidelijk laten zien 

dat de VVD over onze Nederlandse verworvenhe-

den wil waken. Vrijheid en gelijkwaardigheid zit 

in het DNA van onze partij. Nu onze samenleving 

nog. Alleen als we onze Nederlandse verworven-

heden koesteren en doorgeven leven we echt vol-

gens onze wijs en onze eer. 

Karima Bouchtaoui is geboren in 

Utrecht (18 juli 1975), getogen in De Bilt 

en woont en werkt in Rotterdam. Moe-

der van twee kinderen. Vrijheid en de-

mocratie zijn niet vanzelfsprekend voor 

haar. Naast lid zijn van het Algemeen 

Bestuur van waterschap Schieland en 

de Krimpenerwaard zet Karima zich op 

diverse manieren in voor een liberaal 

Nederland       @K_Bouchtaoui. 



Liberale Loopbanen
Geen loopbaan is gelijk; niet in het bedrijfsleven, maar al zeker niet in de 

politiek. En het is zeker niet eenvoudig om keuzes te maken tussen en/of 

binnen een politieke of maatschappelijke loopbaan. De één heeft ambities 

om volksvertegenwoordiger te worden, de ander heeft wellicht bestuurlijke 

ambities. Sommigen staan voor de keuze: of hun politieke loopbaan 

vervolgen of hun energie op een maatschappelijke carrière richten: weer 

anderen worstelen met de vraag hoe een politieke en maatschappelijke 

carrière eigenlijk te combineren.

In deze workshop wordt, tijdens een intensief programma, inzicht geboden 

in de eigen drijfveren en ambities, en wordt dieper ingegaan op kansen en 

mogelijkheden met op het eind een actieplan voor de eigen politieke of 

bestuurlijke carrière. Tijdens de workshop kunt u in een een op een gesprek 

met alle inleiders uw ambities en twijfels bespreken. Aan deze workshop, 

die door Talentmanagement wordt georganiseerd, verlenen Hans van den 

Broek, Bruno Bruins, Frans Gosses, Marianne Schuurmans en Mark  Harbers 

hun medewerking. 

Voor wie is Liberale Loopbanen?
De workshop Liberale Loopbanen is bestemd voor VVD’ers die al geruime 

tijd politiek of bestuurlijk actief zijn en toe zijn aan de volgende stap. 

Het aantal plaatsen is beperkt en de groep wordt zo optimaal mogelijk 

samengesteld. Kandidaten worden geselecteerd op basis van hun (VVD-) CV 

en politiek bestuurlijke ervaring.

De workshop liberale loopbanen vindt plaats op vrijdag 8 en zaterdag  

9 december 2017

Hoe kan ik mij aanmelden?
De inschrijvingen verlopen via MijnVVD (MijnVVD.nl). Per op-leidingstraject 

staat op MijnVVD meer informatie over hoe de precieze aanmelding verloopt. 

Het aantal beschikbare plaatsen is beperkt, dus hanteert de Haya van 

Somerenstichting een selectieprocedure voor deze trainingsprogramma’s. 

Mocht u vragen hebben over de Kadertraining of Liberale Loopbanen, 

de aanmeldingsprocedure of hoe u zich het beste kunt voorbereiden, 

neem dan contact op met de Haya van Somerenstichting: haya@vvd.nl of  

070-3613010.

De Kadertraining 2018
De Kadertraining bestaat uit vier zaterdagen vol met trainingen, 

workshops en simulaties. Deze 21e editie biedt een unieke gelegenheid om 

vaardigheden, die u nodig heeft in een politieke of bestuurlijke functie, 

verder te ontwikkelen. Vier zaterdagen waarop de VVD en uzelf daarin gaan 

investeren. U volgt hoogwaardige gastcolleges van bijzondere sprekers. Er 

zijn ervaringsdeskundigen aanwezig om u feedback te geven. En u heeft de 

kans een landelijk netwerk op te bouwen. Tijdens de Kadertraining worden 

interessante inleiders vanuit de VVD en daarbuiten genodigd om hun visie 

met ons te delen. Tweede Kamerlid Mark Harbers is dagvoorzitter tijdens 

alle zaterdagen. Diverse Tweede Kamerleden en andere VVD-prominenten 

zullen hun medewerking aan deze Kadertraining verlenen. 

De Kadertraining 2018 vindt plaats op de volgende zaterdagen:
• 13 januari 2018

• 3 februari 2018

• 24 maart 2018

• 7 april 2018

Voor wie is de Kadertraining?
De Kadertraining is voor actieve VVD’ers die een volgende stap willen zetten 

in een politieke rol. U wilt zich bijvoorbeeld verder ontwikkelen als raadslid 

of juist de stap zetten richting de eerste publieke, politieke functie. We gaan 

er vanuit dat deelnemers aan de Kadertraining de regionale Masterclass 

hebben doorlopen én meerdere jaren actief zijn binnen de VVD. Dit kan 

als raadslid, wethouder, gedeputeerde of een rol achter de schermen, 

bijvoorbeeld als adviseur. Mocht het in uw regio niet mogelijk zijn om een 

Masterclass te doorlopen, dan bent u er zelf verantwoordelijk voor dat u een 

fors aantal trainingen hebt gevolgd. 

De Haya biedt ook dit politieke jaar weer verschillende opleidingstrajecten aan. Voor iedere ambitie is er wat wils. Zo is er 

in december een nieuwe editie van de workshop Liberale Loopbanen en start in januari de Kadertraining 2018. Voor ieder-

een die een volgende stap wil zetten in zijn politieke ontwikkeling zijn vanaf nu de inschrijvingen weer geopend.
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE 

VVD VOORBEHOUDEN. DE VVD HEEFT ALLE 

ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN VAN 

WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER 

RECHTHEBBENDEN ZIJN, DIE NIET 

GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN 

WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL 

NIET BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ 

VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD 

IN VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE 

VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAROP 

DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Kabinet-Rutte III is aangetreden en daar waren we 

ook aan toe. De formatie heeft lang geduurd. Dit 

betekent ook dat we afscheid nemen van Rutte 

II en daarmee ook van enkele toonaangevende 

VVD-bewindspersonen. Veel dank zijn wij ver-

schuldigd aan Henk Kamp, Edith Schippers, Stef 

Blok en Melanie Schultz! Op het aanstaande par-

tijcongres zullen we hen zeker nog in het zonnetje 

zetten. 

Op de valreep hebben wij ook afscheid moeten 

nemen van Jeanine Hennis als minister van Defen-

sie. Zij heeft haar aftreden op uiterste waardige 

manier gedragen en haar politieke verantwoorde-

lijkheid genomen. Dat verdient alleen maar res-

pect. Wij hopen Jeanine snel weer terug te zien 

aan het politieke front.

Binnenkort kunt u weer uw stem uitbrengen. Deze 

keer niet voor Tweede Kamer of gemeenteraad, 

maar wie de partijvoorzitter van de VVD wordt.

Het is de tweede keer in de geschiedenis van de 

partij die begin volgend jaar haar 70e verjaardag 

viert, dat de verkiezing van de voorzitter verloopt 

via een ledenraadpleging. U hoeft dus niet naar 

een congres, maar u kunt vanuit uw luie stoel of 

vanachter uw bureau mede bepalen wie er leiding 

geeft aan de VVD. En elke stemt telt. Er is geen 

minimum aantal stemmen en geen enkele andere 

drempel. Dus het is erg belangrijk dat u gebruik 

maakt van uw recht om te stemmen. Want een 

mooie opkomst geeft ook meer mandaat aan de 

voorzitter. 

Want de voorzitter treedt op namens u. Zowel op 

organisatorisch als politiek gebied. Het afgelopen 

half jaar heb ik uw voorzitter mogen zijn en heb 

zelf ervaren wat voor een enthousiast team op het 

Algemeen Secretariaat werkzaam is. Met bevlo-

genheid en met passie wordt eraan gewerkt om 

ervoor te zorgen dat de VVD de grootste partij is 

en blijft. Je staat er niet altijd bij stil wat er komt 

kijken bij de organisatie van een partij. Commu-

nicatie, campagne, opleiding en training enz. het 

moet allemaal worden bedacht en uitgevoerd en 

vragen van en problemen in Lokale- en Themati-

sche Netwerken beantwoord en opgelost.  

Met het opengooien van de partij en het vormen 

van lokale netwerken hebben we geprobeerd om 

de partij bereikbaarder te maken. Veel kleine af-

delingen hadden moeite met het bemensen van 

bestuur of commissies en het organiseren van ac-

tiviteiten. Door het bundelen van krachten hebben 

we gehoopt dat er synergie zou ontstaan. Wat er 

op papier mooi uitziet, hoeft in de praktijk niet al-

tijd te werken. Daar gaan we komende tijd veel 

aandacht aan besteden samen met de Regio’s.

Veel energie zit er in Thematische Netwerken. 

Er worden echt hele mooie en inspirerende bij-

eenkomsten georganiseerd. Ik heb de afgelopen 

maanden een aantal bijeenkomsten mogen bij-

wonen of zelfs mogen openen. De discussies, de 

dynamiek; het is mooi om te  zien. Wel moeten 

we er nog harder aan werken om expertise van 

buiten de partij naar binnen te halen. Netwerk-

bijeenkomsten staan open voor iedereen, dus ook 

voor niet-leden. En de hoop is natuurlijk dat ze 

zo enthousiast worden, dat ze wel lid worden. Als 

lid heeft u het voordeel dat u mee mag stemmen, 

actief kunt worden in Raad, Staten of Kamer en 

fantastische opleidingen kunt volgen.

Op politiek gebied maakt de voorzitter deel uit 

van het ‘kernteam’.  In het kernteam dat verder 

bestaat uit de politieke leiding van de partij wordt 

zowel de actuele politiek als de lange termijn stra-

tegie besproken. De afgelopen maanden werd er 

met name gesproken over de voortgang van de 

formatie. Ik heb vooral gezien hoe hard er wordt 

gewerkt door onze politici en hun medewerkers. 

Kortom, het voorzitterschap is een mooie en boei-

ende functie en de nieuwe voorzitter verdient uw 

steun en dus ook uw stem. We hebben twee pri-

ma kandidaten, waarbij mag worden opgemerkt 

dat we als Hoofdbestuur onze voorkeur hebben 

uitgesproken voor Christianne, maar uiteindelijk 

bepaalt u wie het wordt. 

De aanleiding was weliswaar niet zo leuk, maar ik 

ben toch met veel plezier uw waarnemend voor-

zitter geweest de afgelopen zes maanden. Als u 

uit eerste hand wilt 

horen wie uw nieuwe 

voorzitter wordt, dan 

verwelkom ik u graag 

op het partijcongres 

op 25 november in 

Nieuwegein!

Eric Wetzels

Waarnemend 

partijvoorzitter

Als lid betaalt u jaarlijks uw contributie aan de 

partij, maar wist u dat u kunt besparen op uw 

contributie aan de VVD? 

De VVD is aangewezen als een Algemeen Nut Be-

oogde Instelling (ANBI), dat betekent dat u onder 

bepaalde voorwaarden uw contributie en giften 

als aftrekpost bij de belastingdienst kunt opvoe-

ren. Sterker nog: als u uw contributie voor vijf  

jaar vastlegt behaalt u nog meer belastingvoor-

deel. U bespaart dus op uw contributie. Ook 

wordt uw contributie afgeschreven door middel 

van automatische incasso, zo heeft u er ook geen 

omkijken meer naar. Voor de VVD  betekent het 

meer zekerheid en de middelen zodat de partij  

ook in de toekomst kan blijven investeren in op-

leiding en training van onze mensen, activiteiten 

en bijeenkomsten en de campagnes. 

Ook eventuele giften aan de VVD die u voor mi-

nistens vijf jaar vastlegt leveren u voordeel op. 

Uw gift is dan volledig aftrekbaar van uw belast-

baar inkomen en u ontvangt dus een deel van uw 

gift terug  van de Belastingdienst. Giften die niet 

schriftelijk zijn vastgelegd als periodieke schen-

king zijn niet of slechts voor een klein deel aftrek-

baar.

Door de schenking schriftelijk vast te leggen kunt 

u dus meer geven zonder dat het u meer kost.

Uw steun is van groot belang voor de VVD, want er 

gebeurt ontzettend veel binnen onze partij. Over 

minder dan drie weken staat het Najaarscongres 

op de agenda. Ook de gemeenteraadsverkiezingen 

komen rap dichterbij. De campagne barst  weer 

in alle hevigheid los. Alle vrijwilligers die weder-

om de straat opgaan om ons verhaal te vertellen, 

geweldig!  Ook onze ‘Bakkie-Doen?’-koffietruck 

doorkruist de komende maanden weer het hele 

land.  

We hoeven er geen doekjes om te winden; er is  

geld nodig om dit allemaal te doen. Nu én in de 

toekomst. 

Wij helpen u graag bij het vastleggen van uw con-

tributie en/of gift. Ga naar www.vvd.nl/bespaar en 

vul uw gegevens in. Wij nemen daarna direct con-

tact met u op en ondersteunen u bij het in orde 

maken van uw aanvraag. Voor meer informatie 

verwijs ik u graag door naar de website. 

Ik dank u hartelijk voor uw steun aan de VVD!

Tanja Haseloop

Penningmeester

Mocht u het zich afvragen, het is niet zo dat 

ik als peutertje al de ambitie had om fractie-

voorzitter van de VVD te worden. Dat zou 

ook behoorlijk ongezond zijn, denk ik nu als 

ik naar mijn paar maanden oude dochter kijk. 

Haar ambities strekken nog niet verder dan 

eindelijk dat eerste fruithapje eten... 

Zelfs toen ik in 2007 actief werd bij de VVD 

in Breda, was ik niet direct bezig met het Ka-

merlidmaatschap, laat staan het fractievoor-

zitterschap. Wel werd ik snel gegrepen door 

de politiek.

Want een eigenschap die ik wel altijd heb 

gehad is dat ik dingen die mij niet bevallen, 

liever probeer te veranderen dan dat ik blijf 

hangen in geklaag. Op gemeentelijk niveau 

is het effect van politieke besluiten behoorlijk 

snel zichtbaar. Een winkelcentrum dat wordt 

opgeknapt, waardoor ondernemers er weer 

een zaak willen beginnen. Een gevaarlijke 

verkeerssituatie die wordt opgelost, waardoor 

kinderen veiliger naar school kunnen. Goede 

zorg die dicht bij mensen thuis georganiseerd 

wordt. Je ziet het effect van je werk op de 

stad. 

En toch ging ‘Den Haag’ trekken en stapte ik 

in 2010 de Tweede Kamer in. En hoewel mij 

ook daar – vooral door journalisten – vele am-

bities werden toegedicht die ik nog helemaal 

niet had, ging het toen ineens snel. Na vijf 

jaar Kamerlidmaatschap mocht ik als staatsse-

cretaris van Veiligheid en Justitie aan de gang. 

Een geweldige baan op een belangrijk terrein. 

De komst van asielzoekers heeft de afgelopen 

jaren voor onrust in ons land gezorgd. Ik ben 

blij dat ik er aan heb kunnen bijdragen om die 

toestroom in te dammen. En ja, toen begon 

het toch te kriebelen. 

Als Kamerlid en staatssecretaris heb ik gezien 

hoe belangrijk de rol van mijn voorganger 

Halbe Zijlstra was. Om te zorgen dat de li-

berale koers van het kabinet wordt bewaakt. 

Om onze VVD-standpunten uit te dragen en 

te laten zien welk land wij voor ogen hebben. 

Ook al hebben we als onderdeel van een co-

alitiekabinet ook een gezamenlijke koers. En 

om leiding te geven aan een team van en-

thousiaste politici die dag in dag uit hard wer-

ken om ons land beter te maken. Dus besloot 

ik mij in oktober kandidaat te stellen. Ik ben 

er trots op dat de fractie mij het vertrouwen 

heeft gegeven om hun voorzitter te worden. 

We hebben een kabinet, we hebben een Re-

geerakkoord, dus we kunnen aan de slag. 

Handen uit de mouwen! 

Ik heb er zin in!     

 
Klaas Dijkhoff
Fractievoorzitter Tweede Kamer
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De formatie heeft lang geduurd. Langer dan u ver-

moedelijk wilde, maar ook langer dan wij wilden. 

We wilden immers niets liever dan aan de slag 

met onze plannen voor Nederland. Toch is het 

ook goed dat de vier partijen alle terreinen zorg-

vuldig zijn langsgelopen. Zodat er nu een stabiele 

inhoudelijke basis ligt voor de komende jaren. 

Natuurlijk, het blijven vier partijen met verschil-

lende achtergronden en ideeën voor Nederland. 

Maar wat ons bindt is dat we onze mouwen wil-

len opstropen en aan het werk willen. Niet roe-

pen langs de zijlijn, maar ons land beter maken. 

Zelfs als dat betekent dat er compromissen moe-

ten worden gesloten. Dingen inleveren om andere 

zaken te bereiken, dat hoort erbij als je iets voor 

elkaar wilt krijgen. Zo zit ons systeem nu eenmaal 

in elkaar. Wij zijn dan ook trots op dit akkoord, 

waarmee iedereen gaat voelen dat het beter gaat. 

En trots op de ploeg mensen die het uit gaat voe-

ren!

  

Het Regeerakkoord is geen pakket van op zichzelf 

staande maatregelen. Ze hangen met elkaar sa-

men. Het totaal zorgt ervoor dat vrijwel iedereen 

erop vooruit gaat.

 

Daarnaast is het ons gelukt om op de belangrij-

ke onderwerpen uit ons verkiezingsprogramma, 

veel te bereiken. Het voert te ver om al die plan-

nen hier langs te lopen. Daarvoor verwijzen we 

u graag naar het Regeerakkoord zelf, dat u kunt 

vinden op de site van de Rijksoverheid of de Twee-

de Kamer. Wel willen we hier graag een aantal be-

langrijke onderwerpen aanhalen

WERKEN LOONT
Zo zorgt dit akkoord ervoor dat de netto salaris-

sen zullen stijgen. Na de crisis willen we dat men-

sen ook echt gaan voelen dat het beter gaat met 

ons land. Daarom worden de belastingen fors ver-

laagd. Vooral de mensen met middeninkomens 

zullen hiervan profiteren. We brengen vooral de 

belasting op arbeid omlaag, zodat werken loont 

en méér werken méér loont. Bovendien verhogen 

we de kinderopvangtoeslag, zodat tweeverdieners 

meer overhouden en werk en zorg voor de kinde-

ren nog beter kunnen combineren. Er komt wel 

een verhoging van de btw op voedsel en medicij-

nen. Gelukkig gaat het inkomen meer omhoog, 

dan dat we aan die duurdere spullen moeten uit-

geven.

En gelukkig gaat het weer goed met Nederland 

en vinden steeds meer mensen een baan. Dat is 

overigens vooral te danken aan het MKB. Maar 

juist voor kleine werkgevers zijn de risico’s en 

bureaucratie te groot om mensen in vaste dienst 

te nemen. Dat pakken we aan, zodat we mensen 

die liever een vaste baan hebben, meer zekerheid 

kunnen bieden. Tegelijkertijd zijn er veel mensen 

die heel bewust kiezen voor flexibiliteit en onder-

nemerschap. Die mensen moeten we koesteren. 

Daarom gaat de wetgeving voor ZZP’ers op de 

schop, zodat de echte ZZP’ers weer kunnen doen 

waar ze goed in zijn: ondernemen.

REIZEN ZONDER GROTE VERTRAGING
Het feit dat het goed gaat met onze economie be-

tekent dat het steeds drukker wordt op de weg. 

Veel mensen zijn werkzaam in de transportsector, 

waaraan Nederland veel geld verdient. We moe-

ten zorgen dat iedereen zonder grote vertraging 

kan blijven reizen. De komende jaren investeren 

we 2 miljard extra in onze wegen, het spoor en 

vervoer over water en in de lucht. Maar wel op 

een manier dat we het klimaat en de wereld om 

ons heen, zo min mogelijk belasten. Dat doen we 

niet door te verbieden, maar door ruimte te bie-

den voor innovatie. Een gezond en prettig leefkli-

maat is voor onze generatie, maar ook voor onze 

kinderen en kleinkinderen van groot belang. Wij 

geloven in het stimuleren van het juiste gedrag en 

het stimuleren van ondernemers om schone pro-

ducten en diensten te ontwikkelen. Maar klimaat 

stopt niet bij de grenzen. Daarom is het logisch 

dat wij binnen Europa gezamenlijk optrekken als 

het gaat om bijvoorbeeld afspraken rond CO2 uit-

stoot. 

 DE KANS ZO KLEIN MOGELIJK
We doen belangrijke investeringen in onze vei-

ligheid, want het is voor ons allemaal belangrijk 

dat onze buurten en straten veilig zijn. Dat je kin-

deren op straat kunnen spelen en dat je ze naar 

school durft te laten lopen. En helaas zijn er ook 

nieuwe dreigingen bijgekomen. In landen om ons 

heen hebben de afgelopen jaren terroristische 

aanslagen plaatsgevonden. Garanties op veilig-

heid zijn er niet, er kan altijd iets gebeuren. Maar 

we moeten er wel alles aan doen om de kans zo 

klein mogelijk te maken. Daarom investeren we  

ruim 400 miljoen in politie. Ook nemen we extra 

maatregelen tegen terrorisme.

 

Maar ook in de rest van de wereld is er op het ge-

bied van veiligheid wat veranderd. Denk aan de 

situatie in Rusland, Turkije en Noord-Korea. En 

dreigingen zijn niet alleen meer ver weg, maar 

ook dicht bij huis. Dreigingen die wij tien jaar 

geleden nog niet kenden en die onze manier van 

leven in gevaar kunnen brengen. Wij hebben een 

sterke krijgsmacht nodig, die onze belangen kan 

beschermen: dicht bij huis en soms ver van huis. 

Daarom investeren we 1,5 miljard in defensie.

WANNEER HET NODIG IS
De onrust in de wereld zorgt ervoor dat grote 

groepen mensen op zoek zijn naar een veiliger 

plek of een beter leven. Nog maar 2 jaar geleden 

was er een enorme vluchtelingenstroom in Euro-

pa die ook in Nederland voor veel onrust zorgde. 

We zagen onze wijken en buurten veranderen. Op 

de meeste plaatsen ging de opvang goed, maar 

regelmatig ook niet. We hebben deze stroom 

kunnen terugdringen door in Europa een over-

eenkomst met Turkije te sluiten en zo te zorgen 

dat vluchtelingen in hun eigen regio opgevangen 

werden. Het aantal gevaarlijke en mensonteren-

de overtochten van wanhopige mensen die dat 

toevallig kunnen betalen is hierdoor afgenomen. 

Het is daarnaast de enige manier om te zorgen 

dat mensen zich in hun straten en wijken thuis 

kunnen blijven voelen. Daarom is het belangrijk 

dat het gelukt is om in het regeerakkoord af te 

spreken dat dit soort overeenkomsten wanneer 

het nodig is, weer gesloten kunnen worden. Na-

tuurlijk zal ook Nederland een bijdrage leveren 

aan de opvang van vluchtelingen die niet in de 

eigen regio kunnen blijven.

Maar als je hier mag blijven, dan verwachten 

we dat je je inspant om mee te doen in onze sa-

menleving. We willen dat je integreert en ac-

tief deelneemt. Dat is de afgelopen jaren niet 

goed gegaan. De plicht om te integreren was te 

vrijblijvend en de eisen waren te laag. Dat moet 

veranderen, want teveel mensen spreken de taal 

niet, staan langs de kant en komen in een uitke-

ring terecht. Dat vergt een inspanning van beide 

kanten. Mensen die hierheen komen moeten zelf 

verantwoordelijkheid nemen. En onze samenle-

ving moet nieuwkomers een kans geven om mee 

te doen. Doe je niet mee of misdraag je je zelfs, 

dan grijpen we in. We willen niet alleen dat je de 

taal spreekt en aan het werk bent. We willen dat 

je onze samenleving en de Nederlandse vrijheden 

en gelijkheden - niet voor niets vastgelegd in onze 

Grondwet - respecteert.

 

INVESTEREN IN ONDERWIJS
Dit Regeerakkoord investeert in iedereen, van 

jong tot oud. Dat begint bij aandacht voor onze 

kinderen. Goed onderwijs is voor hen van heel 

groot belang. Iedereen verdient een goede start 

en ieder kind moet dezelfde kansen krijgen. Daar-

bij mag je achtergrond of een beperking nooit 

uitmaken. De pijlers van goed onderwijs zijn de 

leerkrachten en docenten. Zij maken het verschil 

in het leven van onze kinderen. Wij willen dat ze 

hun aandacht aan die kinderen kunnen geven 

in plaats van te worden bedolven onder admini-

stratieve taken. Op tal van terreinen komt er ex-

tra geld beschikbaar voor onderwijs, in totaal 1,5 

miljard.

LIEFDEVOLLE ZORG
Maar ook onze ouderen en zieken verdienen aan-

dacht. Zij moeten de liefdevolle zorg krijgen die 

ze verdienen. Iedere dag werken duizenden men-

sen in de zorg keihard om onze kwaliteit van le-

ven zo hoog mogelijk te houden. Niet voor niets 

behoort onze zorg tot de beste van Europa. Nieu-

we hervormingen zijn niet nodig want we hebben 

al veel verbeterd. En dat blijven we doen. We in-

vesteren ruim 2 miljard euro in de ouderenzorg. 

En daarnaast trekken we ook geld uit voor preven-

tie en innovatie, zodat hopelijk minder mensen 

ziek worden. We gaan mensen niet zeggen hoe ze 

moeten leven, maar zullen wel maatregelen ne-

men om mensen te helpen zo gezond mogelijk te 

blijven.

 

Bij prettig ouder worden hoort ook dat je je geen 

zorgen hoeft te maken over je pensioen. Juist in 

de periode dat je stopt met werken wil je geen on-

zekerheid of je de rekeningen nog wel wel kunt 

betalen. Door veranderingen op de arbeidsmarkt, 

de stijgende levensverwachting, de financiële 

crisis en de lage rente hebben we ook de zwakke 

punten van ons pensioenstelsel gezien. We kun-

nen de hoogte van pensioenen niet garanderen, 

dat is aan de pensioenfondsen. Maar we kunnen 

wel zorgen voor een goed werkend stelsel. We 

gaan het pensioenstelsel hervormen en ervoor 

zorgen dat mensen tijdens hun werkende leven 

veel meer invloed hebben op het pensioen dat ze 

opbouwen. 

ONDER DE STREEP
Natuurlijk hebben we ook afspraken moeten ma-

ken waar we minder blij mee zijn. Denk aan de 

snellere afbouw van de hypotheekrenteaftrek. 

Het zal duidelijk zijn dat dit geen wens van de 

VVD was, maar een moeilijke beslissing voor ons. 

De hypotheekrente is belangrijk voor mensen. 

Het is een afspraak die je gemaakt hebt toen je 

een huis kocht, waar nu aan gemorreld wordt. 

Dat voelt niet eerlijk. Toch denken we dat het ge-

lukt is om dit te doen op een eerlijke en verant-

woorde manier. 

De opbrengst van de versnelde afbouw gaat vol-

ledig naar de verlaging van het eigenwoningfor-

fait. Doordat deze groep ook profiteert van onder 

andere de lagere inkomstenbelasting gaan veruit 

de meesten er op vooruit. Ook het afschaffen van 

de ‘Wet Hillen’ is voor ons een moeilijke maat-

regel. Het voelt oneerlijk dat je keurig de hypo-

theek hebt afgelost en daar nu uiteindelijk toch 

nog belasting over moet betalen. Sinds 2013 is het 

verplicht om af te lossen wanneer je een nieuwe 

hypotheek afsluit. Nu aflossen dus verplicht is, is 

de stimulans in de vorm van het vervallen van het 

eigenwoningforfait overbodig geworden. Daarom 

bouwen we deze wet de komende dertig jaar af. 

Wel geldt ook voor deze groep dat de meesten 

erop vooruit zullen blijven gaan, onder meer door 

de lagere inkomstenbelasting. 

Zoals gezegd, het Regeerakkoord is een totaal aan 

maatregelen. Onder de streep zijn wij van mening 

dat er een goed pakket ligt, dat mensen zal laten 

zien en voelen dat niet alleen de crisis achter de 

rug is, maar de weg vooruit weer is gevonden. 

Nu is het zaak om deze plannen om te zetten in 

beleid. Wij hebben er vertrouwen in dat de leden 

van het kabinet Rutte-III hier voortvarend mee 

aan de slag gaan. Daar heeft Nederland recht 

op. Op politici die problemen aanpakken en van 

oplossingen voorzien. Dus dat is wat we nu gaan 

doen: mouwen opstropen en aan de slag!
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Bruno Bruins

Minister voor Volksgezondheid, 

Welzijn en Sport (Medische Zorg)

Leeftijd:  54

Woonplaats:  Scheveningen

Thuissituatie: getrouwd, 3 kinderen

Hobby’s:  muziek luisteren van The Commodores

Hiervoor:  bestuursvoorzitter UWV

Wist je dat:  Bruno zijn studie bekostigde met  

 biertappen in het Skopje in het Beilen?

Cora van Nieuwenhuizen

Minister van 
Infrastructuur en Waterstaat

Leeftijd:  54

Woonplaats:  Rotterdam

Thuissituatie: getrouwd, 3 kinderen

Hobby’s:  houdt van robots en raketten

Hiervoor:  Europarlementariër

Wist je dat:  Cora als kind graag 

 handelaartje speelde?

Eric Wiebes

Minister van Economische 
Zaken en Klimaat

Leeftijd:  54

Woonplaats:  Amsterdam

Thuissituatie: samenwonend, 2 kinderen

Hobby’s:  lezen, zeilen

Hiervoor:  staatssecretaris van Financiën

Wist je dat:  Eric zelf zijn brieven schrijft aan 

 het parlement?

Mark Harbers

Staatssecretaris 
van Justitie en Veiligheid

Leeftijd:  48

Woonplaats:  Rotterdam

Thuissituatie: getrouwd

Hobby’s:  uitgaan met vrienden

Hiervoor:  Tweede Kamerlid

Wist je dat:  burgemeester Opstelten het 

 huwelijk van Mark voltrok? 

Barbara Visser

Staatssecretaris 
van Defensie

Leeftijd:  40

Woonplaats:  Zaanstad

Thuissituatie: alleenstaand

Hobby’s:  stedentrips

Hiervoor:  Tweede Kamerlid

Wist je dat:  Barbara Feyenoord-fan is?

Tamara van Ark

Staatssecretaris van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid

Leeftijd:  43
Woonplaats:  Nieuwerkerk aan den IJssel
Thuissituatie: gescheiden, 2 dochters
Hobby’s:  rommelmarkten bezoeken

Hiervoor:  Tweede Kamerlid
Wist je dat:  Tamara littekens op haar armen 
heeft omdat ze vroeger op de   
vleesafdeling van de supermarkt werkte?

Maak kennis met de 
VVD-bewindspersonen 

van Rutte III
Sander Dekker

Minister voor 
Rechtsbescherming

Leeftijd:  42

Woonplaats:  Den Haag

Thuissituatie: woont samen

Hobby’s:  wielrennen

Hiervoor:  staatssecretaris van Onderwijs,  

 Cultuur en Wetenschap

Wist je dat:  Sander vroeger kok wilde worden?

Halbe Zijlstra

Minister van 
Buitenlandse Zaken

Leeftijd:  48

Woonplaats: Wassenaar

Thuissituatie: getrouwd, 1 zoon

Hobby’s:  wielrennen, reizen

Hiervoor:  fractievoorzitter

Wist je dat:  Halbe als kind een clubkampioen-  

 schap turnen heeft gewonnen?

Mark Rutte

Minister-president

Leeftijd:  50

Woonplaats:  Den Haag

Thuissituatie: alleenstaand

Hobby’s:  piano spelen

Hiervoor:  minister-president

Wist je dat:  Mark is opgegroeid in een 

 gezin van zeven kinderen?

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

In West-Europa zijn burgerlijke vrijheden, zoals 

openstelling van het burgerlijk huwelijk en het 

recht op abortus, anno 2017 vanzelfsprekend. 

Hier is echter een lange politieke en maatschap-

pelijke strijd aan vooraf gegaan, waarin de VVD 

altijd een groot voorvechter is geweest van funda-

mentele rechten. 

De situatie in Oost-Europa is vergelijkbaar met 

de situatie, waarin West-Europa zich veertig jaar 

geleden bevond. In de Poolse, Hongaarse en Roe-

meense samenleving zijn veel groepen, die zich 

op religieuze en levensbeschouwelijke gronden 

tegen het homohuwelijk en abortus keren. Met 

conservatieve regeringen in zowel Boedapest, 

Warschau als Boekarest hebben zij thans de wind 

in de zeilen. Hoe zorgelijk deze situatie ook is, 

West-Europese politici moeten zich niet laten ver-

leiden om Oost-Europa een morele les te lezen. 

Dit is koren op de molen voor de campagnes tegen 

het homohuwelijk en abortus van de Hongaarse 

premier Viktor Orban, zijn Poolse collega Maria 

Szydło en de Roemeense premier Mihai Tudose. 

Het vergt waarschijnlijk nog jaren van maat-

schappelijk debat alvorens er in Oost-Europese 

samenlevingen consensus bestaat over deze fun-

damentele vrijheden. Dit betekent dat West-Euro-

pa geduld moet hebben, maar niet moet stilzit-

ten. West-Europese NGO’s kunnen hun collega’s 

in Oost-Europa ondersteunen met trainingen en 

capacity building. Geen megafoonpolitiek, maar 

samenwerking met Oost-Europese burgerrechten-

activisten achter de schermen. Dit is de enige ma-

nier om de burgerlijke vrijheden in Oost-Europa 

daadwerkelijk te versterken.

Het nieuwe regeerakkoord zet de toon voor de 

aankomende jaren: Nederland wordt duurzaam. 

Met het klimaatverdrag van Parijs, hebben we 

met 194 andere landen afgesproken om de broei-

kasgassen in 2030 met minstens 40% te verminde-

ren. Nederland zal er de aankomende jaren alles 

aan doen om zich aan die doelstelling te houden. 

Sterker nog, we gaan verder en nemen het voor-

touw om het doel op 55% proberen te krijgen. 

Voor onze huidige en toekomstige leefomgeving 

is het belangrijk dat de wereldwijde beweging zo 

snel mogelijk op gang komt. Het milieu, en de op-

warming van de aarde, kent echter geen grenzen. 

Wij alleen kunnen de klimaatverandering niet 

tegen gaan. Het nationale beleid is daarom direct 

gekoppeld aan de eisen van het Europese beleid.

Als het aan mij ligt, een Europees klimaatbeleid 

dat kansen biedt voor economische groei en 

werkgelegenheid. Duurzaamheid hoeft de on-

dernemer geen geld te kosten, het kan hem juist 

meer geld opbrengen. Nederland wordt vaak als 

koploper gezien als het gaat om innovatie en on-

dernemerschap. Dat moeten we inzetten, zodat 

Nederlandse bedrijven zich daarmee kunnen on-

derscheiden op de Europese markt. Zo ontstaat er 

naast het maatschappelijk belang, ook een econo-

misch belang. 

In Nederland zijn we in staat om innovaties en 

technologie te gebruiken bij de voedselproductie, 

waardoor geproduceerd wordt met een kleine 

ecologische voetafdruk. Maar ook voor andere 

sectoren geldt dat de verduurzaming economi-

sche kansen biedt. Duurzame energietechnolo-

gie, zoals het elektrisch rijden bijvoorbeeld heeft 

de afgelopen jaren veel vooruitgang geboekt. Ik 

zet mij in voor een passend, op innovatie gericht 

Europees beleid. Een beleid dat zich vooral richt 

op het resultaat in plaats van het opleggen van re-

gels. Geef ondernemers de ruimte om te verduur-

zamen. Niet omdat ze gedwongen worden, maar 

omdat zij het daarmee het beste product willen 

leveren.

Mensenrechten in Oost-Europa
Geen botte bijl, maar het floret

Nederland wordt duurzaam

Cora van Nieuwenhuizen is benoemd tot minister van Infrastructuur 

en Waterstaat. Dit betekent dat zij het Europees Parlement verlaat. 

Daarom vindt u in deze editie geen bijdrage van Van Nieuwenhuizen. 

ALDE PARTY CONGRESS 1-3 DECEMBER AMSTERDAM
De ALDE-partij, de alliantie van Europese liberale partijen in het Europees Parlement, congresseert onder leiding van 
voorzitter Hans van Baalen voor het eerst sinds 2003 in Nederland. Dit congres brengt rond de 1.000 liberalen samen 
waaronder premiers, partijleiders, commissarissen en parlementariërs bij elkaar. Nu de Brexit-onderhandelingen 
begonnen zijn en met de Europese verkiezingen in mei 2019 voor de boeg belooft het een interessant congres te worden. 
Deelname is gratis. Naast toppolitici uit binnen- en buitenland zal ook Mark Rutte aanwezig zijn.

 Datum: 1 - 3 december 2017
Programma: Op de ALDE-website wordt het programma continu geüpdate. 
U vindt het programma hier: www.aldeparty.eu
Aanmelden: Deelname is gratis. Registreren kan binnen een minuut via: www.aldeparty.eu
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Zelfs Arjen Lubach is het niet ontgaan.  De afge-

lopen weken hebben wij ons 2500ste en 2750ste 

nieuwe lid op bijzondere wijze verrast. Samen 

met Erica Terpstra zochten wij Annemiek op.  Een 

prachtige middag.  Ons ledenaantal blijft onder-

tussen maar stijgen, de VVD heeft nu ruim 28.000 

leden.  Zo mochten wij dus al snel ons 2750ste 

lid verwelkomen. En dat deden we niet onopge-

merkt.

In een heuse westerstorm trokken Ivo Opstelten 

met bloemen en taart, een brassband, een stelten-

loper, een vuurspuwer en een kameel naar Goe-

dereede om Caroliene te verassen. Dat is gelukt!  

Benieuwd hoe dat eruit zag? Kijk op Facebookpa-

gina van de VVD:  www.facebook.nl/VVD.

De afgelopen maanden hebben Lokale Net-

werken door het hele land zich ingezet om 

nog meer nieuwe leden te werven. Het  lokaal 

netwerk Amsterdam heeft de tot nu toe in ab-

solute aantallen de meeste nieuwe leden bin-

nengehaald. Geweldig! Maar wat is de sleutel 

tot succes? De VVD Amsterdam organiseert heel 

veel activiteiten: een pubquiz, een rondvaart, 

politieke cafés en nog veel meer. Deze activitei-

ten zijn altijd toegankelijk voor zowel leden als 

niet-leden. Zo komen er steeds nieuwe mensen 

kijken bij de VVD. De ledencommissie spreekt 

deze mensen actief aan en stopt daarna heel 

veel tijd in deze nieuwe leden. Zo worden zij 

allen gebeld en geïnformeerd over komende 

bijeenkomsten, maar worden er ook veel leuke 

activiteiten. Zo blijven ze ook actief betrokken 

bij het netwerk!

Zoek contact!
De nieuwe leden van de VVD ontvangen na een 

aantal weken een enquête over hun lidmaat-

schap. Wat vinden ze van het lidmaatschap? Heb-

ben zij hun draai binnen de partij al gevonden?  

De voorzitter van VVD Amsterdam en de 

ledencommissie. V.l.n.r. Ant Dijkstra, Jan Mennenga, 

Marijn Ornstein, Lisa Ubachs en Ellen Boelema. 

En hebben zij suggesties om het lidmaatschap 

te verbeteren? Die suggesties zijn er zeker. Zo 

gaf ruim 30 procent van de ondervraagde aan 

dat ze het persoonlijk contact missen. Zo gaf 

een nieuw lid aan: “Het zou goed zijn als er met 

alle nieuwe leden direct persoonlijk contact 

wordt gezocht. Op deze manier denk ik dat er 

veel meer mensen actief bij de partij worden be-

trokken. Zelf heb ik dit contact moeten zoeken 

om op eigen initiatief naar de ledenvergadering 

te gaan, maar ik denk dat dit voor veel mensen 

een drempel is.” 

Voor de netwerken hebben wij wat tips op een 

rijtje gezet:

• De secretaris van het netwerk krijgt 

 wekelijks een lijst met nieuwe leden. 

 Als netwerk kun je direct persoonlijk 

 contact met hen opnemen. 

• Nodig nieuwe leden uit voor een gesprek 

 of voor de volgende bijeenkomst van het  

 lokale netwerk.

• Vraag nieuwe leden naar hun interesse 

 en ambities, leg dit ook vast.

• Maak iemand binnen het bestuur  of  

 binnen het netwerk verantwoordelijk het  

 welkom heten van nieuwe leden.  

Maar we zijn er nog niet!
Wij gaan door. En daar hebben wij de hulp van 

al onze leden en lokale netwerken bij nodig.  

Is uw netwerk ook actief aan de slag gegaan? 

Heeft u tips die u wil delen met andere netwer-

ken? Stuur deze tips op naar liber@vvd.nl en u 

leest ze terug in één van de volgende edities. 

KENT U IEMAND DIE LID WIL WORDEN?
We zijn nog lang niet klaar. Wij willen nog veel meer nieuwe leden verwelkomen! 
Voor slechts 25 euro kun je al lid worden (tot 1 juni 2018) van de VVD met het 
nieuwe introductielidmaatschap. Met het introductielidmaatschap kunnen nieuwe 
leden kennis maken met de VVD en ontdekken wat de partij te bieden heeft.  
Het lidmaatschap stopt automatisch op 1 juni 2018, je zit nergens aan vast.  
Je bepaalt zelf of ke daarna lid wilt blijven.
 
Ken jij iemand in jouw omgeving die lid wil worden van de VVD? Dat kan 
direct via de website van de VVD (www.VVD.nl). Dan zorgen wij voor een 
warm welkom!VVD-lid worden 

iets voor jou? 

Probeer nu voor 

slechts € 25,-

DIT JAAR AL HEEL VEEL NIEUWE LEDEN!

HOE BRENGT U UW STEM UIT?

Bram Cool

Christianne van der Wal

STAP 1

STAP 3

STAP 2

NEEM DEEL AAN DE LEDENRAADPLEGING!
Bent u meer dan zes maanden lid van de VVD? Dan bepaalt u als 

stemgerechtigd lid van de VVD wie de nieuwe partijvoorzitter wordt. 

Dat gebeurt via de ledenraadpleging die plaatsvindt van 

7 november 00:01 uur tot en met 17 november 12:00 uur.  

De kandidaat met de meeste stemmen wint, zo simpel is het!

Kies uw kandidaat
De kandidaten voor het partijvoorzitterschap zijn bekend: Christianne van der Wal en Bram Cool. 
Op de volgende pagina’s leest u meer over de kandidaten en hun plannen voor de VVD. 

Hartelijk dank voor uw stem! 
De partijvoorzitter wordt bekendgemaakt op het Najaarscongres van de VVD 
op zaterdag 25  november in Nieuwegein. 

UW STEM
Uw stem blijft altijd geheim. Daarnaast is uw stemrecht persoonlijk: u kunt anderen dus
niet machtigen. U mag anderen natuurlijk wel vragen u te helpen. 

Wij adviseren u zo vertrouwelijk mogelijk om te gaan met uw wachtwoord en telefonische 
pincode. Vertegenwoordigers van de VVD zullen hier nooit om vragen. Als iemand u hier 
toch om vraagt, verzoeken wij u dit direct te melden bij de afdeling Verenigingszaken van 
het Algemeen Secretariaat. Zij zijn tijdens werkdagen van 09:00 uur tot 17:00 uur telefonisch 
bereikbaar op 070 - 361 30 61.

Breng uw stem uit
U kunt stemmen via MijnVVD of per telefoon. Let op: u kunt slechts een keer stemmen. 
Als u stem is verwerkt kunt u niet nogmaals (op een andere manier) stemmen.

STEMMEN VIA MijnVVD.nl
Ga naar MijnVVD.nl (www.MijnVVD.nl) en log in met uw gebruikersnaam en het wachtwoord 
uit de brief die u recent heeft ontvangen.  Let op: het wachtwoord is hoofdlettergevoelig.
 
U kiest binnen MijnVVD voor het onderdeel ‘ledenraadpleging’. Op deze pagina kunt
u een keuze maken. Hier vindt u ook een uitgebreide uitleg over stemmen via MijnVVD.

STEMMEN PER TELEFOON 053 850 80 76
Om telefonisch uw stem uit te brengen, belt u naar: 053 850 80 76. Als u belt wordt er 
eerst gevraagd om uw lidnummer en telefonische pincode. Deze vindt u in de brief die u 
recent heeft ontvangen. Als u belt krijgt u een uitgebreide uitleg over het stemmen per telefoon.
Voor de telefonische stemming gebruikt u per kandidaat een willekeurig toegekende cijfercode. 
Voor Christianne van der Wal nummer 7 en voor Bram Cool nummer 3.
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Ledenraadpleging partijvoorzitter > Christianne van der Wal > 7 Ledenraadpleging partijvoorzitter > Bram Cool > 3

Heb jij dat ook, wat ik wel eens bij 
mensen om mij heen zie in de sport, 
echt zo’n ‘clubhart’?
 Christianne: “Zeker, die club hoort bij mij! Ik ben 

bij de VVD gegaan vanwege een hele persoonlijke 

reden. Ik ben opgegroeid met mijn moeder die in 

een rolstoel zit. Zij wilde nooit patiënt zijn, en wil-

de vooral zelf bepalen hoe ze haar leven inricht. 

Toch probeerde de ‘overheid’ haar continu als pa-

tiënt te behandelen. Ze heeft op eigen kracht altijd 

haar leven ingericht, met een baan als doktersassi-

stente, een zittend beroep. Zij staat voor mij sym-

bool waarom ik bij de VVD ben gegaan. Want de 

VVD is voor mij de enige partij die altijd positief is, 

uitgaat van wat mensen wel kunnen en van men-

sen geen zielige patiënten maakt.”

Wat bijzonder dat je zo’n mooi voor-
beeld hebt. Is dat belangrijk voor je? 
Want ik ken je als iemand die echt 
tussen de mensen wil staan.
“Dat is waarom ik dit doe! Achter dit soort voor-

beelden kom je alleen maar als je heel veel in ge-

sprek bent met mensen. Dat je weet wat er speelt, 

naar buiten gericht bent, aandacht hebt voor 

anderen en niet maar alleen aan het vergaderen 

bent. Ik hoor altijd zoveel bijzondere verhalen. 

Zo’n voorzitter wil ik echt zijn. Iemand die je kunt 

bellen als er iets is, of als je een goed idee hebt.”   

Wat is jouw kracht?
“Dat vind ik altijd moeilijk om over mijzelf te zeg-

gen, maar mijn kracht is denk ik mijn enthousi-

asme en energie. Ik kijk altijd naar wat wel kan, 

en vind het super om dat samen met anderen te 

doen. Dan komen er dingen in beweging, zoals bij 

de Haya het afgelopen jaar.”

Ik ken je ook een beetje, en inderdaad 
je enthousiasme is altijd heel pakkend.
Je hebt ook een slogan: wees de ver-
andering die je in de wereld wilt zien. 
Hoezo?
“Dat is een quote van Ghandi die ik altijd heb 

onthouden. Ik houd niet van “roeptoeteren langs 

de zijlijn”. In de VVD wil ik meer ruimte en een 

beweging vanuit alle dorpen en steden waar wij 

actief zijn. Partijvernieuwing is niet alleen nieuwe 

regels en statuten, maar ook open staan naar bui-

ten toe. Dat begint bij jezelf, bij je eigen houding 

en gedrag!”

Je was raadslid, nu wethouder en 
ook nog het hoofdbestuur van de VVD, 
hoe doe je dat allemaal?
“Die vraag krijg ik zo vaak! Het is eigenlijk gewoon 

een kwestie van doen.”

En dan thuis ook nog je man tevreden 
houden en je vier kinderen..
“We hebben in het gezin thuis allemaal zoiets 

van: als je ergens voor wilt gaan moet je dat doen, 

elkaar ruimte geven. Of dat voor de kinderen nu 

hun sport is, of een andere passie. Of voor mijn 

man Piet met zijn bedrijf, waar hij vol gas voor 

gaat. Voor mij is dat de VVD omdat politiek mijn 

passie is en de VVD mijn club is.”

Als we 10 jaar verder zijn, en je kijkt 
terug. Wat heb je dan bereikt?
“Ik hoop dat mensen dan zeggen: “Christianne 

heeft de VVD in beweging gekregen, het is een 

open partij geworden, en ze heeft de VVD echt 

naar die nieuwe generatie gebracht”. Dat lukt al-

leen vanuit oprechte passie voor je club.”

Topsport begint met talent. 
Hoe is het met talent in de VVD?
“We hebben veel meer talent in de VVD dan we nu 

in beeld hebben. Alle dorpen en steden moeten 

op zoek naar talent en talenten dan ook de kans 

geven om bijvoorbeeld raadslid te worden, zodat 

talent kan doorgroeien en zich verder kan ontwik-

kelen binnen de VVD.”

Ik vraag mij wel eens af wanneer je 
wint in de politiek. Bij sport is het 
duidelijk; ik heb olympisch goud 
gewonnen omdat ik de snelste tijd 
heb geschaatst. Wanneer heb je in 
de politiek gewonnen? 
Lachend: “Wij zijn al tevreden als die Olympische 

Spelen er komen! Maar serieus, gewonnen is bij 

ons misschien niet het juiste woord. Wij zijn al blij 

als we een grote stap in de goede richting hebben 

gezet. Uiteindelijk doe je het in de politiek niet 

voor jezelf, maar is het ‘ wat bereikt is voor ande-

ren ‘ dat telt!”

Olympisch kampioen schaatsen Marianne Timmer 
in gesprek met Christianne van der Wal

Kandidaat-voorzitter Bram Cool 
staat voor groei en minder gedonder
Twee netwerken dragen Bram Cool voor 
Het netwerk Blaricum, Eemnes en Laren (BEL) en 

het thematisch netwerk Liberaal Groen dragen 

beide Bram Cool voor als kandidaat-voorzitter. 

Bram komt dus niet uit het zittende hoofdbestuur, 

maar uit twee actieve netwerken.

“Het bestuur van Liberaal Groen kent Bram als een 

scherp analyticus, die op de bal speelt en niet op 

de man. Hij durft ambitieuze doelen te stellen, 

maar heeft daarnaast ook een goed gevoel voor 

wat haalbaar is en luistert goed,” zegt Gijs Dröge, 

oprichter en voorzitter van Liberaal Groen. “Het 

voltallige bestuur van Liberaal Groen beveelt Bram 

van harte aan en vindt het belangrijk dat de leden 

bij de voorzitterschapsverkiezing een keuze heb-

ben.” 

Ook het netwerk Blaricum, Eemnes en Laren (BEL) 

stemde unaniem voor Brams kandidatuur. Pieter 

Croockewit, voorzitter lokaal netwerk BEL zegt: 

“Wij herkennen in Bram een slimme en gedreven 

ondernemer die daad bij woord voegt. Zijn con-

clusie dat het immer dalende ledenaantal nu kri-

tisch is, en dat mensen afhaken door de stroom 

aan affaires, klopt gewoon. Wij zijn er trots op dat 

iemand uit ons netwerk zich hard maakt voor in-

tegriteit, transparantie en het werven van nieuwe 

leden.”

Bram Cool (43 jaar) is ondernemer, getrouwd, va-

der van drie zoons, woont in Blaricum en is actief 

als bestuurslid van Liberaal Groen. “Onze partij is 

succesvol. Maar het is niet een tijd om achterover 

te leunen. We moeten aan het werk om de VVD toe-

komstbestendig te maken”, zegt Bram Cool. “Om 

ook op de lange termijn succesvol te blijven zijn 

twee dingen belangrijk: meer leden en een ster-

ker ethisch kader. Ik heb me kandidaat gesteld als 

voorzitter om dat te realiseren”. 

GROEI: Om succesvol te blijven, 
hebben we een brede basis nodig
Wij zijn de grootste partij van Nederland in de 

Tweede Kamer. Mark Rutte is al sinds 2010 de pre-

mier van Nederland en met Rutte III staat er een 

geweldig team met een goed programma. De afge-

lopen verkiezingen hebben er 2.2 miljoen mensen 

(21%) op onze partij gestemd. Dat zijn allemaal 

mensen die zich herkennen in onze liberale waar-

den. Tegelijkertijd is ons ledenaantal laag en zijn 

we de zesde partij in aantal leden. Het is zo laag 

dat we tegen een kritische ondergrens aan zitten. 

Van 100.000 leden begin jaren ’80 zijn we gedaald 

tot 26.000 leden nu. Uit deze leden moeten al onze 

ruim 1.500 bestuurders en volksvertegenwoordi-

gers worden gerekruteerd. Johan Remkes signa-

leerde al de mogelijke gevolgen voor de kwaliteit 

van het stelsel van vertegenwoordiging. Om op de 

lange termijn succesvol te zijn en voldoende kwa-

liteit voor zware functies in huis te hebben, is het 

dus belangrijk dat het realiseren van een bredere 

basis met meer leden absolute prioriteit is voor de 

partij.

Als VVD lopen we achter bij andere partijen die wel 

nieuwe doelgroepen aanspreken. Door een profes-

sionele en lerende organisatie te bouwen die mo-

derne internettechnologie gebruikt, kunnen we 

meer mensen aan ons binden. Als ondernemer ge-

bruik ik die technieken en technologie dagelijks. 

We moeten onze liberale visie beter leren vertellen 

en vervolgens mensen durven aan te spreken om 

mee te helpen dat te realiseren. Wanneer we leren 

waarom mensen lid worden, hoe we mensen beter 

kunnen betrekken en hoe we kunnen voorkomen 

dat mensen vertrekken, dan kunnen we de VVD 

laten groeien. 

MINDER GEDONDER: 
Normaal doen, gewoon doen!
We hebben helaas 2,5 keer meer affaires dan an-

dere partijen. Al die affaires beschadigen de naam 

van de partij. Leden worden daarop aangesproken. 

"We hebben te veel affaires binnen de partij. Dat is 

oplosbaar, maar dan moeten we wel het probleem 

erkennen en de armen uit de mouwen steken”, 

zegt Bram Cool. “Minder gedonder bereiken we 

door te werken aan normbesef, normgedrag en 

strakkere procedures. Mijn 10-punten program-

ma, dat op mijn website staat, zorgt dat we daad 

bij woord voegen”. De procedures die we hebben, 

staan duidelijk in onze regelementen beschreven. 

Transparant worden betekent dat we de regels die 

we hebben naleven, en daar waar nodig aanscher-

pen.

Alle verandering is lastig. We moeten bestaande 

conventies en manieren afleren en nieuwe ma-

nieren leren. Ik heb de ervaring en kennis om die 

verandering te brengen. Ik kom niet uit het kader 

van de partij, maar uit mijn lokaal en thematisch 

netwerk en neem mijn ervaring als ondernemer 

mee. Dat maakt het eenvoudiger om bestaande 

manieren te veranderen. Als voorzitter ga ik het 

realiseren van groei en minder gedonder gewoon 

doen.

KORTOM: Kies voor een frisse en 
ondernemende blik van buiten,
kies Bram voor vernieuwing
“Mijn doel is om de VVD toekomstbestendig te ma-

ken. Op die manier kunnen we als partij onze visie 

voor Nederland van een grote maatschappij met 

een kleine overheid realiseren. Ik sta voor een ster-

ke en toekomstbestendige VVD. Sterk in de basis en 

sterk in de breedte. Solide, integer en groeiend.”

Naam: Christianne van der Wal

Leeftijd: 43 jaar

Woonplaats: Hierden

Naam: Bram Cool

Leeftijd: 43 jaar

Woonplaats: Blaricum
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Kijk voor de plannen 

van Christianne op: 

www.christiannevanderwal.nl Kijk voor de plannen van Bram op: 

www.kiesbramvoorvernieuwing.nl
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ALGEMEEN

DE LEDENRAADPLEGING
Tijdens het voorjaarscongres op 20 mei heeft de 
Algemene Ledenvergadering van de VVD besloten 
dat de nieuwe partijvoorzitter van de VVD gekozen 
wordt via een ledenraadpleging.

WAAROM EEN LEDENRAADPLEGING?
Bij de VVD besluiten alle leden over de nieuwe par-
tijvoorzitter. Via een ledenraadpleging kan ieder 
lid vanuit huis, vanaf het werk en zelfs vanuit het 
buitenland een voorkeur uitspreken over de kan-
didaten voor het partijvoorzitterschap van de VVD.

OP WIE KAN IK MIJN STEM UITBRENGEN?
Het Hoofdbestuur heeft Christianne van der Wal 
voorgedragen als kandidaat-partijvoorzitter. De 
ledenvergadering van het lokaal netwerk BEL 
en het bestuur van thematisch netwerk Liberaal 
Groen hebben Bram Cool voorgedragen als kandi-
daat-partijvoorzitter.

De informatie over de kandidaten vindt u ook op 
www.vvd.nl/nieuwepartijvoorzitter.

STEMMEN

WANNEER KAN IK STEMMEN?
U kunt stemmen vanaf dinsdag 7 november 00.01 
uur tot en met vrijdag 17 november 12.00 uur.

WIE MOGEN ER STEMMEN?
U mag uw stem uitbrengen indien u 16 jaar of ou-
der bent en uiterlijk op 17 november minimaal zes 
maanden lid bent van de VVD.

HOE KAN IK MIJN STEM UITBRENGEN? 
U kunt uw stem uitbrengen via internet of per te-
lefoon. Hierdoor kunt u zelf kiezen op welke ma-
nier u stemt. U kan slechts één keer stemmen.

WAAROM KRIJG IK IN DE BEGELEIDENDE BRIEF ZOWEL 
EEN LIDNUMMER, EEN TELEFONISCHE PINCODE, 
EEN GEBRUIKERSNAAM ALS EEN WACHTWOORD?
Het lidnummer, de telefonische pincode, uw ge-
bruikersnaam en het wachtwoord heeft u nodig 
om uw stem uit te kunnen brengen. Als u via inter-
net stemt, gebruikt u uw gebruikersnaam in com-
binatie met het wachtwoord op MijnVVD (www.
mijnvvd.nl). Als u per telefoon uw stem uit wilt 
brengen, gebruikt u uw lidnummer in combinatie 
met de telefonische pincode.

WAAROM STAAN ER CIJFERCODES BIJ DE KANDIDATEN?
Achter de naam van de kandidaten staat een cijfer-
code. Deze cijfercode zijn door een notaris wille-
keurig toegekende cijfers die geen betekenis heb-
ben. U gebruikt deze cijfercodes als u telefonisch 
uw stem uitbrengt. Omdat ze zuiver toevallig zijn 
toegekend, worden ze ook gebruikt als loting no-
dig mocht zijn als twee kandidaten hetzelfde aan-
tal stemmen hebben.

HOEVEEL KANDIDATEN MAG IK OPGEVEN?
U kunt stemmen op zoveel kandidaten die mee-
doen aan de ledenraadpleging. Mocht de kandi-
daat van uw eerste voorkeur afgevallen zijn, dan 
kijken we naar de kandidaat van uw tweede voor-

keur. U bent niet verplicht alle kandidaten te rang-
schikken. U kunt ook blanco stemmen.

KAN IK IEMAND MACHTIGEN?
Het is niet mogelijk om iemand te machtigen. U 
kunt iemand wel vragen om u te helpen met het 
uitbrengen van uw stem. Het is niet toegestaan om 
mensen aan te bieden om voor of namens hen te 
stemmen.
   
WAAROM MOET IK MIJN LIDNUMMER EN/OF 
GEBRUIKERSNAAM OPGEVEN ALS IK STEM?
Uw lidnummer en/of gebruikersnaam dient er 
voor om te controleren of u stemgerechtigd bent 
en om te voorkomen dat iemand tweemaal kan 
stemmen. Het is voor ons niet mogelijk om te zien 
wat u gestemd heeft. 

IK BEN IN HET BUITENLAND TIJDENS DE KOMENDE 
LEDENRAADPLEGING. HOE BRENG IK TOCH MIJN 
STEM UIT?
Met uw gebruikersnaam en wachtwoord kunt u 
inloggen op MijnVVD (www.mijnvvd.nl). Dit kan 
uiteraard ook vanuit het buitenland. Ook kunt u 
het telefoonnummer: +31 53 850 8076 bellen van-
uit het buitenland om uw stem telefonisch uit te 
brengen. 

ZIJN ER CAMPAGNEREGELS VOOR KANDIDATEN?
Ja, deze kunt u raadplegen via MijnVVD en gelden 
voor alle VVD-leden die betrokken zijn bij een cam-
pagne in het kader van deze ledenraadpleging.

KUNNEN KANDIDATEN CAMPAGNEVOEREN VOOR DE 
LEDENRAADPLEGING?
Ja, de kandidaten mogen in het kader van de le-
denraadpleging campagne voeren binnen de VVD.  
De campagneperiode loopt van 28 oktober tot en 
met 7 november 2017.

KAN IK EEN KLACHT INDIENEN OVER EEN CAMPAGNE?
Als er ernstige klachten zijn over de naleving van 
de gedragscode, kunnen deze worden gemeld aan 
de onafhankelijke toezichthouder via vereniging@
vvd.nl.

IS SPONSERING VAN DE KANDIDATEN TOEGESTAAN?
Ja, dit is toegestaan, mits binnen de kaders van 
campagneregels. De campagneregels zijn voor alle 
leden de raadpleging via MijnVVD.

MOGEN VVD-LEDEN CAMPAGNEVOEREN VOOR EEN 
KANDIDAAT?
Het is aan individuele leden om te bepalen of zij 
campagne willen voeren voor een kandidaat. Alle 
VVD-leden doen dit altijd op persoonlijke titel, ook 
wanneer zij binnen of namens de VVD een functie 
hebben. Hierbij houdt iedereen zich aan de cam-
pagneregels.

STELT DE VVD LEDENBESTANDEN TER BESCHIKKING 
AAN DE KANDIDATEN OF ANDEREN DIE BIJ DE
 CAMPAGNE BETROKKEN ZIJN?
De VVD stelt geen ledenbestanden ter beschikking 
aan kandidaten of anderen die bij de campagne 
betrokken zijn. Het Hoofdbestuur kan op verzoek 
van een of meerdere kandidaten een schriftelijke 
mailing verzorgen aan VVD-leden. 

UITSLAG

WANNEER WORDT DE UITSLAG BEKEND GEMAAKT?
De uitslag van de ledenraadpleging wordt bekend 
gemaakt op het congres van 25 november 2017.

HOE WORDT DE UITSLAG BEPAALD?
Bij het stemmen bepaalt het lid zelf hoeveel en 
welke kandidaten in zijn voorkeursvolgorde wor-
den opgenomen. Bij het bepalen van de uitslag 
wordt eerst gekeken naar de eerste voorkeur van 
alle stemmers. Als één kandidaat daarbij ten min-
ste 50%+1 stem van de uitgebrachte geldige stem-
men heeft gekregen, is deze kandidaat gekozen. 

IS ER EEN OPKOMSTVEREISTE?
Nee, er is géén minimum opkomstvereiste.

KAN JE OOK EEN BLANCO STEM UITBRENGEN?
Ja, het is mogelijk om een blanco stem uit te bren-
gen. Een kandidaat heeft gewonnen als zij of hij 
50% + 1 stem van de geldig uitgebrachte stemmen 
heeft. De blanco stemmen worden in deze bereke-
ning buiten beschouwing gelaten.

IS DE UITSLAG VAN DE LEDENVERGADERING BINDEND?
Ja, de uitslag van de ledenvergadering is bindend. 
Er geldt géén opkomstvereiste. De kandidaat die 
50%+1 stem van het aantal geldig uitgebrachte 
stemmen heeft behaald, heeft de verkiezing ge-
wonnen. Het is dus van groot belang dat u uw 
stem uitbrengt.

WAT GEBEURT ER ALS TWEE KANDIDATEN 
GELIJK EINDIGEN?
De notaris heeft aan de kandidaten willekeurig 
een getalswaarde toegekend. De kandidaat met de 
laagst toegekende getalswaarde heeft dan de ver-
kiezingen gewonnen. 

OVERIGE VRAGEN

WAT DOE IK ALS IK MIJN TELEFONISCHE PINCODE 
BEN KWIJTGERAAKT?
De telefonische pincode staat op de oproepings-
brief die u ontvangen heeft. Als u deze brief niet 
meer heeft, kunt u stemmen via MijnVVD of tele-
fonisch contact opnemen met het Algemeen Secre-
tariaat op 070 - 361 30 61.

WAT DOE IK ALS IK MIJN GEBRUIKERSNAAM EN/OF 
WACHTWOORD VOOR MIJNVVD BEN KWIJTGERAAKT?
U kunt op MijnVVD een nieuw wachtwoord aan-
vragen. Uw gebruikersnaam staat in de oproe-
pingsbrief die u ontvangen heeft. Als u deze brief 
niet meer heeft kunt u telefonisch contact opne-
men met het Algemeen Secretariaat op 070 - 361 
30 61 om uw gebruikersnaam op te vragen.

Ledenraadpleging partijvoorzitter  >  VEELGESTELDE VRAGEN

Nu het nieuwe kabinet aan de slag is en ook 

de Tweede Kamerfractie weer op volle sterkte 

bezig is voor Nederland, kunnen we ons als 

partij weer richten op de volgende verkiezin-

gen! Voor de komende gemeenteraadsver-

kiezingen is mij gevraagd om de eervolle taak 

van campagneleider te vervullen. De komen-

de tijd zal ik jullie op deze plek in de Liber 

meenemen in de ontwikkeling van de cam-

pagne. Daarbij wil ik vooral mooie initiatieven 

en gave acties van onze mensen uit het land 

een podium geven. 

 

De campagnemachine draait al volop. Op 24 

september jl. hebben we de campagne met 

meer dan 280 campagneleiders en lijsttrek-

kers afgetrapt in Bunnik. Zij zijn bijgepraat 

over onze strategie, over de campagneme-

thoden en hoe we het beste verhaal kunnen 

neerzetten voor Nederland en voor uw ge-

meente. Maar het belangrijkste is dat we niet 

zomaar een verhaal vertellen: wij zijn, stuk 

voor stuk, mensen die problemen willen aan-

pakken. Mensen die hun mouwen opstropen 

en de straat, buurt of gemeente beter willen 

maken om in te wonen. Daar gaan deze ver-

kiezingen over.

 

In Súdwest-Fryslân, Waadhoeke, Leeuwar-

den, Midden-Groningen, Westerwolde en 

Zevenaar gaat men op 22 november al naar 

de stembus. De afgelopen weken zijn de 

campagnes in deze zes herindelingsgemeen-

ten dan ook al begonnen. We staan er goed 

voor en de lokale campaigners en kandida-

ten knokken hard voor elke stem. Ik ben er 

bijzonder trots op om al die vrijwilligers het 

gesprek te zien aangaan met kiezers, aan de 

deur en bij ‘Bakkie Doen?’-acties. Herinde-

lers, ik heb het jullie zelf al gezegd, maar hier-

bij nogmaals: wij staan vierkant achter jullie 

en komen jullie de laatste weken extra helpen 

om alle kiezers naar de stembus te halen en 

op ons te laten stemmen!

 

Om deze campagne te kunnen voeren, zijn 

veel handen nodig. Net als bij vorige ver-

kiezingen gaan we continu het gesprek aan. 

Gewoon, op straat, maar ook online. We 

willen tienduizenden gesprekken voeren om 

te horen wat er leeft in elke uithoek van ons 

land. Om vervolgens daarmee aan de slag te 

gaan, in de campagne en daarna in de ge-

meenteraden. Die handen en hulp hebben 

we hard nodig. Die gesprekken voeren zich-

zelf niet. Die deurbellen gaan niet zomaar 

af. De lokale campagneleiders kunnen hun 

werk alleen doen als er genoeg vrijwilligers 

zijn die de VVD willen helpen ook bij de ge-

meenteraadsverkiezingen weer de grootste 

te worden. Wil je meehelpen, meld je dan 

aan via campagne@vvd.nl! Het team op het 

partijbureau koppelt je dan graag aan de juis-

te lokale campagneleider. Je hulp wordt zeer 

gewaardeerd!

 

Bas van ’t Wout

Campagneleider

Vicefractievoorzitter 

Tweede Kamer

> Startschot campagne VVD Leeuwarden

>  Clubhuis 
 Deurne 
 geopend!

Voert u ook campagne? Laat het ons zien! Stuur uw foto’s naar: 
campagne@vvd.nl en wie weet ziet uzelf terug in de Liber.
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Dit jaar kent Nederland 100 jaar passief kies-

recht voor vrouwen. Het recht om gekozen te 

worden, een grote stap voorwaarts. Nu, 100 jaar 

later staat het Liberaal Vrouwen Netwerk van de 

VVD stil bij deze belangrijke gebeurtenis. Het 

netwerk heeft zelf ook iets te vieren dit jaar, al 

15 jaar biedt het netwerk vrouwen binnen de 

VVD de mogelijkheid om hun talenten te ont-

wikkelen en stimuleert het netwerk vrouwen 

om zich beschikbaar te stellen voor politieke en 

maatschappelijk functies. Betrokken vanaf het 

eerste uur is Marijke Vos-Maan. Sinds 2004 voor-

zitter van het Liberaal Vrouwen Netwerk. 

Marijke: “Ik ben al lang lid van de VVD maar in 

de begin jaren vooral slapend. Binnen de politiek 

heb ik nooit een vertegenwoordigende functie 

gehad. Maar de ervaring van de afgelopen jaren 

leert: Wil je iets bereiken,  je idealen realiseren, 

dan moet je gewoon politiek actief worden en dat 

kan ook vanuit andere posities dan als Tweede 

Kamerlid.”

Marijke zet zich al jaren in voor de positie van 

vrouwen. Maar ook voor de positie van mensen 

boven de 50 jaar op de arbeidsmarkt. Dit doet ze 

binnen de VVD als voorzitter van het LVN maar 

ook als lid van de Stuurgroep van het Senioren 

Netwerk. Namens het LVN neemt Marijke ook 

zitting in het Politiek Vrouwen Overleg (PVO), 

een bestuurlijk samenwerkingsverband van zes 

politieke partijen. De gezamenlijke missie: de po-

sitieverbetering van vrouwen met de nadruk op 

economische zelfstandigheid. Ook buiten de VVD 

heeft Marijke zich ingezet voor de ontwikkeling 

van vrouwen: onder andere als voorzitter van het 

hoofdbestuur van de Vereniging van Vrouwen 

met een Hogere Opleiding (VVAO).In haar woon-

plaats Rotterdam heeft Marijke het project ‘Vrou-

wen in de Lift’ opgezet, om zo vrouwen te stimu-

leren hun eigen geld te verdienen en hen hierbij 

te adviseren. 

“In 2002 is het LVN opgericht, als opvolger van 

‘Vrouwen in de VVD’. Het toenmalige hoofd-

bestuur was van mening dat een netwerkcon-

structie eigentijdser was. Toch moest er gewerkt 

worden aan het oppoetsen van het wat stoffige 

imago van het prille netwerk. Dat ging met val-

len en opstaan. Een eerste doorbraak kwam met 

het organiseren van een ‘speeddatebijeenkomst’ 

waar veel prominente vrouwen in de VVD vertel-

den wat hen dreef in de actieve politiek en wat 

de aantrekkelijke kanten ervan waren. “We zijn 

meer in die lijn gaan organiseren,  en dit doen 

we nog steeds! We organiseerden bijvoorbeeld 

twee speeddates in de aanloop tot de Tweede  

Kamerverkiezingen om vrouwen te stimuleren 

zich kandidaat te stellen. We gaan dat ook doen 

voor de komende verkiezingen en gaan daarvoor 

aansluiting zoeken met de regio’s.

De tweede klapper kwam na een gesprek met 

de toenmalige partijtop. Marijke: “In 2013 or-

ganiseerden wij een netwerkbijeenkomst met 

Neelie Kroes. Ruim 200 vrouwen kwamen hier 

bijeen, geweldig! Maar dan ben je er nog niet..” 

Er volgde een tweede succesvolle bijeenkomst 

met Mark Rutte, net minister-president en Hans 

van Baalen. Ook werd de samenwerking  gezocht 

met de Haya van Somerenstichting, er werd een 

enquête gehouden onder de leden van het net-

werk, de resultaten werden geanalyseerd en op 

basis van de uitkomsten kreeg iedere vrouw een 

advies waarmee ze zelf verder kon. “Toch vind ik 

het wel belangrijk om mee te geven: je moet zelf 

actie ondernemen als je iets wil bereiken. Denk 

niet: het komt vanzelf wel, iemand ziet mijn ta-

lent wel. De activiteiten van het Liberaal Vrouwen 

Netwerk zijn erop gericht vrouwen te stimuleren  

hun talenten zichtbaar te maken en te laten zien 

dat zij beschikbaar zijn voor zowel politieke als 

maatschappelijk functies,” aldus Marijke.

Het netwerk wordt omarmd door de partij,  

er is een groot draagvlak. Het hoofdbestuur wordt 

actief betrokken bij activiteiten van het netwerk. 

Ook onderhoudt het netwerk goed contact met 

de Permanente Scoutingscommissie.  Marijke: “Ie-

dereen weet inmiddels dat het LVN bestaat en dat 

netwerken werkt. Aan andere thematische net-

werken heb ik wel advies: zet een aansprekende 

lijn uit en formuleer een duidelijke missie!”

Door: Patrick van Schie

Liberalen laten liefst zoveel mogelijk ruimte aan 

individuen om eigen keuzes in hun leven te ma-

ken. Mensen weten immers het beste wat goed 

voor henzelf is. Daarbij gaan liberalen ervan uit 

dat mensen die keuzes ook zélf maken, dat zij wat 

ze doen ook zélf hebben gewild.

Liberalen hebben daarnaast vertrouwen in de 

wetenschap. Zij gaan liever uit van mensen zoals 

ze nu eenmaal zijn, dan te bouwen op fantasieën 

over mensen zoals zij idealiter zouden moeten 

zijn; laat staan dat liberalen mensen naar zulke 

ideaalbeelden zouden willen kneden.

Bestaat de vrije wil?
Maar wat nu als beide uitgangspunten botsen? 

Veel hersenwetenschappers betwisten dat men-

sen uit vrije wil handelen. In boeken als Wij zijn 

ons brein (Dick Swaab) en De vrije wil bestaat 

niet (Victor Lamme) betogen zij dat wij onbewust 

slechts volgen wat chemische processen in onze 

hersenen, die wij niet kunnen beïnvloeden, ons 

voorschrijven.

Een van de bekendste experimenten waarop zij 

die bewering baseren werd zo’n veertig jaar ge-

leden uitgevoerd door neurofysioloog Benjamin 

Libet. Proefpersonen mochten spontaan zelf bepa-

len wanneer zij een vinger opstaken. Zij moesten 

tevens aangeven op welk moment zij het besluit 

hiertoe hadden genomen. Ondertussen werd een 

hersenscan gemaakt. Daaruit bleek dat de herse-

nen het opsteken van de vinger al in gang zetten 

voordat de persoon zich hiervan bewust was.

Wordt de vrije wil hiermee onderuit gehaald? 

Sommige juristen betogen dat wij de gedachte 

dat (geestelijk gezonde) mensen handelen op ba-

sis van een vrije wil niet mógen opgeven, omdat 

anders het fundament onder het strafrecht weg-

valt. Indien mensen immers misdrijven niet be-

wust uit eigen keuze plegen, kunnen zij niet ver-

antwoordelijk worden gehouden voor hun daden.

Dit is geen sterke verdediging van de vrije wil. Het 

is wensdenken. Het is onhoudbaar in de vrije wil 

te geloven omdat dit handiger is terwijl we tegelij-

kertijd zouden weten dat het niet klopt.

Experimenten zoals die van Libet mogen mis-

schien een verklaring bieden voor eenvoudige 

fysieke processen, zoals het al dan niet opsteken 

van een vinger. Maar verklaren zij ook veel com-

plexere beslissingen die wij mensen nemen? Zijn 

wij daarin ook louter de slaaf van onze genen en/

of de chemische reacties die in onze hersenen 

plaatsvinden? Als dit zo was, hoe zouden wij dan 

tot nieuwe ideeën kunnen komen?

Complexe besluiten
Het al dan niet opsteken van een vinger is niet 

te vergelijken met de beslissing welke vakantie-

reis we volgend jaar gaan maken, of de planning 

daarvan. En nog minder met het schrijven van 

een nieuw boek of met het bewerkstelligen van 

een innovatie. Bij tal van eenvoudige handelingen 

of bewegingen denken we amper na; dit bespaart 

veel tijd en moeite. Lopen doen we zonder ons be-

wust te zijn hóe wij onze benen vooruit bewegen; 

gingen we daar heel diep over nadenken dan zou-

den we meteen wankelen.

Maar complexe besluiten vergen juist wel denk-

werk; daar volstaat de ‘automatische piloot’ niet. 

Hersenen kunnen hier niet ‘leunen’ op ervarin-

gen uit het verleden. Het is moeilijk in te zien hoe 

zulke processen zouden kunnen verlopen zonder 

dat wij er zelf sturing aan geven.

Wat is het alternatief?
Over de werking van hersenen is nog altijd veel 

níet bekend. Maar stel dat uit onderzoek ooit zou 

blijken dat complexe besluiten eveneens door de 

hersenen worden genomen terwijl wij hier niet 

bewust invloed op uitoefenen? Valt dan de grond 

weg onder het liberalisme? Tegenstanders zullen 

dan des te harder roepen dat je allerlei beslissin-

gen niet aan individuen kunt overlaten.

Wat is echter het alternatief? 
Dat de staat meer beslissingen voor ons neemt? 

Maar de staat bestaat niet zonder de individuen 

die ervoor werken. Ook de politici en ambtenaren 

die dan de besluiten zouden moeten nemen, han-

delen in dat geval niet op basis van een vrije wil. 

Als burgers geen beslissingen voor zichzélf zou-

den kunnen nemen omdat wij geen vrije wil heb-

ben, hoe kunnen anderen die evenmin een vrije 

wil hebben dan betere beslissingen nota bene 

voor óns nemen?

Voor liberalen is het prettiger indien de vrije wil 

overeind kan blijven, ondersteund door weten-

schappelijk onderzoek. Maar mocht die vrije wil 

echt omvallen, dan is er in ieder geval nog geen 

enkele reden om mensen te gaan betuttelen.

Patrick van Schie is directeur van de TeldersStich-

ting, het aan de VVD gelieerde wetenschappelijk 

bureau ten behoeve van het liberalisme

Op 30 september 2017 kwamen ruim 80 ac-
tieve VVD-vrouwen bij elkaar om te vieren dat 
15 jaar geleden het Liberaal Vrouwen Netwerk 
werd opgericht en dat 100 jaar geleden het 
passief kiesrecht voor vrouwen (met libera-
le inbreng) werd ingesteld. Patrick van Schie 
en Fleur de Beaufort van de TeldersStichting 
gaven een boeiend overzicht van de aanloop 
tot passief kiesrecht voor vrouwen en de rol 
die vrouwen in de VVD speelden in de peri-
ode erna. Annemarie Jorritsma en Mark Har-
bers belichtten het belang van het bestaan 
van ‘Vrouwen in de VVD’ en het LVN. “Heel 
belangrijk vind ik dat talenten van vrouwen 
zichtbaar zijn in de VVD, in politieke maar 
ook maatschappelijke functies, en daar zijn 
alle inspanningen van het LVN op gericht, ” 
aldus de voorzitter LVN Marijke Vos-Maan. Zij 
pleitte daarom ook voor spreiding in de regio 
van deze boodschap, daar valt nog het nodige 
te doen! Na de pauze werd in vier workshops 

vanuit diverse invalshoeken gesproken hoe 
deze boodschap met elkaar vorm te geven. 
Dat leverde diverse aandachtspunten op 
dankzij de uitstekende workshopleiders: Ta-
mara van Ark, Ingrid de Caluwé, Mark Harbers 
en Dilan Yesilgöz. De bijeenkomst stond onder 
leiding van Anneke van Leeuwen-Gijsberts, 
zij zorgde voor een ontspannen en soms hu-
morvolle sfeer. Het feestelijk gebeuren werd 
beklonken met een glas ‘bubbels’ en zoals 
gebruikelijk in de VVD: een borrel. Karima 
Bouchtaoui, bestuurslid LVN: "Ik vind het 
prachtig om te zien dat we veel ambitieuze en 
kundige dames hebben in onze partij. Ik hoop 
dat we dit straks met de gemeenteraadsver-
kiezingen goed kunnen laten zien". Op naar 
deze verkiezingen met flink wat vrouwen op 
de kandidatenlijsten!

Door: Marijke Vos-Maan 
en Karima Bouchtaoui

HET LIBERAAL VROUWEN NETWERK: 15 JAAR
Interview met voorzitter Marijke Vos-Maan
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Maatschappelijk fenomeen
Ockje: “Afgelopen jaar was er één dode, waren 

er bijna 500 gewonden, ruim 75 geweldsinciden-

ten tegen politie en andere hulpverleners en is 

er voor ruim 13 miljoen aan schadeclaims inge-

diend. Dat noemen we dan op 1 januari 2017 

een ‘rustig verlopen jaarwisseling’. Waar politie 

en hulpdiensten Oud en Nieuw als het grootste 

risico-evenement van het jaar beschouwen, lijkt 

het bijna maatschappelijk aanvaard dat de jaar-

wisseling met zoveel geweld gepaard gaat. Niet 

voor niets stond er deze Tweede Kamerverkie-

zingen op onze VVD-verkiezingsposter: geweld 

tegen hulpverleners: niet normaal.” 

Afgelopen jaarwisseling leidde dan ook tot veel 

discussie. Voor de politie zelf was het  aanleiding 

om op te roepen tot een maatschappelijk debat 

over agressie en geweld tegen hulpverleners. 

Ruud: “Direct na de jaarwisseling is het sympo-

sium ‘Vijf voor Twaalf’ georganiseerd. Korpschef 

Erik Akerboom van de Nationale Politie pleitte 

voor een verbod op knalvuurwerk en vuurpijlen 

met behoud van siervuurwerk, niet voor een to-

taalverbod op vuurwerk. Tijdens de jaarwisseling 

worden er niet alleen vernielingen aangericht, 

maar wordt er zeer zwaar vuurwerk, vuurwerk 

met een explosieve kracht, naar onze hulpverle-

ners gegooid. Daar kun je hen niet tegen wape-

nen.”

De politiek doet niets
Ockje: “Na de jaarwisseling kwam vanuit de po-

litie en andere hulpverleners het verwijt dat de 

politiek niets doet. Dat verwijt trok ik mezelf aan. 

We hebben  de afgelopen jaren veel maatregelen 

genomen zoals het snelrecht, de 200% strafei-

sen en de uitbreiding van de mogelijkheden op 

het gebied van cameratoezicht. Maar dit blijkt 

in de praktijk niet altijd de uitkomst te bieden.” 

Op initiatief van de VVD is in de Tweede Kamer 

een rondetafelgesprek georganiseerd. Het doel 

van deze bijeenkomst was om vanuit het veld, 

van hulpverleners, het OM en belangenorgani-

saties, te horen welke maatregelen wel werken 

en welke niet.  De uitkomsten van deze bijeen-

komst zijn gebundeld en aangeboden aan de 

minister van Veiligheid en Justitie in afwachting 

van een reactie. Ruud: “Op dit moment voert 

de Onderzoeksraad voor Veiligheid (OVV) een 

grootschalig onderzoek uit naar het maatschap-

pelijk fenomeen Oud en Nieuw.  De aanbevelin-

gen die voortvloeien uit dit rapport gaan hopelijk 

bijdragen aan een veiliger Oud en Nieuw.” Met 

de reactie van de minister en de uitkomst van het 

OVV-Rapport onder de arm zal binnenkort in de 

Tweede Kamer besproken worden welke maatre-

gelen er moeten worden getroffen om gehoor te 

gegeven aan de noodoproep van politieagenten 

en andere hulpverleners. De uitkomst zal helaas 

te laat komen voor de aanstaande jaarwisseling, 

maar het signaal dat er iets gebeurt met de kritiek 

en de noodkreten is voor nu al van groot belang.

Ruud: “Er zijn nu ook al maatregelen die je op 

lokaal niveau in iedere gemeente kunt nemen. 

Ik roep daarom ook alle VVD-raadsleden, die 

woordvoeder veiligheid zijn, op om in de komen-

de weken ‘Een veilig Oud en Nieuw’ prominent 

op de agenda te zetten.  “In veel gemeenten zal 

er reeds een veiligheidsplan bestaan voor de jaar-

wisseling, maar lang niet overal. Neem initiatief 

en vraag om dit plan. Laat zien dat de VVD staat 

voor een veilig Oud en Nieuw en neem waar mo-

gelijk extra maatregelen,” vult Ockje aan. 

Signaleren
De problematiek beperkt zich niet tot enkel 

klokslag 00:00 uur. “Het is belangrijk dat je, als 

gemeente en politie, het hele jaar al zicht hebt 

op jongeren en andere relschoppers van wie het 

aannemelijk is dat zij voor overlast gaan zorgen. 

Bijvoorbeeld door het vroegtijdig afsteken van 

vuurwerk of vernieling en het plegen van agressie 

met vuurwerk. “In Hilversum kennen wij bijvoor-

beeld de jeugdboa, die geregeld huisbezoeken 

brengt. Zo laat je zien dat je er als gemeente bo-

venop zit,” aldus Ruud. Ockje: “Er zijn ook ge-

meenten die in aanloop naar de jaarwisseling een 

brief sturen aan jongeren met een waarschuwing. 

Let op: we hebben je in het vizier. Gedraag je je 

niet, dan volgt er lik op stuk. Het klinkt soft, maar 

het werkt.” 

Ruud: “Maar ook een BuurtWhatsApp helpt. 

Deze vorm van sociale controle kan een bijdra-

ge leveren aan het signaleren van overlast en 

het identificeren van de vernielers.” Een andere 

maatregel die als positief wordt ervaren door ge-

meente is de landelijk bepaalde afsteektijd. De af-

gelopen jaren is voor particulieren de afsteektijd 

beperkt van 18:00 uur op 31 december tot 02:00 

uur op 1 januari.  

     

Maar ook scholen kunnen waardevolle bijdrage 

leveren. Ruud: “Veel scholen kennen een verbod 

op drank, drugs en wapens in het kluisje. Dat 

moeten worden uitgebreid met een verbod op 

vuurwerk. En laat de scholen ook een protocol 

ontwikkelen voor het ontruimen van de school als 

er vuurwerk gevonden wordt.”

Explosief gevaar
De explosieve kracht van vuurwerk neemt toe. 

Dit vuurwerk is eenvoudig via internet verkrijg-

baar. Alle inzet ten spijt, de overheid kan maar 

een beperkt deel van dit vaak illegale vuurwerk 

opsporen. Dit betekent ook dat er in woonhui-

zen zeer gevaarlijk vuurwerk ligt opgeslagen. De 

politie is daarom met een proef begonnen om 

verkopers en kopers van illegaal vuurwerk  op 

te sporen. De wijkagent brengt vervolgens een 

huisbezoek. Het risico van dit illegale vuurwerk 

is enorm, de explosieve kracht is een gevaar niet 

alleen voor het woonhuis zelf, maar het een hele 

woonwijk of appartementencomplex. 

In de bestrijding van de overlast is er ook een 

belangrijke rol weggelegd voor burgemeesters. 

Ruud: “De bevoegdheid van de burgemeester 

om bestuurlijke maatregelen te nemen biedt vaak 

sneller een uitkomst dan het opleggen van een 

strafrechtelijke maatregel. Zodra er een gefun-

deerd beeld is van het ‘stelselmatig plegen’ van 

overlast dan kan de burgemeester overgaan tot 

het opleggen van een straat- of groepsverbod 

of een meldplicht tijdens de jaarwisseling. Als 

raadslid kun je hier de burgemeester van jouw 

gemeente in steunen of toe oproepen”. 

Ockje: “Er zijn dus al heel wat maatregelen van 

kracht, maar het kan altijd beter. We gaan ook 

niet het wiel opnieuw uitvinden. Er gebeurt al 

heel veel in gemeenten door het hele land. Als 

VVD staan we voor een veilig Oud en Nieuw, la-

ten we samen de schouders eronder zetten dat 

steviger uit te dragen. Binnenkort sturen Ruud en 

ik een e-mail aan alle woordvoerders veiligheid 

met het verzoek werk te maken van “een veilig 

Oud en Nieuw”. In deze mail staat een lijst van 

mogelijk te nemen maatregelen. Doe er je voor-

deel mee. Maar laat ons ook vooral ook weten 

wat er in jouw gemeente wordt gedaan om de 

overlast en het geweld rond de jaarwisseling te-

gen te gaan. Voed ons met ideeën, zo leren we 

van elkaar!”

Wat gaan Ruud en Ockje eigenlijk zelf doen tij-

dens Oud en Nieuw? Ruud: “Waarschijnlijk draai 

ik bij de politie een dienst mee.” Ockje: “Ik sta 

met mijn vier kinderen in mijn straat met een dik-

ke vuurwerkbril en een aansteeklont sierpijlen de 

lucht in te schieten”.

 

Dit jaar was het weer raak. In de vroegste uren van het jaar 2017 kregen in onder meer Amsterdam, Utrecht, 

Den Haag en Leiden politieagenten, brandweerlieden en ambulancepersoneel te maken met agressie en 

geweld. In Amersfoort was het helemaal mis. De politie hield 50 jongeren aan, waarna het nog dagen lang 

onrustig bleef in de stad. Politieagenten werden bekogeld met flessen, lawinepijlen en ander knalvuurwerk. 

Waar voor velen Oud en Nieuw een feest is van samenzijn met familie en vrienden, lijkt het voor een grote 

groep relschoppers ieder jaar opnieuw een vrijbrief om eens even stevig af te rekenen met de autoriteiten. 

Liber gaat in gesprek met Tweede Kamerlid Ockje Tellegen (woordvoerder veiligheid) en VVD-raadslid in 

Hilversum, Ruud Verkuijlen. Naast raadslid is Ruud ook werkzaam bij de Nationale Politie, waar hij vanuit 

de korpsstaf zich onder meer inzet voor de veilige publieke taak en een veilige jaarwisseling. 
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Ruud Verkuijlen en 
Ockje Tellegen in 
de Tweede Kamer
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Tom had een wens. Op 25 oktober heeft de 

Brit Tom Morgan zijn droom waargemaakt. Op 

2 kilometer hoogte bungelen aan honderd he-

liumballonnen over de vlaktes van Zuid-Afrika. 

De waaghals wie een gevoel van doodsangst 

en opgetogenheid waarnam, en één ballon 

verwijderd was van een Duitse muzikale klas-

sieker uit 1995, ondernam deze vlucht uit pure 

avontuurlust. Iets wat hij maar gewoon deed.

Max had een wens. Op 25 oktober speelde 

Max van Wakeren met zijn team AVV Swift 

tegen het grote Feyenoord in de kuip. Ze won-

nen niet, maar hadden wel het mooiste mo-

ment van de wedstrijd op hun naam gezet. In 

de 50ste minuut kreeg Max zijn kans en die 

pakte hij met volle overtuiging. Hij schoot de 

bal van buiten het zestienmetergebied met 

bijzondere schoonheid tegen de muur van het 

doel, zo de lange hoek in. Iets wat hij maar 

gewoon deed.

De A1 van het hockeyteam van Alecto had een 

wens. Op 25 oktober keerde het team terug 

uit India voor opnames in een Bollywoodfilm. 

De film gaat over een arme jongeman uit de 

sloppenwijken die de grootste hockeyer wordt 

van India. Een film met een ontzettend opti-

mistisch verhaal waarin een talent zijn kansen 

pakt en het waar weet te maken. Eén van de 

spelers van het eerste team van Alecto spreekt 

achteraf de vier magische woorden uit over 

hun avontuur: “Het was heel gaaf”! Iets wat 

ze maar gewoon deden.

En nu heeft ook Mark een wens. Op 26 okto-

ber beëdigde onze koning het derde kabinet 

Rutte. Een ploeg van ministers en staatssecre-

tarissen die al op de bordesfoto energie en mo-

tivatie uitstraalt. Ik word helemaal vrolijk van 

al die nieuwe blikken en bekende gezichten. 

Een mooie combinatie van jong en oud, exper-

tise en frisse blikken. Mark gaat Nederland de 

komende 3,5 jaar ontzettend gaaf maken met 

deze ploeg. Ik heb er net 

zoals de meesten ver-

trouwen in. Nu moeten 

we het met z’n allen 

ook maar gewoon 

doen.

Jelle Hengeveld
VVD Eemland

Op maandagavond 2 oktober organiseerde het 

Thematisch Netwerk Financiën in samenwerking 

met Libertijn in café Wildschut in Amsterdam 

een politiek café . Onderwerp van de avond was 

het voorstel voor een bedenktijd van een jaar bij 

vijandige buitenlandse overnames van Neder-

landse bedrijven. Een oud-CEO, een politicus en 

een journalist gingen hierover in debat.

Vijandige overnames
Zowel Unilever als AkzoNobel en KPN hebben de 

afgelopen jaren te maken gehad met een poging 

tot een vijandige overname. Zijn Nederlandse 

bedrijven wel goed genoeg beschermd tegen vij-

andige overnames? En zo niet, is een wettelijke 

bedenktijd van een jaar dan de beste manier om 

bedrijven te beschermen? Staan Nederlandse be-

drijven echt in de uitverkoop? 

Op zaterdag 30 september 2017 vond de jaarlijkse VVD-dag plaats, die in het 

teken stond van de Miljoenennota. Leden en niet-leden van de VVD kwamen 

naar het Van Der Valk Hotel in Veenendaal om te luisteren naar speeches, te 

participeren in discussies en na te praten tijdens de lunch. 

Het publiek werd welkom geheten door VVD 

waarnemend voorzitter Eric Wetzels, waarna de 

voormalig staatssecretaris van Financiën Eric 

Wiebes het openingswoord verzorgde. In een leer-

zame speech maakte hij – af en toe op geestige 

wijze – de vertaalslag van de grote cijfers van de 

Rijksbegroting naar de kleine cijfers van de in-

dividuele Nederlander. We gaan er volgend jaar 

allemaal op vooruit, maar wat betekent dat con-

creet voor een werkende, een gepensioneerde of 

een student? Aan vele abstracte getallen werd een 

verhelderende per capita-waarde gegeven. 

De financiële crisis
Na de koffiepauze kon het publiek kiezen uit drie 

deelsessies. In de eerste deelsessie sprak Wim 

Boonstra, speciaal adviseur en econoom bij Ra-

boResearch Global Economics & Markets, over 

’10 jaar na de crisis’. Hij plaatste twee crises in 

perspectief: de financiële crisis van 2007 en de 

daarop volgende Eurocrisis van 2011. Allereerst 

etaleerde Boonstra de oorzaken. Onder meer een 

zwak begrotingsbeleid, mondiale onevenwichtig-

heden, zwakke gekapitaliseerde banken en falen-

de bankiers vormden een vruchtbare bodem voor 

de crisisuitbraak in 2007. Het onvolledige beleids-

kader van de eurozone, zwakke beleidsdiscipline 

van enkele eurolanden en het bedrog van andere 

(zoals Griekenland) leidden onder meer tot de 

Eurocrisis in 2011. Vervolgens zette Boonstra de 

crisismaatregelen uiteen. Herkapitalisatie van 

de grote banken en het opzetten van de Europe-

se Bankenunie zijn enkele van de belangrijkste 

ingrepen. Tot slot wierp hij het prangende, maar 

complexe vraagstuk op: kan het nog een keer ge-

beuren? Helaas wel, was het antwoord van Wim 

Boonstra, omdat markten cyclisch blijven, versto-

ringen uit de ongereguleerde sector kunnen ko-

men, en innovaties kunnen ontwrichten. Echter, 

zo stelde hij, zijn we er nu wel beter op voorbe-

reid: banken zijn momenteel veel beter gekapita-

liseerd, het breder toezicht zal verstoringen beter 

zien aankomen, en betere afspraken zorgen voor 

risicodeling. 

Duurzaam bankieren
In de tweede deelsessie hoorden we eerst een pre-

sentatie van Eelco Dubbeling, directeur van de Ne-

derlandse Vereniging van Banken. Hij beschreef 

hoe duurzaam bankieren langzaam is verschoven 

van niche naar mainstream. Waar banken vroeger 

alleen naar risk en return keken, kijken zij tegen-

woordig naar risk, return én impact. Ook stelde 

hij dat de ambitieuze doelstelling uit het Ener-

gieakkoord - om in 2050 energieneutraal te zijn 

- niet zomaar bereikt zal worden; banken kunnen 

daarin een ondersteunende rol vervullen. Zolang 

de prijs voor uitstoot van broeikasgassen (ETS) 

echter niet in lijn is met de maatschappelijke kos-

ten, blijft datgene wat het bedrijfsleven kan doen 

‘gerommel in de marge’. Vervolgens sprak Narina 

Mnatsakanian, Directeur Duurzaam en Impactbe-

leggen bij Kempen Capital Management, over hoe 

duurzaam beleggen zich heeft ontwikkeld van 

'doe geen kwaad' naar steeds meer 'doe goed’. Zo 

zien we een verschuiving van uitsluitingslijsten 

naar bewust kiezen voor impact beleggen, met be-

houd van financieel rendement. De belangrijkste 

obstakels zitten in een overmatige korte termijn 

focus, zowel bij een vermogensbeheerder als bij 

diens aandeelhouder of toezichthouder. Tweede 

Kamerlid Aukje de Vries lichtte toe hoe de VVD 

kijkt naar duurzaam bankieren en financieren en 

naar de rol van de toezichthouder. Tot slot volgde 

een interactieve discussie met de zaal over de li-

berale aanpak van duurzaamheid. Zorg eerst dat 

de spelregels juist zijn, en laat dan de markt zijn 

werk doen, werd veelal gesteld.

Op inhoud
In de derde deelsessie besprak VVD-Tweede Ka-

merlid Mark Harbers de totstandkoming en in-

houd van de Miljoenennota. Het publiek leerde 

hoe de begrotingscyclus werkt, wat er gebeurt 

met tekorten en overschotten tussen de verschil-

lende departementen, aan welke eisen de begro-

ting moet voldoen en hoe het nu zit met onze 

staatsschuld. 

De VVD-dag werd plenair beëindigd met een sa-

menvatting van de deelsessies, waarna de aan-

wezigen onder het genot van een lunch konden 

napraten over de besproken onderwerpen. 

Door: Nathalie Felix

Naar aanleiding van een brief door Jan Hommen, 

Jeroen van der Veer en Peter Wakkie kwam mi-

nister van Economische Zaken Henk Kamp (VVD) 

eerder dit jaar met een voorstel voor een wettelijk 

verplichte bedenktijd bij vijandige overnames. 

De gehele Tweede Kamer was voor het voorstel, 

behalve de VVD-fractie. Tijdens het politiek café 

debatteerden we hierover met de kopstukken 

rondom dit voorstel: Jeroen van der Veer (oud CEO 

van Shell, medeauteur van de brief die aanleiding 

gaf tot het voorstel), Aukje de Vries (VVD-Tweede 

Kamerlid) en Menno Tamminga (redacteur NRC).

Jeroen van der Veer introduceerde het voorstel, 

waarvan hij overtuigd voorstander is, waarna de 

stemming in de zaal gepeild werd. Het liberale pu-

bliek was ongeveer 50/50 verdeeld tussen vóór- en 

tegenstanders.  

Activistische aandeelhouders
Tijdens het interactieve debat tussen de sprekers 

onderling en de zaal passeerden vele argumenten 

de revue. Zo werd stilgestaan bij het feit dat slechts 

een zeer kleine minderheid van de overnames vij-

andig is. Een eigenschap daarvan is dat de overne-

mende partij geen inzage in de boeken heeft en 

dus op een enorme informatieachterstand staat. 

Ook werd aangehaald dat veel (beursgenoteerde) 

bedrijven reeds beschermingsconstructies ken-

nen, en dat in de genoemde drie recente voorbeel-

den (KPN, AkzoNobel en Unilever) de bedrijven 

uiteindelijk zelfstandig verder konden. Er was 

brede consensus over de noodzaak om bepaalde 

voor Nederland belangrijke bedrijven te kunnen 

beschermen, hoewel over de afbakening daarvan 

de meningen uiteenliepen. Er werd stilgestaan bij 

het onderscheid tussen beursgenoteerde en pri-

vate ondernemingen, waar het huidige voorstel 

enkel beursgenoteerde ondernemingen zou be-

schermen. De grote invloed van activistische aan-

deelhouders die puur kortetermijnwinst najagen 

werd eveneens genoemd. Dat daar tegenover een 

veel grotere massa institutionele beleggers staat, 

die ook hun verantwoordelijkheid als (lange-ter-

mijn-) aandeelhouder moet nemen, maar dat 

dit door steeds meer passieve indexbeleggingen 

moeilijker wordt, werd bovendien onderkend. 

In de pauze schotelde columnist Damiën Berk-

hout, partner bij advocatenkantoor Buren N.V., 

ons een prikkelend verhaal voor.  Na anderhalf 

uur hoogstaand debat volgde een tweede peiling 

van de zaal. De mening van het publiek bleef 

evenredig verdeeld. De avond werd afgesloten met 

een borrel in café Wildschut, waar het publiek en 

sprekers zich mengden om nog verder te spreken. 

Politiek café Libertijn: 
Nederlandse BV's in de uitverkoop?

VVD-dag 2017: 
De Miljoenennota

Door: Nathalie Felix



Aanmelden
Aanmelden voor het Najaarscongres kan via MijnVVD 
(www.MijnVVD.nl) tot en met 17 november 12:00 uur
(www.MijnVVD.nl ‘Evenementen’).

Hebben wij uw aanmelding vóór 10 november 2017 om 12.00 uur 
ontvangen, dan ontvangt u in de week van de Algemene Vergadering 
de stempas (indien stemgerechtigd), thuis. De stempas wordt 
eenmalig verstrekt, dus vergeet uw stempas niet mee te nemen 
naar het congres.

Congresstukken en leeswijzer:
Op 18 november wordt de Leeswijzer gepubliceerd op www.vvd.nl/av

PROGRAMMA
08.30 uur:   Registratiebalies open

10.00 uur – 11.30 uur:  Algemene Vergadering

11.45 uur – 12.30 uur:  Programmacarrousel – ronde 1

12.30 uur – 14.00 uur:  Lunch

14.00 uur – 14.45 uur:  Programmacarrousel – ronde 2

15.00 uur – 15.45 uur:  Programmacarrousel – ronde 3

16.00 uur – 16.30 uur:  Plenaire afsluiting met Mark Rutte

16.30 uur   Borrel

Programmacarrousel
Na de Algemene Vergadering gaat de programmacarrousel van start. 
Er zijn vier sessies die in drie rondes gegeven worden. U kunt dus 
drie sessies kiezen. Korte sessies, veel interactie.

Een actief netwerk: de basis van de VVD
De opschaling van de netwerken is afgerond, nu is het tijd om er 
met fris enthousiasme tegenaan te gaan.

The Battle: 1 stelling, 2 mensen, 3 minuten
Op het cateringplein staat een podium. Hier wordt een 
stelling geponeerd. Twee mensen uit het publiek gaan 
3 minuten met elkaar in debat. U bepaalt wie de winnaar is.

Hoe vertel je een verhaal?
We zijn alweer volop bezig met de gemeenteraadsverkiezingen 2018. 
Wij hebben een goed verhaal te vertellen. Wij stropen de mouwen 
op en pakken aan. Alleen een doener maakt Nederland beter. 
Hoe vertellen wij de kiezer op straat, aan de deur of online 
ons verhaal?

Lagerhuisdebat
Onder leiding van een debatleider en in een klassieke 
Lagerhuisopstelling, gaan we met elkaar in debat over 
scherpe stellingen. 

Heeft u een stelling die prikkelt en schuurt? 
Stuur dan een e-mail naar bijeenkomst@vvd.nl.

Wij nodigen u van harte uit voor het Najaarscongres van de VVD op zaterdag 25 november in Nieuwegein (NBC Congrescentrum, Blokhoeve 1). 

Dit najaar pakken we het anders aan, het programma is vernieuwd. We starten het congres met de Algemene Vergadering, waar onze nieuwe 

partijvoorzitter bekend wordt gemaakt. Aansluitend kun je deelnemen aan meerdere korte sessies met veel interactie. Dit programmaonderdeel 

staat in het teken van onze lokale netwerken en debat. Vanzelfsprekend staan wij dit congres ook stil bij de naderende gemeenteraadsverkiezingen 

van 2018. Het is tijd om de mouwen op te stropen en samen een geweldige campagne neer te zetten! Het congres wordt afgesloten door Mark Rutte.
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Mijn eerste column als partijvoorzitter: 
hoe bijzonder! Ik heb er ontzettend veel 
zin in om samen aan de slag te gaan. 
Want dat is wat ik wil doen: samen de 
mouwen opstropen. Want alleen samen 
maken we van onze partij niet alleen de 
grootste en gezelligste volkspartij van 
Nederland, maar ook nog eens de breed-
ste.

De interviews na mijn aantreden, zijn 
eigenlijk in één simpele vraag samen te 
vatten: welke plannen heeft u voor de 
partij op zak? Tja, zo gaan we het dus 
niet doen. Als partijvoorzitter ben je niet 
op aarde om stapels dikke plannen te 
schrijven en omvangrijke vergezichten 
te ontwikkelen. Mijn antwoord was dan 
ook heel eenvoudig: de plannen en an-
dere ideeën komen niet alleen van mij, 
maar van alle leden in onze partij. Ik zorg 
er enkel voor dat er volop ruimte is om 
die ideeën te ontwikkelen en erover met 
elkaar in debat te gaan. En daarna gaan 
we die ideeën uitvoeren. Want wij zijn 
bovenal doeners.

En dat is nodig ook. Want Nederlanders 
horen wel dat het steeds beter met Ne-
derland gaat, maar voelen het nog lang 
niet altijd. Er zijn nog genoeg dingen 
waar we ons met zijn allen zorgen over 
maken. Ondanks dat we er alles aan doen 
om aanslagen en terroristisch geweld hier 
te voorkomen, bestaat er niet zoiets als 
honderd procent veiligheid en kan een 
aanslag hier ook gebeuren. We zien dat 
oude zekerheden ineens niet meer zo ze-
ker zijn en daar maken we ons allemaal 
zorgen over. Krijg ik op mijn oude dag 
nog wel goede zorg en kan ik die nog wel 
betalen? Houd ik mijn baan? 

In deze tijden gaat het erom dat er po-
litici zijn die knokken voor de belangen 
van ons allemaal. Politici die doen wat er 
nodig is. Dat betekent soms risico’s ne-
men en tegen de stroom ingaan. Maar 
ook dat we, bij de dingen die echt ver-
anderd moeten worden, in normale taal 
uitleggen waarom dit nodig is en wat het 

bijdraagt aan het leven dat we met zijn 
allen het liefste willen leiden. Die politici, 
dat zijn wij. Wij zijn niet van die politici 
die alleen maar plannen schrijven over 
een ideale wereld of staan te schreeuwen 
langs de zijlijn. Maar wij zijn mensen die 
de mouwen opstropen en dingen rege-
len. Want alleen doeners maken dingen 
écht beter.

Dat is dan ook wat ons te doen staat 
richting de gemeenteraadsverkiezingen, 
waar u in deze Liber meer over leest. 
Want gemeentes worden niet zomaar 
prettiger om in te wonen. Die onveilige 
straat wordt niet vanzelf veiliger. Die on-
gelukken op dat onveilige kruispunt ne-
men niet ineens van vandaag of morgen 
af. De sportclub om de hoek wordt niet 
vanzelf zo’n fijne, sportieve uitvalsbasis. 
Daar moet je wat voor doen. Gelukkig 
kun je daar voor kiezen. Laten wij met 
elkaar de mouwen opstropen, in al onze 
dorpen en steden om de gemeenteraads-
verkiezingen te winnen. Door te laten 
zien dat wij de lokale volkspartij zijn, die 
dingen aanpakt en oplost in iedere ge-
meente. Dat is voor mij de VVD!

Christianne van der Wal - Zeggelink

Partijvoorzitter 

Het Documentatiecentrum Nederlandse Politie-

ke Partijen (DNPP) in Groningen heeft een start 

gemaakt met het opzetten van een ‘Beeldbank 

Nederlandse Politieke Partijen’. Het DNPP beheer-

de de afgelopen jaren voornamelijk tekstueel 

materiaal maar heeft in de loop der jaren ook 

een collectie van ruim 4000 politieke affiches 

en promotiemateriaal opgebouwd. Deze affiches 

zijn gedigitaliseerd en nu vrij op te vragen via de 

website van het DNPP. Op dit moment wordt er 

hard gewerkt aan een tweede collectie van beeld-

materiaal van politieke partijen. Ook is er een bre-

de collectie van gebruikte 'gadgets' door de jaren 

heen die zijn gefotografeerd en opgenomen in 

een aparte database met promotiemateriaal. 

De VVD heeft voor dit project een grote hoeveel-

heid foto’s aangeleverd, waarvan er nu een klei-

ne 300 zijn gedigitaliseerd. De oudste foto is uit 

1948, dus de foto’s beslaan de 70 jaar die de VVD 

volgend jaar bestaat. Bij iedere foto vindt u een 

beschrijving. Wanneer is de foto bijvoorbeeld 

genomen? En wie staan erop de foto? Daarnaast 

zijn de foto’s ingedeeld op een aantal rubrieken 

zoals: partijbijeenkomsten, campagnes, politieke 

leiders, Kamerfracties en partijbestuurders. De 

foto’s zijn tot slot ingedeeld in periodes van tien 

jaar.

De beeldbank is vanaf nu te raadplegen via: 

http://facsimile.ub.rug.nl/cdm/landingpage/

collection/BeeldbankPP

Hebt u zelf foto’s?
Misschien hebt u zelf nog foto’s van de campagne, 

congressen of andere partijbijeenkomsten. Dan 

zijn deze van harte welkom! Scan de foto in en 

vermeld daarbij de gebeurtenissen, de datum en 

wie er op de foto staat. In samenwerking met het 

DNPP zal de archivaris van de VVD bepalen of de 

foto in de beeldbank wordt opgenomen. U kunt 

de foto’s sturen naar: foto@vvd.nl

 Wij zijn benieuwd naar uw reacties!
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In de voorgaande Liber riepen wij op om als 

lid van de VVD uw stem uit te brengen voor de 

nieuwe partijvoorzitter. De afgelopen weken 

doorkruisten kandidaten Bram Cool en Christi-

anne van der Wal heel Nederland om met leden 

in gesprek te gaan. Ook online voerden zij volop 

campagne. Via Facebook en Youtube deelden zij 

hun toekomstplannen voor onze partij. Na deze 

campagneperiode was het woord aan de leden in 

de ledenraadpleging. Zaterdag 25 november was 

het dan zover. Met een ruime meerderheid van de 

stemmen is Christianne van der Wal gekozen tot 

onze nieuwe partijvoorzitter. Onder luid applaus 

nam zij het woord:  “Ik sta te popelen om met jul-

lie aan de slag te gaan voor de partij met de beste 

ideeën voor Nederland!”

Maar er gebeurde nog meer in de Algemene Ver-

gadering. Welkom in het hoofdbestuur heten wij 

Ton van Nimwegen. Binnen het bestuur is hij ver-

antwoordelijk voor ledenwerving en fondsenwer-

ving. In deze Liber leest u meer over Ton en zijn 

plannen voor de komende jaren. 

Wederom werd de V-factor uitgereikt dit congres. 

Dit jaar ging de prijs naar de VVD Brainport Regio! 

Het lokale netwerk mocht het afgelopen jaar heel 

veel nieuwe leden verwelkomen.  Een mooie pres-

tatie. Joost Hanssen, secretaris van het netwerk 

nam de prijs in ontvangst: “Alle nieuwe leden krij-

gen altijd een welkomstbericht en er wordt (bij-

na) altijd persoonlijk contact opgenomen. Ik plan 

dan ’s avonds in ons vaste café een gesprek van 

een uur. Zo leer ik al onze leden direct wat beter 

kennen, welke interesses en welke motivatie men 

heeft. Dit werpt zeker vruchten af! Zo heb ik al een 

aantal mensen in contact kunnen brengen met 

thematische netwerken en andere bestuurslagen. 

Al met al heel veel werk, maar ook dankbaar werk. 

Ik vind het leuk om VVD’ers te ontmoeten en onze 

partij en de (lokale) politiek te promoten.” 

We moeten aan de bak
Ook een belangrijk thema dit congres: de nade-

rende gemeenteraadsverkiezingen. In de week 

voorafgaand aan het congres vonden de herin-

delingsverkiezingen plaats in Súdwest-Fryslân, 

Waadhoeke, Midden-Groningen, Westerwolde en 

Zevenaar. Hoewel het resultaat stabiel was, liet de 

uitslag ook zien dat we er nog niet zijn.  We zullen 

nog echt aan de bak moeten. Samen met campag-

neleider Bas van 't Wout keken we terug op deze 

verkiezingen en spraken we over de voorbereidin-

gen voor de gemeenteraadsverkiezingen van 2018. 

Ook een andere invuling van het programma 

dan normaal: de programmacarrousel. Dit con-

gres werden er vier workshops verzorgd. Bezoe-

kers konden tijdens verschillende rondes deel-

nemen aan drie van deze workshops. Zo was er 

de workshop ‘een actief netwerk’ verzorgd door 

Onno Hoes, Serge Hollander en Thierry Aartsen. 

Nu de opschaling van de afdelingen is afgerond 

is het tijd om met fris enthousiasme de lokale 

netwerken vorm te geven. Ook kon er dit stevig 

gedebatteerd worden tijdens ‘The Battle’ of on-

der leiding van Anouchka van Miltenburg in een 

heus Lagerhuisdebat. Tot slot, in aanloop naar de 

gemeenteraadsverkiezingen hebben wil je graag 

een goed verhaal vertellen. Wij stropen de mou-

wen op en pakken aan. Alleen een doener maakt 

Nederland beter. Hoe vertellen wij de kiezer op 

straat, aan de deur of online ons verhaal?

Word lid van een thematisch netwerk!
Op het cateringplein kon dit congres niet alleen 

een broodje kroket worden gegeten en een kop-

je koffie gedronken worden. Gedurende de dag 

was het mogelijk om direct kennis te maken met 

alle thematische netwerken die de VVD rijk is. De 

thematische netwerken spelen een belangrijke 

rol binnen de partij. Bent u benieuwd naar meer 

informatie over de thematische netwerken? Kijk 

dan op: www.vvd.nl/thematische-netwerken.

Net even anders
Het slotakkoord dit congres werd verzorgd door 

Mark Rutte. Maar in plaats van een speech werd 

onze partijleider verrast door Jörgen Raymann op 

het podium.  

Een uur lang spraken Jörgen en Mark over enkele 

belangrijke gebeurtenissen tijdens de afgelopen 

maanden. En dit deden zij op een wel heel bij-

zondere locatie: het Torentje. Benieuwd naar het 

hele interview? Kijk dan op de website van de VVD 

(www.vvd.nl).

 

Wij kijken terug op een geslaagd najaarscongres! 

Wij hopen u dit voorjaar u te mogen begroeten 

op het congres. Wij hopen u dit voorjaar weer te 

mogen begroeten op ons congres.
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Met een vernieuwd congresprogramma mochten 

wij ruim 1000 VVD’ers verwelkomen in Nieuwegein 

op zaterdag 25 november. We gingen van start met 

een vertrouwd onderdeel: de Algemene Vergadering.  

Een belangrijk moment dit congres. Na weken van 

campagnevoeren was het dit najaarscongres tijd voor 

de bekendmaking van onze nieuwe partijvoorzitter.
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Als u dit leest zitten we middenin de maand 

die bol staat van de Nederlandse tradities.

De Sint is weg, we kauwen op de laatste,  

beetje zacht geworden pepernoten en inmid-

dels staat de boom al opgetuigd. Ik betrap 

mijzelf erop dat ik het allemaal net iets meer 

bijzonder vind dan andere jaren, met een 

dochter die het allemaal voor de eerste keer 

meemaakt. Niet dat ze er veel van meekrijgt, 

die pepernoten pureren toch wat lastig, maar 

het doet mij terugdenken aan hoe ik die tradi-

ties zelf als kind heb beleefd. 

In ieder geval kan ik mij niet herinneren dat 

ik ondersteboven ben gelopen door demon-

stranten vóór of tegen Zwarte Piet. Niet om 

de discussie weer op te rakelen hoor, dat ge-

beurt volgend jaar vermoedelijk vanzelf weer. 

Hoewel ik zelf fan ben van Zwarte Piet, heb ik 

respect voor de mening van voor- en tegen-

standers. Maar ik snap niet dat die discussie 

per sé tijdens de intocht moest worden ge-

voerd. Laten we dat kinderfeest koesteren. 

Ik ga niet met mijn dochter naar een pro-

testmars, misschien dat de protestmars dan 

andersom ook niet naar een kinderfeest wil 

komen…

De kerstboom lijkt als traditie vooralsnog on-

bedreigd. Al hoop ik niet dat ik met deze me-

dedeling iemand op een idee breng… Maar 

de jaarlijkse discussie over het afsteken van 

vuurwerk is wel weer begonnen. Ook zo’n 

waardevolle traditie waar veel mensen ple-

zier aan beleven. Kinderen die in spanning 

wachten tot het middernacht is. En dan jas 

aan, naar buiten en eindelijk die vuurpijl af-

steken die ze van hun zakgeld hebben ge-

kocht. Ik kijk er altijd met veel plezier naar. 

Ik hoop toch dat we die traditie niet laten ka-

pen door een stel idioten die zo nodig illegale 

vuurwerkbommen willen afsteken of Oud en 

Nieuw als een gelegenheid zien om weer eens 

een politieauto op zijn zijkant te leggen. Na-

tuurlijk moeten we er alles aan doen om de 

overlast met Oud en Nieuw zo klein mogelijk 

te maken. Daarom hebben gemeenten mo-

gelijkheden om de overlast te beperken, zo-

als het instellen van een vuurwerkvrije zone.  

Laten ze daar gebruik van maken, bijvoor-

beeld rondom een verzorgingshuis. De import 

en het gebruik van illegaal vuurwerk blijven 

we hard aanpakken. Net zoals de raddraaiers 

die onze hulpverleners belagen en beletten 

hun werk te doen. Maar wat ik niet wil, is 

dat een volgende traditie op de tocht komt 

te staan. Bovendien lost een verbod op vuur-

werk, wat tegenstanders graag willen, in mijn 

ogen niets op. Het zal er hooguit voor zorgen 

dat meer mensen illegaal vuurwerk gaan aan-

schaffen.

Laten we onze tradities koesteren. Juist in 

de maand december genieten we allemaal 

van die heerlijke kneuterige Nederlandse ge-

woonten. Ik hoop dat u bij de kerstboom en 

met Oud en Nieuw met familie en vrienden 

terugkijkt op een mooi jaar. 

Dan zie ik u graag, 

met hernieuwde 

energie, terug in 2018!

Klaas Dijkhoff
Fractievoorzitter Tweede Kamer

Gedreven in alles wat hij doet. Ton (48) staat positief in het leven. “Mijn moeder zei altijd: als je gezond 

bent moet je blij zijn. Nou, ik voel me gezond en dus altijd blij! Mijn ouders zijn geboren net voor de 

oorlog, in grote gezinnen. Zij kregen simpelweg minder kansen, samen met mijn zussen ben ik enorm 

gepusht om alles uit het leven te halen. Daar ben ik mijn ouders dankbaar voor. Ik heb veel kansen 

gekregen. Erg liberaal ook: werken loont.” 

Ruim 20 jaar verbleef hij in het buitenland, sa-

men met zijn Braziliaanse vrouw Angela en de 

twee kinderen, Nathalia en Sebastian. Sinds twee 

jaar is Ton terug. Samen met zijn gezin woont hij 

nu in Landsmeer, dicht bij zijn ene zus terwijl 

zijn andere zus dicht bij hun moeder woont. Oor-

spronkelijk komt Ton uit Breukelen, aldaar zette 

hij ook zijn eerste stappen binnen de VVD. Ton: 

“Met 16 jaar werd ik actief bij de VVD Jongeren 

Vechtstreek, vijf jaar later nam ik plaats in de ge-

meenteraad van Breukelen. Na mijn studie kon 

ik aan de slag bij Unilever, niet veel later in 1995 

kreeg ik een baan bij ABN AMRO in het buiten-

land.” 

Ton vestigde zich kort in Zuid-Afrika, niet veel 

later werd hij overgeplaatst naar Brazilië. Daar 

ontmoette hij zijn vrouw Angela, een Braziliaan-

se arts. “Toen ik wederom werd overgeplaatst bin-

nen ABN AMRO vertrokken wij samen naar Hong 

Kong. Daar rondde zowel ik als mijn vrouw een 

PhD af, naast onze normale baan.” Niet veel la-

ter keerde Ton voor ABN AMRO weer terug naar 

Zuid-Amerika totdat de bank werd verkocht aan 

het consortium en Ton voor RBS naar Singapore 

vertrok. Toen in 2010 de overstap naar Rabobank 

waar hij uiteindelijk CEO van Rabobank Brazilië 

werd, waarna de familie in 2015, na twintig jaar 

buitenland, naar Nederland terugkeerde.

“Hoewel de interesse in de politieke even stil lag, 

heeft hij niet stilgestaan. In 2015 keerden wij te-

rug naar Nederland, ik heb nu een nieuwe baan 

als Directeur Operations bij de Rabobank. Het 

gaat goed! Maar ik kwam terug naar ons land met 

twee wensen: ik wilde iets relevants doen op de 

school van mijn kinderen en binnen de partij.” 

Zo neemt hij nu plaats in de Board of Trustees 

van de International School of Amsterdam waar 

zijn twee kinderen onderwijs volgen. Maar ook 

binnen de partij heeft Ton een grote stap gezet. 

Op het najaarscongres van de VVD is hij benoemd 

WIJ STELLEN AAN U VOOR tot hoofdbestuurslid verantwoordelijk voor leden-

werving en fondsenwerving. Voor de aankomende 

jaren zit hij vol plannen. “Wij zijn een vereniging, 

door onze leden en voor onze leden. Zij zijn de fi-

nanciële basis, maar een schommelend ledenaan-

tal zorgt voor onzekerheid. Ik denk dat daar voor 

mij een zeer belangrijke rol, als hoofdbestuurs-

lid, ligt. De partij financieel sterk en duurzaam 

maken en houden. Zodat we ook de periodes van 

grote uitgaven kunnen opvangen. We richten ons 

uiteraard niet alleen op de leden, ook donateurs 

willen wij verbinden aan de partij. En natuurlijk, 

niet onbelangrijk, we moeten alles op alles zetten 

om de uitstroom van leden tegen te gaan.”

Tot slot merkt Ton op dat hij veel overeenkomsten 

ziet tussen zijn huidige werk bij de bank en als 

hoofdbestuurslid bij de VVD. “Rabobank is een 

coöperatie waarbij de lokale banken zo dicht mo-

gelijk bij de leden staan en de centrale aansturing 

dient ter ondersteuning van de lokale netwerken. 

Dit herken ik ook 

bij de VVD en 

hoop dus ook op 

die manier mijn 

bijdrage te kun-

nen leveren aan 

het bouwen van 

een steeds sterke-

re partij.”
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Caroline Nagtegaal
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Tijdens het ALDE-partijcongres in Amster-

dam is Hans van Baalen met 95% van de uit-

gebrachte stemmen herkozen als voorzitter 

van de ALDE-partij. Meer dan 1500 liberalen 

uit alle windstreken van Europa namen aan 

het partijcongres deel. Naast premier Mark 

Rutte, waren de liberale Premiers van België, 

Luxemburg, Estland en Slovenië aanwezig, 

evenals de liberale Eurocommissarissen, Mi-

nisters, en Partijleiders. Van Baalen voerde 

campagne met de slogan ‘Liberals in Power’. 

In de afgelopen twee jaar is er grote voort-

gang geboekt: veel nieuwe liberale partijen 

zijn tot de ALDE toegetreden. De samenwer-

king tussen de ALDE-partij, de ALDE-fractie 

in het EP, de lidpartijen en internationale 

partners is verbreed en verbeterd. Met de 

Europese verkiezingen in 2019, de voorbe-

reidingen van de campagne en het ALDE 

Election Manifesto, is ervaring, continuïteit 

en vernieuwing cruciaal om een sterk ver-

kiezingsresultaat te behalen. “Small is beau-

tiful does not apply to politics”, aldus Van 

Baalen. Het is haalbaar om in samenwerking 

met En Marche van President Macron 140 li-

berale zetels te halen in 2019. Het congres 

gaf Van Baalen het mandaat om hierover 

met En Marche te onderhandelen.

Hans van Baalen met 95% herkozen 
als ALDE-voorzitter 

‘Nu officieel!’ appte Cora van Nieuwenhuizen mij 

eind oktober en dus werd zij onze Minister van 

I&W in Kabinet Rutte III. En voor mij was het 

daarmee officieel dat ik het Europees Parlement 

in mocht.

In mei 2014 haalde ik 19.370 voorkeurstemmen 

met mijn campagne ‘Brussel kan wel wat Rotter-

dam gebruiken!’ En was eerste opvolger voor het 

EP, tot nu! 

Na mijn overdracht en afscheid bij Royal Schiphol 

Group dook ik het Europese avontuur in en dat 

begon in....Straatsburg. Wat een idioterie is deze 

maandelijkse verhuizing en daarom blijf ik mij 

inzetten dat dit wordt afgeschaft. Ik was wel blij 

dat Cora de Feyenoordklok had laten hangen op 

haar/mijn kamer.

De dagen in Straatsburg begonnen uiteraard met 

gesprekken met collega’s Hans van Baalen en Jan 

Huitema en mijn medewerkers Erik, Fieke en 

Stephanie. Een kennismaking met de leider van 

de ALDE Group Guy Verhofstadt mocht niet ont-

breken in mijn eerste week.

De portefeuilles van Cora neem ik over en ben 

daarmee lid van de Commissie voor Economische 

& Monetaire zaken (ECON). Het is in mijn optiek 

essentieel dat het vertrouwen in Europese finan-

ciële sector wordt hersteld en passende wetgeving 

daarbij. Met daarbij scherp in het oog houdend, 

dat niet bovenop bestaande nationale wetgeving 

nog meer regels wordt gelegd en dat de rekening 

voor alle maatregelen niet bij de belastingbetaler 

terecht komt.

 

Verder ben ik lid van de Commissie voor Innova-

tie, Technologie, Research, Energie (ITRE). Onder-

werpen als quantumtechnologie, robotisering, en 

space, zal ik mij onder andere op richten. Neder-

land kennisland kan hier een enorme belangrijke 

rol in vullen. Brussel moet zorgen voor de kaders, 

zodat wij in Europa maar zeker in Nederland kun-

nen excelleren middels onze kennisinstellingen 

en bedrijven.

Tot slot ben ik vicevoorzitter van de delegatie voor 

betrekkingen met India. 

Ik wil veel tijd doorbrengen in het Brusselse, 

maar ook zeker de aansluiting met Nederland 

blijven houden, om zo zichtbaar te maken wat ik 

hier DOE voor Nederland. 

Want, wat ik destijds al zei: Brussel kan wel wat 

Rotterdam gebruiken! En met die mentaliteit  ga 

ik aan de slag! Heb je vragen, tips, zorgen, een 

mening of standpunt? Mail of bel mij: caroline.

nagtegaal@ep.europa.eu / 06-13935301. 

Voor de Nederlandse visserij stond deze maand 

een belangrijke stemming op de agenda; het wel 

of niet toelaten van de pulstechniek. Een innova-

tieve Nederlandse vistechniek, waarbij vissen zo-

als tong opgeschrikt worden door kleine stroom-

stootjes. Dit schokje, dat slechts aanvoelt als een 

tinteling, zorgt ervoor dat de vissen van de bodem 

omhoog komen en in de netten gevangen kunnen 

worden. Door deze techniek is het niet meer no-

dig om zware kettingen te gebruiken die over de 

bodem slepen zoals bij de gangbare visserij. Het 

is wetenschappelijk bewezen dat pulstechniek 

duurzamer is. De bodem wordt minder aangetast, 

wat beter is voor het totale bodemleven. Daar-

naast wordt er veel minder brandstof verbruikt 

en is de bijvangst van andere soorten vis een stuk 

lager omdat deze techniek selectiever vist. Het 

zou daarom meer dan logisch zijn dat er voor 

deze selectieve vistechniek, die juist bijdraagt aan 

het ecosysteem en het verminderen van de CO2 

uitstoot, wordt ingestemd. 

Om voor of tegen te stemmen wordt echter niet 

alleen de politieke kleur meegewogen, ook de 

standpunten vanuit de lidstaat spelen mee. In dit 

geval gebruiken andere lidstaten deze techniek 

(nog) niet en zijn ze bang voor een concurren-

tievoordeel bij Nederlandse vissers. Om de stem-

ming te beïnvloeden, kwam de tegenlobby met 

argumenten waarbij de techniek in twijfel werd 

getrokken. Volgens hen zou de techniek slecht 

zijn voor de vis en het andere onderwaterleven. 

Activisten gaan zelfs nog een stapje verder en 

proberen Europarlementariërs te beïnvloeden 

met misleidende informatie, waarbij ze beweren 

dat de pulstechniek de vis elektrocuteert. Deze 

beweringen, afkomstig van een Franse organisa-

tie, gaan gepaard met afbeeldingen van een vis 

die onder stroom staat. Wanneer politici of bur-

gers dit onder ogen krijgen, is het lastig om met 

dit beeld in het geheugen, uit te leggen dat deze 

laagspanning slechts aanvoelt als een kleine tin-

teling voor de vis. Ze worden door organisaties als 

deze bewust op het verkeerde been gezet. 

Om bij een stemming de juiste keuze te ma-

ken laat ik me altijd inlichten door middel van 

werkbezoeken, wetenschappelijke onderzoeken 

en door in gesprek te gaan met betrokkenen en 

belangen behartigers. Ik hoop dat collega Euro-

parlementariërs hetzelfde doen en zich voor de 

stemming richten op wetenschappelijke onder-

zoeken en zich niet laten misleiden door onjuiste 

informatie. Gelukkig voor de Nederlandse visserij 

is de stemming goed afgelopen en heeft de Vis-

serij commissie met een nipte meerderheid voor 

toelating van de techniek gestemd. Nu is het af-

wachten op de plenaire stemming. 

ALDE party congress 2017 
Amsterdam

Wordt het de Nederlandse visserij gegund?

Brussel kan wel wat Rotterdam gebruiken!
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Nu bijna alle lokale verkiezingsprogramma’s 

zijn vastgesteld en nagenoeg alle kandida-

tenlijsten compleet zijn, kunnen we echt be-

ginnen met de campagne voor de gemeente-

raadsverkiezingen op 21 maart aanstaande. 

We zijn er nog niet
Wat we van de herindelingsverkiezingen van 

afgelopen november hebben kunnen leren, is 

dat je een topcampagne kunt draaien en toch 

soms niet helemaal het resultaat haalt waar 

je op gehoopt had. Heel veel dank voor de 

inzet van al die campaigners in Súdwest-Frys-

lân, Waadhoeke, Leeuwarden, Midden-Gro-

ningen, Westerwolde en Zevenaar. Het is 

duidelijk: samen moeten we heel hard gaan 

werken om de gemeenteraadsverkiezingen te 

gaan winnen. 

En dat doen we. Afgelopen 16 en 17 decem-

ber is de VVD op talloze plekken de straat 

op gegaan. Misschien ben je onze vrijwilligers 

wel tegengekomen op een kerstmarkt of bij 

het doen van de kerstinkopen. Deze mensen 

verdienen het om in het zonnetje gezet te 

worden: vrijwilligers, jullie zijn - in de woor-

den van Erica Terpstra - allemaal kanjers! We 

gaan zorgen dat we ook de komende maan-

den net zo zichtbaar blijven.

Word vrijwilliger
Ben je nog op zoek naar een goed voorne-

men voor 2018? Word dan vrijwilliger voor 

de lokale VVD! Wij kunnen je hulp goed ge-

bruiken en je hebt er zelf ook een hoop aan. 

Je bouwt een netwerk op, leert nieuwe men-

sen kennen en doet waardevolle inzichten 

op. En wat het aller belangrijkst is voor een 

(beginnend) politicus: praten met mensen 

geeft je veel inzicht in wat zij belangrijk vin-

den en waarom zij op ons of een andere partij 

gaan stemmen. Gesprekken over de straat-

verlichting in de buurt, over meer politie op 

straat of het oplossen van dat ene onveilige 

kruispunt. Die gesprekken zijn voor mij een 

grote motivatie om deze verkiezingen weer 

de straat op te gaan. En ik hoop voor jou ook! 

 

We kunnen alle hulp gebruiken. Om fly-

ers uit te delen, om het gesprek aan te 

gaan met kiezers en vanzelfsprekend om 

onze posters te plakken. Geef je op via:   

https://www.vvd.nl/doe-mee/ of zoek con-

tact met je lokale campagneleider!

De poster is er!
Het ontwerp is af, we kunnen gaan plakken! 

De lokale campagneleiders kunnen de posters 

via de online portal aanpassen met lokale slo-

gans en foto’s van kandidaten op herkenbare 

plekken in jullie gemeente. Een leuke manier 

om te laten zien wat we concreet aanpakken, 

met een beeldmerk dat past bij de VVD.

 

VVD’ers weten als geen ander, met woorden 

bouw je geen huizen voor mensen om in te 

wonen. Files lossen zichzelf niet op. Straten 

worden niet ineens veiliger. Daar heb je men-

sen voor nodig die luisteren wat er speelt en 

problemen daadwerkelijk aanpakken. Die 

hun mouwen opstropen om wat te doen. Ge-

lukkig kun je daar voor kiezen op 21 maart: 

kies VVD, kies voor doen!

 

Bas van ’t Wout

Campagneleider

Vicefractievoorzitter 

Tweede Kamer

Op 22 november mochten de kiezers in Súd-

west-Fryslân, Littenseradiel, Leeuwarden, 

Leeuwarderadeel, Het Bildt, Franekeradeel, 

Menameradiel, Bellingwedde, Vlagtwedde, 

Hoogezand-Sappemeer, Menterwolde, Slochteren, 

Rijnwaarden en Zevenaar naar de stembus voor 

de herindelingsverkiezingen. Er is een campagne 

van formaat gedraaid. Campaigners, lijsttrekkers 

en kandidaten: dank voor de honderden uren in-

zet, creativiteit en enthousiasme!

TERUGBLIK: HERINDELINGSVERKIEZINGEN

Liefdevolle en goede zorg of ondersteuning moet, 

waar je die zorg ook krijgt, zoveel mogelijk voe-

len zoals thuis. Het moet zorg zijn die het beste 

past bij jou. Want waar jij jezelf fijn of prettig bij 

voelt is voor iedereen anders. Jouw persoonlijke 

wensen moeten altijd de basis zijn. Soms zitten 

daar grenzen aan, dat snappen we allemaal.

Liefdevolle en goede zorg gaat over de juiste me-

dicijnen op het juiste moment. Het gaat over de 

tijd en aandacht die er voor je is. Tijd om samen 

een kopje koffie te drinken, een rondje te wan-

delen of een luisterend oor als je ergens mee zit. 

We hebben de afgelopen jaren hard gewerkt om 

onze zorg klaar te maken voor de toekomst. Om 

zorg meer passend te organiseren en ja ook om 

de kosten onder controle te krijgen. Liefdevolle 

zorg heeft daarbij misschien niet altijd de aan-

dacht gekregen die het verdient. Dat betekent 

niet dat we daarom nu het systeem weer moeten 

gaan veranderen of alle hervormingen dan maar 

terugdraaien. Integendeel. 

Het gaat nu om rust en vertrouwen. Het vraagt 

bescheidenheid van politici en beleidsmakers. 

Want wij zijn niet degenen die iedere dag met 

onze voeten in de modder staan. Wij moeten er 

op vertrouwen dat de mensen die werken in de 

zorg – de zorgkanjers – de goede keuzes maken. 

Op basis van hun ervaring en kennis. Maar vooral 

vanuit hun hart. 

Vrijblijvendheid is voorbij
Dit kabinet investeert fors in verpleeghuizen 

Twee miljard maar liefst. We moeten eerlijk zijn. 

Er zijn nu al verpleeghuizen die het goed doen. 

Die met het geld dat er nu is en op basis van 

de regels die er nu zijn, hele goede en liefdevolle 

zorg verlenen. In die huizen zie je directeuren met 

een duidelijk beeld van hoe de zorg eruit moet 

zien, is er rust in de bedrijfsvoering en aandacht 

voor ontwikkeling en professionalisering van me-

dewerkers. Geld alleen is dus niet de oplossing. 

Tegelijkertijd kunnen en moeten wij niet in Den 

Haag gaan voorschrijven hóe verpleeghuizen lief-

devolle en goede zorg moeten leveren. Wel dat 

wij dat van ze verwachten. En dat de tijd van vrij-

blijvendheid voorbij is. Kwaliteit is bovendien niet 

eenduidig te definiëren. Dat hangt altijd af van 

de bewoners, hun achtergronden en zorgvragen, 

de omgeving etc. Met het kwaliteitskader hebben 

we normen vastgesteld. Normen die gaan over 

goede en liefdevolle zorg. Normen ook waaraan 

kwaliteit getoetst kan worden. En precies daar zit 

de crux. Het meten en breed inzichtelijk maken 

van kwaliteit is niet gebruikelijk in de verpleeg-

huissector. Nu wij twee miljard gaan uitgeven 

met als doel goede en liefdevolle ouderenzorg is 

het cruciaal dat we ook daar stappen gaan zet-

ten. Er moet transparantie komen over de kwa-

liteit van zorg die verpleeghuizen bieden. Daarin 

spelen zijzelf een sleutelrol natuurlijk. In de ver-

antwoording die ze afleggen en de ontwikkelop-

gaven die ze voor zichzelf formuleren. De zorg-

kantoren kunnen bij de inkoop veel meer sturen 

op kwaliteit. Bijvoorbeeld door een deel van het 

extra geld niet rechtstreeks in de tarieven te laten 

lopen. Tot slot de inspectie. De inspectie houdt in 

de gaten of niemand door het ijs zakt. Dat is be-

langrijk, maar wij willen dat ze ook de mooie en 

inspirerende voorbeelden zichtbaar gaan maken. 

Door ook de goede en zelfs hele goede voorbeel-

den inzichtelijk te maken leggen we de lat voor 

iedereen elke dag een beetje hoger. Dagen we 

iedereen elke dag uit zo goed als de beste te wor-

den.

Steeds een beetje beter worden vraagt om ruim-

te om te innoveren en te experimenteren. Als er 

regels zijn die dat in de weg staan, laat het ons 

weten. Dan gaan wij daarmee aan de slag! 

Het liefste thuis
We hebben het veel over verpleeghuizen. Maar 

we mogen niet vergeten dat het overgrote deel 

van de mensen het liefst zo lang mogelijk thuis 

woont. Want in je eigen vertrouwde omgeving, 

met je eigen spullen, met de mensen die je kent 

en waar je herinneringen mee deelt is het toch 

het fijnst. Het spreekt voor VVD’ers vaak voor 

zich dat we omzien naar elkaar. Maar die vanzelf-

sprekendheid mag er niet toe leiden dat mensen 

die geen beroep op hun omgeving kunnen doen 

in de kou komen te staan. Dan moet je kunnen 

rekenen op een beetje hulp bij het schoonmaken 

van je huis of ondersteuning bij het douchen. 

Heb je thuis zorg nodig, dan is er wijkverpleging. 

Juist omdat zij (of hij natuurlijk) thuis komt ziet 

ze veel. Bijvoorbeeld of er naast zorg ook wat 

hulp in de huishouding nodig is of dat de man-

telzorger wel wat ondersteuning kan gebruiken. 

Als de wijkverpleegkundige daarna de helft van 

haar dag nog moet besteden aan formulieren en 

lijstjes gaat er iets mis. Daarom zijn wij voor het 

houden van schrapsessies om overbodige regels 

te schrappen. Wij zullen minister De Jonge op z’n 

huid zitten als hij daar niet voor zorgt.

Voor mensen die volledig aangewezen zijn op 

formele zorg zijn de eigen bijdragen die je daar 

voor betaalt soms een stevige drempel. Dat is niet 

de bedoeling. Want we vinden het belangrijk dat 

je zo lang mogelijk thuis kan blijven wonen in je 

eigen omgeving. Daarom verlagen we de eigen 

bijdragen in de Wmo door de invoering van een 

maandelijks, voor iedereen gelijk, abonnement-

starief. Dat is wel zo eerlijk. Daarnaast halveren 

we de vermogensinkomensbijtelling bij het bere-

kenen van je eigen bijdrage wanneer je verhuist 

naar een verpleeghuis. Zodat je ook in het ver-

pleeghuis niet al je spaargeld hoeft op te eten.

Of het nu gaat om zorg en ondersteuning thuis, 

om een plekje in het verpleeghuis of om een an-

der vorm van langdurige zorg, in al die gevallen 

moet je er van uit mogen gaan dat er goed en 

vooral liefdevol voor je wordt gezorgd. Wij staan 

voor de grote uitdaging dit waar te gaan maken. 

Dat lukt alleen als we bereid zijn ook over onze 

eigen schaduw heen te stappen. Als we investe-

ren in het zoeken, vinden en behouden van al die 

mensen die we zo hard nodig hebben. Als we ze 

de ruimte geven. Als we goede ideeën niet af-

straffen maar belonen. Als we accepteren dat er 

ook wel eens dingen fout gaan. Laten we daarom 

beginnen de komende jaren ons vertrouwen te 

geven aan al die kanjers die werken in de zorg.

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 

Je thuis voelen, 
ook als je ergens anders woont
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In het centrum van de macht, de fractiekamer 

van de Tweede Kamer, hadden zich ruim zestig 

geïnteresseerden en experts gemeld: een dertigtal 

uit de financiële sector, een vijventwintigtal on-

dernemers en nog een restgroep.  Ook  waren er  

negen niet-VVD leden aanwezig. Een succes van 

de nieuwe structuur van thematische netwerken. 

Het beloofde bij voorbaat een interessante avond 

te worden. Te meer omdat ter voorbereiding  do-

cumentatie verstuurd was, zodat de inleiders 

goed de diepte in konden en er meer tijd was voor 

interactie in plaats van presentaties en oriënte-

rende vragen. 

Het  panel van experts bestond uit: Pim van Balle-

kom, vice-president van de Europese Investerings-

bank (EIB); Wilfred Nagel, voormalig chief risk of-

ficer van ING, en; ONL-voorman Hans Biesheuvel, 

tevens betrokken bij MKB-financiering via NPEX, 

Qredits en TIIN Capital. Het was meteen een vuur-

doop voor Tweede Kamerlid Martin Wörsdörfer 

die net 24 uur geleden getrakteerd was op de hier-

toe aangewezen portefeuille. Zeer waardevol dat 

hij in staat was aanwezig te zijn.

Martin Wörsdörfer: “Een uitgelezen kans, met-

een aanschuiven bij een bijeenkomst van deze 

twee thematische netwerken. Dat er een goede 

discussie georganiseerd wordt – met niet nood-

zakelijkerwijs alleen maar VVD’ers – is voor mij 

als Kamerlid zeer waardevol. Daar ga ik de ko-

mende jaren nog veel plezier aan beleven! En ik 

wil meteen met het gemaakte punt aan de slag. 

Het is zonde als MKB’ers niet zouden groeien 

omdat ze de weg naar financiering niet kunnen 

vinden.”

 

Situatieschets
Grootbanken zijn nog altijd een grote en belang-

rijke financier van het Nederlandse bedrijfsle-

ven. Die rol is in de afgelopen jaren niet minder 

geworden. Volgens Nagel zal deze ook in de toe-

komst groot blijven. De strengere financiële eisen 

hebben weliswaar gevolgen gehad voor de interne 

verhoudingen binnen de banken, maar per saldo 

blijven de uitstaande kredieten gewoon doorlo-

pen en groeien die ook gestaag door. Echter, waar 

MKB’ers vroeger in één keer klaar konden zijn bij 

de bank, is dat nu wel anders. Om een herhaling 

van 2008 te voorkomen worden aan banken stren-

gere eisen gesteld bij het uitlenen van geld. Zo 

moet er meer eigen vermogen tegenover staan en 

is er bij grootbanken minder ruimte voor maat-

werk. Iets waar kleine ondernemers, aldus Bies-

heuvel, wel behoefte aan hebben en ook de taal 

van ondernemers wordt niet altijd goed verstaan 

bij de banken. Dat vraagt dus meer van MKB’ers, 

die nu financiering moeten stapelen, andere 

bronnen voor financiering aanwenden, om hun 

plan rond te krijgen. 

Invest-NL
In de discussie over Invest-NL werd stilgestaan bij 

twee aspecten: enerzijds het onderbrengen van 

bestaande regelingen in één loket, en dit op af-

stand van de overheid beheren, en anderzijds het 

oprichten van een nieuw fonds van 2,5 miljard 

euro om onder andere in startups en scale-ups te 

investeren.

De zaal was gematigd positief over het onder-

brengen in één loket. Samenvoegen klinkt goed, 

maar of het ook echt beter vindbaar of efficiënter 

wordt, zal afhangen van de implementatie. Veel 

ondernemers met projecten of bedrijven die in 

aanmerking komen voor bepaalde (EIB-)kredie-

ten, weten die weg (naar bijvoorbeeld de EIB) niet 

goed te vinden en sluiten nu hun leningen af bij 

grootbanken. Belangrijkste voordeel van deze 

(EIB) kredieten blijkt niet zozeer een lagere rente, 

maar langere looptijd en gunstiger voorwaarden. 

Zo kunnen projecten met een lange terugverdien-

tijd gefaciliteerd worden. 

Minder enthousiasme leeft bij de vraag of de 

staat direct in bedrijven moet investeren. Er is 

brede consensus voor een faciliterende rol van de 

overheid, zeker op het gebied van duurzaamheid 

en de energietransitie. Niet alleen het financië-

le rendement, maar ook het maatschappelijke 

rendement doet ertoe. Zo’n faciliterende rol zou 

groter mogen zijn  op het gebied van financiële 

educatie van MKB’ers, waar Invest-NL echter niet 

op inspeelt. 

In de stukken over Invest-NL staat omschreven dat  

2,5 miljard euro nodig is, omdat sprake zou zijn 

van marktfalen. “Zo zijn financiële instellingen, 

als gevolg van hoge risicoperceptie en strenger ge-

worden regelgeving, terughoudend geworden in 

het aanbieden van financiering met een langere 

looptijd. […] In de markt is ook […] minder aan-

bod van eigen dan wel risicodragend vermogen, 

onder andere omdat deze financieringsvormen 

hogere risico- en behandelingskosten met zich 

meebrengen.” Daarbij wordt gesteld dat Invest-NL 

additioneel aan de markt zal werken, en er geen 

‘crowding out’ effect mag zijn. Tegelijk kijkt de 

Europese Commissie straks mee of Invest-NL geen 

ongeoorloofde staatssteun is, en toetst daarbij of 

investeringen “tegen marktconforme voorwaar-

den, en tegen een marktconform rendement” ge-

daan worden. Nergens wordt verder onderbouwd 

of, en zo ja, hoeveel, kansrijke ondernemingen nu 

geen financiering kunnen aantrekken. Op deze 

manier bekeken is de overheid dus van plan om 

o.a. in het eigen vermogen van startups en sca-

le-ups te investeren tegen marktconforme voor-

waarden, een marktconform rendement, zonder 

daarbij met de markt te concurreren. Kijkend 

naar aandelenkoersen of hoe makkelijk crowd-

funding, venture capital en private equity fond-

sen aan geld voor investeringen komen, lijkt de 

markt voor eigen vermogen eerder overgewaar-

deerd dan dat hier sprake is van marktfalen. Zo-

wel aanwezige bankiers als ondernemers vroegen 

zich dan ook af of de bedenkers van Invest-NL wel 

eens met de markt gesproken hadden, omdat ze 

beide het geschetste beeld totaal niet herkenden. 

Hoewel liberalen het onderling vaak oneens zijn, 

waren de deelnemers aan deze vergadering het er 

unaniem over eens dat dit deel van Invest-NL geen 

goed plan is. Er werd al gevraagd hoelang het zou 

duren tot de parlementaire enquête over waar die 

2,5 miljard euro nou gebleven is.

MKB-financiering
In de discussie over Invest-NL kwamen al veel 

facetten van de markt voor eigen vermogen en 

vreemd vermogen aan bod, maar uiteraard valt 

er over die markt nog meer te zeggen. Daarbij 

werd al snel vastgesteld dat er een verschil zit in 

de situatie voor kleine ondernemers met een kre-

dietbehoefte tot EUR 250.000, en die voor grotere 

ondernemers. 

Voor de eerste categorie zien banken de onder-

nemer liever niet komen vanwege de kosten en 

moeite. Aan die hoge verwerkingskosten moet 

bij banken wat gedaan worden. Toch zijn er veel 

alternatieven voor banken in dit segment, zowel 

voor eigen vermogen als vreemd vermogen. On-

dernemers weten vaak alleen de weg nog niet, en 

beginnen hun zoektocht traditioneel bij de groot-

banken. Geopperd wordt om de ondernemer meer 

te begeleiden in het woud van mogelijkheden. 

Biesheuvel wijst op de tekst van Invest-NL. Dit is 

zodanig vanuit de kant van het aanbod bekeken, 

dat het woord ‘ondernemerschap’ ontbreekt. 

Voor grotere leningen was er consensus dat de 

markt voor MKB-kredietverlening op zich goed 

functioneert voor bedrijven met voldoende ei-

gen vermogen, een goed businessplan en niet al 

teveel maatwerk. Het feit dat buitenlandse finan-

ciële instellingen zich nauwelijks melden op de 

Nederlandse markt voor MKB-kredieten om een 

graantje mee te pikken zou duiden op een laagge-

prijsde markt. Aan de andere kant viel op dat of-

fertes voor financiering bij verschillende banken 

er opvallend uniform uitzien en elkaar in voor-

waarden weinig ontlopen, wat duidt op beperk-

te concurrentie. Lastiger is het voor MKB’ers die 

sinds de crisis veel ingeteerd hebben op hun eigen 

vermogen, en nu de economie weer aantrekt geen 

nieuwe investeringen kunnen doen omdat zij ver-

houdingsgewijs teveel schulden hebben. 

Waar (oud) ING’er Nagel stelt dat de beprijzing 

voor MKB-krediet goed is, staat Nederland welis-

waar 32e op de World Bank ranking over het ge-

mak om hier zaken te doen, maar staat Nederland 

op de 105e plaats met betrekking tot de toegang 

tot krediet!

Geconcludeerd wordt dat er geld genoeg is, zowel 

voor eigen vermogen als voor vreemd vermogen, 

maar dat ondernemers het niet altijd weten te vin-

den. Een toeschietelijker houding in de financiële 

sector naar ondernemers bij een afwijzing zou al 

veel helpen. Tegelijkertijd moeten ondernemers 

bereid zijn zich meer te verdiepen in de financie-

ringsmogelijkheden die er zijn. Een overheid die 

investeert in ondernemers in de vorm van (finan-

ciële) educatie lijkt daarmee welkom, omdat de 

markt veranderd is en veel ondernemers de weg 

niet (meer) kennen. Dit is overigens een ontbre-

kend thema in het regeerakkoord, maar is meer 

welkom dan een overheid die 2,5 miljard euro be-

lastinggeld als risicodragend kapitaal verschaft in 

een al overgewaardeerde markt.

Bestuur Thematisch Netwerk Financiën 
Bestuur Thematisch Netwerk Economische 
Zaken en Innovatie 

De thematische netwerken spelen een belangrijke rol binnen de partij. 

Binnen deze netwerken wordt vormgegeven aan het debat rondom thema's zoals: 

gezondheid, veiligheid, onderwijs, economie en innovatie.
 

Wij nodigen je van harte uit om mee te praten over jouw passie in 

onze thematische netwerken! Meld je direct aan voor een thematisch

 netwerk via MijnVVD (www.mijnvvd.nl) 
of kijk voor meer informatie over alle netwerken op: 

https://www.vvd.nl/thematische-netwerken

WIJ HEBBEN JOUW KENNIS EN IDEEËN NODIG!

Wat is Invest-NL?
In de miljoenennota 2017 werd door Ka-

binet-Rutte II aangekondigd dat het met 

plannen zou komen voor een Nederlandse 

financierings- en ontwikkelingsinstelling: 

Invest-NL. In het oorspronkelijke plan dat 

ook in het VVD-verkiezingsprogramma 

stond zouden hierin o.a. ook de banken 

BNG, NWB en FMO samengaan, maar daar 

werd begin dit jaar van afgezien. Inmiddels 

heeft Invest-NL ook een plaats gevonden in 

het Regeerakkoord. Samengevat brengt In-

vest-NL bestaande ontwikkelings- en finan-

cieringsregelingen onder in één loket, dat 

op afstand van de overheid zal worden be-

stuurd. Daardoor kan het beter gebruik ma-

ken van EIB-kredieten. Daarnaast wordt 2,5 

miljard aan eigen vermogen gestort waar-

mee financiering van eigen of vreemd ver-

mogen mogelijk gemaakt wordt. Invest-NL 

beoogt investeringen te stimuleren op 

terreinen waar Nederland nu kansen laat 

liggen, met name in domeinen met maat-

schappelijke baten, internationaal opere-

rende Nederlandse bedrijven en startups & 

scale-ups.

Op 16 november organiseerden de Thematische Netwerken Financiën en Economische Zaken & Innovatie een gezamenlijke netwerkvergadering onder het 

motto: hoe kan de financiële sector de economie beter van dienst zijn? Het idee voor deze bijeenkomst kwam voort uit de discussie over financiering van het 

MKB. Met vakgenoten is deze discussie snel beslist.  Eenvoudig gesteld zeggen ondernemers dat zij, ook met een goed businessplan, geen geld van de bank 

krijgen. Andersom menen bankiers dat er geld genoeg is:  ‘kijk maar naar de lage rente’.  Het langs elkaar heen praten kon zichtbaar worden, als we met 

elkaar aan een tafel zouden gaan zitten. Natuurlijk met daarbij ook politici, want vanwege het probleem dat MKB ervaart op het gebied van financiering is 

onder andere Invest-NL in het leven geroepen. 
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Voor de aankomende gemeenteraads-

verkiezingen zijn Onno Fiechter (25) en 

David Vermorken (32) allebei lijsttrek-

ker. Onno in Hengelo en David in Gilze en Rijen. 

Terwijl Onno op dit moment zijn studie Bestuurs-

kunde aan de Saxion Hogeschool afrondt, werkt 

David op het  Algemeen Secretariaat van de VVD 

als procesbeheerder ICT. Vijf jaar geleden leerden 

zij elkaar kennen op de nieuwe ledendag in de 

Tweede Kamer. Een gezamenlijk vriend, Sander 

Janssen stelde hen aan elkaar voor. Maar twee 

lijsttrekkers op één kussen, gaat dat wel goed? 

Warm bad
Onno: “Ja dat gaat hartstikke goed. Maar soms 

missen wij wel bijzondere momenten samen. Zo 

vond ik het heel jammer dat we in 2014 niet bij 

elkaars beëdiging in de raad konden zijn.” David: 

“In de campagneperiode zien we elkaar natuur-

lijk weinig, de weekenden zijn al behoorlijk vol 

gepland met campagneactiviteiten.” Ook verschil-

len zij nogal eens van mening. Zo diende David in 

Gilze en Rijen een initiatiefvoorstel in voor een 

lokaal referendum. Onno: “Ja, wat een vreselijk 

idee was dat! Maar het zou ook niet gezond zijn 

als je het over alles eens bent.”

Zowel David als Onno zijn beide op jonge leeftijd 

actief geworden binnen de VVD. David: “Ik was 

al jong geïnteresseerd in politiek en hoe dat al-

lemaal werkte. Toen ik daar ook wat mee wilde 

doen en lid wilde worden van een politieke par-

tij, speelde de discussie over het homohuwelijk. 

Ik vond het echt ongelooflijk hoe sommige par-

tijen het geluk van mensen willen verbieden. De 

keuze voor onze liberale partij was dan ook snel 

gemaakt. En zoals bij veel clubs geldt ook voor de 

VVD, en daarvoor de JOVD, dat het een warm bad 

is waar het leuk is om actief te worden. Zeker bij 

ons in Gilze en Rijen geldt dat. We hebben deze 

periode helaas maar 2 zetels in de gemeenteraad, 

maar zo’n 12 mensen die aansluiten bij de fractie-

vergaderingen en mee gaan canvassen. Dat levert 

goede discussies en veel gezelligheid op.” Ook 

voor Onno voelde de VVD als een warm bad: “Ik 

had op de middelbare school een docent die zei: 

‘Je hoeft je niet met de politiek te bemoeien, maar 

de politiek bemoeit zich wel met jou.’ Ik kan me 

bijna niet voorstellen dat hij die zelf heeft be-

dacht maar als ik die uitspraak hoor moet ik wel 

altijd aan hem denken. Maar hij had natuurlijk 

wel een punt. Ik vond ook wel echt dat er dingen 

anders moesten. Die docent was op dat moment 

fractievoorzitter van de VVD in Hengelo. Hij vond 

het hartstikke leuk dat ik mij actief in wilde zet-

ten voor de VVD. Ik moet ook zeggen dat we in 

Hengelo echt een leuke club mensen hebben. Zelf 

was ik in 2010 geprikkeld door de VVD poster met 

daarop: ‘Handen uit de mouwen in plaats van 

hand ophouden’.”

Dicht bij de inwoners
Nog drie maanden en dan mogen de kiezers naar 

de stembus voor de gemeenteraadsverkiezingen. 

Zowel in Hengelo als in Gilze en Rijen is de cam-

pagne al goed op stoom. David: “We zijn begin 

dit jaar begonnen met canvassen. Het is best een 

ding om voor het eerst ergens aan te bellen, maar 

het is fantastisch om gesprekken aan te gaan met 

de inwoners van onze vier dorpen. Als fractie ha-

len we er ook echt veel uit op, zoals parkeerpro-

blemen in een straat, of een stoep die onveilig is 

voor ouderen die slechter ter been zijn. Het zijn 

vaak juist niet de grote projecten waar wij als po-

litici ons graag druk over maken, maar de ‘kleine’ 

dingen die écht leven onder de inwoners. Canvas-

sen helpt goed om dan juist die dingen te horen. 

Op die manier hebben we ook een verkiezingspro-

gramma kunnen maken dat goed aansluit bij wat 

de inwoners echt bezighoudt.” In Hengelo voert 

de VVD op dit moment voornamelijk online cam-

pagne. Onno: “Facebook Live is echt leuk om te 

doen. We beantwoorden dan direct vragen van 

kijkers. Daarbij eigenlijk geleerd van de lande-

lijke VVD en de VVD in Deurne. Beter goed gejat 

dan slecht bedacht zei mijn moeder altijd. Ik vind 

het vooral leuk dat wij niet alleen maar zenden. 

Nu kunnen mensen gewoon met hun vragen ko-

men. Ik dacht eerst dat het aantal vragen een bé-

tje achter zou blijven. Maar het gaat super goed, 

de video’s door zo’n 2000 mensen bekeken. Dat 

zijn er best veel. Onze nummer twee op de lijst 

heeft een kapperszaak. Daar hebben we één van 

de uitzendingen gedaan. Hartstikke leuk, want 

zij kon toen ook gelijk wat vertellen over het on-

dernemen in de binnenstad. Nu de verkiezingen 

dichterbij komen gaan we natuurlijk ook weer de 

straat op.”

De VVD in Hengelo werd bij de Tweede Kamerver-

kiezingen van dit jaar voor het eerste de grootste. 

Ook in Gilze en Rijen was de VVD de grootste op 

15 maart 2017. Of Onno en David al een voorspel-

ling durven te doen over de uitslag op 21 maart 

2018? Onno: “Ik denk dat we in ieder geval zetels 

erbij gaan winnen.” David: ”Lokale partijen heb-

ben nu echter een meerderheid in de raad, dus de 

grootste worden gaat waarschijnlijk niet in één 

keer lukken. Maar winst zit er zeker in, we zetten 

in op een verdubbeling naar vier zetels.”

Meer dan politiek
Er is natuurlijk meer dan politiek. Wat hebben 

David en Onno nog meer gemeen? “Niet het 

vinden van een serie op Netflix die we allebei 

leuk vinden,” aldus Onno lachend. David: “Dat 

is inderdaad een uitdaging. We delen wel onze 

voorliefde voor lekker eten en goede gin-tonics. 

En voor elkaar uiteraard.” Onno: “We kijken ook 

graag voetbal, al ben ik dan supporter van FC 

Twente, en David van PSV.” David: “Ja, wij draai-

en gelukkig een wat beter seizoen dan jullie. We 

kunnen ook samen genieten van bijvoorbeeld het 

EK bij de Vrouwen. We zijn naar zowel de halve 

finale als de finale geweest en dat was echt een 

feest!” Voor andere ‘politieke’ koppels hebben ze 

nog wel aan tip. Onno: “Doe ook vooral niet-poli-

tieke dingen samen.” “Daar sluit ik mij helemaal 

bij aan,” knikt David instemmend.

Op 21 maart 2018 is het zover: de gemeenteraadsverkiezingen. We gaan samen een spannende tijd tegemoet. Zeker de VVD-leden die op de 

kandidatenlijst voor hun gemeente staan. Veroveren zij een plek binnen de raad? In de aankomende edities gaat Liber in gesprek met duo’s die 

zich niet alleen kandidaat hebben gesteld maar ook een bijzondere band hebben met elkaar. 

Kandidaat voor de gemeenteraad
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